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1. Correspondance
/
2. Budget rectifié 2012 et budget 
de l’exercice 2013; présentation

3. Devis pour l’exercice 2013; 
présentation

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Sou, Dir Dammen an Dir Hären, gudde 
Moien. Ech wollt Iech da begréissen zu 
eiser zweetleschter Sëtzung vun dësem 
Joer, déi traditionell d’Presentatioun vum 
Budget ass. An Dir wësst jo, dass haut 
och déi éischte Kéier ass, mat der nächste 
Kéier zesummen am Package, wou eis 
Sëtzung iwwerdroe gëtt an dofir ass och 
eis Equipe do vun der Technik, vun der 
Informatik déi dat suivéieren an ech soen 
hinnen och Merci wéi si dat d‘leschte 
Kéier an der Testphas schonn esou gutt 
entaméiert hunn a mir hoffen dann och, 
dass dat dës Kéier gutt verlafe wäert.
Bon, d‘Presentatioun vum Budget dëst 
Joer steet ënnert dem Titel „Chancë 
méiglech maachen, Generatioune ver-
bannen“ an et sinn am ganze 6 Ënner-
deelungen. Déi éischt Ënnerdeelung 
regroupéiert eis Investitioune fir de Brill-
quartier am besonneschen an den Zen-
trum vun eiser Stad am Allgemengen. An 
dat ass intituléiert „L‘année du Brill“. 
D‘zweet Kapitel ass Déngscht um Bierger, 
Kommunikatioun, Biergerbedeelegung. 
Do kommen och Themen zur Sprooch 
déi bei der klassescher Budgetspresenta-
tioun an de leschte Joere vläicht net esou 
intensiv behandelt gi sinn, awer komplett 
derwäert si fir behandelt ze ginn. Ech 
denken do virun allem déi Déngscht-
leeschtungen déi mer a punkto Wifi, 
Informatik ubidden. Ech denken och un 
eis gemengeneege Sociétéit Südstroum, 
wou mer oft hei gefrot gi si fir méi 
Detailer dozou ze kréien, esou dass mer 
als Schäfferot der Meenung waren, dass 
mer deem bei der Presentatioun solle 
Rechnung droen. Also, Déngscht um 
Bierger, Kommunikatioun, Biergerbedee-
legung, dat ass dat zweet Kapitel.
Dann dat drëtt dat ass: Place aux jeunes. 
Dat ass zweesënneg. Mir hunn op där 
enger Jugendplazen déi mer ariichten, 
mä mer wëllen awer och eiser Jugend 
eng Plaz ginn oder bëssen e klengen 
Iwwerbléck gi wéi eng Schwéierpunkter 
mer leeën an eng Rei vun Informatioune 
fir d‘Conseillere ginn.
Dat véiert Kapitel heescht: Schoulen a 
méi. Dir wësst, dass Schoulen traditionell 
e groussen Deel vun eisen Investitiounen 
ausmécht an dofir hu mer dat och 
regroupéiert. Et ass en Themegebitt wat 
méi breet ass. Et sinn zum Beispill och eis 
Waldschoul dobäi oder eisen Déierepark, 

well zu Schoule gehéiere jo net nëmmen 
eng ganz Rëtsch vu schoulesche 
Begleitinfrastrukturen, mä et gehéieren 
och eng Rei vun zousätzlechen Ariichtun-
gen déi dann och mat zur Sprooch kom-
men.
Am fënnefte Kapitel schwätze mer vun 
der Uni. Mer soe J-640, dat heescht nach 
640 Deeg da geet se op. Dat ass net méi 
laang. Dofir ass et och esou intituléiert 
am Fong fir e bëssen ze resuméiere wéi 
mer déi Preparatiounszäit intensiv wëllen 
notzen. Mä Dir gesitt awer och bei deene 
viregte Kapitelen, déi opgelëscht sinn, 
dass och an aneren Deelberäicher d‘Pre-
paratioun fir d‘Uni op Volltoure leeft, mä 
an deem dote Kapitel sinn eng Rei vun 
zousätzlechen Ausféierunge regroupéiert.
Dat sechst Kapitel ass natierlech, wéi dat 
traditionell ëmmer de Fall ass, de Budget 
am Iwwerbléck, wou déi eenzel Zuelen, 
Haaptzuele vum Budget nach eng Kéier 
opgefouert sinn an och e klengen Aus-
bléck. Wat net haut wäert stattfannen, 
dat ass d‘Detailoplëschtung vun den 
Annexen. Ech hat et an der Finanzkom-
missioun scho gesot, de Schäfferot ass 
net obligéiert eng Presentatioun ze maa-
chen. Hie mécht déi awer, well hien der 
Meenung ass, dass dat eng Aarbechtser-
liichterung fir eis Conseilleren ass, mä e 
bësse muss een awer och scho selwer 
sech interesséieren an duerfir hu mer, fir 
de Fall wou Dir déi heiten zwee déck 
Dokumenter net wëllt opschloen, hu mer 
awer an den Annexen déi Haaptdonnéeë 
vum Budget regroupéiert, esou dass awer 
d‘Méiglechkeete fir sech virzebereede fir 
d‘Diskussioune vun der nächster Woch an 
eisen Ae beschtméiglech sinn. 
Insgesamt kann ee soen, dass de Budget 
2013 sech natierlech ënner schwierege 
Virzeeche gestallt, well dat Ëmfeld an 
deem mer eis beweegen als Land an och 
als Gemengen, ass e schwieregt Ëmfeld 
an traditionell falen déi Budgetsdiskus-
siounen déi an de Gemenge sinn, zäit-
gläich mat de Budgetsdiskussiounen an 
der Chamber. Dës Kéier hu mer méi wéi 
soss gemierkt, dass och den Thema 
Gemengefinanze mat am Virdergrond 
stoung an dat Ganzt war natierlech och 
mam Hannergrond, dass d‘Gemengen – 
e ganz groussen Deel op alle Fall – souwi-
sou net an enger Situatioun sinn, dass se 
riseg Reservë kënnen uleeën. Mir op alle 
Fall net, a vill anerer och net. Do ass 
natierlech d‘Angscht schonn do, dass et 
zu enger Repercussioun fréier oder spéi-
der vun der schwiereger Finanzsituatioun 
beim Stat op déi vun de Gemenge wäert 
kommen. Trotzdem gesäit ee beim 
Staatsbudget, dass mir nach ëmmer vill 
investéieren als Land, op alle Fall am 
europäesche Vergläich. Et ass och ausge-

fouert gi wéi grouss d‘Bestriewunge si fir 
weider ze diversifizéieren, fir a verschidde 
Wirtschaftsberäicher ze goen, dass mer 
net just eis bezéien op de Bankesecteur 
an op d’Finanzwiesen. Dozou gehéiert 
och eng Dezentraliséierung vun enger Rei 
vun nationalen Infrastrukturen an dozou 
gehéiert natierlech och de ganze volon-
taristesche Beschloss vun der Regierung 
fir d‘Universitéit an de Süden ab 
2014/2015 ze installéieren, an zwar an 
de Quartier Belval Universitéit. 
Bon, wat mer hei oft scho gesot hunn, 
dat ass, dass déi Ufuerderungen déi sech 
un eis als Stad Esch als urbanen Entwéck-
lungszentrum... Mir si bezeechent ginn 
an der Landesplanung als Mëttelzentrum 
wou sech besonnesch Aktivitéite regrou-
péieren. Als Universitéitsstad gëtt dat 
nach méi wouer wéi et scho war, mä lei-
der gëtt bei der Ëmverdeelung vun de 
staatleche Recetten un d‘Gemengen 
deem nëmme wéineg Rechnung gedroen 
an duerfir wëlle mir nach eng Kéier déi 
Fuerderung ënnersträichen déi mer als 
Gemengerot scho ganz oft an ëmmer 
unanime gemaach hunn, dass de Verdee-
lerschlëssel fir d‘Gewerbesteier a Fonds 
de dotation muss no novollzéibare Cri-
tèren ëmgeännert ginn, an dass natier-
lech de regionalen Obligatiounen an der 
urbaner Bedeitung muss Rechnung 
gedroe gi bei deem Verdeelerschlëssel, 
wat am Moment net de Fall ass. Dat ass e 
wéineg transparent Instrument an dat ass 
net gutt esou. 
Ech wëll nach eng Kéier rappeléieren an 
deem Zesummenhang, dass mir scho 
schwiereg Joeren haten als Stad Esch. Mir 
hate schonn oft schwéier Zäiten. Mir 
hunn och schonn eng ganz Rëtsch Krise 
matgemaach. Zimlech präsent fir e gud-
den Deel vun eis ass awer déi deemools 
historesch Krise ronderëm de Réckgang 
vun der Stolindustrie. Et war net ze retra-
céiere wéi héich d‘Aarbechtslosegkeet 
deemools war. Do sinn d‘Statistiken nach 
net esou gefouert gi wéi se haut gefouert 
ginn, mä d‘Tatsaach war awer, dass mir 
deemools 14 Mio Lëtzebuerger Frange 
vum Stat erhalen haten als Part de l‘Etat 
dans les charges de la dette communale. 
Dee Montant gëtt et – wann och net 
ugehuewen, an zënter 2011 ëm 10% 
gekierzt – dee gëtt et haut nach ëmmer. 
Allerdéngs muss ee soen, dass haut den 
Taux de chômage zu Esch bei iwwer 12% 
läit, an dass mer eng extrem héich 
Jugendaarbechtslosegkeet hunn. Se läit 
bei iwwer 24%. A mir mengen also, dass 
et net mat engem klenge Gest duergeet 
fir mat engem klenge strukturelle Bäitrag 
déi enorm Efforten als Stad ze begleeden 
déi mir hei als Escher musse maache fir 
en nationale Problem, dee vum Chôma-
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ge, ze behiewen an eis strukturell ze 
erneieren. Dozou kann een och nach 
soen, dass déi Zuelen do wéineg um 
nationale Plang diskutéiert ginn. Wat mer 
wëssen, dat ass, dass mir am Duerch-
schnëtt en Taux de chômage vu 6% 
hunn, oder 6,1%. Mä do hannert där 
Moyenne, do verstoppe sech enorm 
regional Ënnerscheeder an ech hunn 
eisen Taux grad genannt deen am 
Duerchschnëtt bei deem Duebele vun 
der Landesmoyenne läit an déi dote 
regional Ënnerscheeder déi féieren natier-
lech an de betraffene Gemengen zu ganz 
erhiefleche soziale Problemer a schafen 
en enormen Handlungsbedarf fir déi poli-
tesch Verantwortlech. Mir stellen eis där 
Erausfuerderung, och wann dat gréissten-
deels national Efforte sinn déi hei nout-
wenneg sinn, mä mir kënnen dat natier-
lech net eleng meeschteren.
Elo ass e kommunale Solidaritéitsbeitrag 
virgesi vun 2% vum ICC. Dat maache fir 
eis ëmmerhin 0,6 Mio aus. A mir sinn 
awer do der Meenung, déi sollen an de 
Beschäftegungsfong kommen, wat am 
Prinzip eng gutt Saach ass, mä mir sinn 
awer der Meenung, dass déi Efforte vun 
deene Gemengen déi sech elo scho ganz 
aktiv am Kampf géint d‘Aarbechtsloseg-
keet asetzen a géint d‘Sozialprecaritéit, 
dass dat awer muss berücksichtegt sinn. 
Do gëtt et awer enorm Ënnerscheeder. 
Mir selwer si mat 1.069 Mataarbechterin-
nen a Mataarbechter, dovunner ronn 200 
an eise Maisons Relais – mëttlerweil hu 
mer der 13, vun 1 op 13 an 9 Joer, dat 
ass net näischt –  mä mir sinn do mat där 
Zuel vun iwwer 1.000 Beschäftegten och 
selwer ee vun deene gréissten Employeu-
ren hei am Süde vum Land. A mëttlerweil 
mécht deen Deel, dee mer ausgi vun den 
uerdentlechen Dépensen dee mer fir 
d‘Personal opbrénge bei iwwer 57%. An 
och doduerch gëtt natierlech dee bud-
getäre Spillraum, dee mer natierlech 
haaptsächlech beim Ordinäre musse 
behalen, ëmmer méi geréng. Mir sinn 
dofir der Meenung, dass déi aktuell Pro-
zedur vun der automatescher Aus-
schreiwung bei Ofgäng reforméiert muss 
ginn. Mir sinn elo esou gutt wéi fäerdeg 
mat eisen Organigrammen. Dat war e 
wichtegen Exercice deen do gemaach 
ginn ass, dee virun allem begleet ginn ass 
vun eisem Personalschäffen a mir sinn der 
Meenung, dass mer iwwer ganz gezielte 
Fonctiouns- an Impaktanalyse musse Cri-
tèren ausschaffen, déi eis an och eisem 
ganze Gemengerot als Richtlinn an als 
Entscheedungshëllef kënnen déngen. Dat 
an Zesummenaarbecht mat eisem awer 
nach relativ rezente Service structure et 
organisation, mat den Delegatiounen an 
och mat der zoustänneger Kommissioun, 

fir dass mir déi dote Saach an de Grëff 
kréien an d‘Käschten eis awer net dovu 
lafen. Dat heescht natierlech net, dass 
mer iergendeng Zort vun Ofbau maa-
chen, mä et heescht ganz einfach, dass 
net automatesch et erwisen ass, dass all 
Ofgang deen do ass, och muss direkt 
dans l‘immédiat oder generell ersat ginn, 
an dass ee muss kënne préiwen ob eng 
Noutwennegkeet do ass oder net. 
Mir mussen am Laf vum Joer 2013 déi 
lafend Käschten, dat wat mir Frais de 
fonctionnement nennen, och op hiert 
genee Aspuerungspotential préiwen. Dat 
gëllt och fir d‘Energie aspueren am Kon-
text vun den neie Klimapaktbestëmmun-
gen, well hei schlummeren och vläicht 
déi eng oder aner Mesuren déi mer kën-
ne huele fir deen Deel vum Ordinär erof-
zekréien. Mir sinn der Meenung, dass ins-
gesamt d‘Schafung vun Aarbechtsplazen 
eis wichtegst Prioritéit hei zu Esch ass an 
och fir d‘ganz Südregioun déi wichtegst 
Prioritéit ass.
Mir selwer, ech hunn et d‘éinescht am 
Zesummenhang mam Solidaritéitsbeitrag 
gesot, mir selwer sinn enorm aktiv a loka-
le Beschäftegungsprogrammer déi zum 
Deel op ganz innovative Konzepter 
baséieren. Mir hunn och iwwer 100 Leit 
elo scho beschäftegt am Beräich vun der 
Economie solidaire. Dat soll een och mol 
eng Kéier hei soen. Ech wëll just zwee 
Projeten hei erausschielen, well et beson-
nesch flott Projete sinn a well se innovativ 
wierklech sinn. Deen een ass an Zesum-
menaarbecht mat Colabor. Do huet 
d‘Gemeng d‘Konzept vun enger Escher 
Holzmanufaktur entwéckelt déi ënner 
anerem d‘Produktioun vun Héichbeeter 
op d‘Bee stellt oder och de Projet Escher 
Geméissgaart mat der Zilsetzung an eege 
Regie biologescht Uebst a Geméiss an 
Zären an och am Fräien unzeplanzen an 
et zum Deel an eise gemengeneegene 
Kichen ze verschaffen oder och op de 
Maart zum Beispill ze goen. An déi dote 
Projeten, fir nëmmen déi doten zwee hei 
ze nennen, déi erlaben eis schonn an 
enger éischter Phas ronn 25 Aarbechts-
plazen ze schafen, virun allem fir onquali-
fizéiert Leit a virun allem fir Jugendlecher. 
Dat ass nëmmen ee Beispill fir ze weisen, 
dass mir wierklech hei ganz aktiv sinn, 
mä dass et natierlech domatter net duer 
geet, an dass fir déi Situatioun an de 
Grëff ze kréien, mer awer e Partenariat 
mam Stat brauchen an nach vill méi 
staark wéi et elo schonn de Fall ass.
Mir hunn zum Beispill och fir am Februar 
2013 eng grouss Foire Job-Vacances vir-
gesinn déi vun eisem Service de la Jeu-
nesse a mam Escher Point Info Jeunes 
organiséiert gëtt an do wäerte 700 Escher 
Geschäftsleit a Firmen ugeschriwwe gi fir 

mat hinnen zesummen ze schaffen a fir si 
ze encouragéiere fir eis eng Hand unze-
pake fir deene Jugendlechen eng Chance 
ze ginn an hinne während de Vakanze-
méint d‘Méiglechkeeten ze ginn, fir sech 
am Aarbechtsprozess ze orientéieren.
Et muss een, wann een iwwert d‘Situa-
tioun vun den Aarbechtsplazen hei zu 
Esch schwätzt, da muss een och soen, 
dass mir d‘nämlecht, well dat ass ëmmer 
ganz enk unenee gekoppelt a bildungs-
politescher Hisiicht och ëmmer, esou wéi 
mer am Chômage meeschtens deen due-
belen Taux hu vum Land, esou ass dat 
ëmgedréint, mir hunn am normale Fall 
d‘Halschent vun de Réussitë a punkto 
Schoul- an Universitéitsofschloss. Dat 
heescht, do leie mer ënnert der Halschent 
vun der Landesmoyenne, wat natierlech 
och op déi spezifesch sozial Ausgangspo-
sitioun zeréckzeféieren ass déi mir hei zu 
Esch hunn. Mir hunn en héijen Undeel vu 
Leit mat engem sozial schwierege Back-
ground an oder och Migratiounshanner-
grond, wat normalerweis eng Kombina-
tioun ass déi zu ganz schwierege Situa-
tioune ka féieren, déi een – an et ass 
vläicht eng Widderhuelung, mä et muss 
een et e puer mol soen – mir als Sozialac-
teuren net alleng gemeeschtert kréien. 
Dat nämlecht gëllt fir eis lafend Beméiun-
gen eis Schoulen an eis schoulesch 
Begleetinfrastrukture weider auszebauen 
an a Stand ze setzen. Och hei hu mer 
festgestallt, well mer e Monitoring hunn 
deen ëmmer méi präzis a méi konti-
nuéierlech gëtt, laut de Konte belafe sech 
déi staatlech Kontributioune beim Aus-
bau a bei der Schafung vun neiem 
Schoulraum – well fir d‘Renovatioun vu 
bestoendem Schoulraum gëtt et prak-
tesch iwwerhaapt keng staatlech Bedee-
legung – an deene Joeren déi elo zeréck-
leie bei knapps 20% déi mer fir 
d‘Schafung vun neiem Schoulraum 
mussen opbréngen. 20%. Mir kënne jo 
all rechnen. 20% déi mer kréien, da 
bleiwen der 80 fir eis an Dir wësst jo wéi 
vill Schoule mer hunn. An Dir wësst jo, 
dass wann ee vill al Schoulgebaier huet, 
dass dann d‘Aarbechte méi opwenneg gi 
wéi wann een op eng gréng Wiss eng nei 
Schoul baut. Dat wëll ech betounen, do 
ginn nach déi, ech nennen et elo mol 
„historesch Strukturhëllef“ vu knapps 
400.000 €, déi ginn nach dovunner 
ofgezunn. Dat heescht, am Endeffekt sinn 
dat nach manner Kontributiounen déi 
mer als Subside kréie fir beim Bau vun 
eise Schoulen, wat och wierklech net an 
der Rei ass. Och wann dat net an der Rei 
ass, dann heescht dat awer net, dass mer 
dee Wee net musse weiderféieren, well 
mir brauchen eng konsequent Moderni-
séierung vun all eisen ëffentlechen Infra-

3. Devis pour l’exercice 2013
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strukturen an am besonneschen an 
deenen Infrastrukturen déi eise Kanner zu 
gutt kommen. A mir erwaarden eis och 
an der Zukunft do méi eng ugemoossen 
Ënnerstëtzung vu Säite vum Stat. 
Mir sinn och amgaangen nei Quartieren 
dohinner ze setzen. Am Fall vu Belval ass 
dat virun allem eng staatlech Kontribu-
tioun déi Mise en place, mä am Fall vun 
den Nonnewisen ass et virun allem eng 
Gemengeresponsabilitéit. 22% vun eisem 
Extraordinär gi fir d‘Schafung vum neie 
Quartier Nonnewisen, a schwéierpunkt-
méisseg fir d‘Schafung vu Wunnraum 
opbruecht. 22%, dat heescht bal e Véie-
rel vun eisem Extraordinär huele mir fir 
en neie Quartier hei zu Esch ze maachen. 
An an enger viregter Sëtzung hate mer jo 
scho gesot, dass dat eent vun deene 
leschten zesumme gehéierege Gebidder 
an direkter Ubannung zum Zentrum ass, 
dee mir iwwerhaapt nach kënne fir Esch 
erschléissen. 
Mir sinn der Meenung, dass d‘Universitéit 
eng enorm dynamiséierend Auswierkung 
op d‘Gesamtentwécklung vun eiser Stad 
wäert hunn an och wann et eis geléngt 
dat verträglech mat der Entwécklung vun 
de gewuessene Stadsquartieren ofze-
stëmmen, e Gewënn fir eis Stad wäert 
sinn. Vläicht geet een duer fir ze servéie-
ren, ass dat méiglech? Dat stéiert mech. 
Eis Nopeschgemeng Suessem mat där 
mer weiderhin op allen Niveauen eng 
ganz gutt Zesummenaarbecht huet, féiert 
bestëmmt ganz ähnlech Iwwerleeunge fir 
déi Ortserweiterung déi si maachen, 
nohalteg ze maachen an och, well dat ass 
eist gemeinsamt Zil eng héchstméiglech 
Liewensqualitéit fir eis Awunnerschaft ze 
garantéieren, an deenen neie Quartieren 
an an deene Quartieren déi schonn do 
sinn. 
Wann ee vu Liewensqualitéit schwätzt 
vun enger Stad déi déi zweetgréisst Stad 
am Land ass, dann denkt een och un de 
Geschäftspol dee mir duerstellen, dee fir 
eis och en zentrale Volet vun der zukënf-
teger Entwécklung ass an eis um Häerz 
läit. An och wann dee geplangten Neibau 
vum Shoppingcenter zu Lalleng op 
Grond vun enger lafender Geriichtspro-
zedur vun zwee private Kläger verzögert 
gëtt, esou hale mir dach awer an eisem 
Bestriewe fest, fir déi dräi Geschäftspolen 
déi mir hunn, nämlech Esch Centre, Esch 
Lalleng an de Volet Belval, wou mer net 
nëmmen zu Esch, mä an Zukunft och op 
Suessemer Säit wäerte méi Geschäfter 
kréien, fir déi ënnereneen ze verbannen. 
Am ideale Fall mat enger zukënfteger 
Shopping Navette déi mer wëllen aféie-
ren. 
Bon, wann Dir hei aus der Fënster kuckt, 
da gesitt Dir, dass d‘Fäerdegstellung vum 

Friddensgeriicht ganz gelongen ass an 
dat erlaabt eis am Joer wat elo kënnt, déi 
Verlängerung ze maachen oder fäerdeg 
ze stelle vun der Uelzechtstrooss Richtung 
Akafs- a Wunnkomplex Marco Polo an 
och déi virgelagerten Norbert Metz Plaz 
ze maachen. An dann hu mer an direkter 
Noperschaft, praktesch als Verlängerung, 
oder Vergréisserung vun der Stadhaus-
plaz eng weider flott Plaz am Zentrum 
vun Esch woumat mer och de Geschäfts-
zentrum weider attraktivéieren.
Stéchwuertaarteg e puer weider Saachen 
déi fir eis mat dozou bäidroen, dass eisen 
Zentrum an eise Geschäftszentrum méi 
attraktiv sinn, dat si Stad-, Spill-, Jugend-
plazen. Dann och Gréngs wat mer ver-
stäerkt am Zentrum vun eiser Stad wäer-
ten ënnerbréngen oder integréieren, zäi-
tgeméisse Mobiliär, urbane Mobilär an 
och natierlech d‘Weiderféierung vun 
eisem Mobilitéiskonzept. 
D‘Befroung vun de Leit ronderëm eis 
PAG-Prozedur déi kënnt an deem anere 
Kapitel nach méi am Detail, esou dass 
ech dat elo mol dohistellen, mä och hei 
wäerte mer eng interaktiv, en interaktive 
Kontakt mat der Populatioun hunn, well 
déi Saachen déi een do nennt, Ent-
wécklung vum Geschäftszentrum, Stad-
plazen, méi Gréngs, Mobilier, Fräizäit, 
Erhuelung, Mobilitéit, Park- a Grénganla-
gen, Schoul, Wunnengsbau, dat sinn 
natierlech substantiell Froen déi eis 
Awunnerschaft touchéieren an déi mir 
mat hinne wëllen diskutéieren.
Bon, mer hunn elo, esou wéi mer dat hei 
am Gemengerot wollten, de Siège vun 
deem neigeschafenen Office régional du 
tourisme an dat ass och e wichtegt Kapi-
tel bei der Attraktivitéit vun eiser Stad a 
fir d‘Wirtschaftsentwécklung vun eiser 
Stad. Mir hunn e ganz dynamesche City 
Touriste Office. Mir hunn eng eegestän-
neg Déngschtstell fir Wirtschaftsentwéck-
lung, Tourismus an Universitéit an hei 
kënnen elo wichteg zousätzlech Weiche 
fir eist Zukunft gestallt ginn. An dat 
nämlecht gëllt natierlech och fir déi Pilie-
re vun der Economie déi mer an Zesum-
menaarbecht, ënner anerem mam Wirt-
schaftsministère, mat der Uni, mat de 
Centres de recherche an neie Beräicher 
ausweisen, Fuerschung, Energie, Biome-
dezin, Gesondheetswiesen. Hei ass en 
ähnlechen Discours wéi deen deen am 
Land gefouert gëtt. Wann et eis geléngt 
fir Standuertvirdeeler fir Esch a fir 
d‘Südregioun ze schafen, da si mer op 
der gewonnener Säit an da profitéieren 
eis Awunner alleguerten dovunner.
Ech hat Iech d‘éinescht gesot, dass mer e 
puer méi schwéierpunktméisseg Kapite-
len erausgeschielt hu bei dëser Presenta-
tioun. Dat éischt ass e Kapitel wat intitu-

léiert ass „l‘année du Brill“. Elo kënnt Dir 
soen, et ass jo awer och l‘année vun 
deenen anere Quartieren. Selbst-
verständlech, mä et ass awer an der Ver-
gaangenheet nach ni esou vill investéiert 
ginn an eise Brillquartier a vill Leit am 
Land hunn eis hei zu Esch kannt mat 
eisem Brillsquartier. Eis Eltere sinn alle-
guerten an de Brillquartier danze komm. 
Mir alleguerte wëssen nach wéi et war fir 
am Brillquartier iessen ze goen. Et war e 
ganz moderne Quartier an der Zäit. Et 
war e ganz flotte Quartier a mir sinn eis 
elo schëlleg, esou vill Joerzéngten 
nodeem hie seng bescht Zäit hat, fir déi 
bescht Zäit erëm erbäi ze féieren. An 
eppes ganz Symbolträchteges ass do 
natierlech eis Brillplaz wou mer eleng 1,8 
Mio 2013 investéieren. Mir verlageren 
domat e bëssen den Investitiouns-
schwéierpunkt am Zentrum vun der 
Entrée en ville, vun der Stadhausplaz, vun 
der neier Busgare, ronderëm de Brill. Dir 
wësst, dass mer och d‘Parkhaus scho fäer-
deg hunn. Mir hunn elo dräi Parkhaiser 
am Zentrum, de Kennedy, d‘Stadhaus-
plaz an de Brill. An domat konnte mer, 
wat Joerzéngtelaang Haaptsujet war bei 
alle Budgeten a bei allen Diskussiounen 
déi mer mat de Geschäftsleit gefouert 
hunn, konnte mer de Bedarf u Parkraum 
am Zentrum komplett ofdecken. Et fënnt 
een elo ëmmer eng Parkplaz an engem 
vun deenen dräi Parkingen an dat war 
och immens wichteg fir d‘Attraktivitéit 
vum Zentrum vun der Stad Esch.
Mir mussen och soen, dass mer do e 
gudde Grëff hate wou mer mam däitsch-
algereschen Landschaftsplaner an Archi-
tekt Kamel Louafi am Kontext vun engem 
internationale Concours déi dote Brillplaz 
geplangt hunn an elo wäerten ëmsetzen. 
Dat war wierklech e Glécksgrëff well dat 
Konzept huet net nëmmen de Ver-
déngscht fir mat enger grousser Sensibili-
téit a vill Sënn fir urban Ästhetik an archi-
tektonescher Qualitéit de Manque u Park- 
a Gréngflächen, grad am Brillquartier ze 
behiewen, mä dobäi och d‘Akzeptanz 
vun der ganzer Escher Populatioun ze 
kréie wat jo net näischt ass. 
Déi nei Brillplaz, déi wäert dann och zwee 
nei Pavillone kréien. Zwee sinn der jo 
schonn do fir an de Souterrain erof-
zekommen. Do kommen nach zwee 
Pavillonen dobäi. Mir sinn elo drop an 
dru fir auszeschreiwen a wat eis do vir-
schwieft, mä mir sinn awer op fir all nei 
Ideeën, dat ass en attraktiven Terrasseres-
taurant mat Lunch Take Out. Dat ass 
eppes wat mer an där Form do nach net 
hunn. A wee weess, vläicht an deem ane-
ren e Literaturcafé mat Espresso-Bar, dat 
géinge mer och flott do gesinn, esou dass 
mer do wäerten ausschreiwen a kucken 
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ob mer do Interessenten hunn. Et hu 
sech der awer schonn eng Rei bei eis 
manifestéiert, déi wäerte sech jo dann 
och do mellen. Kucke mer mol wat 
dorausser gëtt, mä mir freeën eis op alle 
Fall do. Déi ganz Planung leeft op Héich-
touren, well eis Zil natierlech dat ass fir 
dat esou wäit et geet zäitgläich mat der 
Fäerdegstellung vun der Plaz ze maa-
chen. An an deem Kontext kann ee 
vläicht och soen, dass dee klenge Gäert-
che ronderëm d‘Brill Schoul, deen e bës-
sen a Matleedenschaft gezu gouf, dass 
deen och komplett erneiert gëtt am Kon-
text vun der Gesamtfäerdegstellung vun 
der Brillplaz. 
Begréngung, zäitgeméisse Mobiliar, dat 
gouf scho genannt, dozou gehéiert och 
en neit Terrassereglement wat mer 
amgaange sinn auszeschafen, a wat virun 
allem fir eis Haaptstadplazen, ech wëll elo 
just déi dräi Haapt nennen – d‘Place de 
l‘Hôtel de Ville, d‘Place de la Résistance a 
Place de l‘Académie am Quartier Belval 
Universitéit – dat wäert natierlech virun 
allem Repercussiounen doropper hunn, 
mä awer och op aner, méi kleng Plaze 
wéi zum Beispill hei an Al Esch. A mir sinn 
der Meenung, dass d‘Offer un erschwéng-
lechem Mobilier deen och wiederresistent 
ass, mëttlerweil esou grouss ass, dass dat 
keen Argument méi ka si fir dat e bëssen 
openeen ofzestëmmen an Esch méi 
schéin ze maachen. Dat wäert dann och 
dozou bäidroen.
Wat natierlech e Worzeeche vun deem 
Quartier ass, ass eis Brill Schoul. Déi féiert 
hir 100 Joer. Bon, do gëtt et historesch 
esou e bëssen Interpretatiounen, ass et 
méi dëst Joer, ass et méi d‘nächst Joer? 
Mir maachen dat an enker Zesummen-
aarbecht mat de Schoulmeeschteren a 
mat de Léierinne vum Brill an och mat all 
deenen déi wëllen do matschaffen. An da 
weise mer mol eng Kéier ganz am Detail 
dee Gesamtkonzept Brill, dat ass e gewal-
tege Konzept. Mer weisen dann och eng 
Kéier dee ganzen Invest a virun allem 
wëlle mer och déi Perspektiven déi déi 
Schoul huet eng Kéier duerstelle mat 
deenen engen oder anere flotte Saachen 
déi mer mat de Kanner zesumme plan-
gen, mä do muss méi vun hinne vläicht 
komme wéi vun eis. Dat wëlle mir net vir-
schreiwen, mä dat soll eppes ganz Flottes 
sinn a mir wäerten natierlech alles druset-
zen, dass deen Deel vum Gebai, dee fir 
déi éischt Zyklen, also de Précoce an déi 
éischt Joere vun der Primärschoul, dass 
déi wéi geplangt an deenen neie Raim-
lechkeete kënnen d‘nächste Kéier sinn, 
wann d‘Schoul erëm ugeet. A wann et 
nei Raimlechkeete sinn an en neit Kon-
zept dohannert stécht, dann ass et natier-
lech och méi einfach fir d‘Ziler vun enger 

moderner Léierpädagogik ëmzesetze wéi 
an net méi zäitgeméisse Raimlechkeeten.
Am Brill Quartier wéi a ganz villen anere 
Quartiere maache mir kontinuéierlech 
eng Moderniséierung vun eise gemen-
gen eegene Wunnengen, a mir sinn ins-
gesamt ganz interesséiert dass dat 
nämlecht och vu privaten Träger 
gemaach gëtt, dass neien erschwéngle-
che Wunnraum geschaaft gëtt, souwuel 
vun eis als ëffentlechen Träger wéi och vu 
privaten, well mir brauchen erschwéngle-
che Wunnraum. Bon, mir brauche Wunn-
enge vun all Zort a fir all Zort Leit, mä 
mir brauchen och erschwéngleche Wunn-
raum, subsidiéierbare Wunnraum, an dat 
ass och an deem dote Quartier, deen oft 
fir Leit déi net vill Moyenen hunn en 
éischten Ulafquartier ass fir sech ze instal-
léieren hei zu Esch. An dat ass och an 
deem dote Quartier de Fall. 
De Viaduc gehéiert zu deem Quartier, 
wéi hat d‘Neidierfchen eng Kéier gesot fir 
d‘Eisebunnsbréck wéi den Eiffeltuerm zu 
Paräis gehéiert d‘Eisebunnsbréck zum 
Neidierchen an do kéint een och soen, 
esou gehéiert de Viaduc zum Brill an zu 
der Hiehl wou een och ëmmer mengt 
dass se méi hi gehéiert, Brill, Grenz, 
Hiehl, de Viaduc gehéiert zu Esch. Et ass 
e Worzeechen, dee gëtt an Zesummen-
aarbecht mat CFL enger Generalrevisioun 
ënnerzunn a mir wäerten do och mat eise 
Veräiner, mat de Bierger vun eiser Stad 
eis drunhänken an och duerch eng Rei vu 
fuerflechen Akzenter déi mer do setzen, 
loosst Iech e bëssen iwwerraschen, wäer-
te mer de Viaduc en valeur setzen. Dee 
wäert een herno net méi erëm erkennen. 
Eise Kulturschäffen, deen ass natierlech 
besonnesch interesséiert wéi et weider-
geet mam Carré culturel. Dat geet 2013 
weider. Eleng fir d‘Casa d‘Italia sinn 
iwwer 600.000 € virgesinn, esou dass 
d‘nächst Joer d‘Veräiner kënnen eraplën-
neren a virun allem eis Harmonie munici-
pale. An Ähnleches gëllt och fir eise Carré 
culturel. Och hei sinn iwwer 150.000 € 
virgesi fir den Transfert vun eiser Biblio-
théik mat Schafung vun enger Media-
théik, mat Stadarchiv an dat aalt Frid-
densgeriicht an da gëtt eise Carré culturel 
Wierklechkeet, well do fänke mer jo net 
vun Null un. Mir hu jo scho vill Saachen 
an deem Quartier. Eisen Theater, eise 
Musée de la Résistance wou mer eis 
iwwregens net wäerte ginn an och eis net 
vun de Spuermesure beim Stat intimi-
déiere loosse fir do dat anzefuerdere wat 
eise Musée als nationale Musée zousteet, 
nämlech eng komplett Renovatioun. Also 
do sinn an deem Eck scho ganz vill 
bedeitend kulturell Infrastrukturen. Eise 
Kino, eist Jugendhaus, wat och ganz aktiv 
ass, an dee Carré culturel kënnt wierklech 

an dee richtege Quartier.  Mir sinn natier-
lech och immens frou, dass mer e jonken 
Entrepreneur konnte gewanne fir dee vun 
eis gewënschte Projet vun enger Maar-
thal ze realiséieren. Déi wäert och 2013 
hir Dieren opmaachen a si passt och an 
de Brill Quartier wéi d‘Fauscht op d‘Aen, 
well do hu mer awer méi e südlännesche 
Flair a mir hunn och ganz vill Ambiance. 
Et ass e flotte Quartier, et wunne flott Leit 
an deem Quartier a mir sinn iwwerzeegt, 
dass déi Maarthal wäert e Succès ginn. 
(...)
An deenen anere Quartieren och. Déi 
Escher si flott Leit. 
Dann dat zweet Kapitel, Déngscht um 
Bierger, Kommunikatioun, Biergerbedee-
legung. Mir sëtzen hei, soss ass et mer 
ëmmer ze waarm. Haut ass et mer ze kal. 
Et ass ëmmer eng vun deenen zwou Saa-
chen an dofir eise Sëtzungssall gëtt no 
laangem Waarden endlech renovéiert. 
Iwwer 200.000 € sinn d‘nächst Joer vir-
gesinn. 
Bon, d‘Killung, d‘Behëtzung, dat ass alles 
net méi esou zäitgeméiss a villes soss ver-
déngt och eng kleng Opfrëschung. Bon, 
mir wëllen dass dee Sall e Cachet behält. 
Mir wëllen deen elo net dout renovéie-
ren, mä e muss awer zäitgeméiss amena-
géiert ginn an dat nämlecht gëllt och fir 
den Hochzäitssall, do hu mer eng ganz 
flott Idee. Loosst Iech och do iwwerra-
schen. Mä déi Zeremonien hei bei eis an 
der Gemeng, déi ginn ëmmer méi wich-
teg. Et sinn der mëttlerweil méi wéi 
d‘Halschent déi just heihinner kommen 
an déi wëlle mer würdeg maachen, déi 
wëlle mer flott maachen an esou ganz 
niewebäi wäerte mer dann och besser 
Schaffkonditioune schafe fir eis Gemen-
geréit an och fir eis Pressevertriederinnen 
a Vertrieder. Zum Beispill bei Gemenge-
rotssëtzungen, Pressekonferenzen, Reu-
nioune vun eise Gemengekommissiou-
nen. Dat ass jo och wichteg. Ech mengen 
déi Raimlechkeete gi vu ville genotzt an 
dat ass duerfir och kee Luxus wat mer hei 
maachen. Ganz dovunner ofgesinn, dass 
och nach eng Rei vu Mesuren am Kon-
text vun der leschter Phas vun der Kom-
modo-Prozedur um éischte Stack wäerten 
ëmgesat ginn an och eisen Daach fäer-
deg gemaach gi vun der Gemeng. Dat 
sinn alles méi wéi noutwenneg Saachen.
Beim Biergeramt, dat ass elo 8, 9 
geschwënn 10 Joer al. Do mussen och 
kleng Nobesserunge kommen. Wat awer 
och kënnt, dat ass niewent eisem tradi-
tionelle Biergeramt, wäert dat virtuellt 
Biergeramt Realitéit ginn 2013. Do hu 
mer eng nei Internetplattform Esch@
Home. Do wäerte mer all d‘Servicer vun 
der Stad Esch op elektroneschem Wee bei 
de Bierger heem bréngen. Ob et elo en 
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Auszuch aus dem Register, en Zertifikat, 
eng Demande fir eng Baugenehmegung 
oder aner Déngschtleeschtunge sinn déi 
gebraucht ginn, do kann een iwwert 
eisen Internetsite all Zorten elektronesch 
Ufroe maachen an och Bezuelungsvir-
gäng securiséiert ofwéckelen. Dat ass fir 
eis Stad Esch ganz wichteg. Mir haten 
d‘éinescht schonn dovunner geschwat, 
vun dem Dialog mam Bierger. Do gëtt et 
eng extra Internetplattform mam Kader 
vun eiser PAG Prozedur wou ee sech kann 
aktiv an d‘Stadentwécklung aklicken. Dat 
ass kombinéiert mat enger Rei vu Ver-
sammlunge fir eis Quartieren an et kann 
een och iwwert en neien Internet-
déngscht Report-IT, kann ee kleng Saa-
chen aus de Quartieren eise Servicer méi 
onbürokratesch signaliséieren, esou dass 
mir hei méi en einfachen Ofwécklungs-
prozess kréien an der Gemeng fir kleng 
Defekter, ob dat eng Bänk op enger Spill-
plaz oder ob et Luuchten an enger 
Strooss sinn déi futti sinn, kënne mer e 
bessere Suivi hunn, well mer méi e per-
manente Feedback vun der Populatioun 
kréien.
Bon, de Livestream deen ass en place. 
Dat wësst Dir a mir wäerten och insge-
samt eist Wifi-Netz oder eisen hotcity.lu 
weider ausbauen an domat déi weider 
technesch Grondlag schafe fir all eisen 
Escher Bierger déi modernsten Déngscht-
leeschtungen op allen elektronesche 
Geräter an ech ziele se elo net all op, mä 
Dir wësst et bestëmmt all wéi eng et sinn, 
iwwert eng eege City-App einfach ofze-
ruffen. Dat heescht, iwwerall wou een 
ass, kann een déi Déngschtleeschtungen 
ofruffen an dat war eng gewalteg Aar-
becht an och hei wéi fir all déi innovativ 
Projeten déi mer maachen, musse mer 
wierklech soen eis Servicer sinn um lesch-
te Stand a leeschten eng gewalteg Aar-
becht fir Esch.
Mir hunn eng gemengeneege Stroumge-
sellschaft. Dat ass eis Südstroum. Dat 
weist, dass och en anere Wee méiglech 
ass. Mir sinn déi Eenzeg déi deen dote 
Wee gaange sinn an deem Personal an de 
Reseau an den Hänn vun der Stad Esch 
bleiwen. An déi Stroumgesellschaft déi 
ass amgaang déi Successstory déi ugaan-
gen ass, erfollegräich weider ze féieren. 
Ech wëll Iech just e puer Chifferen hei 
nennen. Den Ëmsaz wäert 2013 bei 
iwwer 13 Mio leien an de Benefice deen 
ass och amgaange kontinuéierlech an 
d‘Luucht ze goen. Wou hunn ech deen 
elo stoen? Bon, dat sinn 1,8 déi geschat 
gi fir 2012 an 2 Mio déi geschat fir 2013. 
Et muss een dozou natierlech soen, dass 
fir déi weider performant Déngscht-
leeschtungen ze maachen, och muss 
dauernd investéiert ginn an eis Reseauen. 

Dat eent gëtt et net ouni dat anert. Dat 
ass enk unenee gekoppelt. All Zuelen, all 
Parametere weisen no uewen, ausser den 
Energiepräis, dee geet souwuel fir den 
Utilisateur, an dat sinn net nëmmen 
Escher Clienten, wéi och fir de professio-
nelle Client ginn 2013 ëm 3% erof. An 
dat ass jo och ganz wichteg, well do 
muss ee kompetitiv sinn um Marché. Well 
och wa mir soen, et ass eis Gesellschaft, 
et ass awer eng Gesellschaft déi no pri-
vatrechtleche Critèrë fonctionnéiert. An 
och no privatrechtleche Critèrë gemooss 
gëtt an do si mir ganz frou, dass dat posi-
tiv ass. Dass dat e positive Wee ass. An 
zënter Oktober 2012 huet och eis Süd-
stroum, ech hunn d‘éinescht gesot, 
geschwat vun enger neier City-App, eng 
nei Applikatiounsform fir Handy, fir Ipad, 
fir Android an esou weider, esou huet och 
Südstroum schonn hir eegen App fir de 
Smartphone a fir Android. An dat ass den 
éischte Lëtzebuerger Stroumnetzbe-
dreiwer dee seng Clienten direkt iwwert 
eng Pann informéiert an och wéini an op 
wéi eng Aart a Weis behuewe gëtt. Dat 
ass immens flott an och immens kompe-
titiv op deem Marché deen e ganz 
schwéiere Marché ass. Ausserdeem ass 
zënter dem 1. November d‘Méiglechkeet 
fir iwwer Smartphone seng Rechnung ze 
bezuelen an och hei sinn d‘Clientsinfor-
matioune gespäichert, securiséiert, se 
ginn automatesch erageflashed, et geet 
bal net méi einfach. Dat heescht et 
brauch ee beim Zuelungsakt keng 
zousätzlech Informatiounen anzeginn, se 
si securiséiert an automatesch gespeist, 
dat ass wierklech immens wichteg. Eis 
Südstroum ass och ganz aktiv an engem 
Beräich deen e wichtege Beräich fir eis 
ass. Dat ass d‘Mobilitéit a virun allem 
d‘Elektromobilitéit, e-Mobility. Hei wäerte 
mer nom Prinzip ekologesch effizient a 
regenerativ, ekonomesch sënnvoll a sozial 
verträglech Projete virstellen. 2013 vill 
Projeten, gutt Projeten. Ech wëll hei 
nëmmen ervirsträichen e-Mobility Tank-
stell am Parkhaus Brill um 2. Sous-sol, 
direkt beim Tunnel fir an den Theater ze 
goen an och weider Projeten an Initia-
tiven am Beräich vun der Elektromobili-
téit gi virgestallt. 
Bon, Mobilitéit ass e Stéchwuert wou et 
vill dozou ze soe géif, alles soe mer net. 
Do steet och Villes an der Presentatioun 
an am Detail natierlech am Budget, mä 
mir wëllen eise Parking résidentiel aus-
deenen. De Parkleitsystem gëtt vervoll-
ständegt. Vel‘Ok-System gëtt ausgebaut, 
d‘Vëlosweeër ginn ausgebaut a mir wäer-
ten och eng nei Bushaltestell kréien, net 
nëmmen eng, mä déi heiten ass eng 
ganz besonnesch déi mer ervirgestrach 
hunn, eng nei Bushaltestell um Aloyse 

Meyer déi just dofir do ass fir Départe vu 
Busser déi an d‘Ausland fueren. Dat war 
en immensen Duerchernee bis elo. An 
dat sinn der vill déi vun Esch an d‘Aus-
land fueren an dat gëtt elo regroupéiert 
an dat wäert och déi Ofwécklung do vill 
facilitéieren. 
Elo hunn ech wahrscheinlech eppes gesot 
wat ee gutt ..., ‘Et sinn der vill déi fortla-
fen’, oder iergendesou eppes.

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): “Et 
sinn der vill déi mengen Diddeleng wier 
schonn Ausland.”

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
“Ah sou, bon, also ...
Wat Dir ëmmer wëllt héieren: Wéivill ass 
do fir d‘Stroossen? Ganz vill ass do fir 
d‘Stroossen a méi wéi 2012, iwwer 10% 
vun eisem Gesamtinvest si fir eis Stroos-
sen. Dat ass och ganz vill. 6,7 Mio, dobäi 
komme 6 Mio fir eise Reseau vum Elek-
treschen a jeweils 3 Mio an 1,2 Mio fir 
d‘Waasser an d‘Kanalnetz an och 1,7 Mio 
fir eis Kollektivantenn. Ech weess, dat ass 
net ganz sexy als Chifferen an do sinn 
och net vill Punkten ze rafen, mä dat si 
gewalteg Investitiounen. A wa mer 
schonn dobäi sinn, sinn och 160.000 € 
virgesi fir ganz modern ëffentlech Toilet-
ten. Och dat ass elo vläicht net de wich-
tegste Punkt an engem Budget. Mä fir 
déi Escher Leit a fir d‘Liewensqualitéit hei 
zu Esch ass dat awer fir eis wichteg a fir 
d‘Leit och ganz wichteg. 
Bon, wann ee vun deenen neien Informa-
tiouns- a Kommunikatiounstechnologië 
schwätzt, a mir hu wierklech vill unzebid-
den an et sinn ëmmer méi Leit wann een 
déi national Statistike kuckt am Land, déi 
connectéiert sinn. Eis Suerg ass och déi, 
dass e gläichberechtegten a käschte-
gënschtegen Zougang zu deenen neien 
Informatiouns- a Kommunikatiounstech-
nologien hei zu Esch assuréiert ass. Jidd-
weree kann et, jiddwereen dierf et, jidd-
weree wëll et, mä et muss awer och, et 
dierf och net onbedéngt riicht an de Ser-
vice surendettement féieren, well dat ass 
heiansdo d‘Gefor domatter an dofir maa-
che mer eis och do ganz vill Suergen. 
Insgesamt, an dat war schonn an der 
Introduktioun gesot ginn, hu mir ëmmer 
méi Matbiergerinnen a Matbierger hei zu 
Esch déi scho bei der Alldaags- a Liewens-
bewältegung mat grousse Problemer ze 
kämpfen hunn an hinne gëllt natierlech 
eng grouss Suerg vun eis a mir sinn hin-
nen entgéint komm a mir sinn hinne 
konkret Hëllefleeschtung schëlleg.
De geplangte Wunnprojet Logement 
encadré, deen ass 2013 virgesinn a gëtt 
fäerdeg gestallt. Dat wäert Dir kënne gesi 
wann Dir dat noliest an do kann en eege-
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stännegt Wunne vun deene Leit erméig-
lecht ginn déi op Grond vun enger Nout-
situatioun déi méi laang dauert, oft iwwer 
laang Zäit elo an eisem Foyer Abrisud 
liewen an déi Aarbechte kënnen 2013 
ofgeschloss ginn. An dat si méi kleng 
Wunnunitéiten, déi kënnen dann hirer 
Bestëmmung iwwergi ginn. An insgesamt 
muss een och soen, dass mer ëmmer méi 
Jugendwunnenge brauchen an och 
Jugendwunngemeinschaften op d‘Bee 
wëlle stelle fir als Gemeng dozou bäize-
droen, dass virrangeg Jugendlecher a 
Problemsituatiounen och Hëllef zur Säit 
gestallt kréien an do sinn esou spezifesch 
Wunnengen, Wunnformen, wou si vläicht 
besser Stabilitéit fanne fir mat hirer geän-
nerter Liewenssituatioun eens ze ginn, en 
enormt wichtegt Instrument wat mir eis 
als Gemeng kënne ginn.
Bon, de Foyer de Nuit deen ass virgesinn 
2013. Hei konnt scho vun 2011 un eng 
Eenegung fonnt gi mam Familljeministère 
an hei ass elo en definitiivt Gebai virge-
sinn 2013, dat si 700.000 €, mä do hu 
mer eng 100%teg Participatioun dobäi a 
mir hunn och no laangem sichen an och 
no ganz ville konzeptuelle Viraarbechten, 
virun allem vun eis, hu mer och déi 
gëeegent Plaz fonnt fir mam Projekt-
träger Gesondheetsministère en Zentrum 
fir Drogenofhängeger, genannt Fixerstuff 
anzeriichten. Dat si 500.000 € 2013, an 
och hei kréie mer 100% zréck vum Minis-
tère a mir hunn och elo schonn eng 
éischt Käschteschätzung. Mir hunn eng 
éischt Grobplanung a mir wëllen och 
 schnellstméiglechst dat bestoend Haus 
an der Lëtzebuerger Strooss renovéieren 
an deen eigentlechen Zentrum als 
Modulgebai am hënneschten Deel vun 
deem Areal opzebauen.
Dat drëtt Kapitel ass Place aux jeunes an 
do fänke mer vläicht direkt mat eiser 
Jugendherberg un. Hei si mer wierklech 
immens stolz, dass mir déi éischt Jugend-
herberg am Süde kréien. Et ass eng urban 
Jugendherberg. D‘Ministesch huet och 
hei Wuert gehalen. Mir kréie 70% well et 
eng Jugendherberg ass déi e regionale 
spréch en nationalen, internationale Cha-
rakter huet an et war och am noen a 
ganz richteg, dass mer net nëmme mam 
Tourismusministère, mä och mam 
Familljeministère, mam Ëmweltministère, 
well mer wäerten do och Energiemesuren 
applizéieren un deem dote Gebai, fréi 
schonn Diskussioune gefouert hunn, och 
mat CFL, och scho mat der Uni, mat der 
Rockhal, déi zukënfteg Clienten an deene 
Periode si wou vläicht net esou vill Leit an 
d‘Jugendherberg kommen. An dat 
nämlecht muss ee soe gëllt och fir eis 
eegen Associatiounen, well wa mir de 
Mini-Europe maachen oder den Terres 

Rouges Festival, de Beachvolley, da gëtt 
et elo eng Alternativ zu den Hoteller oder 
zu engem privaten Ënnerkommes an 
dofir wäerte mir och Client vun där 
Jugendherberg sinn a mir hunn och eng 
exzellent Zesummenaarbecht mam 
zukënftegen Exploitant, der Centrale des 
Auberges de Jeunesse an natierlech och 
d‘CFL als Proprietaire, mat deene mer jo 
en Echange virgesinn hunn. Mir mussen 
elo kucke wéi et ass mat der Soumissioun. 
Hei lounge mer iwwert dem Coût. Mir 
sinn eigentlech der Meenung, dass dee 
Coût net dierf iwwerschratt ginn. Och 
mir hu ganz vill Projeten eis erëm nei 
ënnert d‘Lupp geholl, well mer keng 
Käschtenexplosioun wëllen, esou dass 
mer och hei vläicht d‘Soumissiounsproze-
dur wëllen nei lancéiere fir an där Limit 
ze bleiwen déi mer mat alle Bedeelegten 
ofgemaach hunn.
Jugendplazen déi dësem Kapitel den Titel 
ginn, dat sinn op dräi verschiddene Pla-
zen hei an Esch, am Clair Chêne Bësch, 
um Plateau Barbourg an an den Non-
newise wou mer Place pour jeunes, 
Jugendplaze wëllen ariichten. An dat war 
elo net esou eng Naup déi mer iwwer 
Nuecht haten, mä dat ass wierklech e 
Konzept dat mat deenen Jonken 
zesummen ausgeschafft gouf, ënnert der 
Tutelle vun eisem Service mam Ressort-
schäffen am Kader vum Jugendkommu-
nalplang. E ganz flotte Konzept a mir 
freeën eis op déi Plazen, déi wierklech 
eng innovativ Démarche duerstelle fir 
deene Jonke Méiglechkeeten ze gi fir sech 
ze fannen op engem flotte Lieu de ren-
contre. 
Festival Terres Rouges. Dausende wann 
net zéng Dausende Jonker a manner Jon-
ker sinn an deene leschten 10-11 Joer op 
eise Festival Terres Rouges komm. Mir 
wëllen dee Festival do och bäibehalen. A 
wann ech ‘mir’ soen, da schwätzen ech 
als Gemeng déi mir Haaptsponsor vun 
deem Festival an der Vergaangenheet 
waren an och wëlle bleiwen. Allerdéngs 
huet d‘Asbl eis matgedeelt, dass dat mat 
deem aktuelle Käschtenopwand an där 
Form wéi mir et gewinnt sinn a wéi mer 
och à même sinn e flotte Festival op 
d‘Been ze stellen, net méi méiglech ass. 
Et muss do zu enger Verdueblung vum 
Input kommen. Also och spréch enger 
Verdueblung vum Input vun der Gemeng. 
Mir paken dat awer net budgetär fir all 
Joer dat Duebelt an de Budget anzeset-
zen, esou dass mer eng Propositioun vun 
der Asbl kritt hunn, fir an Zukunft de Kul-
turfestival an engem zwee Joresrhythmus 
ze maachen. Mir fannen dat eng flott 
Suggestioun déi d‘Asbl eis gemaach huet, 
esou dass si da géingen ee Joer iwwert 
dat anert just eng Tranche bezuelt kréien 

an déi zweet Tranche an deem Joer wou 
de Festival stattfënnt. Ech mengen dat 
wier eng propper Formule. Elo muss sech 
natierlech déi Asbl och e bësse regene-
réieren, e bëssen nei opstellen. Mer mus-
se kucke wéi eng Roll d‘Stad Esch dobäi 
spillt an eise Service Culture a mir freeën 
eis dann op deen nächste Festival Terres 
Rouges 2014. 
Sport a Kultur si fir eis ideal Méiglechkee-
te fir d‘Leit zesummen ze bréngen an 
d‘Generatiounen ze verbannen. Do fällt 
engem direkt eise Sportförderprogramm 
an, deen zwar ni bei nationale Presenta-
tioune gewise gëtt, deen awer mengen 
ech deen innovatiivsten am Land ass an 
dee souwuel nei Weiche gestallt huet am 
Schoulsport wéi och am Gesondheets-
sport an dee féiere mir weider an do ginn 
et enorm vill Acteuren. Do hunn och 
ganz vill vun eise Sportveräiner nei Mem-
bere konnte gewanne mat Hëllef vun 
deem dote Programm. Mir haten e Sport-
konvent. Deen huet eng Lafzäit vu 5 Joer, 
vun 2012 un, an deen neien Akzent deen 
do elo gestallt gouf, ass de Fräizäitsport. 
Dat ass natierlech eng breet Palette vun 
Escher Bierger déi mer do touchéieren. 
An elo fäert Dir schonn, mir géinge Youth 
Sports - Cool Sports a Fit 60+ net méi 
weiderféieren. De Konträr ass de Fall, dee 
gëtt ëmmer weider ausgebaut. Dat kennt 
en enorme Succès a mir wäerten natier-
lech och am Beräich vum Sport d‘Bedürf-
nisser vun de Studente mat berücksich-
tegen, a souwuel a Punkto Programm wéi 
och Infrastrukturen hire Besoinen och 
mat Rechnung droen.
Eis Sportshal ass renovéierungsbedürfteg, 
gëtt erneiert. Mir wäerten d‘Vestiairen 
um Stade Emile Mayrisch renouveléieren. 
Dat ass iwwerfälleg. Iwwerhaapt si vill 
Sue virgesinn um Emile Mayrisch. Dat 
nämlecht gëllt och fir déi éischt Tranche 
vun engem Zenter dee mer bewëllegt 
kritt hate fir Beachvolley. Dat erlaabt eis 
fir an där éischter Tranche Vestiairen ze 
bauen déi virrangeg elo, oder virun allem 
kënne genotzt gi vun deenen déi am Trai-
ningszenter Hiehl sinn, esou dass mer da 
Vestiairen op zwou strategesch wichtege 
Plazen hunn. Et kann ee vläicht och hei 
soen, dass mer natierlech prett si fir den 
100. Gebuertsdag vun der US Esch. Hei 
gëtt e ganz héichwäertege synthetesche 
Fussballsterrain fäerdeg gestallt an 
desweidere gëtt och den zweeten Trai-
ningsterrain Lankelz, dee gëtt op deen 
nämlechte Standard bruecht. Dat ass fir 
eis ganz ganz wichteg. Eis Schwämm 
gëtt zousätzlech attraktivéiert a mir hu 
gemierkt elo, well mer iwwer 10% vun 
eisem Extraordinär an de Sport kënnen 
investéieren, hu mer gemierkt, dass den 
Theater fäerdeg ass, well do goufen eng 
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Rei vu Verlagerungsméiglechkeete bud-
getärer Natur nei opgemaach fir elo erëm 
kënnen e bësse méi an eis Sportinfras-
trukturen ze investéieren, wat iwwerfälleg 
war. 
Déi Jonk profitéiere vum Sport, déi man-
ner jonk profitéiere vum Sport an an 
deem Zesummenhang wäerte mer gene-
ratiounsverbannend a generatiouns-
iwwergräifend e Seniorekommunalplang 
opstellen. Et ass deen éischten an där 
Zort dee mer iwwerhaapt maachen. Ech 
weess net ob et der vill am Land gëtt. 
Bestëmmt net. Och hei wäerte mer erëm 
Neiland betrieden an herno maachen déi 
aner eis et no, mä dat mécht eis awer 
näischt aus. An deem Zesummenhang si 
scho Viraarbechte geleescht ginn, Works-
hope gemaach ginn. Immens vill 
Beräicher gräifen an dee Seniorekommu-
nalplang an. D‘Fleeg, d‘Gesondheet, 
d‘Wunnen, d‘Sécherheet, d‘Chancege-
rechtegkeet, Integratioun, Mobilitéit, 
Sport, Kultur an dee wäert 2013 virum 
Summer presentéiert ginn. 
Wat mer elo net wëlles hunn ze maachen, 
dat ass d‘Kapitel vun de Schoulen am 
Detail ze presentéieren. Well dat ass 
erfah rungsgeméiss eent vun deene Kapi-
tele wat jiddwereen am Detail liest. Hei 
gëtt onheemlech vill investéiert. Et si bal 
20% vun eisen ausseruerdentlechen 
Dépensen déi alt erëm an d‘Schafung 
vun neiem Schoulraum a vun neie Mai-
sons Relais, respektiv an d‘Ausschaffung 
vun de Begleitinfrastrukture vun de 
Schoulen. Hei hutt Dir d‘Kapitele Lalleng, 
Dellhéih, Ale Lycée, Bruch, Nonnewisen, 
Gréng Schoul, zu där ee vläicht ka soen, 
dass se elo definitiv ofgerappt gëtt. Hei 
hu mer méi Sue gebraucht wéi virgesinn. 
Mir hunn dat och schonn hei gestëmmt, 
well Asbest fonnt gi war. An déi gëtt elo 
definitiv ofgerappt. Mir hunn enorm 
Investitioune virgesinn an eis Schoulen a 
virun allem hu mer och déi gutt Nouvel-
le, dass eise Groupe interne Infrastructure 
scolaire déi beoptraagt sinn an enger plu-
riannueller Logik ze plange wéi eng 
Schoule mer wou brauchen, wéi eng 
Schoule vun der Zukunft noutwenneg 
sinn, déi hunn hir Aarbechte clôturéiert. 
Dat Dokument läit elo beim Schoulschäf-
fen, deen et da mat an de Schäfferot 
bréngt a mir hu versprach, dass mer dat 
an d‘Kommissiounen huelen an hei an de 
Gemengerot huelen, ufanks d‘nächst 
Joer, an dat wäerte mer och maachen. An 
do sinn och Reflexioune ganz präzis dran 
artikuléiert ronderëm eng nei Zentrums-
schoul, wou schonn eng ganz Rëtsch 
Budgete virgesi sinn. Mir brauchen nach 
Schoulraum am Zentrum an am erwei-
derten Zentrum a mir hunn och eng Rei 
vu Budgetsposten, quitte dass do nach 

Negociatioune sinn. Zum Beispill mat der 
Arcelor fir de Schlassgoart brauche mer 
nach Raum am Zentrum. Ob deen elo 
direkt am Zentrum ass, ob en am Nei-
dierfchen ass, ob en am Schlassgoart ass, 
dat sief mol dohinner gestallt. Mä mir 
hunn anticipéiert an am Budget entsprie-
chend Poste virgesi fir dat ze bréngen.
Dir hutt drop gewaart a mir maachen et 
och, niewent der Waldschoul déi mer an 
engem Gesamtkonzept mam Déierepark 
gesinn an déi mer weider attraktivéieren, 
geet et weider an eisem schéinen Escher 
Déierepark. Do hate mer jo eigentlech 
virgesi fir just d‘Konzept virzestellen zum 
50. Gebuertsdag vun eisem Déierepark, 
mä eis Servicer ënnert der tenacer Tutelle 
vum Ressortschäffen hunn awer schonn 
eng ganz Rëtsch vun Aarbechte konnte 
pünktlech zur Feier fäerdeg stellen a mir 
konnten eis schonn e Bild maache vun 
der zukünfteger Ausriichtung vun den 
Installatiounen. An dee Revival vum 
Escher Déierepark deen ass immens 
gelueft ginn an do sinn natierlech och 
wesentlech Invester virgesinn am Budget 
2013. Am kommende Joer sinn zum Bei-
spill Renovatiounsaarbechten an déi kom-
plett Erneierung vun de Volièrë virgesinn. 
A vun deene Volièrë wäerten net just vil-
lerchersähnlech Béischte profitéieren, mä 
mir wäerten och zwee nei Wäschbieren 
kréien. Dat si keng Koala gell? Nee, nee, 
et si Wäschbieren. Déi zwee kommen aus 
eisen heemesche Bëscher wou se ausge-
sat gi waren, mä leider kënnen déi zwee 
net méi an der fräier Wildbahn iwwer-
liewen. Mir krute se aus der Diddelenger 
Fleegestatioun. Si brauchen elo en neit 
doheem. Dat fanne se hei zu Esch. A mir 
brauchen zwee nei Nimm fir déi Borsch-
ten. An do kënnt Dir da scho mol Är Zelle 
fonctionnéiere loossen an dat gëtt dann, 
dat ginn dann déi zwee nei Knute vun 
Esch. Ech wëll dozou awer soen, dass mir 
eng exzellent, eng exzellent Zesummen-
aarbecht mam Betebuerger Park hunn a 
mat der Diddelenger Fleegestatioun déi 
mat dozou bäidroen, dass mir eng 
Opwäertung vun eisem Escher Déiere-
park hunn, deen net nëmme fir eis Escher 
Kanner, mä fir d‘ganz Escher Populatioun 
e ganz héije Stellewäert bei eis huet. An 
ech brauch Iech jo net ze soen, dass och 
d‘Virbereedunge fir en zukënftegen 
didaktesche Bauerenhaff op deem Areal 
ze erriichten, 2013 entaméiert ginn. 
Nach 640 Deeg, Dir Dammen an Dir 
Hären, léif Kolleginnen a Kollegen, dauert 
et an da mécht d‘Universitéit hir Dieren 
hei zu Esch op am Quartier Belval Univer-
sitéit. Och net am Detail gi mer bei dëser 
Presentatioun op d‘Studentewunnengen 
an. Dat konnte mer zimlech intensiv an 
der leschter Gemengerotssëtzung maa-

chen. Dir sollt just wëssen, dass mer mat 
23 Unitéiten ugefaangen hu viru 6, 7 
Joer. Dass mer elo op 204 Unitéite sinn, 
dass mer elo scho bei 37% vum Gesamt-
bestand vum Land leien, an dass mer 
wäerte mam Mercure, wou mer och nach 
en aneren Numm brauchen, vill Nimm 
déi mer do musse sichen, dass mer do 
wäerte bei iwwer 50% vun de Studen-
tewunnenge vum Land leien. Dat ass eng 
gutt Aarbecht déi hei geleescht ginn ass. 
Et kann een ëmmer soen, et geet net 
duer. Selbstverständlech huet jiddwereen 
d‘Méiglechkeet dat ze maachen, mä et 
ass nawell eng gutt Aarbecht déi mer hei 
gemaach hunn an ech wëll Iech just 
soen, dass wann all déi jonk Leit, déi nei 
Studente mat de Léierpersounen, mat de 
Chercheuren, hei op Esch kommen – mir 
hu jo elo schonn iwwer 500 Chercheuren 
hei zu Esch schaffen – da komme si als 
Frënn. Mir freeën eis op si, mä si kom-
men och als Client. Vergiesst dat net. Si 
kommen och als Client vun eise Restau-
ranten, vun eise Bistroen, vun eise 
Geschäfter, vun eise Sportsveräiner, vun 
eise Kulturassociatiounen, vun eise Clu-
ben, komme se och als Clienten. Als 
potentiell Notznéisser vun eise Gemenge-
servicer a mir sinn dofir frou, dass dee 
Studenteguide, dee mer schonn 2012 
fäerdeg gestallt hunn, dass deen en 
immense Succès kennt. Dee kënnt 
immens gutt un. Mir kréie ganz vill Luef 
vun der Uni a vun de Studentenassocia-
tiounen dofir an dee gëtt breet verdeelt a 
si wëssen domatter alleguer wat si hei zu 
Esch fannen a wéi flott et hei zu Esch ass. 
Niewent de Studentewunnengen hu mer 
scho viru Joere gesot kritt, dass et ganz 
wichteg ass als Haaptsiège vun der Uni-
versitéit fir och Fräizäitinstallatioune vir-
zegesi fir déi nei Studenten déi heihinner 
kommen. Ech hu mer soe gelooss, zu 
Tréier heescht dat Studihaus. U sech ass 
dat dat wat een e Lieu de rencontre fir 
d‘Studenten nennt. Dat ginn der jo dau-
senden an dee Lieu de rencontre oder 
Student Leisure Room wéi et an hirem 
Language heescht, dee wäert op de Bar-
bourg kommen, an deen hu mer an 
enker Zesummenaarbecht mat der LUS, 
der Association des étudiants ausge-
schafft a mir wëllen dovunner profitéie-
ren. Si iwwerhuelen als Universitéit 
d‘Ariichtung vun deem Modulgebai. Mir 
wëllen dovunner profitéieren, well iwwer 
fréier oder spéider kënne mer aus Sécher-
heetsgrënn de Centre Barbourg, dee vir-
un allem och vum Quartier genotzt gëtt, 
net erhale well en net méi de Séche-
rheetscritèren entsprécht. Dofir wëlle mir 
dovunner profitéiere fir am Kontext vun 
der Planifikatioun vun deenen neie Stu-
dent Leisure Center, e Centre de quartier 
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multifonctionnel fir ze gesinn an et hu 
schonn eng ganz Rëtsch vu Gemen-
gekommissiounen hiren Interêt gewise fir 
dat erkläert ze kréien oder fir do eng Kon-
tributioun ze leeschten, wéi dat da kann 
am Detail ausgesinn an dat maache mir 
gären. An zousätzlech kommen, ech hu 
jo d‘éinescht gesot et kënnt och eng 
Jugendplaz op deen Areal, zousätzlech 
kommen och Sportsinstallatiounen 
dohinner. Dat gëtt dann e richtege Lei-
sure Center a mir freeën eis drop an ech 
mengen, dass dat och vum Quartier mat 
deem neien Center eng flott Beräiche-
rung wäert ginn.
Wann ee wëllt ronderëm d‘Uni dréien, 
wann ee sech wëllt Unisstad nennen, da 
geet dat net duer fir dat iergendwou hin 
ze schreiwen, da muss een natierlech 
sech bougéieren. An dat maache mer, 
Biohealth, learning factory, Zesummen-
aarbecht mat de Centre de recherches, 
LCSB, CRP Santé, LNS, Gabriel Lippmann, 
Henri Tudor, CEPS, Technoport, mir hunn 
immens vill Projete lafen. Ech wëll just hei 
als Beispill d‘Energy Learning Factory 
nenne bei där mer matmaachen. Ech wëll 
vum Projet Biohealth schwätzen, deen 
amgaangen ass um Site Sommet zesum-
me mam ZARE realiséiert ze ginn. Dat gi 
Branchen déi eis nach net einfach iwwert 
d‘Zong kommen. Mir waren dat net 
gewinnt als Stolstad, déi mer zwar nach 
ëmmer sinn, mä net nëmmen. Mir ginn 
och Universitéitsstad. Mir sinn amgaang 
eis ze familiariséiere mat deene Saachen. 
Mir hate virun 2 Wochen hei eng ganz 
flott Informatiounsversammlung wou bal 
100 Leit hei ware fir ze soe wat ass iwwer-
haapt den LCSB? Wat ass Biomedezin? 
Wat gëtt do gemaach? Wat gëtt do 
gefuerscht? Dat si ganz flott Aktivitéiten 
déi mer do maachen an déi mer och wei-
derféieren. 
An deem Zesummenhang sief och vläicht 
gesot, dass am Juni 2013 eisen drëtte 
Colloque kënnt, dee mer mat der Uni 
zesumme maachen an dee sech e bësse 
mam Thema vun de Relatiounen tëscht 
der zukënfteger Universitéit mat der 
Société civile ausenaner setzt. Ech ka 
mech erënneren, ech weess zwar elo, 
vläicht seet d‘Ressortschäffin mer dat, mir 
haten och scho Joere wou mer an den 
Assises sociales eis mat der Uni beschäf-
tegt hunn. Ech mengen et wier 2009 
gewiescht, mä ech ka mech awer ieren, 
well dat gëtt immens wichteg wann déi 
Universitéit kënnt, dass d‘Société civile 
agebonne gëtt, an dass se d‘Gefill huet, 
dass se och ka profitéiere vun där Univer-
sitéit. 
Dat gëtt mer och e gutt Stéchwuert fir 
Iech vun den Assises de l‘Intégration nach 
eng Kéier ze schwätzen. Déi haten e 

grousse Succès dëst Joer. Et war déi éischt 
Assise de l‘Intégration, och hei déi éischt 
am Land. Mir kënnen nach eng gutt 
Rëtsch méi net Lëtzebuerger gebrauchen 
déi matmaachen. Där waren et der nach 
net genuch, obwuel si och elo scho gutt 
matgeschafft hunn an den Atelieren. A 
bei eis ass et wichteg, dass et net 
nëmmen drëm geet, fir d‘Mise en place 
vum Pacte de l‘Intégration ze maachen, 
mat super Projeten déi mer do virgesinn 
hunn, mä fir och eng permanent Cam-
pagne fir d‘Participatioun vun den net 
Lëtzebuerger um Geschéie vun der Stad 
Esch ze maachen an och eng permanent 
Campagne fir méi eng generaliséiert 
Approche am Zesummenhang mat dem 
Aschreiwen an d‘Wielerlëschten, déi lei-
der nach ëmmer noutwenneg ass. Mir si 
jo der Meenung, dass dat ganz soll ofge-
schaaft ginn, mä et ass awer leider nach 
ëmmer noutwenneg an déi Assisen déi 
hunn deen Terrain gutt preparéiert. An 
een Terrain dee se och nach gutt prepa-
réiert hunn, dat ass déi Idee déi do ent-
stanen ass vun enger eventueller Maison 
de l‘Intégration et des Générations. Dat 
ass eng flott Idee. Mir wëllen do als 
Schäfferot nolauschteren. Mir wëllen eis 
do selwer Reflexioune maachen, mat der 
Kommissioun zesummen, ob dorausser 
eppes gëtt a wéi dat kann ausgesinn. Mir 
freeën eis dorop. 
A wat mer och nach vläicht kënne soen, 
wann ee vun de Relatioune vun der Uni-
versitéit mat der Société civile schwätzt, 
da kann een och vun eisem Lehrstull 
schwätzen, dee mir wäerte co-finanzéiere 
vum iwwernächste Joer un a wou elo 
d‘konzeptuell Viraarbechten ulafen, am 
Beräich vum Social Business dee mer an 
Zesummenaarbecht mam Ministère de 
l‘Economie solidaire maachen. Mir sinn 
der Meenung, dass wann d‘Wirtschafts- 
an d‘Sozialentwécklung hei zu Esch sollen 
Hand an Hand goen, dass mer da musse 
verhënneren, dass mer eng Société à 
deux vitesses kréien. Dat wëlle mir net 
hei zu Esch. A mir sinn dofir der Mee-
nung, dass déi éischt Chair universitaire 
déi mir finanzéieren, muss de Bierger 
profitéieren, muss och d‘Neiland bereet 
sinn ze goen am Beräich vun der Econo-
mie solidaire, dass et net verbueden ass, 
dass sozial Projeten déi ee mécht e wirt-
schaftleche Succès kennen. Mir sinn do 
net dogéint, dass dat de Fall ass. Mir 
kënnen dat och eis virstelle fir eege Pro-
jeten déi mir maache mat villen Acteuren 
an deem Beräich zesummen.
Esou wéi Dir dat gewinnt sidd, wäerte 
mer ofschléissend nach eng Kéier de Bud-
get am Iwwerbléck duerstellen. Agangs 
zu deem Iwwerbléck wëll ech nach eng 
Kéier betounen, dass de Schäfferot der 

Meenung ass, dass déi verbleiwend Joere 
vun der ugefaangener Mandatsperiod 
mat Sécherheet als Schicksalsjoeren an 
d‘Geschicht vun eiser Stad wäerten 
agoen. Et sinn enorm Ustrengungen déi 
noutwenneg si fir déi Chancen déi mat 
der Uni verbonne si fir d‘wirtschaftlech 
an d‘sozial Entwécklung vun eiser Stad ze 
notzen. Déi Chancë sinn enorm an déi 
Ustrengunge sinn och enorm. Mir brau-
chen dofir e vernetztend Denke wat mer 
nach laang net iwwerall hunn a mir brau-
chen och eng generatiounsiwwergräifend 
Planung fir d‘Entwécklung vun eiser Stad, 
wat mer amgaange si mat eisem neie 
PAG a mat der neier Form wéi mer dee 
PAG wëlle mat eise Bierger zesummen 
diskutéieren.
Dir hutt gesinn oder Dir gesitt, dass mer 
och am Budget extraordinaire 2013 en 
héijen Investitiounsvolumen hunn. En ass 
vläicht net esou héich wéi mer e gäre 
gehat hätten. Vill Projeten déi mer nach 
net entaméiert hunn, hu mer ganz si 
gelooss well mer einfach kee Risiko wëllen 
agoen. Et ass awer nach ëmmer en héijen 
Investitiounsprojet. Wann een dee bal 
Véierel eraus hëlt fir eise Projet Nonnewi-
sen, dann ass en ongeféier 10% iwwert 
deene Budgeten déi mer an de vergaan-
gene Joeren haten. Dat ass e proppere 
Wuesstem. Et ass e geréierbare Wuess-
tem. 
Mir wëssen, dass d‘Gewerbesteier an de 
Fonds communal de dotation financière 
déi zwou wichtegst Recettequelle vun der 
Gemeng duerstellen. Mir hunn och 
schonn honnert mol hei gesot, dass mer 
dee Verdeelerschlëssel oder déi Critèrë 
vun deem Verdeelerschlëssel net richteg 
fannen. Mir wëssen am Moment net wéi 
sech déi staatlech Dépensë fir d‘Gemen-
ge weider entwéckelen. Mir mussen dofir 
virsiichteg sinn. Mir mussen och vläicht 
Tëschebilanen zéien. Bei eisem Plurian-
nuell zum Beispill dee mer 2013 opstellen 
a mer mussen och da kucke wou mer dru 
si mat eisem Programm dee mer opge-
stallt hunn. Ech wëll awer dozou soen, 
dass an deem Programm keng Investi-
tiounen dra sinn déi net fir Esch batter 
néideg sinn. Et si keng Investitiounen 
dran déi mer eis kéinte spueren. Et si 
keng Investitiounen dra wou mer kéinte 
soen, oh majo, da maache mer dat an 20 
Joer. Där sinn iwwerhaapt keng an deem 
heite Budget dran. 
Trotzdem, an deene Joeren déi elo kom-
men, musse mer eis lafend Käschte fir 
Gehälter, fir Gemengesyndikater, wou 
mer méi oft hei mussen driwwer schwät-
zen, fir eis Scholdelaascht, fir Kannerbe-
treiung, fir Sozialariichtungen, fir Entre-
tien, fir eis ëffentlech Gebaier, fir d‘Fol-
gekäschte vun deem wat mer bauen, fir 

3. Devis pour l’exercice 2013
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déi am Ae ze behalen a fir déi propper ze 
geréiere wat mat deem Monitoring a mat 
där gewalteger Viraarbecht déi elo 
geleescht ginn ass, méi einfach gëtt wéi 
et bis elo war.
Mir hunn, wann een eis uerdentlech 
Dépensë fir d‘éischt am Rectifié gesäit, 
dann hu mer am Rectifié Recetten am 
Ordinär vun 141 Mio an Dépensë vun 
130 Mio. Also en Iwwerschoss vun 11 
Mio. Wann een dann den Iwwerschoss 
vun de Konte vum Virjoer, also vun 2011 
dobäi rechent, dann huet een e Gesamt-
iwwerschoss – ech si wuelverstane bei 
2012 – am Ordinär vun 22 Mio. Bon, do 
muss een awer och soen, dass mer do 
méi Gewerbesteier a méi Dotatioun hate 
wéi dat wat mer ursprénglech 
ageschriwwen haten an de Budget. An 
dat ass ënner anerem och doduerch 
zustane komm, well mer iwwert 
d‘Grondsteier an iwwert d‘Gehälter vum 
Schoulpersonal nach Suen zegutt hate 
vum Stat. Och déi sinn an deem Montant 
dran a vun deem vun de Maisons Relais, 
well dat gëtt ëmmer mat ganz vill Retard 
bezuelt. Dofir braucht Dir elo nach net ze 
frohlocken bei deenen 22 Mio wat d‘Re-
sultat ubelaangt, well wa mer de Budget 
extraordinär kucken am Rectifié, dann 
hate mer do Recettë vun 30 Mio an 
Dépensë vun 51 Mio. Dat heescht, mir 
hunn do en Defizit vun 21 Mio an da 
gesitt Dir schonn direkt, dass dat enk ass. 
Well wann een déi zwou Zommen 22,8 
an 21 Mio géigeniwwer stellt, dat eent 
den Ordinär, dat anert den Extraordinär, 
da behale mer e Reschtiwwerschoss vun 
2012 dee bei 1,7 Mio läit. Dat ass gutt 
geschafft. Dat ass gutt geschafft, well mir 
hate gerechent, dass mer 250.000 Iwwer-
schoss géinge behalen. Mir hunn der also 
méi wéi dat wat mer geschat haten. Dat 
ass gutt geschafft. Mä et geet awer 
eigentlech net duer fir dat wat mer alles 
maache musse fir d‘Stad Esch. 
Dann de Budget 2013. Och hei ugefaan-
ge mat den uerdentleche Recetten: 142,9 
Mio Recettes ordinaires. 136 Mio 
Dépenses ordinaires. Dann hätte mer e 
Boni vu 5,5 Mio a mer huelen dann de 
Gesamtiwwerschoss dobäi dee mer vum 
Rectifié behalen hunn a lande bei 7,3 Mio 
dann. Dat ass eise Point de départ, dee 
kee generéise Point de départ ass. Dann 
déi ausseruerdentlech Recettë vun 2013. 
Si belafe sech op 53 Mio woubäi mer net 
sécher sinn ob mer se all wäerte kréien. 
Da 60 Mio hu mer agesat fir déi ausser-
uerdentlech Dépensen. Dat ass also eisen 
Investitiounsbudget fir 2013: 60,4 Mio. 
Mir behalen, wa mer de Mali am Extraor-
dinär ofzéie vun deem Iwwerschoss dee 
mer hunn, 7,3 Mio. Schätze mer elo e 
Bonus vun 230.000 €. Bon, dat ass gros-

so modo déi nämlecht Schätzung déi 
mer 2012 haten. Wéi gesot, 2012 hate 
mer ongeféier 250.000 € Boni. Mir si 
gelant bei 1,7 Mio. Mir hoffen, dass mer 
bei deenen 230.000 € Boni fir 2013 déi 
mer elo asetzen och bei mindestens 1,7 
Mio landen. Mä wéi gesot, mir behalen 
d‘Entwécklung vun de staatlechen 
Dépensë fir d‘Gemengen am Aen an hof-
fen, dass et net zu enger Degradatioun fir 
d‘Gemenge kënnt, well si hunn esou eng 
Degradatioun net verdéngt. Op alle Fall 
de Gros vun hinnen, fir net elo méi dozou 
ze soen.
Bon, bei deenen 53 Mio Recetten déi mer 
fir 2013 agesat hunn, sinn 20 Mio 
Emprunt virgesinn. Dat heescht mir hunn 
53 Mio Recetten, dovunner 20 Mio 
Emprunt. Mir hu 60,4 Mio Extraordinär. 
Am Zesummenhang mat dem Emprunt 
dee mer ophuelen, wollt ech Iech awer 
soen, dass mer och 2012 en Emprunt 
agesat haten. Do hate mer 15 Mio age-
sat. Mir hunn déi net all gebraucht. Dat 
ass eng gutt Nouvelle. Mir hunn der 
„just“ 10 gebraucht. Dat geet nach 
ëmmer duer. Mä mir hunn déi 15 net 
integral missten ophuelen. Elo stellt Dir 
dann déi Fro wéi Dir se all Joer maacht, 
brénge mer et nach fäerdeg iwwert eis 
Annuitéiten eis Scholdelaascht ze begläi-
chen? D‘Äntwert ass jo, well soss géinge 
mer nämlech eise Budget net genehmegt 
kréien. Mir wäerten, mir ware laang Joere 
bei Annuitéiten déi tëscht 3 a 4% waren. 
Mir wäerten elo bei, wa mer eng hallef 
Annuitéit rechnen, mer wësse jo net 
genee wéini mer den Emprunt zéien, an 
ob mer e ganz wäerte mussen zéien – 
eiser Meenung no nee, mä dat musse 
mer awer am Laf vum Joer gesinn – wa 
mer eng hallef Annuitéit arechnen, da 
wäerte mer bei 5,8% landen déi mer 
mussen opbrénge fir eis Scholdelaascht 
mat den Annuitéiten ze leeschten. A wa 
mer eng ganz Annuitéit mussen ophue-
len, da lande mer bei 6,3%. Do wiere vill 
Gemengen am Land frou wa se bei esou 
engem Pourcentage géinge landen. Do 
sinn och déi eventuell Garantien dobäi 
déi mer mussen ophuele bei den zwee 
Parkhaiser, Place de l‘Hôtel de Ville a 
Place de la Résistance. 
Dir kënnt mat Recht soen, dass mer en 
héijen Investitiounsvolume an deenen 
nächste Joeren hunn, deen eis viru grouss 
Erausfuerderunge wäert stellen. Net 
nëmmen eis, mä och eis Gemengeservi-
cer. Dat och am Hibléck op déi wirt-
schaftlech Situatioun déi mer am 
Moment hunn. All Dépensen déi mer vir-
gesinn hunn, sinn noutwenneg fir eis 
Stad Esch. All eis Artikele si virgesi fir déi 
Investitioune kënnen ze maachen an esou 
wéi sech Staats- a Gemengefinanzen ent-

wéckelen, kënne mer dee Programm 
aktiv realiséieren, steieren, bezie-
hungsweis upasse wann déi Noutwenne-
gkeet besteet. Eist Zil bleift wéi an de ver-
gaangene Joeren déi onerlässlech Investi-
tiounen ze tätegen, fir dass mir d‘Zukunft 
vun den nofolgende Generatiounen an 
déi vun eise Kanner kënnen ofsécheren. 
Mir si ganz zouversichtlech fir d‘Zukunft. 
Net nëmme well mer Optimiste sinn, mä 
virun allem well eis Stad Esch och an der 
Vergaangenheet schonn oft schwiereg 
Zäiten erlieft huet a gemeeschtert huet, 
an ëmmer gutt gemeeschtert huet an 
ëmmer déi richteg Weiche fir d‘Zukunft 
gestallt huet. 
A ganz zum Schluss e ganz grousse Mer-
ci. D‘ganz Unerkennung vum Schäfferot 
gëllt, wéi an de vergaangene Joeren 
eisem Team vun Experte ronderëm d‘Ma-
dame Solange Ecker an den Här Claude 
Fleming, déi dës Kéier mat groussem 
Drock mat hirer ganzer Equipe zesumme 
wierklech eng Marathonaarbecht bewäl-
tegt hunn. Mir hunn eng nei Budgetspro-
zedur wéi Dir wësst an duerfir war déi 
Leeschtung besonnesch exigent a beson-
nesch schwiereg a si hu se gemeeschtert. 
Bon, Dir sot elo mat Recht si meeschtere 
se ëmmer, mä et war awer dëst Joer 
schwéier an dofir all Respekt wéi Dir dat 
gemaach hutt Dir zwee. 
Déi heite geleeschten Aarbecht, dat kann 
een och soen, déi ass natierlech eng won-
nerbar Grondlag fir eist zukënftegt Schaf-
fen an doriwwer eraus och fir eisen Asaz 
fir eng professionell an transparent 
Budgetspolitik. 
An e weidere Merci, well si souzen och 
gëschter erëm ganz laang dobäi, gëllt 
eisem Kommunikatiounschef mat senger 
ganzer Equipe, mam Luc Schloesser a 
sengem Team déi wéi ëmmer ganz effi-
cace a ganz hëllefsbereet a ganz léif bei 
der Opbereedung vun där heiter Presen-
tatioun vum Schäfferot eis zur Säit 
stoung.” 

4. Règlements de la circulation; 
décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
“E grousse Merci, an da sidd Dir gebeicht, 
ausser de Verkéiersreglementer an dofir 
geet ouni Iwwergang d‘Wuert direkt un 
eise Verkéiers- a Mobilitéitsschäffen, den 
Här Hinterscheid.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP):  
„Trés bien, Merci Madame Buerger-
meeschter, ech si bedeitend méi kuerz. 
Also et dréit sech just drëm fir ee proviso-
rescht Verkéiersreglement wéinst engem 
Chantier ze validéieren.“

4. Règlements de la circulation



1. Correspondance
Il n’y a rien sous ce point.

2. Budget rectifié 2012 et 
budget de l’exercice 2013; 
présentation

3. Devis pour l’exercice 2013; 
présentation

Lydia Mutsch (LSAP) présente le budget 
de l’exercice 2013:
L’exercice budgétaire 2013 ne s’annonce 
pas sous les meilleurs auspices.
Le panorama que reflète l’environnement 
économique est de plus en plus sombre, 
tandis que les prévisions de croissance 
pour notre pays sont plus pessimistes 
qu’à l’accoutumée. L’on craint que les 
subventions de l’État aux communes 
puissent être affectées par les mesures 
d’économie en matière de consolidation 
budgétaire. Une évolution que la Ville 
d’Esch se doit elle aussi d’intégrer à ses 
considérations.
En dépit des mesures d’économie annon-
cées, la proposition de budget national 
se caractérise par un volume d’investisse-
ment élevé en comparaison européenne. 
Notre volonté non démentie de diversi-
fier encore notre économie bénéficiera 
également toujours plus au Sud de notre 
pays. Partie intégrante de cet effort, la 
décision volontariste du gouvernement 
de décentraliser un pilier du dévelop-
pement national et d’établir l’Université 
du pays dans le quartier d’Esch «Belval 
Universitéit» dès l’année acadé-
mique 2014/2015.
Malheureusement, à l’heure de la redis-
tribution des recettes étatiques aux com-
munes, les exigences auxquelles est 

confrontée la Ville d’Esch, à la fois centre 
de développement urbain et future cité 
universitaire, continuent d’être peu prises 
en compte. Aussi soulignons-nous à nou-
veau la requête répétée de notre conseil 
municipal, qui réclame une réforme 
urgente de la clé de répartition nationale 
opaque des taxes professionnelles et du 
«Fonds de dotation» et des critères peu 
compréhensibles de l’attribution de sub-
sides étatiques. 
Après le recul de l’industrie sidérurgique 
intégrée à la fin des années 1970, la Ville 
d’Esch a reçu une contribution d’aide 
structurelle annuelle de 14 Mio. de francs 
de l’État luxembourgeois («Part de l’État 
dans les charges de la dette communa-
le»). Et alors la Ville d’Esch affiche actuel-
lement un taux de chômage de 12,76% 
et un taux de chômage des jeunes extrê-
mement élevé de 24,25%, le montant de 
cette contribution n’a pas été majoré et 
atteignait en 2010 495 000 €. En 2011, 
il a même été réduit de 10% et se chiffre 
désormais à 449 500 €.
S’il affiche un taux de chômage moyen 
relativement faible de 6,1%, notre pays 
abrite en réalité de très importantes dis-
parités régionales, source, dans les com-
munes concernées, de problèmes sociaux 
dramatiques et d’un réel besoin de 
mesures de la part des responsables poli-
tiques. 
En notre qualité de décideur au niveau 
local, nous faisons face depuis des années 
à ce défi, même si, comme auparavant, 
nous ne sommes pas en mesure de le sur-
monter sans aide extérieure. S’agissant 
de la future contribution de solidarité 
communale exigée de 2% de l’ICC (envi-
ron 0,6 Mio. €) qui doit alimenter le 
fonds pour l’emploi, les efforts d’une 

commune déjà impliquée activement 
dans le combat contre le chômage et la 
précarité sociale devraient être pris en 
considération. Un critère que remplit à 
n’en pas douter notre ville depuis des 
années.
Avec au total 1069 collaboratrices et col-
laborateurs (dont 193 employés dans les 
treize «Maisons Relais» désormais en 
place), l’administration communale 
d’Esch est l’un des employeurs les plus 
importants du sud du pays. Par voie de 
conséquence, la part des dépenses ordi-
naires que nous devons allouer chaque 
année à des frais de personnel dépasse 
les 57%. Et de ce fait, la marge de 
manœuvre que nous devons nous ména-
ger prioritairement dans le budget 
ordinaire fond de plus en plus. 
Le Collège échevinal estime en consé-
quence que la procédure actuelle d’appel 
à candidatures automatique en cas de 
départs naturels doit faire l’objet d’une 
réforme. Sur la base de l’organigramme 
actualisé et d’analyses ciblées des fonc-
tions et de l’impact, des critères compré-
hensibles pouvant faire office de directive 
et d’aide à la décision pour le Collège 
échevinal et le conseil municipal doivent 
être élaborés, en étroite collaboration 
avec le «Service Structure et Organisa-
tion», les délégations et les commissions 
compétentes.
Au cours de l’exercice budgétaire à venir, 
il conviendra d’examiner les frais courants 
(«frais de fonctionnement») le plus préci-
sément possible à l’aune de leur potentiel 
d’économie, et notamment les possibili-
tés d’économie d’énergie dans le cadre 
des nouvelles dispositions sur le climat.
La création de postes de travail est et 
demeurera à l’avenir une priorité absolue 
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Résumé en français

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Au vote.“

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – M. Marco Goetz – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen – M. 
Henri Hinterscheid – M. Jean Huss – M. 
Théid Johanns – M. Martin Kox – M. 
Frunnes Maroldt – Mme Lydia Mutsch 
– Mme Vera Spautz – M. Jean Tonnar 
– M. Paul Weidig – M. Everard Wohl-
farth – M. André Zwally

Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité les règlements de la circulation 
routière.

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Sou, bleift nach eng kleng Sekonn sët-
zen, ech wollt nämlech eng Fro un Iech 
stellen. Mir hu jo den nächste Freiden déi 
grouss Budgetsdiskussioun. Ech wollt Är 
Meenung wëssen, ob mer sollen eppes 
virgesi fir z‘iessen. Mir hu jo traditionell 
13.00 Auer fir eis regulär Sëtzungen. Dat 
doten ass eng exzeptionell Sëtzung 
eemol am Joer, wou mer iwwer 13h00 

erausginn. Also reservéiert elo näischt, sot 
net doheem Dir wiert um 13h05 do, dat 
ass net sécher. Dat doten ass open end fir 
eise Budget. Dat ass och esou geduecht. 
An d‘Idee ass fir eppes Klenges ze bestel-
len an awer net ze ënnerbriechen, dass et 
awer am Flux bleift, an dass mer eis 
kënnen ofwiessele fir eppes Klenges ies-
sen ze goen. Sidd Dir domatter d‘ac-
cord? 
Da maache mer dat esou. Da freet sech 
de Schäfferot op d‘nächst Woch a loosst 
Iech et bis dohinner gutt goen.“

Résumé en français de la séance du Conseil communal du 14 décembre 2012
(Pour le détail des votes, veuillez consulter le texte luxembourgeois)
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pour notre ville et l’ensemble de la région 
du sud. Lancés en collaboration avec le 
Ministère du Travail, les programmes 
d’emploi locaux qui se fondent sur des 
concepts innovants sont prometteurs. 
De concert avec Colabor, la commune a 
mis au point le concept «Fabrique de bois 
d’Esch», qui met entre autres sur pied la 
production de jardinières.
De concert avec le CIGL Esch, le projet 
«Escher Geméisguart» a vu le jour, avec 
l’objectif de planter en toute autonomie 
des fruits et des légumes biologiques 
dans des serres et à l’air libre et de les 
transformer entre autres dans les cuisines 
de la ville. Dans le même temps, ces pro-
jets nous permettent de créer dès leur 
première phase 25 postes de travail pour 
des demandeurs d’emploi non qualifiés, 
essentiellement des jeunes.
De même, le 13 février 2013, une grande 
«Foire Job-Vacances» se tiendra dans le 
centre culturel Kulturfabrik, en partena-
riat avec le «Service de la Jeunesse» et le 
PIJ d’Esch «Point Info Jeunes». Plus de 
700 commerçants et entreprises d’Esch 
se sont annoncés, dans une volonté de 
promouvoir la collaboration dans l’intérêt 
des jeunes de la ville.
En matière de formation, notre ville et sa 
population, laquelle affiche une situation 
initiale sociale spécifique (part élevée 
d’habitants avec un contexte social diffi-
cile et/ou un passé lié à la migration, voir 
rapport social de la Ville d’Esch), s’établis-
sent en règle générale 50% en deçà de la 
moyenne nationale en matière de par-
cours scolaire et universitaire. Ces défis 
ne peuvent être surmontés au seul niveau 
local.
Le même constat s’applique à nos efforts 
constants d’étoffer et de réparer nos 
écoles et nos structures d’accompagne-
ment scolaire. Selon les comptes, les 
contributions étatiques à l’agrandisse-
ment et à la création de nouvelles classes 
(soulignons que l’État ne participe prati-
quement pas à la restauration des classes 
existantes!) dans les exercices budgétaires 
antérieurs correspondent à tout juste 
20% des dépenses pour la création de 
nouvelles classes. Cela sans tenir compte 
de l’aide structurelle «historique» dont 
l’impact est encore moindre sur le taux 
de subsides déjà faible. 
Même si la participation de l’État dans la 
construction d’une nouvelle école pour la 
Ville d’Esch est bien trop réduite, nous 
devons poursuivre dans la voie déjà tra-
cée de modernisation conséquente de 
nos infrastructures publiques. Et pour 
pouvoir continuer à bien poser les jalons 
de l’avenir de nos enfants et de celui de 
notre ville, nous attendons une contribu-
tion appropriée du côté de l’État.

Outre les nouveaux quartiers de Belval et 
de Nonnewisen (nous estimons à 22% la 
part de notre budget d’investissement 
allouée à la création d’un nouvel espace 
habitable dans le quartier de Nonnewi-
sen), nous voulons en priorité raviver l’at-
tractivité du centre de notre cité et des 
quartiers «anciens» (investissement total 
pour la zone résidentielle de Nonnewisen 
en 2013: 12.4 Mio. €).
Notre objectif principal demeure la mise 
en adéquation lucrative et accommodan-
te du développement autour de la future 
Université (qui aura à notre avis un effet 
dynamisant sur l’évolution totale de notre 
ville) et du développement des quartiers 
«plus anciens». Sanem, la commune voi-
sine avec laquelle nous continuons de 
collaborer harmonieusement à tous les 
niveaux, mènera des réflexions similaires 
pour développer durablement l’accroisse-
ment déjà entamé de son site et garantir 
la meilleure qualité de vie qui soit pour 
les résidents.
La revalorisation continue de la Ville 
d’Esch comme principal centre d’affaires 
du sud du pays et moteur central du 
développement économique de notre 
cité continuera de nous tenir à cœur.
Bien que la nouvelle construction prévue 
du centre commercial «Cactus Lallange» 
ait été retardée en raison d’une procé-
dure judiciaire en cours ouverte par des 
plaintes privées, cela ne fait pas chanceler 
notre volonté (idem dans le cadre du par-
tenariat «City Management Esch-Belval-
Sanem» existant depuis des années) de 
relier les trois pôles commerciaux Esch 
centre-Lallange-Belval, notamment avec 
l’introduction future d’une «navette 
shopping».
À présent que la Justice de Paix d’Esch a 
été achevée (avec succès!) en face de la 
place de l’Hôtel de Ville, les tronçons des 
rues avoisinantes (allongement de la Rue 
de l’Alzette en direction de «Marco Polo», 
réaménagement de la Place Norbert 
Metz) pourront être aménagés de façon 
définitive durant l’année budgétaire à 
venir. Autour de l’ancien établissement 
Buchholtz et du complexe réaménagé 
«Marco Polo», notre centre d’affaires sera 
encore développé et revalorisé de maniè-
re durable.
Nouvelles places dans la ville, aires de 
jeux, zones dédiées à la jeunesse, espaces 
verts au centre, mobilier moderne et 
poursuite de la mise en œuvre du 
concept mobilier d’Esch sont autant 
d’éléments d’une planification urbaine 
attrayante et intergénérationnelle. À l’oc-
casion de l’enquête auprès des citoyens à 
venir dans le cadre de la procédure PAG 
de 2013, les personnes sondées devront 
notamment répondre à des questions sur 

l’évolution des différents quartiers ainsi 
que sur les écoles, la construction de 
logements, l’économie, les loisirs et la 
détente, la mobilité, les parcs et les 
espaces verts.
Avec le siège du nouvel «Office Régional 
du Tourisme» (ORT) dans le centre 
d’Esch, un nouveau chapitre depuis long-
temps en souffrance dans le dévelop-
pement touristique dans le Sud et dans la 
Ville d’Esch a été ouvert. Avec notre City 
Tourist Office dynamique et la récente 
création d’un bureau autonome pour 
l’économie, le tourisme et l’université, la 
Ville voit ainsi s’ouvrir dès le prochain 
exercice budgétaire de belles perspec-
tives d’avenir.
Outre l’Université, des domaines qui gra-
viteront autour d’elle auront également 
des retombées positives sur le dévelop-
pement économico-social de notre cité. 
Citons également à cet égard la bonne 
collaboration avec le Ministère de l’Éco-
nomie, notamment dans les domaines de 
la recherche, de l’énergie, de la bioméde-
cine et de la santé. L’étoffement et la 
création d’avantages sur site seront déci-
sifs pour le futur de notre ville.
L’ANNÉE DU BRILL
Au cours de l’exercice budgétaire 2013, 
la Place du Brill d’Esch, la «Place de la 
Résistance», sera achevée (frais d’investis-
sement 2013: 1.8 Mio.). Ces dernières 
années, après la remodulation de la place 
de l’Hôtel de Ville et la Justice de Paix de 
l’autre côté de la rue, l’«Entrée en Ville» 
et le nouveau bus de la gare, le point fort 
des investissements s’est déplacé vers le 
deuxième axe central (autour du quartier 
du Brill). Avec l’achèvement d’un trois-
ième parking couvert au centre (Bvd. 
Kennedy, Hôtel de Ville, Brill), le besoin 
en places de stationnement dans le 
centre d’affaires sera pleinement couvert. 
Et de plus, cela marquera le coup d’envoi 
de la remodelation de la deuxième plus 
grande place de la ville d’Esch.
Au terme d’un concours international, le 
paysagiste et architecte germano-algérien 
Kamel Louafi a été mandaté pour remo-
deler la Place du Brill. Ce choix s’est avéré 
payant. En effet, son concept a le mérite 
de combler avec une belle sensibilité et 
un sens aigu de l’esthétisme urbain et de 
la qualité architectonique le manque de 
parcs et d’espaces verts dans le quartier 
du Brill, garantissant ainsi l’acceptation 
du projet par toute la population de la 
ville.

1.a) LA NOUVELLE PLACE DU BRILL
La Place du Brill est désormais une place 
élégante, un point de rencontre harmo-
nieux au cœur d’Esch, un écrin de verdu-
re à la touche artistique, le pendant artifi-
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ciel à une Place de l’Hôtel de Ville assez 
sobre et multifonctionnelle. Deux autres 
pavillons élégants et illuminés la nuit 
seront intégrés à la planification totale de 
la «Place de la Résistance». Nous recher-
cherons justement bientôt les gestion-
naires appropriés par le biais d’une pro-
cédure d’appel à candidatures. Dans un 
futur proche, la nouvelle Place du Brill 
pourrait donc bien accueillir un coquet 
restaurant avec terrasse avec lunch/ser-
vice à l’emporter ou un café littéraire 
avec un bar à espressos. 
Au moment de la planification des 
pavillons, il est apparu que l’utilisation 
souhaitée allait requérir une surface plus 
importante. Les plans ont donc été retra-
vaillés; ils permettront dans les semaines 
à venir de lancer un appel à candidatures 
pour des pavillons plus grands. L’idée 
serait de terminer l’extérieur des deux 
pavillons d’ici à l’inauguration de la place. 
Pour l’heure, la planification tourne à 
plein régime.
Dans le sillage de l’aménagement total 
de la Place du Brill et de l’ensemble du 
quartier du Brill, l’installation d’un mobi-
lier moderne et convivial pour toutes les 
générations et de nouvelles touches de 
verdure en plein centre sont aussi à 
l’ordre du jour. Comme les travaux sur la 
Place du Brill ont endommagé le jardinet 
de l’École du Brill, celui-ci a été complè-
tement rénové et intégré dans les travaux 
de planification de finalisation de toute la 
place.
Dans l’optique des efforts de revalorisa-
tion du centre-ville et le Quartier du Brill, 
qu’il convient par ailleurs de préparer 
activement à l’arrivée prochaine de l’Uni-
versité, il est également prévu de parer la 
Rue du Brill d’importants espaces verts et 
d’un mobilier urbain bien choisi.
Un nouveau règlement sur les terrasses 
du centre-ville va par ailleurs permettre 
l’installation d’un mobilier moderne éga-
lement utilisable à l’extérieur autour des 
places de la ville («Place de l’Hôtel de Vil-
le», «Place de la Résistance», «Place de 
l’Académie») et dans les rues commer-
çantes d’Esch. L’offre en mobilier de ter-
rasse abordable, élégant et résistant aux 
intempéries s’est tellement étoffée que le 
cachet toujours plus plaisant de notre 
centre-ville n’aura plus à être altéré par 
des panneaux publicitaires et des sièges 
en plastique blanc.
Jamais ces dernières décennies le «Quar-
tier Brill» n’avait fait l’objet d’autant d’in-
vestissements qu’à l’heure actuelle. 
S’ajoutent à cela les travaux d’agrandis-
sement et de restauration lancés il y a des 
années de l’école du Brill, l’une des plus 
grandes écoles primaires du pays. Dans 
ce cas de figure également, comme dans 

celui des précédentes réalisations mises 
en avant sur la politique étatique de sub-
sides, la plus grande partie des dépenses 
est réalisée en ponctionnant le budget de 
la ville. Une réalité que nous ne compre-
nons pas, Esch étant la deuxième plus 
grande ville du pays.

1.b) 100 JOER BRILLSCHOUL
En 2013/2014, les festivités célébrant la 
«100 Joër Brillschoul» auront lieu en 
étroite collaboration avec le personnel 
enseignant et l’ensemble de l’école. Ce 
sera l’occasion de présenter les étapes 
actuelles et futures de construction et de 
restauration, ainsi que les objectifs sco-
laires.
Les travaux de la deuxième phase de 
mise en œuvre de notre concept pour 
l’école du Brill vont bon train (frais d’in-
vestissement 2013: 3,4 Mio.). Seuls 
quelques retards ont été à déplorer, car 
l’installation de la nouvelle centrale de 
cogénération a obligé à repenser plu-
sieurs fois le processus, de façon à ce que 
la centrale puisse être mise en fonction-
nement cette année encore.
Tous les efforts sont entrepris pour que le 
bâtiment soit prêt pour la rentrée des 
classes de septembre 2013, afin que les 
cycles C1.0-C1.2 puissent prendre pos-
session comme prévu de leurs nouveaux 
locaux, qui satisfont aux exigences d’une 
pédagogie moderne. 
Dans le Quartier du Brill, comme dans 
d’autres quartiers de notre ville, nous 
poursuivons notre politique de restaura-
tion et de modernisation conséquentes 
de nos logements. Nous avons en effet à 
cœur, avec entre autres la création d’es-
paces de vie abordables grâce à des sou-
tiens publics et privés, de revaloriser la 
qualité du logement dans le centre et, 
plus particulièrement, dans le Quartier du 
Brill.
À l’heure de révéler l’attractivité du cen-
tre-ville d’Esch, le VIADUC est également 
une pièce maîtresse de la ville, un vérita-
ble monument pour les quartiers de Brill, 
Hiehl et Grenzer, et pour la ville d’Esch 
tout entière. En 2013, en collaboration 
avec la gare CFL, le Viaduc d’Esch sera 
soumis à une révision générale qui inclura 
une isolation acoustique et un nettoyage 
du béton. Les citoyens et les associations 
de notre ville se chargeront d’en colorier 
les piliers, ce qui rendra l’ensemble enco-
re plus attrayant. 

1.c) CARRÉ CULTUREL BRILL
Si, dans un premier temps, les travaux de 
la CASA D’ITALIA a été le théâtre de plu-
sieurs retards en raison du mauvais état 
des infrastructures de chauffage, ils tour-
nent à présent comme prévu à plein régi-

me. Dans le courant de l’année prochai-
ne, les clés du bâtiment pourront sans 
problème être remises aux différentes 
associations, et notamment à notre «Har-
monie Municipale» (frais d’investisse-
ment 2013: 610 000 €). 
Soulignons par ailleurs qu’en 2013, les 
travaux de réaménagement commence-
ront dans l’ancienne Justice de Paix, où il 
s’agira d’installer une bibliothèque/
médiathèque et les archives de la ville, 
première étape du futur «CARRÉ CULTU-
REL» du Quartier du Brill (frais d’investis-
sement 2013: 150 000 10 500 €). 
En dépit des mesures d’économie prô-
nées par l’État, nous ne renoncerons pas 
à réclamer du gouvernement un assainis-
sement général du «MUSÉE NATIONAL 
DE LA RÉSISTANCE».
Nous sommes très heureux d’avoir pu 
gagner à notre cause un jeune entrepre-
neur pour le projet d’une halle que nous 
souhaitions voir naître. Et grâce à ce 
«Muarthal» d’Esch, le premier marché 
couvert du pays, qui ouvrira ses portes en 
2013 dans le quartier animé du Brill, l’at-
mosphère et le charme particulier du Sud 
du pays, et ainsi son succès futur, sont à 
notre sens garantis. 

SERVICE AU CITOYEN– 
COMMUNICATION–PARTICIPATION 
CITOYENNE
2.a) SALLE DES SÉANCES & BIERGER
AMT 
Dans les années à venir, et après une 
longue attente, notre salle de réunion 
sera enfin modernisée et ses infrastruc-
tures rénovées (frais d’investisse-
ment 2013: 200 000 €).
Les travaux incluront une rénovation 
complète comprenant l’aération et le 
refroidissement de la salle de réunion, 
ainsi qu’un réaménagement de la salle 
des mariages, de façon à permettre dans 
l’Hôtel de Ville des cérémonies élégantes, 
festives et modernes. Le vestibule et les 
couloirs devant les salles seront éga-
lement transformés. Toutes ces améliora-
tions permettront d’améliorer les condi-
tions de travail des conseillers municipaux 
et des représentants de la presse 
(notamment lors de réunions du conseil 
municipal, de conférences de presse, de 
réunions de comités, etc.).
Dans le même temps, la dernière phase 
de l’approbation Commodo est mise en 
œuvre au dernier étage. Des portes cou-
pe-feu et une cheminée supplémentaire 
sont prévues. Les travaux sur le toit de 
l’Hôtel de Ville pourront eux aussi être 
achevés au cours de l’année prochaine 
(frais d’investissement 2013: 193 000 €).
Presque dix ans après l’ouverture du 
«Biergeramt», ce bâtiment requiert lui 
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aussi des adaptations et améliorations 
(peinture, moquette). Les effectifs ont 
augmenté et différentes utilisations se 
sont modifiées ou sont apparues.
2013 sera l’année des services interactifs. 
À notre «Biergeramt» réel viendra ainsi 
s’ajouter dès 2013 un «Biegeramt» vir-
tuel. Par le biais de la plate-forme Inter-
net Esch@Home, nous pourrons envoyer 
électroniquement les prestations de la 
Ville d’Esch directement au domicile des 
citoyens. L’Hôtel de Ville virtuel devient 
réalité. Qu’un citoyen ait besoin d’un 
extrait du registre civil, d’une demande 
d’autorisation de construire ou d’autres 
prestations, il trouvera tout ce qu’il cher-
che à l’adresse www.esch.lu. Demandes 
électroniques, signature électronique ou 
plate-forme de paiement électronique 
seront à l’avenir partie intégrante des 
démarches avec l’administration.

2.b) ESCH.LU, HOT CITY & DIALOG 
ESCH
Grâce à un nouveau service Internet 
(«Report-IT»), les citoyens pourront bien-
tôt contribuer activement à la revalorisa-
tion qualitative de leur ville, en signalant 
des petits problèmes (lampadaire défec-
tueux, banc abîmé dans le parc, etc.), ou 
en communiquant aux services munici-
paux des suggestions d‘amélioration
À compter de 2013, la plate-forme Inter-
net (Dialog@Esch) permettra d‘intégrer 
activement les habitants d‘Esch au déve-
loppement de la ville, dans le cadre de la 
procédure PAG en cours. Au moyen d‘un 
questionnaire de la plate-forme Dialog@
Esch, nous donnerons aux citoyens l‘oc-
casion de se familiariser avec les contenus 
du futur concept de développement de 
la ville, pour ainsi stimuler un échange 
démocratique d‘opinions. Par la même 
occasion, nous pourrons maintenir infor-
més les citoyens par un feed-back perma-
nent sur les différentes adaptations, 
créant ainsi un constructif dialogue parti-
cipatif.
Dès les débats sur le budget 2013 d‘au-
jourd‘hui, les réunions du conseil munici-
pal seront publiées en Live Streaming sur 
www.esch.lu. Tous les citoyens intéres-
sés pourront ainsi participer en direct aux 
réunions du conseil municipal et recher-
cher grâce à des fonctionnalités d‘accès 
aux archives des points évoqués et enté-
rinés par le conseil municipal.
Une mesure importante pour une démo-
cratie participative dans notre ville!
Au cours de l‘exercice budgétaire 2013, 
notre réseau WIFI (hotcity.lu) sera enco-
re étoffé. De cette façon, les conditions 
techniques requises seront remplies pour 
mettre à la disposition des citoyens 
d‘Esch tous les services modernes sur 

divers appareils électroniques (smartpho-
ne, tablette, ordinateur portable). En 
2013, une nouvelle «City App» regroupe-
ra rapidement, facilement et conviviale-
ment toutes les prestations pour tous les 
systèmes d‘exploitation.

2.c) SUDSTROUM – NOTRE JOYAU 
ÉLECTRIQUE
Avec notre société municipale de droit 
privé SUDSTROUM, nous démontrons 
qu‘une approche différente peut fonc-
tionner. Cette entreprise électrique, déte-
nue à 100% par la ville, est bien partie 
pour poursuivre sa success-story particu-
lière.
De fait, tous les paramètres importants 
pointent vers le haut. Le chiffre d‘affaires 
atteindra ainsi plus de 13 Mio. en 2013. 
Depuis les débuts de SUDSTROUM en 
2009, nous évaluons la progression en 
kWh à plus de 40%. Un seul paramètre 
n‘enregistre pas de hausse: le prix de 
l‘énergie pour le consommateur final! De 
fait, à compter du 1er janvier, ce prix 
reculera pour les clients privés de 3%, 
passant de 6,8 à 6,59 ct/kWh. Il s‘agit 
une fois encore à n‘en pas douter d‘une 
position de départ idéale pour acquérir 
plusieurs nouveaux clients durant le pro-
chain exercice budgétaire. Le tarif appli-
qué aux clients professionnels baissera lui 
aussi de 3%, passant de 7,65 à 7,42 ct/
kWh. 
Durant l‘exercice budgétaire 2013, des 
investissements importants sont à nou-
veau prévus, comme la construction du 
poste d‘alimentation principal d‘Ehleran-
ge (durée: 2013-2015, investissement 
total: 10,5 Mio.). De cette façon, le ser-
vice aux citoyens d‘Esch et à plusieurs 
clients de SUDSTROUM pourra sans cesse 
continuer d‘être amélioré.
Notre entreprise SUDSTROUM fait éga-
lement preuve d‘innovation dans son ser-
vice à la clientèle. Ainsi, elle dispose 
depuis octobre 2012 de sa propre «App» 
pour smartphone et Android. De cette 
façon, en sa qualité de premier exploitant 
de réseau électrique luxembourgeois, elle 
est en mesure d‘informer ses clients en 
temps réel en cas d‘avarie ou peut les avi-
ser lorsqu‘elle est réparée.
En outre, grâce à cette «App», les 
citoyens d‘Esch et clients de SUDSTROUM 
ont la possibilité de contacter nos ser-
vices et services d‘urgence («Permanen-
ce») pour obtenir par ces intermédiaires 
une aide rapide et facile. 
SUDSTROUM est le seul opérateur de 
réseau du pays à offrir ce service aux 
citoyens et à ses clients.
Depuis le 1er novembre, SUDSTROUM 
fournit en outre à ses clients l‘opportuni-
té de payer leurs factures par smartpho-

ne. Les informations du client sont sauve-
gardées (automatiquement «flashées») et 
sécurisées. De cette façon, au moment 
du paiement proprement dit, aucune 
autre information supplémentaire ne doit 
être saisie. Difficile de faire plus simple. 
Autre point fort de SUDSTROUM: ses 
investissements et activités en matière 
d‘énergies régénératives, d‘efficacité 
énergétique et de mobilité électrique. 
Dans le domaine des formes d‘énergies 
renouvelables et de l‘efficacité énergé-
tique, SUDSTROUM s‘affirme comme un 
prestataire moderne qui innove et oriente 
sa manière de faire future selon le prin-
cipe «écologiquement efficace et régéné-
ratif, économiquement responsable et 
socialement accommodant».

2.d) MOBILITÉ & EMOBILITY
Fin décembre, notre nouvelle station-ser-
vice E-Mobility du parking couvert Brill 
(2e sous-sol, juste à côté du tunnel du 
théâtre) entrera en service. D‘autres pro-
jets et initiatives dans le domaine de la 
mobilité électronique sont en cours de 
planification; ils seront présentés courant 
2013.
Dans le sillage de l‘installation continue 
d‘arrêts de bus, il convient de mettre en 
avant un arrêt spécial qui sera établi en 
2013 sur le Bvd. Aloyse Meyer et desser-
vira les voyages en autobus vers l‘étran-
ger. 
Le parking de la zone résidentielle sera 
agrandi, le système directeur du parking 
complété, et le système Vel‘OK étoffé de 
pistes cyclables supplémentaires.
Sur l‘exercice budgétaire 2013, 
6,7 Mio. seront alloués à l‘amélioration 
de nos rues et places. S‘ajoutent à ce 
chiffre 6 Mio. pour notre réseau élec-
trique, 3 Mio. pour l‘amélioration con-
tinue du réseau hydraulique, 
1,2 Mio. pour le réseau de canaux, et 
1,7 Mio. pour nos antennes collectives. Il 
s‘agit d‘investissements importants pour 
l‘amélioration des prestations de la ville. 
Le budget extraordinaire 2013 prévoit 
160 000 € pour l‘installation de WC 
publics alliant modernité et hygiène. Une 
autre contribution significative à la quali-
té de vie dans notre cité! 

2.e) AIDE SOCIALE ET SOLIDARITÉ
Nous continuerons à faire tout notre pos-
sible pour que tous les citoyens d‘Esch 
disposent d‘un accès plus uniforme et 
plus avantageux aux nouvelles technolo-
gies d‘information et de communication 
toujours plus répandues.
Au quotidien, toujours plus de citoyennes 
et de citoyens doivent faire face à des 
problèmes importants. À nous de veiller 
sur eux, d‘aller à leur rencontre et de leur 
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apporter une aide concrète. Comme 
annoncé, grâce à la planification de notre 
projet «Logement encadré», des per-
sonnes qu‘une situation précaire prolon-
gée a contraintes de séjourner souvent 
longtemps dans notre «Foyer Abrisud» 
pourront disposer d‘un logement auto-
nome. Dans les semaines à venir, les tra-
vaux de ce projet seront achevés, et les 
différentes unités de logement seront 
prêtes à remplir leur fonction.
L‘installation de logements et de rési-
dences destinées à la jeunesse va éga-
lement contribuer à mieux épauler en 
priorité des jeunes en situations à pro-
blèmes. 
En 2011, un accord a été trouvé avec le 
Ministère de la Famille. Depuis lors, la 
planification d‘un bâtiment qui abritera 
définitivement le «FOYER DE NUIT» a pu 
progresser. Et dans le courant de l‘année 
prochaine, la construction proprement 
dite pourra commencer (frais d‘investis-
sement 2013: 700 000 €).
Après de longues recherches, la Ville 
d‘Esch, en étroite collaboration avec le 
chargé de projet du Ministère de la Santé 
a enfin arrêté son choix sur un complexe 
de maisons susceptible d‘accueillir un 
centre pour toxicomanes («FIXERSTUFF»). 
Le centre sera 100% financé par l‘État. 
Les études de planification sont termi-
nées, et les premiers travaux sur le terrain 
pourront commencer en 2013 (frais d‘in-
vestissement 2013: 500 000 €). Une pre-
mière évaluation des coûts comprenant 
également une planification approximati-
ve est déjà disponible, de façon à pouvoir 
restaurer le plus rapidement possible la 
maison dans la Rue du Luxembourg et 
installer le centre proprement dit à l‘ar-
rière du terrain.
PLACE(S) AUX JEUNES
Avec l‘arrivée de l‘Université, la première 
AUBERGE DE JEUNESSE du sud du pays 
s‘installera à Esch. De caractère résolu-
ment urbain, en plein centre-ville et au 
milieu du principal échangeur de mobili-
té, elle ouvrira ses portes aux jeunes de la 
Grande Région et des quatre coins du 
monde au cours de l‘année 2014/2015. 
La Ministre du Tourisme a tenu parole; 
l‘État contribuera à 70% aux frais de 
construction et d‘aménagement. Sont 
incluses les subsides de la part du Minis-
tère de la Famille pour le volet équipe-
ment et du Ministère de l‘Environnement 
pour les mesures de construction en bas-
se énergie.

3.a) UNE AUBERGE URBAINE POUR 
ESCH ET LA REGION
Le Collège échevinal, conscient de l‘em-
placement stratégique de notre future 
Auberge de Jeunesse (frais d’investisse-

ment 2013: 3,8 Mio.), a entamé dès le 
début des premières négociations avec 
les Ministères du Tourisme et de la 
Famille, des discussions très fructueuses 
avec CFL (le propriétaire du terrain), la 
Centrale des Auberges de Jeunesse (le 
futur exploitant), l‘Université et la «Rock-
hal» (futurs «clients» en période creuse). 
Il en sera de même pour les associations 
eschoises lorsqu’ils organisent de grands 
événements annuels attirant les jeunes 
d‘au-delà des frontières (Mini Europe, 
Festival Terres-Rouges, Beach Volley, etc.) 
et qui dorénavant trouveront une alter-
native aux hôtels ou à l‘hébergement pri-
vatif.
Les premiers résultats de la soumission 
entamée n’étant pas satisfaisants (prix 
trop élevés), le Collège échevinal, dans le 
souci de maîtriser les coûts, envisage de 
relancer la procédure de soumission.
À côté des aires de jeux qui s‘adressent 
aux plus jeunes, la Ville d‘Esch aménage-
ra, à partir de 2013, trois Places pour 
jeunes («Jugendplaazen») dans les quar-
tiers Clair-Chêne (Bësch), Barbourg et 
Nonnewisen. (budget 2013: 50 000 
euros). Le concept des Places pour jeunes 
a été élaboré ensemble avec les jeunes, 
dans le cadre du «Jugendkommunal-
plang».
En ce qui concerne notre «Kulturfestival 
Terres-Rouges» qui accueille des milliers 
de jeunes et de visiteurs, l’Asbl nous a fait 
savoir qu‘elle propose dorénavant d‘or-
ganiser le festival à un rythme biannuel. 
En effet, la contribution financière de la 
Commune ne pouvant être augmentée, 
l‘Asbl fait face à la nécessité de dédoubler 
les coûts pour maintenir ce festival qui 
fait partie de notre offre culturelle depuis 
l‘année 2000. À partir de cette année 
budgétaire, l’Asbl disposera donc d’un 
double montant de la part de la Com-
mune pour organiser le prochain Festival 
Terres Rouges en 2014.

3.b) YOUTH SPORTSCOOL SPORTS & 
MORE
De notre point de vue, sport et culture 
sont d’excellents vecteurs pour rassem-
bler les personnes et rapprocher les géné-
rations.
Après un premier programme de promo-
tion du sport couronné de succès (élabo-
ré en 2006 à l’occasion des festivités pour 
le centenaire de la Ville d’Esch), qui faisait 
la part belle au sport scolaire et au dipty-
que sport-santé, un autre programme de 
promotion a été mis sur pied. Il se 
concentre sur l’échange avec les associa-
tions sportives d’Esch durant la première 
convention sur le sport, s’étend de 2012 
à 2017 et met un accent particulier sur le 
sport pendant les loisirs. Le nouveau pro-

gramme de promotion du sport, qui sera 
présenté plus en détail au début de l’an-
née, s’articule autour des expériences du 
programme de promotion du sport de 
2007-2011 et sur les conclusions finales 
de la convention de 2010.
Il va sans dire que les programmes spor-
tifs extrêmement plébiscités (LASEP, 
«Youth Sports – Cool Sports» et «Fit 60+» 
seront maintenus, le cas échéant étoffés. 
Le projet d’intégration «Sport» continue-
ra lui aussi de faire partie de l’offre. 
Comme de plus en plus d’étudiants uni-
versitaires s’établiront à Esch, nous nous 
emploierons à prendre davantage encore 
en compte les besoins de ce groupe de 
population en termes de programme 
sportif et d’infrastructures sportives.
Notre salle des sports de Lallingen a 
besoin d’une rénovation et sera complè-
tement remise à neuf dans les années à 
venir (frais d’investissement 2013: 
250 000 €). Durant l’exercice budgétaire 
à venir, la toiture sera refaite et isolée 
thermiquement (frais d’investisse-
ment 2013: 150 000 €). Ces travaux per-
mettront des économies de gaz et d’éner-
gies plus substantielles.
Les vestiaires sous la tribune du stade 
Emile-Mayrisch se trouvant dans un état 
déplorable, un nouveau bâtiment modu-
laire pour des vestiaires et des douches 
est prévu pour 2013 (frais d’investisse-
ment 2013: 300 000 +120 000 €). Les 
espaces actuels seront démembrés et 
pourront remplir un autre usage (p. ex. 
débarras).
La première pierre du centre de beach-
volley déjà approuvé par l’État sera posée 
l’an prochain avec la construction de ves-
tiaires qui, à la faveur de leur proximité 
directe avec le centre d’entraînement de 
football du quartier de Hiehl, pourront 
être utilisés par les associations qui y sont 
établies (frais d’investissement 2013: 
405 000 €). À l’occasion du 100e anni-
versaire de l’US Esch, un terrain de foot-
ball synthétique haut de gamme sera 
posé. Et le deuxième terrain de formation 
de Länkelz suivra le mouvement (200 000 
320 000 €).
Nos «Bains Municipaux» seront améliorés 
en 2013 et gagneront ainsi en attractivité 
(frais d’investissement 2013: 200 000 €).
Au total, ce sont ainsi plus de 6 Mio. qui 
sont alloués aux infrastructures de sports 
et de loisirs dans la présentation de bud-
get 2013 (10% de notre budget extraor-
dinaire). La rénovation conclue avec suc-
cès du Théâtre d’Esch nous a permet de 
déplacer une partie des dépenses extra-
ordinaires pour la culture en faveur du 
sport.
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3.c) PLAN COMMUNAL SENIORS
À notre sens, le sport et la culture sont 
des valeurs qui rapprochent et rassem-
blent les générations et rendent une ville 
plus vivante et plus humaine.
Le premier «Plan communal Seniors» et 
son plan d’action seront présentés avant 
l’été 2013. Les premiers ateliers spéciali-
sés ont déjà pu se dérouler en novembre 
et se poursuivront l’an prochain. Des 
enquêtes seront également menées sur le 
sujet, de manière à intégrer tous les cer-
cles intéressés. Le plan communal Seniors 
aborde toute une palette de thèmes, par-
mi lesquels les soins et la santé, l’habitat, 
la sécurité, l’égalité des chances, l’inté-
gration, la mobilité, ou encore le sport et 
la culture.
SCHOOLS AND MORE
Sur les dernières années budgétaires, les 
investissements alloués à la sécurité des 
écoles ont été très conséquents. Comme 
bon nombre de nos écoles occupent des 
bâtiments anciens qui ne peuvent être 
tous rénovés en même temps, le bud-
get 2013 prévoit lui aussi de destiner un 
poste budgétaire significatif à la réalisa-
tion d’investissements et de mesures de 
sécurité nécessaires.

4.a) LALLENG; DELLHEIH & ALE LYCÉE
Les travaux de l’avant-dernière phase de 
notre concept global «LALLENGER 
SCHOUL» vont bon train (investissement 
pour 2013: 1,5 Mio. 250 000 €). Ils con-
cernent comme chacun sait la restaura-
tion des vieilles salles de classes. La der-
nière phase concerne le gymnase, qui 
sera remplacé par un nouveau répondant 
aux standards actuels et dont la taille per-
mettra à deux classes des cycles inférieurs 
de l’utiliser simultanément. Les études 
progressent bien, de telle sorte que le 
projet définitif pourra être soumis en 
début d’année prochaine.
Si la durée des travaux avait dans un pre-
mier temps été fixée à 18 mois, ils ont pu 
être exécutés plus rapidement que prévu, 
ce qui a bien entendu grandement facili-
té l’organisation de l’école cette année. 
De fait, les quatre premières salles restau-
rées pour cette année scolaire ont déjà 
pu être étrennées. Les dernières salles sui-
vront à n’en pas douter au début de l’an-
née prochaine. Le complexe scolaire de 
Lallingen et ses infrastructures sportives 
seront ainsi complètement restaurés, 
transformés et agrandis, conformément 
aux directives de notre concept global.
Les travaux à l’École DELLHEIH pro-
gressent en composant avec les condi-
tions météorologiques. La première moi-
tié de la toiture et les travaux de la façade 
sont en cours. Malheureusement, la deu-
xième moitié ne pourra pas, comme pré-

vu, être achevée durant les vacances de 
Noël. Mais malgré ce contretemps, l’on 
devine déjà que le bâtiment paraîtra 
bientôt flambant neuf (frais d’investisse-
ment 2013: 1 Mio. €).
La nouvelle installation photovoltaïque 
devrait commencer à fonctionner l’an 
prochain déjà, avant l’été. Elle fournira 
une puissance d’environ 29 kW.
Une fois que le groupe de travail «Planifi-
cation pluriannuelle des infrastructures 
scolaires», en collaboration avec le per-
sonnel enseignant du «ALE LYCÉE» a éta-
bli un programme de planification, celui-
ci a été transmis à un bureau d’archi-
tectes; il s’agissait ce faisant de disposer 
le plus rapidement possible d’une étude 
de faisabilité. L’an prochain, nous allons 
pouvoir procéder au premier vote pour la 
première phase de construction, avec 
présentation du concept global.
Celui-ci permettra de révéler s’il est envi-
sageable d’édifier l’ensemble du pro-
gramme de construction (salles de 
classes, pièces voisines et infrastructures 
sportives) sur le site de l’école. Dans le 
cas contraire, une partie des installations 
pourrait être construite à proximité. De 
cette façon, elles pourraient le cas 
échéant être aussi utilisées par d’autres 
écoles.

4.b) BRUCH; NONNEWISEN & GRING 
SCHOUL
L’ÉCOLE DU BRUCH a également fait 
l’objet d’un programme de construction 
provisoire. Un concours d’idées destiné à 
des architectes à récemment été lancé. Il 
devrait permettre la création d’un 
concept global, lequel définira à nouveau 
dans quelle mesure le programme de 
construction peut être réalisé de manière 
optimale sur le site de l’école (frais d’in-
vestissement 2013: 250 000 €). 
De plus, le concours d’idées inclut, outre 
une estimation approximative des coûts, 
une présentation du déroulement par 
phases des travaux, pour ainsi déterminer 
comment et dans quel ordre les travaux 
pourront être réalisés. Pour cette école 
également, nous pourrons donc entamer 
la première phase des travaux en nous 
référant à un concept cohérent. Le vote 
sur la première phase de construction 
sera soumis en cours d’année prochaine 
au conseil municipal. 
Sur requête du personnel enseignant et à 
la demande des parents, l’École du Bruch 
sera dotée l’an prochain d’une nouvelle 
structure ludique pour les plus petits.
Sans surprise, le groupe de travail des 
écoles a confirmé que le bâtiment contai-
ner Léon Jouhaux devait urgemment être 
remplacé (frais d’investissement 2013: 
1,2 Mio.). Comme le secteur du Bruch 

accueille désormais davantage d’élèves à 
la faveur de modifications sectorielles, 
que, de plus, la restauration de l’École du 
Bruch va commencer et qu’une transfor-
mation, un agrandissement ou une 
reconstruction de l’École rue de Mâcon 
se profile, le futur bâtiment modulaire 
sera plus grand que prévu.
Après le déménagement de la Maison 
Relais de Nonnewisen pendant les 
vacances de la Toussaint, notre nouvelle 
école «NONNEWISEN» fonctionne à plein 
régime, en parfait accord avec le plan. Le 
bâtiment, merveilleusement réussi, 
répond parfaitement aux critères actuels 
de la pédagogie. Son architecture est si 
remarquable qu’il est fréquemment visité 
par d’autres communes et par des archi-
tectes. 
Et si, pour l’heure, l’école accueille enco-
re parfois des enfants d’autres quartiers 
du même secteur scolaire, elle sera dans 
un futur proche uniquement réservée aux 
enfants de Nonnewisen, à mesure 
qu’augmentera le nombre d’habitants 
dans ce nouveau quartier.
Soulignons encore que nos services ont 
réussi à mener à bien cet ambitieux pro-
jet d’école dans un temps record, et qui 
plus est en économisant environ 10% sur 
la proposition de coûts estimée et 
approuvée par le conseil municipal. Du 
beau travail!
La «GRING SCHOUL» sera démolie au 
cours de l’année budgétaire à venir. Après 
que le Ministère a abandonné le bâti-
ment, une estimation de coûts a été 
approuvée l’an dernier, pour procéder à 
des analyses de la pollution (amiante, 
etc.) et commencer les travaux de démo-
lition. Les analyses ont révélé la présence 
de bien plus de matériaux nocifs que pré-
vu, ce qui a contraint à revoir à la hausse 
le prix de la démolition, avec une aug-
mentation de l’évaluation de 200 000 €.

4.c) PLANIFICATION D’UNE NOUVELLE 
ÉCOLE AU CENTRE
En parallèle à l’analyse globale du groupe 
de travail sur les écoles, des propositions 
ont également été élaborées pour une 
nouvelle infrastructure scolaire au centre. 
Nous souhaitons ainsi disposer très rapi-
dement d’une vue d’ensemble globale et 
procéder à une planification totale (frais 
d’investissement de planification 2013: 
10 000 €). L’analyse globale du groupe 
de travail a révélé que la création de 
classes supplémentaires au centre reste 
inaboutie. Plusieurs options sont actuelle-
ment à l’étude, et notamment une 
construction en préfabriqué pour l’An-
nexe de l’École de Neudorf (frais d’inves-
tissement 2013: 1,3 Mio.). Des discus-
sions se tiennent également avec Arcelor-



Conseil Communal du vendredi 14 décembre 2012

19

Résumé en français

Mittal sur l’utilisation possible d’un bâti-
ment ou d’un terrain dans le «Schlass-
goart». 
Dans tous les cas, un bâtiment provisoire 
supplémentaire est nécessaire pour le 
centre, jusqu’à ce que le bâtiment défini-
tif d’une nouvelle ÉCOLE AU CENTRE soit 
terminé. Nous attendons à cet égard très 
rapidement une garantie de planification 
(également liée au projet privé d’une 
zone de sports et de loisirs «Terres 
Rouges» et à la planification publique 
d’une nouvelle école dans le quartier 
«Hiehl»). 
Comme il a été convenu, les conclusions 
finales du groupe de travail devraient être 
présentées aux différentes commissions 
consultantes et au conseil municipal 
début 2013. Au total, ce sont plus de 
10,4 Mio. € qui sont réservés dans la 
présentation du budget 2013 aux infra-
structures scolaires et aux structures d’ac-
compagnement scolaire d’Esch.

4.d) ÉCOLE WALDSCHOUL AN DEIERE
PARK D’ESCH
Pour suivre les travaux de restauration en 
cours (notamment les installations sani-
taires) et l‘agrandissement programmé 
de l‘ÉCOLE EN FORÊT (notamment le 
nouvel espace pour le chauffage et 
diverses utilisations connexes), un groupe 
de travail de la commune a été mis en 
place. Bien avancés, les travaux de prépa-
ration sont partie intégrante d‘un 
concept global de revalorisation de notre 
École en Forêt, laquelle occupe une place 
toute particulière dans le cœur des élèves 
et de la population d‘Esch tout entière.
Si, à l‘origine, nous pensions uniquement 
présenter le concept à l‘occasion du 
50e anniversaire de notre «DEIEREPARK 
D‘ESCH», nos services techniques ont 
réussi le tour de force d‘achever certains 
premiers travaux (très réussis!) à temps 
pour les festivités. De cette façon, nous 
avons déjà pu nous faire une idée de la 
future disposition des installations. Le très 
prisé «Revival» du parc animalier d‘Esch 
sera poursuivi (frais d‘investisse-
ment 2013: 150 000 200 000 € budget 
rectifié).
L‘année prochaine, d‘autres travaux de 
restauration ainsi que la rénovation com-
plète des volières seront au programme. 
Les nouvelles cages n‘accueilleront pas 
uniquement des volatiles de toutes les 
couleurs. En effet, nous recevrons en 
droite ligne de l‘Asile pour Animaux de 
Dudelange deux ratons laveurs, pour les-
quels il nous reste encore à trouver de 
jolis noms! À l‘origine, tous deux vivaient 
dans des forêts de notre pays, où ils 
avaient été abandonnés. Malheureuse-
ment, ils ne peuvent plus survivre en 

liberté et ont besoin d‘un nouveau foyer.
Nous apprécions la bonne collaboration 
avec le Parc merveilleux de Bettembourg 
et l‘Asile pour Animaux Dudelange, ainsi 
qu‘avec toutes les associations qui nous 
aident à revaloriser le parc animalier 
d‘Esch. Nous profitons de l‘occasion pour 
tous vous remercier chaleureusement.
L‘an prochain, nous poursuivrons éga-
lement nos travaux de planification de la 
deuxième phase, qui aboutira à la créa-
tion d‘une ferme didactique.
J-640 POUR L’UNIVERSITÉ DU LUXEM-
BOURG A ESCH
L‘Université ouvrira ses portes à Esch en 
2014/2015. Tout va changer d‘un coup. 
Des milliers d‘étudiants, professeurs et 
employés universitaires travailleront et 
feront leurs études à Esch. Nous les atten-
dons avec impatience, ces jeunes, tout ce 
nouveau monde qui tournera autour d‘un 
secteur éducatif et économique tellement 
important pour l‘avenir de notre Ville.
Ce seront des amis que nous accueille-
rons à Esch. Mais n’oublions pas qu’ils 
seront aussi des nouveaux clients pour 
nos restaurants, cafés et magasins, pour 
nos clubs et associations, pour nos éta-
blissements culturels et sportifs, un atout 
pour la diversité de notre ville.
Le guide d’étudiants, publié en 2012 et 
distribué à tous les étudiants, connaît un 
vif succès et continuera à promouvoir 
notre Ville et ses atouts dans les années à 
venir.

5.a) 50% DES LOGEMENTS ÉTUDIANTS 
À ESCH EN 2014
Un élément-clé pour bien préparer l‘arri-
vée des étudiants à Esch est la mise en 
place de logements d‘étudiants. En colla-
boration étroite avec l‘Université, la Ville 
d‘Esch a fait des efforts considérables 
dans ce domaine. Tandis qu’en 2007 
notre Ville ne disposait que de 23 loge-
ments étudiants, le nombre a déjà aug-
menté à 204 unités (37% de tous les 
logements étudiants dans le pays gérés 
par l’Université) et à 265 unités en 2013 
(43%). Après la réalisation des projets 
prévus en 2013, la Ville d’Esch va franchir 
le cap des 50% en 2014. Un beau suc-
cès!
La Ville réfléchit également à gérer elle-
même le patrimoine des logements étu-
diants dans le futur.
Un grand projet est en cours, à savoir 
l‘acquisition récente de l‘Hôtel Mercure, 
situé en plein centre-ville (frais d’acquisi-
tion budget rectifié 2012: 4,1 Mio., frais 
de rénovation budget 2013: 
300 000 euros). Nous espérons que, mal-
gré les déclarations récentes du Ministère 
du Logement, le projet, ayant été entamé 
en 2012 (un compromis pour l‘acquisi-

tion de l‘hôtel a déjà été signé et un cré-
dit spécial a été voté par le Conseil com-
munal), pourra bénéficier d‘un rembour-
sement de 100%.
En effet, l’article 29 de la loi modifiée du 
25 février 1979 concernant l’aide au 
logement prévoit qu’une participation de 
l’État peut être accordée aux promoteurs 
publics pour la création de logements 
pour étudiants. Or, dans le cadre du bud-
get de l‘État pour l‘année 2013, le Gou-
vernement a prévu de limiter cette parti-
cipation, plafonnée à 100% jusqu’à 
maintenant, à 70% au maximum à partir 
de 2013. Nous regrettons vivement ce 
déplafonnement qui sera dorénavant le 
même que la participation de l‘État à 
l‘aménagement de logements sociaux, 
taux réduit de 75% à 70% à partir de 
l‘année budgétaire 2013.
A partir du mois de mars 2013, une nou-
velle rubrique «Université» complètera 
notre site Internet ESCH.LU afin de per-
mettre aux étudiants d’avoir de plus 
amples informations sur la Ville d’Esch, 
future Ville universitaire.
Le Collège Échevinal soutient dans ce 
contexte l‘intérêt grandissant d‘investis-
seurs et de promoteurs privés pour la 
mise en place de logements pour étu-
diants. Il en est de même pour l‘installa-
tion de cafés et bistrots d‘étudiants ainsi 
que de restaurants/Lounge-bars pour les-
quels le centre-ville et le quartier Brill 
semblent prédestinés. Il faudra trouver 
un juste équilibre entre le droit au calme 
des habitants pendant la nuit et le besoin 
de détente des jeunes. 

5.b) STUDENT LEISURE ROOM & 
QUARTIER CENTER
Le Centre de loisirs pour la nouvelle 
population estudiantine, jadis installé au 
centre du pays, se situera au sud du pays, 
à Esch-sur-Alzette, à partir de 2014/2015. 
Le concept du nouveau «Student Leisure 
Center» fut élaboré en étroite collabora-
tion avec l’Association des Étudiants 
(LUS). La planification architecturale du 
bâtiment modulaire sera confiée à un 
jeune bureau d’architectes eschois. Le 
Centre pourra ouvrir ses portes en 2014 
et contribuera à que les étudiants, qui 
nous viennent des quatre coins du mon-
de, se sentent chez eux dans notre ville, 
non seulement à l’enceinte du campus 
universitaire au quartier «Belval Universi-
téit».
Dans le cadre de la planification du nou-
veau «Student Leisure Center» qui se 
situera sur le Plateau Barbourg, le Collège 
échevinal a également prévu la mise en 
place d’un Centre de quartier multifonc-
tionnel et d’installations de sports et de 
loisirs (Invest 2013 pour les 2 structures: 
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400 000 euros). Un groupe de travail a 
été instauré pour la mise en œuvre d’un 
projet global regroupant les différentes 
installations. Différentes commissions 
(Développement urbain/Université, Jeu-
nesse, Sports, etc.) ont déjà manifesté 
leur intérêt à être associées.

5.c) SUDSPIDOL, BIOHEATH & LEAR
NING FACTORY
La Ville est très fière d’entretenir non seu-
lement d’excellentes relations avec l’Uni-
versité du Luxembourg, mais également 
avec les différents Centres de recherche 
(CRP Henri Tudor/Gabriel Lippmann, 
CEPS, Technoport Schlassgoart, LCSB, 
CRP Santé, LNS, etc.).
Sur l’initiative du Collège Échevinal, en 
collaboration avec le Ministère de l’Éco-
nomie, le projet «Biohealth» est en voie 
de réalisation sur le site «Sommet», sous 
la tutelle du ZARE. Cet emplacement est 
devenu d’autant plus intéressant qu’il se 
situera en voisinage direct du futur 
«Südspidol», le nouvel hôpital du CHEM 
qui sera construit sur le site «Elsenbrich», 
à côté des quartiers «Belval Universitéit» 
et «Räemerech». 
En collaboration avec SUDSTROUM, le 
Ministère de l’Économie, la Fedil, la 
Chambre de Commerce, Enovos et Ago-
ra, la Ville d’Esch s’engage pour la mise 
en place d’une «Energy Learning Factory» 
qui verra le jour en janvier 2013 et qui 
aura son siège à Esch. Cette structure 
innovante vise la mise en place d’un 
centre de formation professionnel con-
tinue dans le domaine de l’utilisation 
rationnelle et l’efficacité énergétique. En 
suivant des formations pratiques, les par-
ticipants professionnels qui viendront de 
toute l’Europe, pourront acquérir des 
connaissances et apprendre des 
méthodes spécifiques en relation avec la 
réduction de la consommation et du coût 
de l’énergie. Ils pourront ainsi améliorer 
l’efficience de leur processus de produc-
tion et la qualité du service au sein de 
leur entreprise, tout en devenant plus 
compétitif.
Décidé de saisir la chance que représente 
l’Université pour le développement éco-
nomique et social de notre Ville et de la 
région du Sud et soucieux d’éviter la mise 
en place d’une société à deux vitesses, le 
Collège Échevinal s’est engagé à accom-
pagner et cofinancer la mise en place 
d’une chaire universitaire dans le domai-
ne du «Social Business». L’orientation et 
le concept se feront en collaboration 
étroite avec l’Université du Luxembourg, 
le Ministère de l’Économie solidaire, le 
Ministère de l‘Économie et tous les 
acteurs impliqués et intéressés.
Suite aux premières Assises de l’Intégra-

tion, qui connurent un vrai succès, le Col-
lège Échevinal poursuivra les pourparlers 
avec la Commission de l’Intégration, tant 
pour la réalisation du Pacte de l’intégra-
tion que pour la mise en œuvre d’une 
campagne permanente pour une partici-
pation plus équilibrée et plus généralisée 
aux élections. Le Collège s’intéresse éga-
lement au concept qui sera élaboré en 
vue de la mise en place éventuelle d’une 
Maison de l’Intégration et des Généra-
tions. À partir de 2013, un guide d’ac-
cueil multi-langues sera remis à tous les 
nouveaux citoyens de notre Ville.
Le 14 juin 2013 aura lieu, en étroite col-
laboration avec l’Université du Luxem-
bourg (uni.lu) le 3e Colloque qui thé-
matise les relations entre la future Univer-
sité et la société civile. Ce sujet avait éga-
lement été traité lors de nos Assises 
sociales.
LA PROPOSITION DE BUDGET 2013 EN 
UN CLIN D’ŒIL
À n’en pas douter, les années restantes 
du mandat en cours passeront dans l’his-
toire comme des années charnières pour 
le destin de notre ville. Les efforts qu’il 
nous faudra entreprendre pour exploiter 
les opportunités de développement éco-
nomico-social de la ville liées à l’Universi-
té sont énormes. 
Si nous voulons nous préparer de maniè-
re optimale à l’Université, tout un réseau 
de réflexions est nécessaire pour détermi-
ner nos actions et nos efforts en faveur 
d’une planification urbaine intergénéra-
tionnelle.
Les projets en cours dans le budget extra-
ordinaire représenteront également dans 
les années à venir un important volume 
d’investissement. Aussi une surveillance 
bien pensée, sensée et structurée du bud-
get ordinaire est-elle fondamentale et ce, 
d’autant plus que les contributions de 
l’État sont actuellement difficiles à éva-
luer. Dans la situation économique d’au-
jourd’hui, impossible d’exclure un effon-
drement soudain des sources principales 
de recettes des taxes professionnelles et 
de la dotation.
Comme les taxes professionnelles et le 
«Fonds communal de Dotation finan-
cière» représentent les deux principales 
sources de recettes de la commune, il 
serait nécessaire que la clé de la réparti-
tion des fonds étatiques prenne aussi 
bien en compte la diversité des domaines 
d’activité que l’importance régionale des 
plus grandes communes.
Dans les années à venir, il s’agira de tou-
jours intégrer à l’équation nos frais de 
fonctionnement pour les salaires, les syn-
dicats de la commune, la dette, les instal-
lations d’encadrement scolaire et social, 
les frais de maintenance et l’entretien des 

bâtiments et installations publics et de 
surveiller étroitement leur évolution.
À cet égard, le nouveau plan comptable 
appliqué dès 2013 se révélera un outil 
précieux. Il nous fournira en effet une 
meilleure transparence et un aperçu plus 
précis de nos recettes et dépenses.

6.a) BUDGET RECTIFIÉ 2012
Le budget rectifié de l’exercice 2012 
table sur des recettes de 141 972 
758,33 € et des dépenses de 130 537 
232,18 €, avec un excédent prévu de 11 
435 526,15 €. Si nous ajoutons l’excé-
dent des comptes de l’année 2011, nous 
obtenons un excédent positif ordinaire 
de 22 837 243,26 €. Cet excédent pro-
vient avant tout de recettes excédentaires 
des taxes professionnelles et de la dota-
tion, ainsi que de décomptes des années 
passées relatifs aux impôts fonciers, ainsi 
qu’aux salaires d’enseignants des écoles 
primaires et des «Maisons Relais».
Le budget extraordinaire intègre des 
recettes à hauteur de 30 151 869,46 € et 
des dépenses de 51 197 770,27 €, soit 
un déficit de 21 045 900,81 €. Si l’on 
déduit ce résultat de celui du budget 
ordinaire, l’on obtient un excédent positif 
de 1 791 342,45 €. 

6.b) BUDGET INITIAL 2013
Dans la présentation du budget ordinaire 
de l’année 2013, les recettes prévues 
s’élèvent à 141 946 067,66 € et les 
dépenses à 136 390 374,94 €. Cela cor-
respond à un excédent ordinaire de 
5 555 692,72 €. Si on lui additionne l’ex-
cédent prévu de l’exercice précédent, 
l’on obtient pour l’exercice budgétaire 
ordinaire 2013 un excédent ordinaire 
total de 7 347 035,17 €.
Les recettes extraordinaires prévues pour 
2013 se chiffrent à 53 364 168,69 €, et 
les dépenses extraordinaires prévues à 60 
481 198,31 €. Cela correspond à un 
malus extraordinaire de 7 117 029,62 €. 
Et si l’on déduit ce malus de l’excédent 
ordinaire, 2013 devrait se solder sur un 
résultat total prévu de 230 005,55 €.
Pour financer les projets extraordinaires 
de l’exercice budgétaire 2013, nous 
avons besoin de souscrire un emprunt de 
20 Mio. Soulignons toutefois que l’em-
prunt annoncé de 15 Mio. pour 2012 n’a 
finalement atteint que 10 Mio.
S’agissant de l’amortissement du nouvel 
emprunt, les dépenses ordinaires pour 
2013 contiennent déjà une moitié de 
remboursement annuel. Si un crédit total 
de 20 Mio. € était finalement contracté, 
notre dette, comparée aux recettes ordi-
naires, se monterait à 5,8% sur une demi-
annuité et à 6,3% pour une annuité com-
plète. Ces chiffres incluent également les 
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versements d’un éventuel cautionnement 
pour les deux parkings couverts «Place de 
l’Hôtel de Ville» et «Place de la Résistan-
ce».
Le volume toujours élevé d’investisse-
ment dans les années à venir continue de 
constituer un réel défi pour nous et les 
services de notre commune, et particuliè-
rement au regard de la situation écono-
mique actuelle. Le budget extraordinaire 

2013 inclut des travaux et des infrastruc-
tures plus que nécessaires pour notre vil-
le. Les articles correspondants sont pré-
vus. Nous pourrons activement contrôler 
ou adopter notre programme suivant 
l’évolution des finances de l’État ou de la 
commune. L’objectif demeure, comme 
ces dernières années, de procéder aux 
investissements indispensables pour notre 
ville, de façon à ainsi assurer l’avenir de 

nos enfants. C’est avec confiance que 
nous envisageons l’avenir, d’autant plus 
que notre ville a souvent vécu et surmon-
té des périodes difficiles par le passé.
4. Règlements de la circulation routière: 
confirmation + décision

Henri Hinterscheid (LSAP) présente les 
règlements de la circulation routière.
(Vote)



BUDGET 
ARRETE 2012

BUDGET 
RECTIFIE 2012

Total des recettes ordinaires 135 102 282,12 141 972 758,33
Total des dépenses ordinaires 130 298 034,14 130 537 232,18

Boni propre à l'exercice 2012 4 804 247,98 11 435 526,15
Boni du compte 2011 11 401 717,11 11 401 717,11

Boni total 16 205 965,09 22 837 243,26
Transfert de l'ordinaire à l'extraordinaire -5 160 245,02 -21 045 900,81 

Boni présumé fin 2012 11 045 720,07 1 791 342,45

BUDGET 
ARRETE 2012

BUDGET 
RECTIFIE 2012

Total des recettes extraordinaires 48 785 280,66 30 151 869,46
Total des dépenses extraordinaires 53 945 525,68 51 197 770,27

Mali propre à l'exercice 2012 -5 160 245,02 -21 045 900,81 
Boni /Mali du compte 2011 0,00 0,00

Mali total -5 160 245,02 -21 045 900,81 
Transfert de l'ordinaire à l'extraordinaire 5 160 245,02 21 045 900,81

Boni /Mali présumé fin 2012 0,00 0,00

ANNEXE  I

BUDGET RECTIFIE 2012

En tenant compte du résultat de l'exercice 2011 (compte administratif 2011), la
situation présumée fin 2012 (budget rectifié 2012) se présente comme suit:

Budget ordinaire

Budget extraordinaire

www.esch.lu



Total des recettes ordinaires
Total des dépenses ordinaires

Boni propre à l'exercice 2013
Boni présumé du exercice 2012

Boni total
Transfert de l'ordinaire à l'extraordinaire

Boni présumé fin 2013

Total des recettes extraordinaires
Total des dépenses extraordinaires

Mali propre à l'exercice 2013
Boni /Mali présumé de l'exercice 2012

Mali total 
Transfert de l'ordinaire à l'extraordinaire

Boni /Mali présumé fin 2013

-7 117 029,62 
0,00

-7 117 029,62 

Budget extraordinaire

BUDGET 2013

53 364 168,69

7 117 029,62

0,00

60 481 198,31

7 347 035,17
-7 117 029,62 

230 005,55

5 555 692,72
1 791 342,45

Le projet de budget pour l'exercice 2013 s'établit comme suit:

Budget ordinaire

BUDGET 2013

141 946 067,66
136 390 374,94

ANNEXE  II.1

BUDGET 2013

www.esch.lu



Résultat du service ordinaire Boni
Résultat du service extraordinaire Boni

Résultat Boni

COMPTE 2011 BUDGET 
RECTIFIE 2012 BUDGET 2013

Total des recettes ordinaires 138 646 327,34 141 972 758,33 141 946 067,66
Variation par rapport à l'ex. précédent 2,40% -0,02%

Total des dépenses ordinaires 118 435 580,57 130 537 232,18 136 390 374,94
Variation par rapport à l'ex. précédent 10,22% 4,48%

COMPTE 2011 BUDGET 
RECTIFIE 2012 BUDGET 2013

Total des recettes extraordinaires 25 683 983,88 30 151 869,46 53 364 168,69

Total des dépenses extraordinaires 41 440 684,00 51 197 770,27 60 481 198,31

* * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * 

COMPARAISON des recettes et dépenses des exercices 2011 à 2013

Budget extraordinaire

BUDGET 2013

BUDGET 2013

230 005,55
0,00

230 005,55

ANNEXE  II.2

Résultat  final

Budget ordinaire

www.esch.lu



Esch/Alzette Total du pays

ICC compte ICC compte

1991 13 882 308 225 890 526 6,15%
1992 11 494 750 200 725 221 5,73%
1993 15 032 317 266 053 793 5,65%
1994 16 524 388 289 355 183 5,71%
1995 18 406 617 333 316 112 5,52%
1996 19 683 625 362 785 762 5,43%
1997 18 971 076 362 283 522 5,24%
1998 20 335 807 390 730 245 5,20%
1999 20 622 584 398 657 575 5,17%
2000 22 500 554 460 698 342 4,88%
2001 23 583 016 461 059 753 5,11%
2002 26 298 625 546 148 405 4,82%
2003 26 084 148 540 428 882 4,83%
2004 22 138 102 450 783 713 4,91%
2005 22 161 660 459 552 726 4,82%
2006 23 671 830 485 887 900 4,87%
2007 28 425 107 538 905 344 5,27%
2008 30 446 419 578 108 602 5,27%
2009 29 377 704 587 991 976 5,00%
2010 28 961 515 586 274 378 4,94%
2011 33 348 996 708 338 005 4,71%

(R)  2012 30 500 000 620 000 000 4,92%
(B)  2013 28 600 000 580 000 000 4,93%

ANNEXE  III.1

Impôt commercial

% du total

www.esch.lu



Esch/Alzette Total du pays

ICC compte ICC compte

1991 14 007 436 221 425 104 6,33%
1992 16 506 740 234 944 328 7,03%
1993 18 378 045 260 161 664 7,06%
1994 18 867 226 277 531 887 6,80%
1995 19 458 409 288 092 613 6,75%
1996 21 684 619 317 306 908 6,83%
1997 21 324 418 318 433 394 6,70%
1998 20 698 301 313 902 275 6,59%
1999 23 327 535 351 961 334 6,63%
2000 25 817 796 389 240 503 6,63%
2001 29 385 731 398 105 376 7,38%
2002 29 273 580 401 319 900 7,29%
2003 31 662 798 429 808 134 7,37%
2004 35 521 724 476 671 606 7,45%
2005 34 838 492 467 318 382 7,45%
2006 41 374 410 553 003 581 7,48%
2007 46 083 949 627 722 678 7,34%
2008 50 818 308 691 353 092 7,35%
2009 49 264 615 681 174 987 7,23%
2010 52 687 104 736 330 098 7,16%
2011 55 918 688 806 760 161 6,93%

(R)  2012 59 800 000 865 600 000 6,91%
(B)  2013 63 500 000 920 192 000 6,90%

ANNEXE  III.2

Fonds communal de dotation financière

% du total
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Esch/Alzette Total du pays

ICC compte ICC compte

1991 27 889 743 447 315 631 6,23%
1992 28 001 490 435 669 548 6,43%
1993 33 410 362 526 215 457 6,35%
1994 35 391 615 566 887 070 6,24%
1995 37 865 027 621 408 725 6,09%
1996 41 368 244 680 092 670 6,08%
1997 40 295 493 680 716 917 5,92%
1998 41 034 109 704 632 520 5,82%
1999 43 950 118 750 618 909 5,86%
2000 48 318 350 849 938 845 5,68%
2001 52 968 747 859 165 129 6,17%
2002 55 572 205 947 468 305 5,87%
2003 57 746 946 970 237 016 5,95%
2004 57 659 826 927 455 319 6,22%
2005 57 000 152 926 871 108 6,15%
2006 65 046 240 1 038 891 481 6,26%
2007 74 509 056 1 166 628 022 6,39%
2008 81 264 728 1 269 461 694 6,40%
2009 78 642 318 1 269 166 963 6,20%
2010 81 648 619 1 322 604 476 6,17%
2011 89 267 684 1 515 098 166 5,89%

(R)  2012 90 300 000 1 485 600 000 6,08%
(B)  2013 92 100 000 1 500 192 000 6,14%

 ICC + FCDF

% du total

ANNEXE  III.3
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COMPTE 2011 BUDGET 
RECTIFIE 2012 BUDGET 2013

Dépenses brutes 69 823 196 76 020 140 78 163 147

118 435 581 130 537 232 136 390 375

représentant un pourcentage de 59,0% 58,2% 57,3%

COMPTE 2011 BUDGET 
RECTIFIE 2012 BUDGET 2013

Dépenses nettes * 62 538 381 68 493 751 71 534 810

131 361 512 134 446 370 135 317 731

représentant un pourcentage de 47,6% 50,9% 52,9%

*  dépenses brutes diminuées de recettes y relatives (remboursements, participations, etc.)
** total des recettes ordinaires diminué des recettes relatives aux frais de personnel

Dépenses  pour le personnel

ANNEXE  IV

Par rapport au montant total des 
recettes ordinaires **

Par rapport au montant total des 
dépenses ordinaires

B) Dépenses nettes par rapport aux recettes ordinaires

A) Dépenses brutes par rapport aux dépenses ordinaires

www.esch.lu



Administration Générale 690 103
Antenne collective 401 073
Canalisation 577 353
Circulation 367 795
Culture 5 222 052
Divers 322 547
Eclairage public 130 437
Enseignement 11 651 251
Espaces verts & urbanisation 2 449 938
Hygiène 330 769
Logement 2 613 092
Projet Nonnewisen (logem. & voirie) 5 410 074
Ordre public et sécurité 90 158
Réseau d'eau 1 188 791
Réseau électrique 1 171 915
Sports & loisirs 443 774
Syndicats et établissements publics 275 107
Voirie 2 635 151
TOTAL 35 971 381

total hors etat des restants

COMPTE 2010

Administration 
Générale 

2% 

Antenne collective 
1% Canalisation 

2% 

Circulation 
1% 

Culture 
15% 

Divers 
1% 

Eclairage public 
0% 

Enseignement 
32% 

Espaces verts & 
urbanisation 

7% 
Hygiène 

1% 

Logement 
7% 

Projet Nonnewisen 
(logem. & voirie) 

15% 

Ordre public et 
sécurité 

0% 

Réseau d'eau 
3% 

Réseau électrique 
3% 

Sports & loisirs 
1% 

Syndicats et 
établissements 

publics 
1% 

Voirie 
7% 

Compte 2010 
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Administration Générale 558 200
Antenne collective 406 171
Canalisation 208 595
Circulation 1 120 017
Culture 2 205 974
Divers 674 646
Eclairage public 13 056
Enseignement 18 136 600
Espaces verts & urbanisation 881 689
Hygiène 79 414
Logement 4 099 618
Projet Nonnewisen (logem. & voirie) 5 924 626
Ordre public et sécurité 594 141
Réseau d'eau 472 841
Réseau électrique 1 827 218
Sports & loisirs 957 864
Syndicats et établissements publics 216 501
Voirie 1 946 329
TOTAL 40 323 502

total hors etat des restants

COMPTE 2011

Administration 
Générale 

1% 

Antenne collective 
1% Canalisation 

1% 

Circulation 
3% 

Culture 
5% 

Divers 
2% 

Eclairage public 
0% 

Enseignement 
45% Espaces verts & 

urbanisation 
2% 

Hygiène 
0% 

Logement 
10% 

Projet Nonnewisen 
(logem. & voirie) 

15% 

Ordre public et 
sécurité 

1% 

Réseau d'eau 
1% 

Réseau électrique 
5% 

Sports & loisirs 
2% 

Syndicats et 
établissements 

publics 
1% 

Voirie 
5% 

Compte 2011 
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Administration Générale 636 750
Antenne collective 1 886 409
Canalisation 682 634
Circulation 1 435 015
Culture 2 230 000
Divers 926 242
Eclairage public 446 274
Enseignement 10 884 800
Espaces verts & urbanisation 2 228 125
Hygiène 464 000
Logement 5 984 308
Projet Nonnewisen (logem. & voirie) 11 322 516
Ordre public et sécurité 1 011 000
Réseau d'eau 2 226 008
Réseau électrique 4 302 000
Sports & loisirs 1 843 525
Syndicats et établissements publics 178 107
Voirie 5 257 812
TOTAL 53 945 526

BUDGET INITIAL 2012

Administration 
Générale 

1% 

Antenne collective 
3% Canalisation 

1% 
Circulation 

3% 
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4% 

Divers 
2% 
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Enseignement 
20% 

Espaces verts & 
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4% 
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21% 
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sécurité 

2% 

Réseau d'eau 
4% 

Réseau 
électrique 

8% 

Sports & loisirs 
3% 

Syndicats et 
établissements 

publics 
0% 

Voirie 
10% 

Budget initial 2012 
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Administration Générale 463 394
Antenne collective 1 871 574
Canalisation 424 782
Circulation 1 530 992
Culture 1 230 187
Divers 1 114 049
Eclairage public 427 897
Enseignement 9 889 963
Espaces verts & urbanisation 1 987 692
Hygiène 464 586
Logement 6 939 515
Projet Nonnewisen (logem. & voirie) 11 126 144
Ordre public et sécurité 978 451
Réseau d'eau 1 422 016
Réseau électrique 4 302 000
Sports & loisirs 1 225 043
Syndicats et établissements publics 180 502
Voirie 5 618 983
TOTAL 51 197 770

BUDGET RECTIFIE 2012

Administration 
Générale 

1% 
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collective 

4% 
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1% 
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8% 

Sports & loisirs 
2% 

Syndicats et 
établissements 

publics 
0% 

Voirie 
11% 

Budget rectifié 2012 
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Administration Générale 999 831
Antenne collective 1 735 409
Canalisation 1 295 577
Circulation 908 070
Culture 1 175 000
Divers 1 770 000
Eclairage public 537 377
Enseignement 10 410 000
Espaces verts & urbanisation 2 896 000
Hygiène 466 000
Logement 3 737 000
Projet Nonnewisen (logem. & voirie) 12 451 286
Ordre public et sécurité 640 500
Réseau d'eau 3 054 599
Réseau électrique 5 607 000
Sports & loisirs 6 079 700
Syndicats et établissements publics 4 000
Voirie 6 713 850
TOTAL 60 481 198

BUDGET INITIAL 2013

Administration 
Générale 

2% 
Antenne collective 

3% 
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10% 
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11% 

Budget initial 2013 
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1. Correspondance
/

2. Budget rectifié 2012 et 
budget de l’exercice 2013; 
présentation

3. Devis pour l’exercice 2013; 
présentation

4. Fixation du nombre des 
emplois des différentes 
fonctions du cadre fermé prévu 
pour les diverses carrières; 
décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Sou, Dir Dammen an Dir Hären, ech 
géing Iech da begréissen zu eiser leschter 
Sëtzung vum ale Joer. Mer hoffen, dass 
mer se ganz zu Enn bréngen, well et ass 
jo haut e besonneschen Dag, dat wësst 
Dir all. D‘Welt geet jo ënner, et huet 
schonn ugefaangen, jo. 
Bon, ech wollt fir e bëssen Iwwersicht ze 
kréien an eis Budgetsdébaten, froen, en 
Handzeechen ze kréie vun deenen déi 
wäerten zum Budget schwätzen. Et geet 
jo traditionell u mam Majoritéitsspriecher. 
Ech hätt besser gehat ze froe wien net 
schwätzt. Wéi war et bei der CSV? Den 
Här Maroldt, den Här Zwally. Ok. Da 
soen ech villmools Merci an da geet 
d‘Wuert direkt un de Fraktiounsspriecher 
vun der LSAP, den Här Codello. Här 
Codello, Dir hutt d‘Wuert.“

Daniel Codello (LSAP): „Merci, Madame 
Buergermeeschter. De Budget ass am 
Gemengerot de wichtegste Projet dee 
mer virgestallt kréien. Dir hutt, Madame 
Buergermeeschter, dat och alt d‘lescht 
Woch erëm op eng präzis an och eng 
kompetent Aart a Weis gemaach an et ass 
also haut un eis, de Conseillere Stellung 
ze huelen zu der Budgetpropositioun déi 
de Schäfferot eis dohinner geluecht huet. 
De Budget, dat ass d‘Dokument wat 
d‘Politik fir dat nächst Joer am uerdentle-
chen, mä awer och am ausseruerdentle-
chen Deel definéiert. E Budget opstellen 
heescht also kloer politesch Décisiounen 
huelen an dëst ënner wichtege Considé-
ratioune wéi d‘ekonomesch Situatioun an 
awer och d‘Prioritéiten déi ee sech als 
Majoritéit gesat huet. Mir si gewinnt, 
dass eis Servicer d‘Viraarbechten zum 
Budget op eng responsabel Aart a Weis 
maachen. Virun allem eisem Finanzservi-
ce gëllt och dëst Joer erëm eise grousse 
Merci. An dëst besonnesch well se et jo 
dës Kéier mat enger neier Budgetsproze-
dur an engem neie Comptabelsplang ze 
dinn haten an och an Zukunft wäerten ze 
dinn hunn. 

Dëst ass den zweete Budget vun dëser 
Mandatsperiod. E Budget deen een als 
Wendepunkt, als Charnière kéint 
bezeechnen, well et dee Budget ass dee 
virun der Ouverture vun der Uni 2014 op 
Belval ass.
Bei der Presentatioun vun der Madame 
Buergermeeschter d‘lescht Woch, mä vir-
un allem awer no der Lektür vum Budget 
déi ganz Woch iwwer, ass et kloer, dass 
och dëse Budget wichteg Investissemen-
ter beinhalt fir eis Stad op hir zukënfteg 
Erausfuerderunge fit ze maachen, mä zur 
gläicher Zäit och d‘Liewensqualitéit vun 
de Bierger ze erhalen an och ze hiewen.
Madame Buergermeeschter, ech wéilt 
meng Budgetsried dëst Joer ënner fol-
gend Aspekter setzen: 
D‘wirtschaftlech Situatioun um nationale 
Plang mat den Auswierkunge fir d‘Ge-
mengen
D‘Finanzsituatioun vun eiser Stad, wat 
och d‘Dotatioune vum Stat ugeet
D‘politesch Prioritéiten am Budget 2013 
setzen ech ënnert d‘Objektiver: Jo, Esch 
iwwerhëlt seng Responsabilitéit um sozia-
le Plang, mä fillt sech awer alleng gelooss. 
Schoulen a paraschoulesch Aktivitéiten. 
Gutt Infrastrukturen erméiglechen eng 
besser Liewensqualitéit. D‘Gemeng am 
21. Jorhonnert, e moderne Serviceanbie-
ter. D‘Biergerbedeelegung a lokal Demo-
kratie a schlussendlech och Esch a sen-
gem Rôle um regionalen, nationalen an 
och europäeschem Plang.
Madame Buergermeeschter, Lëtzebuerg, 
a wéi kéint et anescht sinn, befënnt sech 
och am fënnefte Joer vun der Kris. All déi, 
parteiiwwergräifend, déi gemengt haten 
eist Land kéim derlaanscht oder anerer 
déi schonn d‘Enn vun der Kris eropbe-
schwur hunn, si leider eppes Besserem 
beléiert ginn. D‘Finanzkris huet, wéi mer 
et konnte virausgesinn, och hir negativ 
Auswierkungen hei am Land hannerlooss 
a vläicht ass et guer net méi iwwer-
driwwen, vun enger sozialer Kris ze 
schwätzen. 
Et war nach ni esou schwéier an och esou 
onsécher e Budget opzestelle wéi dëst 
Joer, an dat gëllt net nëmme fir d‘Ge-
menge wéi eis jo d‘Diskussiounen um 
nationale Plang bewisen hunn. An dëse 
schwieregen ekonomeschen Zäite wäer-
ten d‘Gemengen elo réischt den onstable 
System vun der Hëllef vu Säite vum Stat 
ze spiere kréien. An dësen Zäite gesäit ee 
ganz gutt wéi onsécher de System vun 
de Statsdotatiounen ass a wéi schnell 
ganz negativ Konsequenze fir d‘Gemen-
gen an den nächste Budgetsjoeren 
opkomme kënnen. 
Den Ecart an der Evolutioun vun de 
Staatsrecetten an de Gemengerecettë 
gëtt ëmmer méi grouss an et sinn 

nëmmen nach knapp 22%, 21,8% wou 
déi uerdentlech Recettë vun de Gemenge 
vis-à-vis vun der Recettes courantes vum 
Stat ausmaache wéi de Syvicol et a sen-
gem Avis zum Staatsbudget treffender-
weis gesot huet. 
D‘ekonomesch Situatioun kann also net 
ignoréiert gi bei der Opstellung vun 
engem Budget. Dat konjunkturellt Ëmfeld 
bestëmmt op eng ganz wichteg Aart a 
Weis d‘Ausaarbechtung vun engem Bud-
get a momentan befanne mer eis eben 
an deem ganz onsécheren Ëmfeld. 
De Wuesstem fir eist Land gëtt vun all 
den Institutioune ganz kleng ugesinn an 
den Inneminister gesäit a senger Circulai-
re fir d‘Joer 2013 eng Croissance tëschent 
0 an 0,7% vir. D‘Finanzplanung ass 
ënnert esou Konditiounen alles anescht 
wéi sécher. 
Fir d‘Joer 2013 gëtt domatter gerechent, 
dass d‘Wirtschaft also stagnéiere wäert, 
an dass d‘Situatioun um Aarbechtsmaart 
wäert leider keng Entspanung erliewen, 
nee, souguer sech géing verschlechteren. 
Mir wësse ganz genau, dass d‘Kompeten-
ze vun enger Gemeng an der Beschäfte-
gungspolitik limitéiert sinn, duerfir gëllt 
et ëmsou méi, zesumme mat den natio-
nalen Autoritéiten, déi bestehend Mesu-
ren unzewennen. 
Et ass awer och ze begréissen, dass eis 
Gemeng aktiv Mesurë géint de Chômage 
wäert huelen, virun allem an der Bekäm-
pfung vum Chômage vun onqualifizéier-
ten an och vu jonken onqualifizéierte 
Leit. 
D‘Décisioun vun der Regierung, d‘Ge-
mengen och Solidaritéitssteier bezuelen 
ze loossen, ass an deem Sënn net ze 
begräifen, dass hei eng Gemeng wéi eis, 
déi scho vill an d‘Bekämpfung vum Chô-
mage stécht, bestrooft gëtt. Eis Efforte gi 
souguer a Considératioun gezunn. 
600.000 € wäert dat ausmaache fir 
 d‘Escher Gemeng wat mer mussen an de 
Fonds pour l‘emploi abezuelen an dat 
wäert aner Projeten no hanne réckelen. 
An esou schwieregen Zäite gëtt et also fir 
d‘Gemengen ëmmer méi schwéier hir 
Aufgaben, déi och ëmmer méi grouss 
ginn, déi se imposéiert kritt, op eng 
serieux Aart a Weis wouer ze huelen.
Déi nei Budgetsprozedur an den neie 
Plan comptable. Eis Gemeng war mat 
verschidden anere Gemengen an och 
Gemengesyndikater eng Commune pilo-
te fir déi nei Dispositiounen als éischt ze 
iwwerhuelen. Dat begréisse mer, well et 
soll een ëmmer bei esou Saachen eng 
Commune pilote sinn, well een dann als 
éischt och d‘Kannerkränkte vun esou 
Mesurë kenne léiert an déi och aus dem 
Wee ze schafe kritt. Dëst war awer net 
grad deen einfachsten Exercice fir eise 
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Service, deen nodeem a ville Sitzungen a 
Formatiounen dunn huet fir de Budget 
initial 2013 déi nei Method huet missten 
ëmsetzen, a fir de Budget rectifié 2012 
nach déi al Method huet missten uwen-
den. Ech ginn et zou, an dat ass och 
ugeklonge vu verschiddene Conseilleren 
an de Kommissiounen, dass et net ein-
fach war dëst Joer fir sech a Bild am 
Detail tëschent dem Budget rectifié an 
dem Budget initial ze maachen. Et war alt 
e bësse méi Aarbecht, gell Här Baum, wéi 
déi Joere virdrun.
Déi nei Budgetsstruktur soll als eng 
grouss Nouvelle dem Statec eng méi 
grouss Unzuel vun Donnéeë ginn. Weider 
Neiegkeete sinn, dass verschidden 
Dépensë neierdéngs vum ordinären an 
den ausseruerdentleche Budget iwwer-
holl ginn, dëst awer ouni grouss Erklärun-
gen. 
Dann ass och nach en anert wichtegt 
Changement an deem Projet de loi dran. 
Iwwerschëss vun engem Artikel kënnen 
zukënfteg innerhalb vun engem selwech-
te Code fonctionnel bis zu der definitiver 
Clôture transferéiert ginn. Dëst kléngt elo 
ganz technesch, mä dëst gëtt eise Servi-
cer awer an der Zukunft e Spillraum déi 
verschidde Budgetsposte vill méi realis-
tesch virzegesinn. 
Desweidere gëtt ab dem Exercice 2014 
de Plan pluriannuel de financement obli-
gatoresch. En Exercice deen d‘Escher 
Gemeng zënter Joere kennt, wou mer 
och Virreider waren, an dee gëtt elo am 
Gesetz verankert. Mir hunn als LSAP-Frak-
tioun ëmmer op d‘Wichtegkeet vun esou 
engem pluriannuellem Dokument higewi-
sen, wat en enormt wichtegt Steierung-
selement an der Finanzpolitik duerstellt.
Wat elo de Budget rectifié 2012 an de 
Budget initial 2013 ugeet, Madame Buer-
germeeschter, hutt Dir eis déi Chifferen 
d‘lescht Woch an in extenso virgestallt. 
Dorausser geet ervir, datt den uerdentle-
che Budget rectifié vun 2012 en Iwwer-
schoss vun 11,4 Mio € wäert opweisen, 
zesumme mam Iwwerschoss vun de Kon-
ten 2011 kënnt een dann op e Gesamt-
boni vun 22,8 Mio €. 
Den ausseruerdentleche Budget gesäit 
Recettë vun 30 Mio vir an Dépensen an 
Héicht vun 51 Mio. Dorausser ergëtt sech 
e Malus vu ronn 21 Mio €. Schlussend-
lech awer wäert de Boni fir 2012 1,7 Mio 
€ duerstellen. 
Am Budget initial 2013, den Ordinär 
gesäit Recettë vu ronn 142 Mio € vir. 
Dogéint stinn Dépensë vun 136 Mio €. 
De Boni propre fir 2013 wäert 5,5 Mio € 
duerstellen. Wat de Boni présumé 2012 
ugeet, déi 1,7 déi ech schonn ugedeit 
hunn, wäert dann e Boni total vu 7,3 Mio 
ausmaachen. Den Transfert aus dem 

Extraordinär léisst da virausgesinn, dass 
mer 2013 mat engem presuméierte Boni 
vun 230.000 € wäerten ophalen.
Am Extraordinäre fir 2013 si virun allem 
d‘Investissementer an Héicht vu 60,4 Mio 
€ ervirzesträichen. Dat ass en Invest deen 
noutwenneg ass wann ee sech de Budget 
ugekuckt huet mat deene Projeten déi 
musse fäerdeg gemaach ginn oder enta-
méiert ginn. An d‘Recettë mat 53 Mio 
sinn och ganz héich ugesat an do wäert 
e groussen Deel aus den Nonnewisen 
ervirgoen.
Kuerz dann e Verglach zu dem Rectifié 
2012 an dem Initial 2013. D‘uerdentlech 
Recettë ginn ëm 0,02 erof, mä d‘uerdent-
lech Dépensë ginn ëm 4,48% an 
d‘Luucht. 
E Wuert dann nach zum Emprunt deen 
och am Budget agesat ginn ass. En 
Emprunt, dat hunn ech schonn hei gesot, 
ass keen Zeeche vun enger onseriéiser an 
oniwwerluechter Finanzplanung. Den 
Emprunt an der Héicht vun 20 Mio wéi e 
virgesinn ass, gëtt agesat fir d‘Finanzéie-
rung vun eisen Investissementsprojeten 
ze garantéieren. An et ass och 
onheemlech wichteg, dass d‘Gemeng 
Esch an och déi aner Gemengen an där 
aktueller wirtschaftlecher Situatioun wei-
derhin en héijen Investitiounsvolumen 
hunn, fir esou d‘Wirtschaft unzekuerbe-
len. Wat awer fir d‘Zukunft och nach 
wichteg ass, dat ass dass mer d‘Evolu-
tioun vun eise Finanze ganz strikt am Ae 
behalen an dëst virun allem am ordinäre 
Beräich, wat virun allem Dépensen awer 
och d‘Recetten ugeet. Mir mussen hei 
d‘Frais de fonctionnement vun der 
Gemeng ënnert d‘Lupp huelen. Mir wës-
sen, dass d‘Frais de fonctionnement déi 
Fonctionnementskäschte sinn déi ganz 
einfach aus dem Rudder kënne lafe wa se 
net periodesch a strikt kontrolléiert ginn. 
D‘Madame Buergermeeschter huet och 
gesot, heiansdo gëtt da geschwat vu 
klenge Posten, mä et si virun allem déi 
vill kleng Poste bei de Frais de fonction-
nement. Wann een déi net ënnert d‘Lupp 
hëlt, dass déi vu Joer zu Joer aus den Ufer 
geroden, an esou ëmmer eng steigend, 
eng konstant Steigerung vun de Fonc-
tionnementskäschte mat sech droen. An 
do wier e Screening, extern oder intern, 
wier awer ubruecht wéi d‘Stad Lëtze-
buerg et virun e puer Joer gemaach huet, 
fir wierklech ze kucken am Detail wou 
d‘Fonctionnementskäschten an deene 
leschte Joere staark ugezunn hunn a wou 
ee ka Bremse setzen. 
Nach kuerz e puer Wuert zu de staatleche 
Participatiounen, Madame Buerger-
meeschter. Wann Dir dann den Impôt 
commercial gesitt an de Fonds commu-
nal de dotations financières, wann Dir 

den Tableau kuckt, zënter 2007 bis elo, 
da gesitt Dir wéi volatil a welche Schwan-
kungen déi Participatiounen ausgesat 
sinn an et de Gemenge ganz schwéier 
mécht, serieux ze plangen. Wat den 
Impôt commercial ugeet, do ass fir den 
Exercice 2013 28,6 Mio € am Budget 
ageschriwwen, well dem Inneminister 
seng Circulaire virgesäit, dee selwechte 
Montant wéi 2012 anzesetzen a sech 
souguer drop anzestellen dëse Montant 
no ënnen revidéieren ze mussen. Déi 
kommunal Gewerbesteier wësse mer, 
mécht ongeféier 30% vun de Recettë vun 
enger Gemeng aus, mä doduerch dass 
d‘ekonomesch Situatioun an den nächste 
Joeren, an och d‘Recetten déi dann de 
Stat wäert verbuchen, net wäert besser 
ginn, muss mat effektive manner Einna-
men ze rechnen sinn. 
Ech wëll awer an deem Kontext nach eng 
Kéier kuerz op déi Décisioun zeréckkom-
men déi de Gemengerot hei am Oktober 
2007 geholl huet. Mir hunn do den 
Hiewesaz vun 300% op 275% erofgesat 
gehat an dëst no Ofsprooch mat eise 
Suessemer Kollegen. Dëst hu mer senger 
Zäit als e wichtegst Signal fir d‘Wirtschaft 
gesinn se ze incitéiere weider op Belval ze 
investéieren. Mir hunn awer ëmmer als 
LSAP-Fraktioun, an dat kënnt Dir noliesen, 
ëmmer ze bedenke ginn, dass dës Mesu-
ren och musse grondleeënd analyséiert 
ginn op hir Efficacitéit an hir Wierksam-
keet. Dëst schéngt geschitt ze sinn. Déi 
Analys ass gemaach ginn an ech begréis-
sen och, a mir begréissen och als LSAP-
Fraktioun, dass de Schäfferot rezenterweis 
mat enger Décisioun heihinner komm 
ass, fir den Hiewesaz erëm eropzesetzen, 
an ech géing mer allgemeng wënschen, 
dass och aner Gemengen, wéi d‘Stad Lët-
zebuerg, och eng Analys vun hirer Déci-
sioun géinge maachen.
Wat de Fonds communal de dotations 
financières ugeet, do sinn am Budget 
2013 63,5 Mio ageschriwwen, also knapp 
eng Millioun méi wéi an dësem Budgets-
joer. Et ass jo bekannt, datt déi Recetten 
aus dräi Steierquelle kommen, den Impôt 
sur le revenu des personnes physiques, 
d‘TVA an d‘Autossteier. Hei muss een 
awer och nach eng Kéier widderhuelen, 
dass dës Prozentsätz am Joer 1967 fixéiert 
goufen an duerno ni méi adaptéiert an 
desweideren huet d‘Regierung jo déci-
déiert an hirer zweeter Versioun am Bud-
get 2013 2.0 vun der Regierung, d‘Ge-
menge vu verschiddene Recetten do 
erauszehuelen, wat och manner Einnah-
me fir d‘Gemenge bedeit. Problematesch 
gëtt also an den nächste Joeren och hei 
d‘Evolutioun vun dëse Recetten. Vu dass 
déi vun de Steieren ofhänken déi jo de 
konjunkturelle Schwankungen ënnerleien. 
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Onstabel, onsécher dowéinst, well jo eis 
ordinär Recettë vum Stat an enger direk-
ter Ofhängegkeet mat de Gemengerecet-
të stinn. De Problem dee sech stellt, ass 
jo, dass dës Steieren extrem ofhängeg 
vun der wirtschaftlecher Situatioun sinn. 
Ech wëll net méi an den Detail vun där 
Problematik agoen. Hoffnung hunn ech 
awer kritt wéi ech dëst Joer an der Cham-
ber d‘Budgetsdebatten nogelauschtert 
hunn a wéi ech vun de Majoritéitsvertrie-
der méi wéi een aflossräiche Politiker 
héieren hunn zu de Gemengefinanze 
schwätzen an och grondleeënd Aussoen, 
datt mer net méi laanscht eng Reform 
vun de Gemengefinanze kommen.
Dann nach e puer Wuert zu de Subside 
vum Stat. Et ass wierklech skandaléis wéi 
d‘Madame Buergermeeschter et d‘lescht 
Woch gesot huet, dass mer als Stad Esch 
knapp 20% Subside kréie fir eng nei 
Schoul, an dass dréngend noutwenneg 
Renovatiounsaarbechte guer net subven-
tionéiert ginn. Dass eng grouss Unzuel vu 
Ministèrë keng transparent Regelen a Cri-
tèren huet, wat d‘Subsiden ugeet, ass 
einfach net nozevollzéien. Duerch esou 
eng Situatioun sinn d‘Gemengen der 
Willkür ausgesat. Hei mussen onbedéngt 
um nationale Plang déi noutwenneg 
Décisioune geholl ginn, dass all Ministère 
sech objektiv Critèrë gëtt, déi dann och 
musse publizéiert ginn. Dass et an dëse 
schwieregen Zäiten esou ass, dass jidd-
wereen dozou muss bäidroen, dass 
d‘Staatsfinanze sollen am Equiliber 
bleiwen, ass bekannt. D‘Regierung huet 
awer an hirem Budget fir 2013 eng 
grouss Ongerechtegkeet geschaf andeem 
se verschidde Subsiden erofgesat huet. 
D‘Erofsetze vum Subside bei de Sozial-
wunnengen an och bei de Studentewun-
nengen ass e falscht Signal un d‘Gemen-
gen. An et trëfft eis Gemeng ganz haart. 
Déi eng Gemengen, déi bis elo mol nach 
net ze motivéiere ware fir soziale Wun-
nengsbau ze ënnerhuelen, wäerten elo 
guer näischt méi maachen. Datselwecht 
gëllt fir d‘Studentewunnengen. Also 
wäert alt erëm eng grouss Responsabilitéit 
op eiser Gemeng leien, och wa mer dann 
duerch déi méi kleng Subside duebele-
rweis bestrooft ginn. 
Madame Buergermeeschter, d’politesch 
Prioritéite fir de Budget 2013, an ech fän-
ken do wéi ech et gesot hunn, mat der 
Sozialpolitik un an ech hunn dat ënnert 
den Titel gesat „Jo, Esch iwwerhëlt seng 
Responsabilitéit um soziale Plang, mä fillt 
sech awer alleng“. Et ass allgemeng 
bekannt, dass d‘Stad Esch seng Res-
ponsabilitéit um soziale Plang zënter Joer-
zéngten iwwerhëlt. Ech wéilt hei am 
Detail op verschidde Mesuren agoe fir 
mol kloer ze weisen, dass den Escher 

Budget Joer fir Joer grouss Montanten an 
d‘Sozialpolitik gëtt, well dëst, déi Detail-
projete wou ech hei ginn, dat si keng nei 
Projeten an déi sti schonn zënter Joeren 
am Budget. Ugefaangen natierlech mat 
den Aufgaben déi mer per Gesetz jo vun 
eisem Office social, wou mer no der Stad 
Lëtzebuerg, an do muss ee soe leider, 
deen Office social hunn, deen dee grous-
sen Zoulaf un Demanden huet. 
Mir hunn, dat war dës Woch an der Press 
ze liesen, dann elo 408 Logements 
sociaux. Vu datt mer jo 8 nei Logementer 
a Präsenz vum Minister dës Woch ageweit 
hunn. An den Zeitungsartikele stoung, 
datt d‘Stad Esch iwwer ronn 400 Loge-
ments sociaux verfügt. Do spille mer also 
de Spëtzereider och zesumme mat der 
Stad Lëtzebuerg, a wéi ech et elo grad 
gesot hunn, d‘Erofsetze vum staatleche 
Subsid an deem Domaine ass einfach als 
skandaléis ze betruechten. 
Mir hu viru Joeren an deem Domaine eng 
ganz wichteg Décisioun geholl andeem 
mer d‘Loyeren adaptéiert hu wat d‘Reve-
nue vun de Persounen ugeet déi an dee-
ne Gemengewunnengen, an deene sozia-
le Wunnenge wunnen. Et konnt einfach 
net méi sinn, datt, wat sech während 
Joer zéngten opgebaut huet, datt do Leit 
mat gutt stattleche Revenuen awer a 
Sozialwunnenge sinn an doduercher 
dann anere Leit, déi se méi néideg brau-
chen, an aner Familljen déi se méi néideg 
brauchen, déi dann net zur Verfügung 
konnte stellen. Déi Adaptatioun vun dee-
ne Loyere war en éischte Schrëtt an déi 
richteg Richtung, mä et muss awer elo 
gekuckt ginn, wéi d‘Logementskommis-
sioun et och virun e puer Méint schonn 
an engem Avis, an enger Diskussioun 
gemaach huet, ob net eng Zort vu Roule-
ment muss ugeduecht ginn, wéi mer et 
och mam Abrisud gemaach hunn, mam 
Logement accompagné, dass een do 
vläicht kuckt datt déi eng oder aner Per-
soun, déi eng oder aner Famill, där hir 
sozial a wirtschaftlech Situatioun sech 
verbessert huet, duerch eng besser Aar-
bechtsplaz oder iwwerhaapt duerch d‘Er-
laange vun enger Aarbechtsplaz, datt do 
vläicht déi och an eng Situatioun kom-
men, datt de Revenu elo esou ass, datt se 
net méi mussen onbedéngt op eng 
Sozialwunneng Gebrauch maachen, an 
esou d‘Waardelëscht, déi awer on heem-
lech grouss ass, méi kleng kënnen ze 
maachen.
700.000 €, Madame Buergermeeschter, 
si virgesinn am extraordinäre Budget fir 
de Foyer de Nuit, wou natierlech de Stat 
säin Deel bäidréit, mä wou een awer och 
muss soen, datt och hei erëm d‘Stad Esch 
méi wéi eng regional Aufgab iwwerhëlt. 
Mir hunn e Foyer de Nuit an der Stad 

Lëtzebuerg. Et gëtt eisen Abrisud, dee lei-
der och sech enger grousser Unzuel vu 
Leit erfreet. Dat si jo leider Tatsaachen déi 
ee muss esou unerkennen. Mä et kann 
awer net sinn hei am Land, datt d‘Buer-
germeeschter einfach deklaréiere si wéilte 
keng aner Sozialstrukture wéi Foyers de 
Nuit oder wéi Fixerstuffen, well si jo scho 
Spideeler op hirem Territoire hätten. Hei 
muss d‘Politik hir Responsabilitéit huelen. 
Ech weess, dass mer hei am Escher 
Gemengerot unanime do kënne geschlos-
sen hannert dem Schäfferot stoen, wann 
do sollt eng Diskussioun ugefaange ginn, 
well et kann einfach net méi sinn, dass 
hei Esch méi wéi regional Aufgaben 
iwwerhëlt, well et ass gewosst, datt déi 
Personnes nécessiteuses do och den Zuch 
aus dem Éislek huele fir bis op Esch ze 
komme fir hei eng Plaz an eisem Foyer 
Abrisud ze kréien. Do muss méi dezentra-
liséiert geduecht ginn an och do aner 
Responsabilitéiten un d‘Gemengen ofge-
droe ginn.
Da perséinlech mat Freed erfëllt mech, 
mä dat ass och näischt Neits, mä am 
nächste Budget mat vläicht nach méi 
budgetäre Mëttelen, dass mer d‘Econo-
mie solidaire hei an Esch wierklech grouss 
schreiwen. Mir hunn net nëmme wat 
d‘Personal ugeet dee gréisste CIGL am 
Land. Dat soll ee mol eng Kéier ervirsträi-
chen, nee, mir sinn och mat der Co-labor 
a ganz innovativ Projeten, ganz innovativ 
Projeten eragaangen a mir wäerten och 
mam CIGL nieft deenen normalen, ech 
soe scho bal normale Projeten, wäerte 
mer och a méi extravagant Projeten era-
goen, déi net nëmmen Economie solidai-
re mä och en ekologesche Hannergrond 
hunn. Déi Zären déi mer do wäerten 
zesumme mat hinnen opbauen a verwal-
ten an dat, CIGL a Co-labor sinn eigent-
lech wéi se ugeduecht waren, ‚97 wéi déi 
Initiatives sociales en faveur de l‘emploi 
eigentlech crééiert gi sinn, si se als 
Sprangbriet fir op den Aarbechtsmarché 
geduecht gewiescht. D‘Economie solidai-
re huet natierlech och aner Objektiver 
wéi eise Vëlosprojet oder eis Konscht-
këscht. Dat ass e Projet deen elo net grad 
e reng Aarbechtsmaartprojet ass, mä ech 
mengen, dass mer awer erëm mussen 
zeréckkommen op déi ursprénglech 
Objektiver vun den Initiatives sociales en 
faveur de l‘emploi, e Sprangbriet fir jonk 
a manner jonk onqualifizéiert Leit fir hin-
ne quasi doriwwer herno eng Erfahrung 
ze gi fir op den normalen Aarbechtsmar-
ché ze kommen.
Sozialpolitik ass och Generatiounepolitik. 
An nodeems mer e ganz interessante 
Jugendkommunalplang presentéiert kritt 
hunn an deen och an der Ëmsetzung ass, 
freet et mech, dass mer och elo e Senio-
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rekommunalplang an d‘Liewe wäerte ruf-
fen d‘nächst Joer. Deen ass och virgesinn 
am Budget mat der Organisatioun, mä 
awer och scho mat Ëmsetze vun éischte 
klenge Mesuren. Dat huet gefeelt. Wa 
mer d‘demographesch Situatioun vun 
eiser Stad ukucken, da spillt den drëtten 
Alter ëmmer méi eng grouss Roll a mir 
wëssen och alleguerten, datt den drëtten 
Alter och ëmmer méi aktiv ass am Pen-
siounsalter an och um alldeegleche Liewe 
vun der Gemeng Deel hëlt. Ech wëll och 
doropper hiweisen, dat ass vläicht eng 
Klengegkeet, mä eis Rentnerfeier ass och 
en Deel vun eiser Sozialpolitik, well jidd-
wereen deen ëmmer Enn des Joers un 
deene Feieren Deel hëlt, do gesäit een 
och, datt do vill eeler Leit sech déi 
Nomëtteger huele fir mol net méi iso-
léiert doheem ze setzen, mä mat anere 
Leit an hirem Alter sech kënnen e bëssen 
ze divertéieren an duerfir d‘Rentnerfeier 
mat 130.000 €, dat soll och mol eng 
Kéier gesot ginn, do hëlt d‘Gemeng Esch 
awer och eng Responsabilitéit. 
Mir iwwerhuelen och eis Responsabilitéit 
wat den Accueil vun Asylanten ugeet. Dat 
gëtt ganz gäre vergiess, well et och net 
bechiffert gëtt a Budgeten. Mä mir waren 
awer och do eng vun den éischte 
Gemengen, déi dem Familljeministère 
net nee gesot huet wéi et drëm gaangen 
ass Leit hei ënnerzehuelen a mir hunn 
och mat Bedauere festgestallt gehat, dass 
senger Zäit d‘Verhandlungen tëschent 
dem Syvicol an dem Familljeministère an 
de Gemenge gescheitert sinn, datt do 
einfach Gemenge sech gesträubt hunn, 
och déi Responsabilitéit ze iwwerhuelen. 
An och hei gëllt, dass dee Problem net 
nëmme ka vun der Stad Lëtzebuerg a vun 
Esch geléist ginn.
E puer Wuert zur Integratiounspolitik, 
Madame Buergermeeschter. Mir sinn 
eng, ech menge mir sinn eng vun de 
wéinege Gemengen déi 95.000 € an 
dem ordinäre Budget asetze fir d‘kom-
munal Integratiounspolitik an d‘Projeten 
ze subventionéieren. Eng aktiv Integra-
tiounspolitik ass a bleift fir eis hei an Esch 
nach ëmmer eng grouss Prioritéit an d‘In-
tegratiounspolitik ass och en Deel vun 
der Sozialpolitik an hëlleft de sozialen 
Zesummenhalt ze stäerken an och am 
Joer 2013 wäerten eng Partie Manifesta-
tiounen am Kader vum Integratiounspakt 
zu engem besseren Zesummeliewen 
tëschent Lëtzebuerger an net Lëtzebuer-
ger bäidroen. Mir wäerten de Suivi vun 
den Assises de l‘Intégration maache wou 
mer jo och matgedeelt kritt hunn, datt 
mer den 1. Februar wäerten eng tech-
nesch Gemengerotsitzung hunn, déi 
Konklusioune vun den Assisë wäert disku-
téieren. Dir kritt déi och Mëtt Januar als 

Schäfferot offiziell iwwerreecht. Mir wäer-
ten och, mir sinn um Punkt eng perma-
nent Campagne dem Schäfferot virzestel-
le fir d‘Aschreiwen an d‘Wielerlëschten. 
Et soll awer eng Campagne ginn déi och 
méi op den Aspekt vun der Citoyennetéit 
wäert agoen, deen och an de Virder-
grond ze stellen. 
Als Integratiounskommissioun wäerte 
mer eis Idee vun engem Service à l‘Inté-
gration hei am Haus net fale loossen. Mir 
wäerten och e Rendez-vous mam Schäf-
ferot froe wéi ee sech ka virstellen duerch 
eventuell Zesummeleeën oder Fusioun vu 
Servicer hei am Haus kënnen en Integra-
tiounsservice op d‘Been ze stellen. Et 
muss net 2013 sinn, mä wa mer d‘Dis-
kussiounen dorëms kënnen 2013 ufän-
ken, dat wier e wichtege Schratt.
Chancëgläichheetspolitik ass och Integra-
tiounspolitik an ech gesinn, dass mer och 
weiderhin Zarabina an och Initiativ erëm 
schaffen ënnerstëtzen. Do si mer och mat 
der Stad Lëtzebuerg déi eenzeg Gemen-
gen déi do ordinär Subside ginn, well 
och an dëse schwieregen Zäite muss 
d‘Aarbechtsmaartpolitik ënnert d‘Chan-
cëgläichheetsaspekter gesi ginn. 
D‘Fixerstuff, dat ass ee vun de groussen 
neie Projeten an eiser Sozialpolitik wou 
mer och Jo gesot hu wéi de Ministère dat 
gefrot huet. Och do gëllt et eis Res-
ponsabilitéit ze iwwerhuelen. De Stat 
wäert do natierlech säin Obolus finanziell 
op den Dësch leeën. Mä och hei war et, 
wann ech mech un déi Diskussioune vir-
un e puer Méint hei erënneren, eng ganz 
gedigen Diskussioun an deem Kontext. 
Sämtlech Fraktioune ware sech hei ron-
derëm den Dësch eens, dass d‘Stad Esch 
och an deem dote Sënn muss eng Res-
ponsabilitéit iwwerhuelen, wat awer och 
erëm net eng reng lokal Responsabilitéit 
ass, mä awer och iwwert d‘Regioun 
ewech erausgeet. An och do ass ze 
bedaueren, datt verschidde Gemengen 
einfach sech do vun där doter Res-
ponsabilitéit erauszéien. 
Dann, als leschte Facteur vu Sozialpolitik 
hu mer och ëmmer gesinn, dass eis 
Sportspolitik an eis Kulturpolitik ganz 
wichteg Integratiounsfacteure sinn an do 
spillen eis Associatiounen e ganz grousse 
Rôle. Sports- a Kulturveräiner iwwerhue-
len hei eng onheemlech wichteg Aufgab 
a wäerten och an Zukunft dee Rôle 
iwwerhuelen a musse weiderhi vun der 
Gemeng an deem Sënn och ënnerstëtzt 
ginn.
Et gëllt also op där enger Säit duerch déi 
dote sozialpolitesch Moossnamen deene 
Leit an eiser Gesellschaft ze hëllefen 
deenen et manner gutt geet, mä awer 
och, eis Responsabilitéit als Gemeng ze 
iwwerhuelen, zesumme mat den usäs-

sege Betriber Léisungen ze fannen, awer 
och d‘Méiglechkeet auszeschöpfen nei 
Betriber op Esch ze bréngen an duerfir 
stinn Artikelen am Budget, well nei Betri-
ber heescht och nei Aarbechtsplazen an 
nei Aarbechtsplazen heescht Leit aus 
prekäre Situatiounen erauszehuelen. Ech 
wëll awer an deem Kontext, ech hunn et 
am Ufank scho gemaach, dorop hiwei-
sen, dass mer eis als Stad Esch alleng fille 
wat eis Sozialresponsabilitéit ugeet. Et 
kann an et däerf net sinn, dass zum Bei-
spill d‘Sozialwunnengen nëmmen an der 
Stad an hei an Esch geréiert ginn, an dass 
quasi all déi aner Gemenge sech der Ver-
antwortung entzéie fir soit disant déi 
héich Liewensqualitéit vun hire Matbier-
ger net wëllen erofzesetzen. D‘Responsa-
bilitéit vun de Gemengen an där Fro 
misst onbedéngt per Gesetz geregelt 
ginn an do ass eist Nopeschland Frank-
räich e gutt Beispill. De Gemengerot huet 
jo viru kuerzem eng Motioun hei eestëm-
meg ugeholl, dass de Schäfferot zesum-
me mam Syvicol soll Gespréicher mat der 
Regierung ophuele fir am Kontext vun de 
sozialen Infrastrukturen eng richteg 
Dezentraliséierung erbäi ze féieren an ech 
gleewen, Madame Buergermeeschter, 
ech hunn et senger Zäit scho gesot, dass 
dat déi Motioun ass wou de Gemengerot 
an déi eenzel Fraktioune wäerten de 
Schäfferot kontinuéierlech froe wéi et an 
deem Dossier weidergeet. Well hei muss 
um nationale Plang eng grondleeënd Dis-
kussioun gefouert ginn an och Décisiou-
ne geholl ginn, well mir kënnen dat 
doten als Stad Esch einfach net méi 
droen. 
Dann zu de Schoulen an zu de paras-
chouleschen Aktivitéiten. Zënter 2000 si 
grouss Investissementer an d‘Schoulge-
baier gemaach ginn. Gutt Infrastrukturen 
niewent dem néidege qualifizéierte Per-
sonal sinn d‘Grondlage fir e performan-
ten Enseignement public. Ech gi kuerz op 
d‘Prioritéite vum 2013er Budget an. 
200.000 € stinn dra fir den Accueil an 
der Ganzdaagsschoul am Jean Jaurès. 
D‘Dellhéih gëtt Renovatiounsaarbechte 
fir 1 Mio € gemaach. De Projet global 
vum Bruch steet mat 250.000 € am Bud-
get. Déi zweet Phas vum Brill mat bal 3,5 
Mio €. Lalleng 1,7 Mio € mat engem 
neien Turnsall op deen ech mech awer 
perséinlech och freeën. Well deen aktuel-
len, do kann ech mech nach erënneren, 
hu mer selwer nach eis Turnstonnen 
ofgehale mam Här Pascucci, dat ass och 
schonn eng Zäitchen hir. An ech mengen 
deen Turnsall deen huet et wierklech 
doudsécher néideg, och aus sécherheets-
techneschen Iwwerleeunge fir frësch 
gemaach ze ginn. Bâtiment modulaire, ...
(Tëscheruff)
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Gelift? Jo, duerfir turne mir esou gutt. 
Bâtiment modulaire am Léon Jouhaux...“
(Ënnerbriechung vum Här Maroldt)

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Hei loosst Iech elo net hiräissen a lausch-
tert dem Här Codello no an ënnerbriecht 
hien net.“

Daniel Codello (LSAP): „Ech wousst jo, 
Madame Buergermeeschter, datt déi 
Kamerae géingen en Exitement bei ver-
schiddene Conseilleren nach méi an 
d‘Luucht géingen dreiwen, mä Dir musst 
wëssen, dass déi Kameraen elo net hin an 
hir hei ginn, esou bal jiddwereen eppes 
seet.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Ënnerbriecht hien net, well ech fäerte 
ganz hien huet et gären. Voilà.“

Daniel Codello (LSAP): „Fir Bâtiment 
modulaire Léon Jouhaux sinn 1,2 Mio € 
virgesinn an Dir hutt et och d‘lescht 
Woch hei ganz treffend gesot, wann een 
déi Bâtiments modulaires hautesdaags 
gesäit, also do kann ee schonn net méi 
vu Container schwätzen, dat si scho pre-
fabrizéiert Schoulgebaier wou awer och 
ënnert ganz uerdentleche Konditioune ka 
Schoul gehale ginn.
An d‘Waldschoul gëtt manifestement 
och, a muss manifestement och inves-
téiert ginn. D‘Waldschoul ass och ee vun 
de Symboler vun eiser Stad. Eis Maisons 
Relais wou mer och an de leschte Joere 
grouss Investissementer gemaach hunn, 
wäert weidergoen. A mir investéieren och 
an en neie Schoulbus hunn ech gesinn. 
De Schoultransport ass och e wichtege 
Facteur, mä wéi scho gesot ginn ass, ass 
de Budget 2013 wat d‘Schoulen ugeet, 
eng Iwwergangsphas. D‘Majoritéit ass 
ugetrueden am Investissementsbudget 
ëmmer 1/3 fir d‘Schoule virzegesinn. 
Dëst Joer komme mer net op deen Drët-
tel. Dat huet awer domatter ze dinn, dass 
awer d‘Nonnewise Schoul och fäerdeg 
gestallt ginn ass, mä wéi Dir gesitt, wäer-
ten awer d‘Schoule mat iwwer 20% am 
extraordinäre Budget weiderhin déi 
grouss Prioritéit vun dëser Majoritéit aus-
maachen.
Madame Buergermeeschter, eng Stad 
muss kontinuéierlech an hir Infrastruktu-
ren investéieren. Och wann dës Investis-
sementer oft ënner ginn an den Diskus-
siounen an och net esou vun der Popula-
tioun an och hei am Gemengerot consi-
deréiert ginn, esou sinn dat dach awer 
immens wichteg Aarbechten. Duerfir 
investéiere mer 6,7 Mio € an eis Voirie. 
Mir wëssen, datt mir scho viru Joeren eng 
Lëscht opgestallt hu wat den Zoustand 

vun eise Stroossen a vun eisem Stroos-
sennetz ass. Do geet et vu valabel bis 
ganz schlecht Stroossen an déi ganz 
schlecht Stroosse musse mer virrangeg 
fäerdeg maachen, well dat awer d‘Mobi-
litéit, déi intern Mobilitéit hei an Esch 
awer och verbessert. Ech hunn elo grad 
gesot, Här Mobilitéitsschäffen, dass mer 
6,7 Mio € an d‘Voirie investéieren, wat 
net vu Muttwëll ass. 1,2 Mio € ginn an 
d‘Kanalisatioun investéiert. 6 Mio € an 
d‘Elektresch. Südstroum, do wäert de 
Kolleg Paul Weidig méi dozou soen. Ech 
hunn awer dës Woch an de Chambers-
debatten en Zitat héiere wéi et ëm 
d‘Post gesetz gaangen ass, do huet de 
Minister Biltgen gesot senger Zäit wier 
d‘europäesch Liberaliséierung gemaach 
gi fir besser Déngschter mat bessere 
Präisser fir d‘Bierger unzebidden. Ech hu 
mer et, fir dass ech et och richteg zitéie-
ren, dräi mol um Internet nogelauschtert. 
Also déi prinzipiell Idee, wann déi un der 
Origine vun den europäesche Liberali-
séierungsidee war, da soll se net schlecht 
gewiescht sinn. De Beweis ass datt 
d‘Präisser fir den Endkonsument d‘nächst 
Joer vun der Südstroum wäerten erofgo-
en. De Beweis, dass den Escher Modell 
vun der Südstroum also och hei säi 
Beweis ubruecht huet, an dass mer um 
richtege Wee lounge mat dem Modell 
Südstroum wéi mer e gaange sinn, gëtt 
also hei kloer bewisen. Mä wéi gesot, de 
Kolleg Paul Weidig deen an de Geheim-
nisser vun der Südstroum dran ass, wäert 
eis do méi Detailer herno ginn. 
3 Mio ginn an d‘Waasser investéiert. An 
eis eege Quellen, mä awer och an de 
Réseau. An an d‘Réseauen investéieren 
ass onheemlech wichteg. Net nëmme 
wat d‘Waasser an d‘Elektresch ugeet, mä 
well en optimale Réseau zemools beim 
Waasser natierlech och Fuite verréngert, 
wat dann och erëm zu manner Dépensë 
féiert. 
E ganz wichtege Posten all Joers sinn 
natierlech och eis Engagementer an de 
verschiddenen interkommunale Syndika-
ter an ech hu begréisst, dass d‘Madame 
Buergermeeschter d‘lescht Woch gesot 
huet, datt de Gemengerot sech méi oder 
manner regelméisseg wäert mat de Syn-
dikater befaassen, well déi Suen déi mir 
doranner stiechen, sinn och Investisse-
menter, richteg an direkt Investissemen-
ter fir eis Bierger a fir den Alldag. Huele 
mer zum Beispill, ech wollt mam TICE 
ufänken, 3,2 Mio € gi mer d‘nächst Joer 
an den TICE. Mir wëssen, dass den ëffent-
lechen Transport fir eis eng ganz wichteg 
Prioritéit duerstellt. Ech wëll nëmme vum 
City-Bus schwätzen. Den Erfolleg vum 
City-Bus ass net méi ewech ze rieden. 
Och iwwert d‘Stadgrenzen eraus ass de 

City-Bus bekannt a Leit déi mam Zuch 
oder mam Bus mam TICE Réseau op Esch 
kommen a sech hei intra-urban wëlle 
weider beweegen, déi huelen de City-
Bus. Mir hunn dës Woch nach am TICE 
net méi spéit wéi gëschter ganz wichteg 
Décisiounen och geholl wat d‘Verbesse-
rung an d‘Ubannung vu Belval ugeet. 
Belval, dat ass jo eis Erausfuerderung als 
neie Stadsquartier an do zesumme mat 
Suessem, hu mer jo do am TICE och e 
gudde Partner an domat och déi wichteg 
personalpolitesch Décisiounen och 
geholl, fir dee Quartier kënne gutt unze-
bannen. De Flexi-Bus 250.000 €. Dann 
de SIVEC, de SIVEC hei zu Schëffleng, eis 
Kläranlag wou mer mat 2,5 Mio € bäi-
steieren. D‘SIDOR mat 755.000 €, d‘Of-
fallproblematik an d‘Offallpolitik wär 
schonn heiansdo eng Interpellatioun 
wäert. Déi ganz Syndikatspolitik souwi-
sou. Am Minettkompost wäerte mer wei-
derhi mat iwwer 620.000 € eis 
bedeelegen. Mir wäerte beim SES fir 1,5 
Mio € Waasser akafen. Et muss een awer 
soen, datt mer eis ganz glécklech kënne 
schätzen, datt nach bal 50% vun eisem 
Waasser hei an Esch aus eisen eegene 
Quelle kënnt. Also mir kënnen eisen 
Escher Biergerinnen a Bierger soen, datt 
se roueg Escher Waasser kënnen drénken, 
mä mir mussen do awer och nach zeréck-
gräifen an do akafe goen.
E relativ héije Posten hu mer och wat de 
SIGI ugeet. Bal 700.000 € stinn am Bud-
get wat den interkommunalt Syndikat fir 
d‘Informatik ugeet. A wann een dann 
awer kuckt, datt mer gläichzäiteg am 
2013er Budget och ganz vill Investisse-
menter an eisen eegenen Informatikservi-
ce, an de Wifi, an den HotCity eraginn, 
an dass mer och e performanten Infor-
matiksservice hunn – dat soen ech elo 
net well se elo heibanne sëtzen oder well 
se et do iwwer um Livestream kucken – 
mä well mer e performanten Informatiks-
service hunn, misst een awer sech an 
Zukunft vläicht d‘Fro stellen, ob een net 
besser Synergieë mam SIGI kéint hierstel-
len? Wat de SIGI eis als Stad Esch bréngt? 
Wat eisen Informatikservice eis selwer 
bréngt, an ob een do net vläicht an enger 
Réunion technique, vläicht à huis clos dat 
Ganzt kéint mat de Responsabele vum 
Informatikservice duerch diskutéieren an 
dann déi noutwenneg Décisiounen hue-
len. 
Mir sinn natierlech och Member am Pro-
sud. De Prosud, deen och de Siège hei an 
Esch huet, ass och ee vun de wichtege 
regionale Syndikater wou d‘Politik an den 
eenzelne Fäll dann tëschent den 12 Süd-
gemenge soll definéiert ginn.
Madame Buergermeeschter, wéi gesot, 
ech huelen Iech do bei Ärem Wuert, datt 
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mer op d‘mannst 1-2 mol am Joer eng 
technesch Gemengerotssitzung iwwert 
de Suivi vun den interkommunale Syndi-
kater mussen hunn, well déi Investisse-
menter wou mer doranner ginn, wéi Dir 
gesitt, déi si considérabel. A mir misste 
vläicht och dem Bierger méi oft nobrén-
ge wat déi Syndikater awer am Alldag 
hinne bréngen.
Dann, Madame Buergermeeschter, d‘Ge-
meng vum 21. Jorhonnert, e moderne 
Serviceanbieter. D‘Relatiounen tëschent 
der Gemeng an de Bierger sinn eng ganz 
aner wéi se et nach viru 15, 20, 25 Joer 
waren. Eng Gemeng ass ëmmer méi en 
Anbieter vu Servicer an d‘Relatioune 
mam Bierger, dee sech als Client defi-
néiert, mussen och deementspriechend 
nei definéiert ginn. D‘Investissementer an 
eis Informatik, wéi ech elo grad gesot 
hunn, sinn och an deem Sënn ze verstoe 
fir ëmmer méi Déngschter dem Bierger 
online kënnen unzebidden, an awer och 
dass et ëmmer méi eng grouss Unzuel 
vun eise Bierger wäerten online sinn. 
Eng Fro déi sech awer do stellt, dat ass 
déi datt mer awer elo no e puer Joer eng 
Evaluatioun vun eisem Biergeramt misste 
kréien, wéi mer et och an den Diskussiou-
nen zu der Réforme administrative 2006 
an och an der Motioun gefrot haten, eng 
objektiv extern Evaluatioun, wéi vill 
Bierger benotzen d‘Servicer vum Bierger-
amt? A wéi ass och d‘Zefriddenheet oder 
d‘Onzefriddenheet vun de Bierger mat 
deem Service fir kënnen déi eng oder déi 
aner Adaptatioun an Ajustatioun an deem 
Kontext do kënnen ze maachen. 
Wa mer scho bei der Verwaltungsreform 
sinn, Madame Buergermeeschter, do 
dann d‘Fro, wéi geet et do weider? D‘Or-
ganigrammen huet den zoustännege 
Schäffe versprach. Si sinn an der Maach. 
Si sinn zënter längerem an der Maach, 
mä ech widderhuelen awer hei nach eng 
Kéier, an do schwätzen ech verschiddene 
Kollegen, oder deene meeschte Kollegen 
aus dem Häerz, mir wiere frou wa mer fir 
d‘nächst Joer d‘Organigrammen, grouss 
Organigramme vun de Servicer hei leie 
kéinten hunn. Et muss keng Diskussioun 
a keng Debatt doriwwer an enger ëffent-
lecher Sitzung am Conseil sinn, mä dass 
awer d‘Conseilleren an zoustänneg Kom-
missiounen déi Organigramme kéinten 
zur Verfügung gestallt kréien, fir sech e 
Bild vun der Gemeng a senge Servicer ze 
maachen.
Réforme administrative ass e laange Pro-
zess mat verschiddenen Etappen, mä 
awer hate mer déi lescht Diskussioun am 
Dezember 2006 hei am Gemengerot a 
mir géingen och do begréissen, datt mer 
méi oder manner regelméisseg géingen 
an enger Diskussioun en Update géinge 

kréie wat do geschitt. D‘Verwaltungsre-
form, muss een e laangen Otem hunn. Et 
kann och sinn, datt net all Dag an net all 
Mount an net all Joers gréisser Décisioune 
an deem Domaine erfalen, mä fir regel-
méisseg awer kënne mam Schäfferot 
driwwer ze diskutéieren, dat wier eng 
positiv Propos. Et sinn och déi Mini-Audi-
ten, ech hat déi d‘lescht Joer schonn uge-
schwat, déi Mini-Auditen, déi an der 
Motioun vum 8. Dezember 2006 
gestëmmt gi sinn, sinn eiser Meenung no 
awer vun enger grousser Wichtegkeet fir 
d‘Personalpolitik och kënnen zukënfteg 
ze gestalten a mir hoffen, datt déi Mini-
Auditen op déi extern oder intern vu Per-
sonal realiséiert ginn – méi objektiv wier 
et vun enger externer Hand – dass déi 
awer elo géingen ufänken. 
Dann e puer Wuert zu der Personalpoli-
tik. Ech si scho kuerz op déi uerdentlech 
Ausgaben agaangen. Et gëllt also dës 
Ausgaben ëmmer méi streng ënner Kon-
troll ze halen. Dës Dépensë kënne 
reduzéiert ginn a mussen awer och net 
ëmmer nëmmen eesäiteg eng Diskus-
sioun iwwert d‘Personalkäschte mat sech 
féieren. Wa mer awer gären dem Bierger 
en héichwäertege Service public wëllen 
ubidden, wéi ech et virdru gesot hunn, 
mussen natierlech och déi Personalstruk-
turen ugepasst ginn an eng Upassung ass 
do d‘Stéchwuert. D‘Personalkäschte 
wäerten am Joer 2013 mat ronn 78 Mio 
€, also 57,3% par rapport zu den uer-
dentlechen Ausgaben ausmaachen. 
D‘lescht Joer waren et 58,3%. Et muss 
een awer da kënnen eng sachlech Diskus-
sioun an deem Kontext féieren an dat 
och am Kontext vun der Verwaltungsre-
form wéi ech se schonn ugeschwat hunn. 
Et gëllt also dofir zukënfteg eng genau 
Analys ze maache vun der aktueller an 
der bestehender Personalstruktur an och 
der zukënfteger Demande. Fir et kloer ze 
soen, Iwwerleeungen hunn net zum Zil 
de Personalofbau anzeféieren oder ier-
gendeng Form vun Outsourcing. Déi 
zwou Ideeë si vum Dësch mat dëser 
Majoritéit an ech mengen och mat der 
Majoritéit an dësem Conseil. Dës zwou 
Ideeë vum Personalofbau a vun iergend-
enger Form vun Outsourcing mussen och 
kloer vum Dësch geheit ginn, well mer 
awer d‘Qualitéit an d‘Effizienz vun eisem 
Service public mussen héich halen an och 
garantéieren. Et gëllt also an Zukunft eng 
besser koordinéiert Zesummenaarbecht 
tëschent de Finanzresponsabelen an de 
Personalresponsabelen ze fannen an dëst 
och aus der Siicht vun enger gréisserer 
Transparenz. Duerfir Madame Buerger-
meeschter muss zukënfteg eng concer-
téiert a koordinéiert Linn agefouert gi wat 
eis Personalpolitik ugeet, mat sämtlech 

concernéierten Acteuren. Dat ass net 
nëmmen déi politesch Responsabel. Dat 
sinn d‘Delegatiounen. Dat sinn d‘Chefs 
de services ëm déi et geet, mä dat sinn 
och konsultativ Kommissiounen, Finan-
zen, Personal, déi dann och musse mat 
do um Dësch sëtzen. 
Nach e kuerz Wuert zum Projet Mairie 
administrative, technique et sociale. Mir 
hunn dee Projet an enger technescher 
Sitzung virgestallt kritt an 10.000 € sinn 
och an dem nächste Budget virgesinn. Et 
gëllt jo do, d‘Servicer vun der Gemeng 
méi zesummen ze leeën an och no méi 
verschiddenen Domainer ze regroupéie-
ren, wat herno eng Verbesserung vun der 
Zesummenaarbecht wäert zur Konse-
quenz hunn. Mir stinn hannert deem Pro-
jet a mir wëlle wëssen, ech denken dass 
mat deenen 10.000 € eng éischt Etude 
wäert an Optrag gi ginn, well dat jo och 
mat sech bréngt, dass mer eng Diskus-
sioun musse féiere wéi déi Servicer dann, 
wéi a wou déi Servicer kënnen zesumme 
geluecht ginn.
De Koalitiounsaccord vum leschte Joer 
tëschent der LSAP an deene Grénge 
gesäit och en Deel Biergerbedeelegung a 
Lokaldemokratie vir. Dozou e puer Wuert 
zu eppes wat schonn zënter Joeren hei an 
Esch grousse Succès huet. Dat sinn d‘Or-
ganisatioun vun Assisen. D‘Assises sociales 
déi zënter 2001, Madame Spautz, jo zën-
ter 2001 all Joer stattfannen. Mir haten 
Assises scolaires, mir haten Assises cultu-
relles, a mir haten elo Assises de l‘Intégra-
tion a mir haten e Sportkonvent, well 
mer et jo net wollten Assises des sports 
nennen, Här Hinterscheid, ech hunn et 
net vergiess. Et huet awer Sportkonvent 
geheescht, mä en fin de compte war et 
awer vun der Grondidee hier awer dee 
selwechte Prinzip, nämlech interesséiert 
Associatiounen an interesséiert Bierger zu 
engem bestëmmte politesche Sujet dis-
kutéiere loossen an och Konklusiounen 
zéien. All dës Manifestatiounen an deene 
verschiddene politeschen Domainer hate 
bis elo e grousse Succès an hunn ëmmer 
bewisen, datt et den Associatiounen an 
och den engagéierte Matbierger drëm 
geet, datt et hinne wichteg ass ze kom-
munizéieren an iwwer Sujeten ze disku-
téieren an och nei Ideeën op d‘Tapéit ze 
bréngen. An duerfir ass et prinzipiell 
wichteg déi Ideeë vun deenen Assisen an 
deene verschiddensten Domainer weider 
ze féieren an och déi noutwenneg 
Konklusiounen dorausser ze zéien.
En neien interessante Wee gi mer an der 
Prozedur vum PAG. Wann ech d‘Madame 
Buergermeeschter richteg verstanen 
hunn, da fänke mer kuerzfristeg d‘nächst 
Joer scho mat Quartierssitzungen un an 
dat ass wichteg an déi eenzel Quartieren 
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ze goe fir mat deene Leit aus deene Quar-
tieren iwwert d‘urbanistesch Ent-
wécklung, d‘Stadentwécklung, politesch 
Projeten ze schwätzen an och do Ideeën 
opzegräife vun de Bierger an déi mat an 
d‘Procédure vum PAG afléissen ze loos-
sen. Do sinn ech op déi eenzel Sitzungen 
an de verschiddene Quartiere gespaant 
an ech mengen de Schäfferot och. Well 
dat ass nu wierklech awer mol e ganz 
liewege Beweis vun enger Diskussiouns-
kultur, vun enger positiver Sträitkultur 
wou et awer ëm d‘zukënfteg Entwécklung 
vun der Stad geet. 
Lokaldemokratie beweise mir hei als 
Escher Gemeng och an dat ass nach 
laang net wouer an all Gemeng, andeems 
mer vun all Gemengerotssitzung en ana-
lytesche Rapport erausbréngen. Ech war 
verwonnert, datt net all Gemeng dat hei 
am Land mécht. An och grouss Gemenge 
maachen dat net regelméisseg no all 
Gemengerotssitzung wou d‘Riede vun de 
Conseilleren transposéiert ginn an och 
nach iwwersat ginn. Do kéint ee sech am 
Kader vu méi lokaler Demokratie och 
nach aner Ideeë virstellen. Ech ginn, an 
dat hunn ech am Ausland, a Frankräich 
an den eenzelne Gemenge gesinn, do 
kréien d‘politesch Fraktiounen 3, 4 mol 
am Joer hannen am Rapport analytique 
eng Säit zur Verfügung gestallt fir hir 
Meenung auszedrécken zu verschiddene 
politesche Sujeten. A fir et dann och 
direkt ze soen, ech hunn dann och nach 
direkt nogefrot, firwat deen ee méi kritt 
huet wéi deen aneren. Do ass eng Rege-
lung festgehale ginn, pro Elu esou vill 
Wuert. Dofir kéint ee sech also virstellen, 
datt een de Rapport analytique 1, 2 mol 
am Joer kéint och doduercher méi inte-
ressant maachen, datt déi eenzel poli-
tesch Fraktiounen och zu grousse Sujeten 
an deem Dokument Stellung huelen, wat 
jo awer en Dokument ass wat un all 
Haushalt hei an Esch geet. 
De Livestream oder Livestreaming vun 
eise Gemengerotssitzungen, wat mer jo 
elo amgaange sinn hei da matzemaa-
chen, ass och ee wichtegen Aspekt vun 
där lokaler Demokratie an ech sinn do 
gespaant op éischt Zuelen, wa mer no 
engem Joer, wa bis d‘Gemengerotssitzun-
gen hei iwwerdroe gi sinn, wa mer dann 
d‘Zuele kréien, wéi vill Biergerinnen a 
Bierger an och net Escher drun interes-
séiert sinn d‘Gemengerotssitzungen awer 
hei live nozelauschteren. Ech fannen et 
awer e ganz wichtege lokaldemokrate-
schen Aspekt dee mer do erabruecht 
hunn. 
Eisen Internetsite Esch.lu kéinte mer eis 
virstellen och do vläicht am Kader vu méi 
participativer Demokratie en Diskus-
siounsblock doropper ze setzen, wou 

d‘Biergerinnen an d‘Bierger kéinten zu 
allgemenge Sujete Froe stellen, Meenun-
gen äusseren an do op eng méi oder 
manner regelméisseg Aart a Weis d‘Ge-
meng kéint drop äntweren. D‘Stad Lëtze-
buerg huet dat zënter Joeren. Dat ass 
näischt wat vum Himmel fällt. D‘Stad Lët-
zebuerg huet op hirem Internetsite en 
Diskussiounsforum wou d‘Bierger hir 
Ideeë kënne matdeelen. 
Dann ass et an deem Kontext vläicht och 
interessant wa mer als Stad Esch géingen 
all Joers un der Semaine européenne de 
la démocratie locale vum Conseil de l‘Eu-
rope Deel huelen. Déi Woch ass vum 
Conseil de l‘Europe viru Joeren ausgeruff 
ginn. Leider huele bis elo nëmmen zwou 
Gemengen am Land Deel. Dir wäert Iech 
wonneren, et ass net d‘Stad Lëtzebuerg. 
Et ass Diddeleng a Steesel. Diddeleng a 
Steesel huele schonn zënter Joeren un 
där Semaine do Deel an et ass dofir, déi 
Semaine ass gemaach fir d‘Gemeng als 
Institutioun de Biergerinnen a Bierger méi 
no ze bréngen a se ze erklären, och de 
Schoulklassen. 
Während enger Woch ass d‘Gemeng op, 
ass dem Bierger an de Biergerinnen op, 
kënne mat Konferenze mat Diskussioune 
mat de Gemengeréit a mat den eenzelne 
Servicer do also eis Institutioun Gemeng 
dem Bierger méi no bruecht ginn. Dat 
ass ëmmer eng bestëmmte Woch am 
Oktober an et wier vläicht interessant 
wann d‘Gemeng Esch als drëtt Gemeng 
am Land d‘nächst Joer géing dorunner 
Deel huelen. 
Madame Buergermeeschter, mir gesi bei 
eisen Associatiounen hei an Esch, mä 
awer och aus Esch eraus, datt de Benevo-
lat an enger Kris stécht. Et ass ëmmer méi 
schwéier, Leit ze engagéiere fir sech an 
den Associatioune bereet ze stellen. Dofir 
ass d‘Idee opkomm, dat och an der Inte-
gratiounskommissioun, well mer senger 
Zäit vum Schäfferot och e bëssen den 
Optrag kritt haten e Brainstorming ze 
maachen un esou participativen Ideeën. 
Do ass d‘Idee opkomm, e Prix du béné-
volat de la Ville d‘Esch-sur-Alzette an 
d‘Liewen ze ruffen. Dee muss net héich 
dotéiert sinn, mä deen awer verschidde-
nen Associatiounen oder eenzel Per-
sounen eng Reconnaissance gëtt, datt se 
sech am Benevolat engagéiert an doduer-
cher vläicht eraus och aneren Associa-
tiounen an anere Leit eng Incitatioun 
gëtt, sech awer erëm fräiwëlleg an den 
Déngscht vu Matbierger a Matbiergerin-
nen an Associatiounen ze stellen. An ech 
ginn Iech déi Idee mol mat op de Wee fir 
vläicht net d‘nächst Joer, mä déi Idee 
d‘nächst Joer ze analyséieren an da 
vläicht ab 2014 esou e Präis kënnen aus-
zeschreiwen. 

Ech kommen dann zu mengem leschte 
Punkt vun de Prioritéiten. Esch a säi Rôle 
um regionalen, nationalen an euro-
päesche Plang an ech wëll net méi, an 
ech mengen ech brauch net méi op de 
regionale Plang an der Sozialpolitik anze-
goen. Mä eis Stad Esch huet och ganz vill 
Sport- a Kulturinfrastrukture mat regiona-
lem an nationalem Charakter. Dat reflek-
téiert natierlech och d‘Investissementer 
am Budget. Eis dräi Fussballsveräiner 
wäerte sech alleguerte freeë wa se de 
Budget opmaachen, well se alleguerten 
entweder duerch Renovatiounsaarbech-
ten oder souguer neien Terrain wat d‘US 
Esch ugeet, déi jo d‘nächst Joer hire Cen-
tenaire feiert, dat däerf een och net ver-
giessen, mä déi zwee aner grouss Fuss-
ballsveräiner kréie mengen ech, méi oder 
manner noutwenneg Aarbechten un hire 
Vestiairen an och hiren Installatioune 
gemaach. Wat deenen zwee Veräiner jo 
awer würdeg ass, well ech mengen, 
welch Stad hei am Land ka sech nach 
erfreeë bannend enger Woch en Derby 
zweemol ze hunn. Dat kënnen aner Süd-
gemengen, aner Zentrumsgemengen net 
méi, well déi an eng wëll Fusiounspolitik 
gerode sinn. Mir sinn hei och an deem 
Sënn traditionell bliwwen an et ass awer 
ëmmer flott ze gesi wann en Escher Der-
by awer d‘Leit och op de Fussballsterrain 
bréngt. An duerfir sollen och, wat ech bei 
den aneren, bei den ënnerierdeschen 
Infrastrukture gesot hunn a wat ech bei 
de Schoulinfrastrukture gesot hunn, gëllt 
dat och fir de Sport a fir d‘Kultur. Sport a 
Kultur-Manifestatioune kënnen nëmme 
gutt ausgeübt gi wann d‘Infrastrukturen 
op deem Niveau sinn. 
De Beachvolley-Center gëtt jo ugefaan-
gen och mat de Vestiairen. An Tennister-
raine gëtt investéiert. Et freet eis, dass an 
d‘Casa d‘Italia weiderhin investéiert gëtt. 
Dat ass e wichtegt Zeechen. De Carré 
culturel ass ugeschwat gi vun der 
Madame Buergermeeschter wou et dann 
och endlech ufänkt Realitéit ze ginn. Dëst 
alles beweist also, an dat hu mer scho 
méi wéi eng Kéier gesot, dass Esch och 
eng Sport- an eng Kulturstad ass an do 
déi noutwenneg Krediter all Joers vir-
gesäit. D‘Buergermeeschtesch huet et 
schonn ugedeit, et kann ab elo e bësse 
méi an de Sport goen, well den Theater 
quasi fäerdeg ass. An et ass do och, 
Madame Buergermeeschter, dat hutt Dir 
vläicht aus Bescheidenheet nach net 
gesot, mä wann Dir Iech den Theaterkre-
dit ugesinn hutt, mir hunn d‘nächst Joer 
nach 310.000 € virgesinn, mä et ass 
awer och eng Economie vun 255.000 € 
op deem ganze Projet gemaach ginn. 
Also et soll een awer och mol heiansdo, 
wann esou e grousse Projet fäerdeg ass, 
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da soll een awer och dat kloer soen, dass 
dee Projet ëm 255.000 € manner deier 
realiséiert ginn ass wéi e virgesi ginn ass.
Dann, Madame Buergermeeschter, an 
ech ginn dat einfach net midd all Joers ze 
soen, deen Datum ze rappeléieren. Mir 
sinn zënter dem 23. Dezember 2005 Uni-
versitéitsstad. Mir däerfen net ëmmer soe 
mir ginn Universitéitsstad, well dat ass 
den Datum wou mer hei ronderëm sou-
zen a wou d‘Madame Buergermeeschter 
iwwer SMS d‘Matdeelung aus dem Regie-
rungsrot kritt huet, dass d‘Décisioun 
gefall war. Zënter dem 23. Dezember 
2005 hu mer also déi enorm Aufgab 
gehat, a mir hu se nach ëmmer, prett ze 
si fir wann d‘Uni 2014 hir Dieren op Bel-
val wäert opmaachen. Mir hunn och do 
ganz wichteg Krediter am Budget virge-
sinn. Ech loossen elo mol d‘Studentewun-
nengen eraus, mä ech hunn awer gesinn, 
dass mer ronn 135.000 € virgesinn hunn, 
dass mer eis berode loosse fir d‘Implanta-
tioun vun der Uni hei op Esch ze kréien, 
datt mer d‘Colloquen an och aner Tagun-
ge wäerten an deem Sënn organiséieren. 
An ech freeë mech besonnesch iwwert de 
Student Leisure Center dee mat 400.000 
€ am Budget virgesinn ass, deen awer 
net nëmmen en Deel ... Ech freeë mech 
doriwwer perséinlech well en a mäi Quar-
tier kënnt an och do deem Quartier eng 
nei Nues gëtt. Mä ech freeë mech, dass 
zesumme mat deem Projet och e Centre 
de rencontre fir de Quartier wäert entsto-
en an och awer dat Ganzt och nach eng 
Plaz fir Jugend- a Sportaktivitéite wäert 
bleiwen. Wéi gesot, ech hunn d‘lescht 
Woch konnten op der Chrëschtfeier vun 
deem Quartier do Deel huelen an de Pre-
sident vum Interesseveräin Esch/Hiehl, 
Madame Buergermeeschter, ass 
begeeschtert, datt esou e Projet a säi 
Quartier kënnt an ech soll Iech do soen, 
si wéilten dat ganz positiv matbegleeden. 
An duerfir ass et wichteg, dass mer dee 
Projet mat 400.000 € am nächste Budget 
virgesinn, well d‘Studente solle jo nieft 
hire Studien och hir Fräizäitaktivitéiten 
hei an Esch maachen.
Tonicités, also de fréiere LELA wäert och 
2013 weiderhin eng Prioritéit sinn, esou 
wéi déi grenziwwerschreidend Politik 
weider wäert gefouert ginn. Leider hu 
mer, ech wier frou gewiescht wa mer 
dëst Joer am November hätte kéinten 
eise Groupement européen de coopéra-
tion territoriale, de GECT kéinten ënner-
schreiwen an offiziell lancéieren. Eis fran-
séisch Kollegen haten eis am Ufank gesot, 
duerch d‘Wahlen a Frankräich an en neie 
Préfet fir d‘Région Lorraine géif dat sech 
erauszéien. Deen neie Préfet, muss een 
awer soen, deen enger dezentraliséierter 
Politik ganz positiv géigeniwwer steet, ass 

awer elo mat enger Problematik inner-
halb vu Frankräich konfrontéiert, esou 
dass de Conseil général vun der Moselle 
en neie President huet an dee wëll net 
méi matmaachen. An deen de Vote vu 
sengem Virgänger a Fro stellt, mä et 
wäert awer esou ausgesinn, datt mer elo 
net méi wëllen eis hinhale loossen an datt 
eis aner franséisch Partner einfach gesot 
hunn, dann iwwerhuele mir och dee 
finanziellen Deel vun der Moselle a mir 
maachen et dann ouni d‘Moselle. Dir 
däerft am Hannerkapp net vergiessen, 
dee grousse Projet Illange deen an der 
Moselle wäert entstoe beim Hafe vun 
Thionville, wou chinesesch Investore 
wäerten  e grousse Projet lancéiere mat 
30.000 Aarbechtsplazen, an ech denken, 
datt de President vum Conseil général 
vun der Moselle éischter seng Prioritéiten 
elo dohinner leider wäert setzen, wéi 
grenziwwerschreidend mat eis wäerten 
zesummen ze schaffen. Mir mussen dat 
doten nach eng Kéier op de Leescht hue-
len a mir sinn awer gewëllt, och vu lëtze-
buergescher Säit, de GECT esou schnell 
wéi méiglech an d‘Liewen ze ruffe well 
grouss noutwenneg grenziwwerschrei-
dend Problematiken awer ustinn, wéi 
zum Beispill d‘Mobilitéit wat ee groussen 
Defi wäert sinn. 
D‘Eco-Cité wäerte mer och weider maa-
chen a mat 5.000 € ëmmer méi eise 
moralesche Bäistand do ginn. Et ass jo e 
Projet dee reng op franséischem Terrain 
realiséiert gëtt. Och Studentewunnen-
gen, grenziwwerschreidend däerfe mer 
net vergiessen. An d‘Eco-Cité si mer jo 
awer mat op Paräis verdeedege gaangen 
an huet och nëmmen säin Accord kritt vu 
franséischer Säit well déi grenziwwer-
schreidend Problematik mat agesat ginn 
ass. An ech wäert mech och freeën op 
deen nächste grenziwwerschreidende 
Gemengerot, well do hu mer déi eng 
oder aner Saach och ze diskutéieren. 
Nach e puer Wuert, wat och mäin Dadda 
ass, an et bleift och mäin Dadda, mir 
musse weiderhin awer als zweetgréisst 
Stad méi kucken, dass mer vun euro-
päesche Fonge subventionéiert ginn. 
Zemools a schlechte wirtschaftlechen 
Zäite wou mer wëssen, datt de Stat man-
ner gëtt, musse mer kucken, datt mer an 
den eenzelne Programmer, op dat Struk-
turefongen, FEDER, FSE ass oder an den 
net Strukturfongen ass, déi manner admi-
nistrativen Opwand sinn. Déi manner 
administrativen Opwand sinn, zum Bei-
spill am Kulturberäich an och am Sozial-
beräich, de Fonds européen pour réfugiés 
zum Beispill, datt mer awer do innerhalb 
vun eiser Administratioun, wa mer elo 
deen neie Service gegrënnt hunn, datt 
déi awer och eng Kéier eis doriwwer 

informéieren, datt mer déi Deadline net 
verpassen. An ech sinn och der Mee-
nung, datt een och um nationalem Plang 
eng Kéier misst mam Syvicol schwätzen 
an och vläicht mat eise franséische Part-
ner, datt mer iergendwéi eng Persoun zu 
Bréissel sëtzen hunn. D‘Région Lorraine 
huet haaptberufflech dräi Leit zu Bréissel 
mat engem Büro do sëtze bei der Kom-
missioun, déi do, an déi do purement, an 
dat Wuert ass kee knaschtegt Wuert, déi 
do purement Lobbyismus fir d‘Regioun 
maachen. An ech denken, dass och do 
enges Daags muss awer gekuckt ginn um 
nationale Plang, datt och zu Bréissel muss 
Lobbyismus fir d‘Lëtzebuerger Gemenge 
gemaach gi wat déi Subventiounspolitik 
do ugeet.
E lescht Wuert an deem europäeschen an 
nationalen, regionale Kontext, dat sinn 
eis Jumelagen, eis traditionell Jumelagen 
déi weiderhi mat 15.000 € am Budget 
virgesi sinn. Mir hunn eng prinzipiell 
Décisioun geholl eis zukënfteg méi un 
eise Partnerstied ze orientéieren déi och 
Universitéitsstied sinn an dat ass eng 
wichteg a richteg Décisioun, well och 
vun hinne kënne mer léiere wéi deen 
éischte Colloque op Belval gewisen huet, 
wéi all eis Partner aus deene Stied do 
waren. Si hunn Erfahrung wéi eng 
Gemeng sech, wéi eng Stad sech entwé-
ckelt wann d‘Uni bis bal hir Dieren op 
huet an ech wéilt dofir profitéieren, 
Madame Buergermeeschter, dass mer 
awer sollen eng Kéier grondleeënd och 
eng Diskussioun an engem technesche 
Gemengerot féieren, wat d‘Jumelagen 
ugeet. Mir wëssen alleguerte wéi déi 
Jumelagen an de 50er Joeren entstane 
sinn. Dat war zäitgenësseg, zäithistoresch 
en anere Kontext. Ech sinn awer och dofir 
an ech sinn net ofgeneigt, datt mer awer 
och weiderhi sportlech a kulturell an och 
schoulesch Aktivitéite mat eise Partner-
stied solle bäibehalen, mä dee Focus hei 
ze setzen op eng Zesummenaarbecht 
vun Universitéitsstied, an zemools vun 
eise Partnerstied déi net wäit ewech sinn, 
Léck, Lille a Köln. Deen Dräieck dee kann 
an Zukunft ganz fruchtbar Konklusiounen 
zéien a mir ware jo, viru kuerzem war de 
Conseiller Hansen jo mat dem Chef de 
service vun de Relations internationales 
op esou engem Colloque zu Lille a si 
wäerten och do déi eng oder gutt Idee 
matbruecht hunn. A firwat net och eng 
Kéier selwer als Esch, als Stad Esch erëm 
mat deene Partnerstied e Colloque an 
deem Sënn organiséiere wou mer nei 
Ideeë kréien.
Dëst gesot, Madame Buergermeeschter, 
kommen ech zu de Konklusioune vu 
menger Budgetsried. Mir hu gesinn datt 
d‘Dépenses ordinaires e Problem wäert 
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an den nächste Joeren duerstelle wa mer 
net d‘Noutwendegkeet haut agesinn déi 
Dépensë ganz strikt am Ae ze behalen an 
och e Screening mussen ze maache vun 
deenen Dépenses ordinaires a virun allem 
vun de Fonctionnementskäschte vun der 
Gemeng. Ech géing éischter soe per-
séinlech, perséinlecher Meenung, datt 
mer wierklech sollen en Externen domat-
ter beoptragen, well ech fannen et ganz 
schwéier intern dat ze maachen, datt 
engem Beamten déi Laascht an déi Res-
ponsabilitéit ze iwwerdroen, aner Servicer 
do e bëssen, elo e bëssen esou wéi als 
Chef driwwer ze kucken. An och wéi soll 
dee responsabele Beamten och säin 
eegene Service dann engem Screening 
ënnerleeën an duerfir wär ech perséinlech 
der Meenung, datt mer enger externer 
Boîte deen doten Optrag solle gi fir ganz 
konkret e Cahier de charge ausze-
schreiwen an auszehandele wéi dee 
Screening vun de Fonctiounskäschte soll 
ausgesin. 
D‘Noutwendegkeet vun der Astellungs-
politik hannerfroen an ënnersichen ass 
déi zweet grouss Prioritéit wat eis an den 
nächste Joere wäert um Trap halen. 
D‘Astellungspolitik, d‘Personalpolitik 
muss Critèren ënnerluecht ginn an et 
muss gekuckt ginn, deen een oder anere 
Service huet ze vill Leit. Deen anere Ser-
vice huet ze man Leit an do muss just e 
gudden Equiliber fonnt ginn.
Madame Buergermeeschter, eng vun de 
Konklusiounen déi ech awer och wollt 
zéien, wann ech ganz vill vun den Asso-
ciatiounen a vun hirem Engagement 
geschwat hunn, dann ass dat wat d‘Sub-
sidepolitik fir d‘Veräiner ugeet. Mir ginn 
am Budget 2013 81.000 € fir Sportsver-
äiner u Subsiden aus. 75.000 € fir kultu-
rell Associatiounen an nach eng Kéier hu 
mer e Budgetsartikel vu 75.000 € wat 
mer nennen „autres associations“. Dat 
ass och net näischt wat mer do virgesinn 
hunn an all Joers virgesinn. Ech sinn awer 
der Meenung, Madame Buergermeesch-
ter, an do stinn ech mengen ech net 
alleng do, datt de Schäfferot misst op de 
Wee goen d‘Subsidekommissioun ze 
beoptragen, datt d‘Gemeng Esch end-
lech och e Subsidereglement kritt. Ech 
weess wéi déi Diskussioun gefouert gëtt 
an ech hat gëschter nach informell Dis-
kussioune mat deem engen oder aneren, 
da gëtt direkt gesot, jo mä mir kënnen 
net bis an de leschten Detail goen. Nee, 
dat muss och guer keen. Wann ee sech 
nämlech d‘Subsidereglementer vun anere 
Gemengen a vun Nopeschgemenge vun 
eis hei ukuckt, déi Reglementer déi hale 
sech ganz generell. Mä et kann awer wei-
derhin net sinn, datt e Veräin deen u guer 
kenger Manifestatioun vun der Stad Esch 

Deel hëlt, datt dee grad esou vill Subside 
ordinaire kritt wéi en aneren, dee mat 
manner Leit vläicht heiansdo, awer un all 
Manifestatioun vun der Stad Esch dobäi 
ass. Do musse mer eis op d‘grondleeënd 
objektiv Critèrën eens ginn, datt mer déi 
Subsidepolitik op eng objektiv, transpa-
rent a gerecht Aart a Weis an Zukunft 
kënne maachen, well am Moment ass dat 
leider net de Fall.
Dann hunn ech schonn drop higewisen, 
d‘Investissementer wäerte mat 60 Mio € 
am extraordinäre Budget extrem héich 
leien. Mä wéi d‘Madame Buergermeesch-
ter gesot huet, ech weess net ob d‘Op-
positioun et och esou säit, mä esou hunn 
ech awer mol de Budget geliest, den 
Investissementsbudget, do ass net ee Pro-
jet dran deen een hätt kéinten eraus loos-
sen. Do ass net ee Posten dran, net ee 
Projet wou s de häss kënne soen, da leeë 
mer dee mol op d‘Joer 2015 oder ‘16 
oder ‘17. Deen héijen Investitiounsbud-
get do si Projeten déi entaméiert ginn, 
aner Projeten déi fäerdeg gemaach sinn. 
Mä alles noutwenneg Projeten zu der 
Entwécklung vun der Stad Esch a wéi 
gesot an dëse schwieregen ekonome-
schen Zäiten ass et ganz wichteg Investi-
tiounen héich ze halen. 
Prett si musse mer fir d‘Ouverture vun 
der Uni, ech sinn drop agaangen. D‘Uni, 
wa se bis op ass, wäert se eis méi wéi eng 
Kéier hei am Gemengerot befaassen. Ech 
sinn drop agaangen. Nëmmen d‘Chan-
gement vun eiser Populatioun musse mer 
Décisioune huelen an och d‘Zesumme-
liewen. D‘Buergermeeschtesch huet mat 
Recht gesot, wa Studenten, Chercheuren 
a Proffe kommen, dat sinn da Bierger hei 
bei eis. Dat ass e bëssen esou wéi Dir dat 
gesot hutt, d‘lescht Woch hunn ech un 
de Max Frisch gesot geduecht „wir woll-
ten Arbeiter und es kamen Menschen“. 
Also hei an deem Sënn och, d‘Studenten, 
d‘Cherchereuren an d‘Professeren déi 
heihinner kommen, dat sinn herno 
Bierger à part entière vun der Stad Esch a 
mir mussen hinnen déiselwecht Liewens-
qualitéit an déiselwecht Servicer ubidde 
wéi mer et mat de Stack Escher wäerte 
maachen. 
Dëst gesot, Madame Buergermeeschter, 
reflektéiert dëse Budget déi richteg Priori-
téiten, déi  richteg Prioritéite fir d‘Zukunft 
vun eiser Stad unzegoen, fir d‘Liewens-
qualitéit vun eise Bierger héich ze halen a 
fir an deene wichtegsten Domainer wéi 
Sozialpolitik a generatiounsiwwerschrei-
dend Politik, Sport-, Kultur- an Integra-
tiounspolitik virun ze dreiwen an duerfir 
kann ech Iech och den Accord mat 
rouegem Gewësse vun der LSAP-Frak-
tioun ginn a soen Iech Merci fir d‘No-
lauschteren.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Codello. Ech géing Iech dann 
zur Iwwersiicht soen a wéi enger Reiefol-
leg déi nächst Riedner opgelëscht sinn. Et 
geet elo weider mam Här Zwally an da 
kéimen an enger Alternance Majoritéit/
Oppositioun, mir hunn do e bëssen drop 
opgepasst, eis Conseilleren a Conseillèren 
Bofferding, Baum, Kox, Bernard, Weidig, 
Maroldt, Hansen. Wann Dir domatter 
d‘accord sidd, da géing d‘Wuert elo 
direkt un den Här Zwally goen.“

André Zwally (CSV):  „Jo, Merci, 
Madame Buergermeeschter. Fir unzefän-
ke wollt ech awer dem Fraktiounssprie-
cher vun der LSAP félicitéiere fir dee 
laangen Otem deen hie geholl huet. Ech 
kann him och versécheren, dass Villes vun 
deem wat hie gesot huet, mir souwisou 
och am Laf vun deem leschte Joer a Joere 
matgedroen hunn. Anerer net an ech 
wäert och da méi detailléiert op dat 
doten agoen.
Fir unzefänke wollt ech och am Numm 
vun der CSV der Madame Buerger-
meeschter Merci soe fir d‘Presentatioun 
zum Budget 2013. Selbstverständlech 
och e grousse Merci un eise Service vun 
der Comptabilitéit, déi déi schwéier Mis-
sioun hate fir am Pilotprojet deen ugeheit 
ginn ass, zweegleiseg ze fueren. Eng 
Remarque nach am viraus, déi och 
schonn hei ugeklongen ass, ass effektiv 
esou, dass mer an der Finanzkommis-
sioun net ëmmer déiselwecht Meenung 
haten. Haaptsächlech wann et dorëms 
gaangen ass fir déi Liesaart déi dach elo 
fir eis wichteg wäert sinn an Zukunft, 
notamment dat wat déi analytesch 
Comptabilitéit déi mer gewinnt si beim 
Stat a bei de Gemengen, par rapport zu 
deem private Beräich wat déi privat 
Comptabilitéit ubelaangt. Dat vum Inne-
ministère dozou gehéierend Dokument, 
e Vademecum, wat detailléiert Erklärunge 
gëtt, ass eng Hëllef an ech denken alle-
guerten déi déi dëst Dokument geliest 
hunn, wëssen haut méi oder wéineger 
ëm wat dass et hei geet. 
Wat de Budget fir 2013 ubelaangt, si mir 
als CSV wuel mat e puer Propositiounen 
déi eis fir Esch a senger zukënfteger Ent-
wécklung wichteg erschéngen, aversta-
nen. Mat anerer leider net, well se fir eis 
net an der Logik vun den Dépensë sinn 
déi mir, wa mir dann an der Majoritéit 
gewiescht wieren, net als prioritär uge-
sinn hätten. Wat dat bedeit, wäert ech 
dann och elo am Numm vu menger Frak-
tioun erklären. 
D‘Chancë méiglech maachen, Genera-
tioune verbannen, dat ass de Motto vun 
Ärem Budget 2013. Allerdéngs weess ech 
net zu wat spezifesch de Motto passt. Hei 

2. Budget rectifié 2012 et l’exercice 2013/ 3. Devis pour l’exercice 2013 / 4. Fixation du nombre d’emplois



Escher Gemengerot vum Freideg 21. Dezember 2012

58

ass fir jiddwereen eppes dran, esou sidd 
Dir och mat Ärem Budget 2013 virgaan-
gen. Nei Momenter an eng ganz nei 
Ausriichtung fir Esch a seng Bierger, kann 
een an dësem Budget net ausmaachen. 
Domat kéinte mir an dëse schwéieren 
Zäiten als CSV liewen awer net, wann een 
Iech an Är grouss Pretentiounen déi Dir 
an der Vergaangenheet hat, kënnt nun 
emol scho längst Bekanntes an näischt 
Neies dran. 
Wa mir déi lescht Joere weltwäit en Revue 
passéiere loossen, da si mer säit 2008 an 
enger stänneger Kris. An Europa a welt-
wäit gi mer scho säit méi wéi 5 Joer wéi 
dat och hei ugeklongen ass, mat Reduk-
tiounen an de Gesamtrecettë vum Stat 
konfrontéiert. Eist Land huet sech chan-
géiert an déi fett Joere schéngen eriwwer 
ze sinn. Wat dëst fir eis als Gemeng 
bedeit, wäerte mir an den nächste Joeren 
ze spiere kréien. Da wann um Niveau vun 
de Recetten iwwert de Fonds de dota-
tions communales oder iwwert d‘Gewer-
besteier, wat eis Haapteinnahmequelle 
sinn, ubelaangt, drastesch zréck wäerte 
goen. Den ordinäre Budget ass deen 
deen an de Recettë wéi och an den 
Dépensen d‘Méiglechkeet gëtt fir eis 
Investissementer an der Zukunft ze garan-
téieren. Wann ee kierzlech den OECD 
Rapport geliest huet, ass et esou, datt 
d‘Critiquë vu méi punktueller Natur sinn. 
A Lëtzebuerg gëtt drop higewisen, datt 
et nach ëmmer net genuch Efforte 
mécht. Notamment wat verschidden 
Dossieren aus dem soziale Volet ube-
laangt, si mir laut där Studie net gutt. An 
de Staatsbudget 2003 ass fir eis och als 
Gemengevertrieder interessant awer net 
eist Haaptargument fir dës Diskussioun. 
Fir déi Kollegen heibannen déi elo erëm 
Landespolitik a Fro stellen, wëll ech soen, 
datt mir hei net an engem nationalen 
Débat sinn. Och wann ech d‘accord sinn, 
datt vereenzelt Entscheedungen Auswier-
kungen op eis als Gemeng an de Finan-
zen huet, respektiv och op eis Matbier-
ger, esou sollte mer eis dach beschrän-
ken, de Budget 2013 vun dëser Escher 
Majoritéit, nämlech där rout-grénger 
Majoritéit ze kommentéieren. 
Madame Buergermeeschter, d‘lescht Joer 
bei Ärer Presentatioun hutt Dir drop 
higewisen, datt den A an den O vun der 
finanzieller Gestaltung bei der Handha-
bung vun de Recetten a virun allem bei 
den Dépensë vum ordinäre Budget läit. 
An d‘Wouerecht läit jo och bekanntlech 
an de Konten. Jo, mir deelen dës Ausso, 
also Är Meenung an déi vum Schäfferot 
déi Dir hei gemaach hutt. Allerdéngs ass 
den Effort deen Dir 2012 gemaach hutt 
fir den Defizit iwwert d‘Dépensen ze 
reduzéieren, regelrecht an d‘Box gaan-

gen. An d‘Zuele bei den Dépensen am 
Budget ordinaire ass am Budget rectifié 
fir 2012 hutt Dir 124 Mio agedroen a fir 
2013 sinn et der 129. Dat ass e Plus vu 5 
Mio. Am Budget rectifié fir 2012 sti bei 
de Recetten iwwert 141 Mio € vis-à-vis 
vun 135 Mio déi am Budget initial virgesi 
waren. Dat si bal 6 Mio méi wéi Dir am 
Laf vum Joer erakritt hutt. Well de Stat 
dann och aner Sourcen, usteehend Suen 
iwwerwisen huet. Fir 2013 ass an de 
Recetten dee selwechte Montant agedroe 
wéi 2012, deen Dir aus dem Budget rec-
tifié iwwerholl hutt. Ech verstinn, Dir hutt 
dësen iwwerholl well och de Montant 
vum Intérieur esou gesi gëtt an de Plus 
an de Recetten, dee kënnt Iech natierlech 
och geleeën an dann dem Gemengerot 
hei wëllt erklären, datt Dir keen Emprunt 
bräicht opzehuelen, wou dach gewosst 
ass, dass dat deen ass deen Dir souwisou 
net gestatt kritt. Mä hei läit och fir eis de 
Widdersproch an Ären Aussoen a mir 
gleewen nach ëmmer net un Ären echten 
Effort vu wierklecher Ëmverdeelung am 
Sënn vu spuere bei den Dépensen. Par 
contre, de Fait, datt Dir elo nëmmen all 
zwee Joer en Terres Rouges Festival wëllt 
organiséieren, dee léist och déif blécken. 
Op der Recettësäit hutt Dir fir Äre Listin-
gausgaben en aneren Touch ze ginn, am 
Laf vum Joer vun 2012 eng Rei vun 
Taxen erhéijunge mat Ärem Koalitiouns-
partner gestëmmt. Dat ass vun eiser Aus-
sicht aus gesinn eng präventiv Moossnam 
déi Dir geholl hutt, déi an Ären Deeler 
vun den Escher Bierger erëm eng Kéier 
an de Portemonnaie gräift an domat de 
Prozentsaz zu de Scholde provisoresch 
erof dréckt. Dir sidd Iech an dësem Joer 
bei Déngschtleeschtungen, déi de Bierger 
méi deier ze stoe kommen, Sue siche 
gaange fir den ordinäre Budget an de 
Recetten an d‘Luucht ze setzen. Mir hunn 
als CSV géint déi Moossname gestëmmt, 
well eis dee kloeren Duerchbléck an 
d‘Methodologie an Ären Iwwerleeunge 
virun der Taxeproblematik komplett 
gefeelt huet. Net nëmmen, datt et net 
kohärent war an den Upassungen. Nee, 
et war och inhaltlech net kohärent. De 
kloere Bléck an de séchere Wee fir eng 
gëeegent Politik zu den Taxen ze maa-
chen, ass quasi inexistent. Dir sidd hei 
quer duerch de Gemüsegarten gefuer. Als 
CSV ware mir der Meenung, datt een net 
no programmatesche Gefällegkeete sollt 
kucken. Är sozial Missioun ass ze ënnersi-
chen, ween an zu wat fir enger Zäit den 
Inventaire vun enger Taxe soll a misst 
gemaach ginn. Et soll een zum richtegen 
Zäitpunkt selektiv virgoen. Mir géifen als 
CSV mol en akzeptabelt Instrument 
zurecht leeën a genau ënnersichen, no 
wat fir enge Critèren ze verfuere wier. Ass 

et eng materiell Deierecht? Oder ass et 
eng Upassung un aner Deierechten? Dat 
ass a kenge vun Ären Argumenter 
geschitt gewiescht. Dir hutt hei no ken-
gem erkennbare Critère agéiert. Nëmmen 
aus der Meenung eraus, well zënter 2006 
op dëse verschiddenen Taxë keng Erhéi-
jung méi gemaach goufen, ass fir eis keen 
Argument. Et wär och méi nëtzlech 
gewiescht, wann Dir méi en demo-
kratesche Wee gaange wiert. Nämlech 
dee vun den zoustännege Kommissiou-
nen. Mat qualifizéierten, zoustännegen 
Avisen déi déi Kommissiounen hätte kën-
ne maachen. A wann et bei deene 
vereenzelten Taxen eng Obligatioun gëtt, 
déi awer d‘Leit u sech net dofir kënnen, 
well déi Administratioune se froen, dohin-
ner wou se musse goen, wier et gutt 
gewiescht, wann déi Escher Bierger dëst 
hätt kënne fir näischt kréien. D‘Majoritéit 
huet an dësen Taxendiskussioune ganz 
einfach d‘demokratesch Linn zu den 
Escher Leit verluer an d‘Matbestëm-
mungsrecht vun deenen zoustännege 
Kommissiounen net betruecht. Den 
Tableau iwwert de finanziellen Historik 
weist bei den Taxen a Steieren an den 
ordinäre Recetten am Budget rectifié 
2012 op deem dote Punkt e Plus vun 2,2 
Mio € par rapport zum initiale Budget 
aus. 
Beim dem Impôt commercial hutt Dir 
2012 d‘Propos gemaach, fir ee méi héijen 
Taux anzesetzen. Mir hunn dat d‘lescht 
Joer och an eiser Presentatioun gesot, 
datt mir bereet wieren, fir dat dote mat 
ze iwwerpréiwen. Dir sidd vun 275 erop-
gaangen op 325. Eng Augmentatioun vu 
50, dat ëmmerhin eise Recettestand 
wäert an den nächste Joeren ëm 3 Mio 
erhéijen. Déi Augmentatioun hu mir als 
CSV matgestëmmt, well mir der Mee-
nung waren, datt si op Grond vun den 
Entwécklungen an de leschte Joeren, a 
vum Délai dee mir eis zënter der Evolu-
tioun am kommerzielle Beräich ginn 
hunn, justifiéiert a virun allem als eng 
Hëllef sollt sinn, fir méi Commerce an 
Entreprisen hei op Esch an op de Belval 
ze kréien – haaptsächlech op de Belval – 
fir méi eng attraktiv Standuertpolitik ze 
bedreiwen, ofgelaf war. An zweetens, 
well de Solidaritéitsprinzip vun anere 
Südgemengen am soziale Beräich hei ni 
vis-à-vis vun eiser Escher Gemeng gespillt 
huet. Dat ass och scho vum Fraktiouns-
spriecher vun der LSAP hei gesot ginn. 
Hei goufen et e flagranten Desolidaritéits-
prinzip vu ville Südgemengen, dee mir 
als CSV ëmmer ugeprangert hunn. Duer-
fir hu mir och bei der Augmentatioun 
vum Taux commercial eis Zoustëmmung 
ginn. Hei wäerte mer dann och an 
deenen nächste Joere bei de Budgetspre-
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sentatiounen, wat d‘Recettes ordinaires 
ubelaangt, eng Tendenz no uewe ver-
spieren, déi och net negligeabel wäert 
sinn. Är Koalitioun huet net aus engem 
Prinzip eraus gehandelt vu Solidaritéit. 
Dir hutt nëmmen aus finanzieller Logik 
dat heite gemaach an Dir hutt och no där 
finanzieller Logik gehandelt. An ech soen 
Iech och haut, léif Kolleginnen a Kol-
legen, datt wann et keen Ëmdenken am 
soziale Beräich, wat déi gesetzlech 
Begleitmoossnamen ubelaangt, innerhalb 
vun deenen anere Südgemenge gëtt, wa 
mir net méi Ënnerstëtzung kréien, da 
sollte mir eis als Escher Gemeng eis 
ëffentlech méi wieren. De Logementsmi-
nister, deen och hei ugeschwat war, deen 
e Mëttwoch hei war fir kënnen am soziale 
Wunnengsbau nei Wunnenge mat ze 
ënnerstëtzen, respektiv fir gutt ze hee-
schen, huet och a senger Deklaratioun 
gesot, datt hien enttäuscht wier iwwert 
verschidde Gemengen déi net géifen dee 
soziale Volet, wat d‘Wunnengen ube-
laangt, géife mat droen. An hien huet 
och gesot, an ech wëll awer dorop hiwei-
sen, datt hien net méi laang wäert noku-
cken. 
Bei den Dépensë vun de Syndikater, wou 
mir Member sinn, gëtt et och eng Aug-
mentatioun ze verzeechnen. Dir hutt 
gesot, datt Dir déi Beträg déi a Fro kom-
men, géift op de Leescht huelen. Dat sinn 
Aussoen, déi soll een net liichtfankeg hei 
maachen, Här Codello. Ech ënner-
sträichen, dass dat och een Deel ass vun 
der Politik wat d‘Dépensëpolitik ube-
laangt. A wann et d‘nächst Joer hei an 
déi Diskussioun do erageet, dann hoffen 
ech, dass mer wéinstens eng Konklusioun 
kënnen zéien op déi Aarbechten déi da 
bevir stinn, wann et dorëms geet fir hei 
keng Sue méi, respektiv eng aner Ëmver-
deelung ze maache wann et dann ëm 
d‘Syndikatssue geet. Dat ass eng Ausso 
déi soll een net liichtfankeg maachen, 
well d‘nächst Joer, spéitstens d‘nächst 
Joer an der Diskussioun wäerte mer erëm 
eng Kéier doriwwer diskutéieren.“

Daniel Codello (LSAP): „Ech hu Pisten 
opgewisen.“

André Zwally (CSV):  „Pisten, jo, da si 
mer gär bereet ze kucke wat déi Pisten da 
solle bedeiten. 
Bei den Dépensë vun de Personalkäschte 
si mer zënter Joeren amgaangen an 
d‘Luucht ze goen. An Zuelen ausge-
dréckt, ausgangs 2010, do waren nach 
900 Leit bei eis ugestallt, bis ausgangs 
2013 komme mir op estiméiert 1.092 
Leit. Dat ass en Zouwuess vun 191 Leit. A 
Prozent ausgedréckt sinn dat 17,5%. 
Interessant wier och mol eng Kéier ze 

ënnersichen, zënter dass dës Majoritéit 
2000 an der Responsabilitéit ass, wéi vill 
nei Leit beschäftegt gi sinn. Hei geet den 
Undeel vun de Lounkäschten, dee ganz 
oft mat 57% um ordinäre Budget dréit. 
Et gëtt och alt mol vu 60% geschwat. 
Datt verschidden Embauchen am Ensei-
gnement komm sinn, dat ass och fir eis 
kloer. Ech mengen och dat ass eppes wou 
mer octroyéiert kréien a wou mer och der 
Meenung sinn, dass dat gutt esou ass. Do 
si mer awer och nach, wat déi grondlee-
ënd Diskussioun déi ze féieren ass, wéi et 
an Zukunft soll fonctionnéieren a wou Dir 
an de Raum gestallt hutt fir Posten, déi 
automatesch Posten net méi ze besetze 
wa se fräi ginn, do si mer da frou wa mer 
eng Kéier Är Décisioun wäerten ze ver-
stoe kréien, wann et dann ëm déi doten 
Astellungspolitik geet. Esou wéi d‘CSV et 
liest, wëll Dir Är Astellungspolitik refor-
méieren iwwert den aktualiséierten Orga-
nigramm. En Organigramm, léif Kollegin-
nen a Kollegen, deen d‘Oppositioun säit 
Joeren afuerdert. Net well mir der Mee-
nung si fir e Stellenofbau ze maachen. 
Nee, mir sinn als CSV der Meenung, datt 
eng Optimisatioun vun enger analyte-
scher Funktiounsbeschreiwung noutwen-
neg ass. Et sollt dëst net eleng eng Hëllef 
fir de Schäfferot sinn. Nee, virun allem 
och eng Hëllef fir deen Eenzelnen, datt 
dee sech a senger Aarbecht, wat säi Stel-
lewäert an och Unerkennung a senger 
neier an an enger neier moderner 
Gemengestruktur kann erëmfannen an 
och gegebenefalls sech da ka ver-
besseren. Datt seng Hierarchie ugepasst 
gëtt un d‘Realitéit vum Terrain. Mir sinn 
op jidde Fall gespaant wat Dir eis wäert 
dann als Schäfferot an der zoustänneger 
Kommissioun presentéieren. 
Ech kann och net richteg verstoen ...
(Tëscheruff) 
Jo? Dir hat gesot am Mäerz, an dunn hutt 
Dir gesot am Hierscht. Elo si mer Aus-
gang Dezember, bon da sinn ech frou 
wann Dir sot am Januar.”

Schäffe Jean Huss (DÉI GRÉNG): „Et 
kënnt am Januar virun déi zoustänneg 
Kommissioun vun der Réforme adminis-
trative an e Mount duerno ongeféier an 
d‘Gemeng.“

André Zwally (CSV):  „Jo, ech sinn d‘ac-
cord mat Iech. Ech si frou wann e kënnt a 
mir wäerten dann och dozou eis Stellung 
huelen. 
Ech kann och net richteg verstoen, wa 
mir als Gemeng net op de Wee gi fir a 
verschidde Beräicher eis Astellungspolitik 
esou ze gestalten, datt mir och Aus-
bildung maachen. Ech stousse bei dëser 
wichteger Fro ëmmer och an der Diskus-

sioun an der Réforme administrative 
ëmmer op Widderstand an Onverständ-
nis. Datt mir kee private Betrib sinn, dee 
flächendeckend fir all Corps de métier 
kënnen Ausbildung maachen, dat wësse 
mir och als CSV. Datt awer keen erklärend 
politescht Zil dohannert steet fir dat ze 
maachen, dat kann ech net verstoen an 
dat wëll ech och net verstoen. Scho guer 
net ...
(Tëscheruff) 
Jo, jo, scho guer net wann ech déi Chô-
magezuelen hei vun Esch gesinn déi 
ëmmer erëm aktualiséiert no uewe ginn.
Bei de Fonctiounskäschte gi mir weider 
an d‘Luucht an Dir sot, datt Dir géift déi 
lafend Käschte wëllt op de Préifstand 
huelen. Domatter kënne mir d‘accord 
sinn. Allerdéngs feelt eis och hei e genaut 
Konzept, wat Dir wëllt a wat Dir net wëllt 
maachen. 
Dat lescht Joer hu mir als CSV schonn 
eng Rei vun Ureegunge ginn an deem 
Zesummenhang. Et schéngt och ganz 
sënnvoll ze sinn, vereenzelt Corps de 
métiers op de Leescht ze huelen, ze 
iwwerpréiwen ob et net sënnvoll ass déi 
beieneen ze leeën déi beienee gehéieren, 
Synergien ze iwwerpréiwen an deenen 
eenzelnen Aarbechtsofleef, deen Deel 
vun isoléierte Gebaier wou eiser Leit dra 
schaffen, deels d‘selwecht Aarbechte 
maachen, déi geographesch zesummen 
ze leeën. Hei wär och um Niveau vun den 
Infrastrukturen en Aspuerpotential méig-
lech. Mir bräichte kee Loyer méi ze 
bezuelen an déi méi intern kuerz Weeër 
wären och garantéiert. 
Wat déi technesch Servicer ubelaangt, 
iwwerpréiwe fir endlech e ganzt neit 
Gebai ze bauen, wou mir all déi nout-
wenneg Kompetenzen op engem Site 
bündelen. Esou wéi zum Beispill d‘Stad 
Lëtzebuerg dat gemaach huet. Aspuerpo-
tential, och um Verbrauch wat déi ener-
getesch Fro ubelaangt, wär hei och 
garantéiert. 
An dann nach eng Kritik déi mir als CSV 
zënter Joere maachen, ass déi, datt mir 
ëmmer nach, wa mer an der Diskussioun 
iwwert d‘ëffentlech Gebaier an de Kom-
missiounen diskutéieren, nach ëmmer 
kee Recensement hunn, wéi vill a wien 
dann de Stroum verbraucht innerhalb 
vun eise Gebaier. De Recensement dee 
mer an der Kommissioun haten, deen hu 
mer virgestallt kritt a mir hunn och do 
Aspuerpotentialer fonnt. Bei enger geziel-
te Politik déi doropper aus leeft fir zentral 
Gebaier ze baue mat ugepassten energe-
tesche Critèren, déi ee jo och mat subs-
tantielle Subside vum Stat verbonnen a 
mat gedroe ginn, ze analyséieren an och 
ëmzesetzen, schéngt eis bei dëser Koali-
tioun ze feelen. 
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Zu dem Quartier Universitéit wëll ech an 
der Budgetsried net ze vill soen. Mir hunn 
als CSV an och als Fraktioun hei am 
Gemengerot oft genuch Geleeënheet 
doriwwer ze debattéieren. Nëmme kuerz 
esou vill, datt mir kuerz nach eng Kéier 
och wëlle vun eiser Säit hei – ech denken 
och dass d‘Kollege sech hei wäerten 
uschléissen – dem Stat awer Merci soen, 
datt hien zënter 2000 op de Wee gaan-
gen ass fir dee groussen Invest hei ze 
maache wou mir jo als Gemeng an och 
haaptsächlech als Südregioun do wäerten 
dovunner profitéieren. Den Usproch vun 
enger moderner Universitéit déi mir eis 
sollte ginn, läit och beim Wëlle Vereinfa-
chungen ëmzesetzen. Hei huet eis Frak-
tioun ëmmer iwwert déi administrativ 
Simplifikatioun geschwat déi mir als 
Escher Gemeng kéinten ubidden. Mir 
sollten de Schratt maachen an an enger 
Annexe vun eisem Biergeramt zäitweis, 
virun de Semesteren zum Beispill, e 
Gemengeservice ubidden. An der Uni 
selwer, oder um Site no derbäi, dat géif 
Villes fir déi nei Studenten un administra-
tive Formalitéiten erliichteren an déi Leit 
déi um neie Site wunnen a schaffen, kéin-
ten och dovunner profitéieren. De 
Gedanken och vun de kuerze Weeër wär 
och hei eng praktesch Hëllef, well och déi 
noutwenneg lokal Formalitéite gi vun 
deene Leit, déi sech mussen dohinner 
beweegen och oft als Schikan empfonnt. 
Hei wär mat guddem Wëlle Villes ze 
erreechen. An deem Zesummenhang, 
Madame Buergermeeschter, net eleng 
mat dëse gudde Suggestiounen, loosse 
mir haut an dëser wichteger Diskussioun 
net gëllen, datt gesot gëtt wéi déi Joere 
virdrun, Oppositiounspartei vun der CSV 
an och déi aner Kollege vun der Opposi-
tioun hätten eng destruktiv Haltung. 
Dann zu eisen Ausgabe wat d‘Bauen an 
d‘Wunnen ubelaangt, déi sech méi op 
den extraordinäre Budget bezitt. Bei der 
Stadplanung wat déi nei Ausriichtung 
vum PAG ubelaangt, gëtt annoncéiert fir 
de Bierger aktiv mat anzebezéien. Hof-
fentlech, Här Codello, dës Kéier net, wéi 
mer dat schonn eng Kéier erlieft hunn, 
wéi mer d‘Diskussioun an d‘Verbreedung 
vun deem neie PAG wollten de Leit vir-
stellen an de Public mat invitéiert hunn, 
net zwee Deeg virdrun eréischt. Dat 
gehéiert zu enger demokratescher Aus-
enanersetzung, dass een dat um Niveau 
mécht, dass och jiddweree kann drun 
Deel huelen. 
Bei dem PAP bleiwe mir als CSV och der 
Meenung, an dat konnt ee jo och eraus-
héieren och op Grond vun der demokra-
tescher Ausenanersetzung wou mer d‘Leit 
wëlle mat abauen, dass ausgewise Quar-
tiers-PAPe sënnvoll sinn. Ech gesinn awer 

an Ärem Budget näischt vun esou enger 
Ausriichtung. Säit Joere gëtt dës Diskus-
sioun net méi gefouert a mir sinn och der 
Meenung, wéi ech dat schonns e puer 
mol hei och gesot hunn, wat sämtlech 
PAPen ubelaangt, och déi aus dem Privat-
beräich, déi bis elo nach net presentéiert 
goufen, sollen a mussen an déi zou-
stänneg Kommissioun goen, ier eng Bau-
genehmegung erausgeet. Ech hoffen och 
inständeg, dass Dir Iech mol eng Kéier 
kloer sidd, wann dann Onstëmmegkeete 
sinn, well déi nei Prozedur vum PAP eis jo 
bewisen huet, a mir och als CSV gefrot 
hunn, dass déi Leit déi d‘Responsabilitéit 
hu fir de Vote ze huele wat d‘PAPen ube-
laangt, wat déi nei Prozedur ubelaangt, 
dass mer en technesche Gemengerot sol-
le maachen. Do hu mer da festgestallt, 
dass au fur et à mesure esou wéi d‘Pro-
blematik optaucht, eng Kéier den Här 
Huss als Bauteschäffe schwätzt, respektiv 
eng Kéier den Här Hinterscheid. Dir sollt 
Iech mol eng Kéier eens ginn an eis och 
mol eng Kéier kloer soen an der Opposi-
tioun, ween dann elo de Bauteschäffen 
ass.
De Projet Nonnewise kritt nach ëmmer 
eis Ënnerstëtzung, wëllen awer nach eng 
Kéier op déi hei genannte Sozialmixitéit 
drop hiweisen. Eise gemeinsame But war 
et fir Leit déi op Esch schaffe kommen, 
och hei adequat Wunnengen ze offréie-
ren. An do war och d‘Nonnewise mat 
ageplangt. Duerfir eis Fuerderung aus alle 
sozioprofessionelle Strukture mat anze-
bezéien an der Weiderentwécklung och 
dee fir eis wichtege Site. Also net nëmme 
subventionéierte Wunnengsbau, och 
Wunnengsbau ubidden, wou mer och 
méi finanziell gutt situéiert Leit kënnen 
dohinner kréien, déi och do eppes fir 
sech kënne fannen. Ech ginn och hei 
nach eng Kéier drop zréck wat och de 
Spriecher vun deene Lénke scho säit Joe-
ren, respektiv och d‘lescht Joer, mir hunn 
dat och iwwregens schonn eng Kéier 
gesot, dass bei allen neien Entwécklun-
gen um Niveau vun neie Lotissementer 
misst och gekuckt ginn, fir Sozialwunnen-
gen, déi mir als Escher Gemeng kënne 
bauen. Et ass ëmmer vun 10% geschwat 
ginn. Ech mengen deen zoustännegen, 
deemools zoustännege Bauteschäffen hat 
och eng Kéier erkläert wat déi 10% géife 
bedeiten. Mir wieren op jidde Fall net 
ofgeneigt fir dat mat ze ënnerstëtze wann 
d‘Gemeng géif Sozialwunnengen do an 
hir Strukturen erasetzen.
Dann zu de Schoulinfrastrukturen, an 
Ärer Gesamtapproche zu der Notzung an 
der Weiderentwécklung vu Schoulraum. 
Hei hu mir als CSV ëmmer gesot, datt mir 
eng aner Ugehensweis gehat hätten. Dir 
hutt duerch Är Feelaschätzung an der 

Entwécklung vun neiem Schoulraum an 
an der Gesamtentwécklung wat eis Popu-
latioun ubelaangt, Villes falsch gemaach 
an och falsch gehandelt. Éischtens, si mir 
elo schonn 10 Joer amgaange bestehend 
Gebaier aus den Ufanks 19. Joerhonnert 
ze renovéieren, ze moderniséieren, wat 
och dréngend noutwenneg ass. Nei 
Schoulinfrastrukture wéi am Brill nieft 
dem Jean Jaurès, Lalleng an och Non-
newise gebaut hutt. Drëttens, aus der 
Nout eraus duerch onerwaart Feelpla-
nung op de Wee gaange sidd fir 
moduläre Schoulraum dezentraliséiert 
schnell erop ze bauen. Wéi de Bau an der 
Hiehl, Conservatoire, de Jean Jaurès a 
well och den Neiduerf. Dir hutt an dësem 
Zesummenhang Chantieren opgemaach 
déi op dräi Borden eigentlech verlaf sinn, 
déi een eiser Meenung awer net nout-
wenneg gewiescht wiere wann Är Pla-
nunge méi koordinéiert an och eng aner 
gewiescht wier. Dir hätt sollen als aller-
éischt Reserveschoulraum schafen, wou 
Dir adequat hätt kënne Personal mat de 
Schüler aus deene renovéierbar eenzelne 
Gebaier temporär dohinner transferéie-
ren, dann déi al bestehend Gebaier an 
engem Coup sanéiert, ugepasst a reno-
véiert. Gläichzäiteg dann och direkt dat 
esou gehéiert neit Gebai mat an Ugrëff 
geholl, amplaz wéi dat wat Dir gemaach 
hutt a verschiddene Schoulen, wou eis 
Schoulkanner gréisstendeels hiren éischte 
Schoulzyklus quasi op engem grousse 
Chantier verbruecht hunn. Dat wier eiser 
Meenung no dës eng besserer Alternativ 
gewiescht. Är Ausgabe fir d‘Schoulen, 
och wat d’modulärbau Aart a Weis ube-
laangt, wäerten och mat deenen neie 
Gebaier am Fonctionnement an duerno 
och am Entretien op engem héijen 
Niveau bleiwen. Dir hutt fir 2013 am 
extraordinäre Budget Renovatioune vun 
der Bruch Schoul virgesi mat 7,7 Mio. 
Lalleng kritt endlech, endlech, Här Codel-
lo, en neien Turnsall fir 4,7 Mio €. Deen 
ale Lycée soll renovéiert gi fir 3,7 Mio an 
an der Jean Jaurès Schoul kommen erëm 
Modulärgebaier fir 1,7 Mio an am Nei-
duerf och Modulärgebaier fir 1,7 Mio. 
Da gëtt och vun enger Zentrumsschoul 
geschwat, wou e Groupe de travail 
amgaangen ass seng Konklusiounen ze 
maachen an déi hien dann och wäert vir-
stellen. D‘CSV huet hei ëmmer fir 
zousätzleche Schoulraum den Deel 
Wobrécke mat an d‘Spill bruecht. Mir 
sinn och gespaant ob Dir dës interessant 
Suggestioun déi mir gemaach hunn, 
wäert herno mat explizéieren, respektiv 
mat drop agoen. 
Mir wollten och nach eng allgemeng 
Remarque maache wat de Spillraum ube-
laangt an eise Schoulzentren. Hei fanne 
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mer, datt de Spillraum net grouss genuch 
ass. D‘Kanner brauche Beweegungsfräi-
heet wa se de ganzen Dag an de Klasse 
sëtzen, wa se de ganzen Dag mussen an 
der Schoul sinn an hir Pausen hunn, da 
brauche se Raum. Si musse sech kënne 
beweegen. Si musse kënne Spillraum fan-
nen deen net ze kleng ass. Hei gëtt 
ëmmer gesot, mir hunn de gesetzlechen 
Normen eis ugepasst a mir sinn net eleng 
schëlleg doriwwer, mä mir kënne méi 
maache wéi dat doten an duerfir si mer 
och der Meenung, dass een dat net soll 
negligéieren, well d‘Beweegungsfräiheet 
vun de Kanner, deen ass jo och esou wäit, 
respektiv och dat wat mir selwer kannt 
hunn, do gëtt villes ofgebaut vun Aggres-
siounen an dat schéngt eis ganz einfach 
ze vill. Esou vill zu de Schoulen.
Wat d‘Studentewunnengen ubelaangt, 
respektiv d‘Studente selwer déi heihinner 
solle kommen, ware mir als CSV och 
ëmmer der Meenung, datt déi regel-
méisseg Informatioun an de gudde Wëlle 
fir et méi séier ze maachen, bei dëser 
Koalitioun gefeelt huet. Ze waarde bis déi 
staatlech, respektiv aner eis géifen an 
dëser Fro ënnerstëtzen, dat war ëmmer 
eng Feelaschätzung gewiescht. Den akti-
ve Part bei esou enger Fro ass beim 
Gemengenniveau. Mir erënneren nach 
eng Kéier op eis Proposen an dësem 
Zesummenhang. De Projet Babuschka fir 
eis Escher Gemengeresponsabel zesum-
me mat dem zoustännege Minister wat 
eis och versprach gi war, och respektiv 
positiv aviséiert war, eng Informatiouns-
versammlung ofzehalen, hutt Dir dat vir-
gesinn oder net? Als Stad Esch wäerte mir 
nach weider Studentewunnenge kafen 
oder musse kafen. Wéi gesäit et mat der 
zukënfteger Strategie an deem Zesum-
menhang vum kafen aus? Mir hunn elo 
en Invest gemaach fir den Hotel Renais-
sance ze kafen. Eng gutt Geleeënheet. 
Leider ass eis do de lukrativen Deel, 
nämlech de Parking Souterrain laanscht 
d‘Nues gaangen. Fir de Rescht gouf déi 
lescht Zäit eiser Meenung no ze spéit um 
Wunnengsmaart agéiert a mir sinn dann, 
och da konfrontéiert mat deem Erofsetze 
vun de staatleche Subsiden. 
D‘Brill Plaz ass en Dauerbrenner zënter 
Joeren. Ënnert anerem och Äre Ver-
déngscht. Mir kennen all dës Sensibilitéi-
te vun dëser Plaz. Vill vun eise Conseillere 
kommen aus dem Quartier, duerfir 
brauch ech en och net extra virzestellen. 
De Projet hu mir wuel matgestëmmt, mir 
hunn awer an eisen Interventiounen 
ëmmer erëm gesot, datt mir net sécher 
sinn ob d‘Escher Bevëlkerung an déi Leit 
déi am Quartier wunnen, déi selwecht 
Virstellung hu wéi d‘Plaz en fin de comp-
te ausgesi soll. Mir stellen eis d‘Fro ob 

d‘Plaz esou wéi Dir se vun den auslänne-
schen Experte konzipéiere gelooss hutt, 
déi e Lieu de rencontre sollt am Endeffekt 
ginn, ausganks der Uelzechtstrooss, an 
herno och fir déi Studenten déi mer wëlle 
vum Belval erofkréien, net nëmme fir déi 
Grouss mä och fir d‘Kanner déi richteg 
Entscheedung ass. Well si haten nämlech 
dësen Deel als hire Spillareal deklaréiert. 
Dat wäert hinnen an der Zukunft feelen. 
Wat mir och Suerge mécht, ass deen 
extremen Ënnerhalt, an eis Klimaverhält-
nisser wäerte bestëmmt och net dozou 
bäidroen, dass dëst zu enger Vereinfa-
chung féiert. Da fir bei Ärem Konzept ze 
bleiwen, d‘Pavillonen, u sech keng 
schlecht Idee. Mir sinn awer net iwwer-
zeegt vun der Idee Literaturcafé mat 
Espresso-Bar. Sidd Dir net amgaangen do 
e bëssen, wat d‘Zukunft ubelaangt, mat 
de Féiss ofzehiewen. Et kann ee grouss 
Stadentwécklungsvisiounen hunn, déi 
mir och ganz oft mat deelen, awer leider 
gi ganz oft och an deem wat mir hei 
décidéiere regelméisseg erëm geholl vun 
der Escher Realitéit. 
An dann nach eng Fro zu dem Pavillon. 
2006 hu mer eise Centenaire gefeiert a 
mir stellen haut och nach ëmmer fest, 
dass nach wie vor nach ëmmer ee 
Pavillon do ass, deen nach ëmmer kenger 
Notzung zougefouert ass. Eis Fro ass, wat 
geschitt da schlussendlech elo mat deem 
dote Pavillon? Bleift en do stoen? Gëtt e 
verschrott oder brénge mer et iergend-
wou eng Kéier fäerdeg deem dach awer 
enger Uerdnung zou ze ginn? 
Fir d‘Studente vum Quartier Belval op 
d‘Brill Plaz och an den Zentrum vun Esch 
ze kréien, hate mir mol eng Kéier hei och 
en interessante Projet, nämlech dee vun 
engem Zucharrêt am Viaduc. Gëtt dëse 
Projet nach zesumme mam CFL reali-
séiert? Ass en nach aktuell oder ass e 
gestuerwen? 
Elo zum Carré culturel, deen och säin 
Nidderschlag sollt kréie mat der Casa 
d‘Italia, mat dem Friddensgeriicht wou 
Dir plangt fir Archiven a Bibliothéik, 
Mediathéik dran ze maachen. Dir kennt 
eis Meenung zu dëse Raimlechkeeten. 
Mir maachen awer nach eng Kéier drop 
opmierksam, datt mir ëmmer nach kee 
richtege Centre culturel hunn hei zu 
Esch. E Centre culturel deen deem och 
gerecht gëtt an dee verschidden Evene-
menter, haaptsächlech déi Evenementer 
déi ee bei den Associatiounen erëmfënnt, 
géifen zegutt kommen. 
Dann de Musée national de la Résistance. 
Do gi mir als lokal CSV d‘Hoffnung net 
op, datt Dir als Schäfferot zesumme mat 
der zoustänneger Ministesch et fäerdeg 
bréngt an dësem Dossier weider ze kom-
men. Et wär a jiddwerengem sengen 

Interessi fir sech zesummen anzesetzen, 
datt de Musée seng Aufgabe kann ënner 
gudden an akzeptabele Konditioune wei-
der féieren. Et sinn och Leit vun der CSV 
an och aner Parteien heibannen, déi an 
der Amicale vum Musée de la Résistance 
Member sinn. Sollt de Wonsch deen och 
sinn, datt mir kënne mathëllefen dësen 
Dossier mat virun ze bréngen, da wäerte 
mer dat selbstverständlech och maachen. 
Schliesslech, an ech kommen doropper 
zréck, hu mir jo och hei gemeinsam 
unanime eng Motioun virun net all ze 
laanger Zäit an dësem Dossier gestëmmt.
Elo nach zu der Parkraumbewirtschaftung 
an dem Parking vum Brill. Mir sinn als 
CSV nach wie vor der Meenung, dass Dir 
Iech als Koalitioun, wat déi ënnerierdesch 
Parkingen ubelaangt, mat der Garantie 
déi Dir dem Parkbedreiwer hannerlooss 
hutt, komplett verrechent hutt. Op Dir se 
elo an de Prozentsaz bei der Berechnung 
an Ausweisung vun der Schold mat eran-
huelt oder net, fest steet, dass Dir e finan-
ziellt Engagement geholl hutt, deen eis 
all Joer ëmmer erëm e ganze Batz Geld u 
Verloscht an den Dépensë bréngt. 
Nämlech fir dat nächst Joer erëm eng 
Kéier 1,72 Mio € an an deem Zesum-
menhang wollte mer och drop hiweisen, 
dass dëse PAP keng Glanztat war. Mir 
kënnen och nëmmen hoffen, da wann 
déi nächst PPPe kommen, dass déi net 
esou vill Kollateralschied ustelle wéi déi 
deen hei mat der Parkraumbewirtschaf-
tung gemaach ginn ass. 
De regionale Gedanken, den transfronta-
liere Beräich deen och den Här Codello 
hei ugesprach huet, wäerte mir an 
Zukunft mat ënnerstëtzen. Mir hunn am 
leschte Joer bal quasi iwwerhaapt net 
iwwert d‘FEDER respektiv GECT an och 
zesumme LELA+ diskutéiert. Mir huelen 
an Uecht, dass vereenzelt Posten am Bud-
get mat ageschriwwe sinn, mengen awer, 
dass dat e Beräich ass, deen eis ëmmer 
vill Satisfactioun ginn huet an dee mir 
och wäerten an Zukunft mat ënner-
stëtzen. Mir denken un de Parc transfron-
talier Terres Rouges. Mir denken un den 
Areal vun der Era. Mir denken un d‘Len-
tilles Terres Rouges déi eis nach wie vor 
nach ëmmer um Häerz läit. Dat sinn alle-
guerten déi Elementer déi et an dësem 
Beräich ze diskutéiere géif ginn a mir 
wären och frou, wa mer regelméisseg 
erëm eng Kéier géifen op dat dote 
zeréckkommen.
Datt natierlech och Changementer an 
der Nationalpolitik gi sinn, ech ginn nëm-
me kuerz drop an. Mir si frou, dass dat 
hei am Land effektiv net de Fall ass. Well 
hei ass ëmmer Continuitéit an deene 
vereenzelten Dossieren an och an deenen 
Aarbechten déi domatter verbonne sinn. 
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An datt oft alles changéiert ronderëm, 
dat huet dann och zur Konsequenz, dass 
d‘Diskussioun iwwert déi lafend Dossier-
en an den Hannergrond geschéien. Mir 
sinn natierlech och frou, dass deen drët-
ten Deel Micheville endlech, fir eis e 
wichtegen Deel, elo an Ugrëff geholl 
gëtt. A mir sinn och frou wann déi Ent-
laaschtung déi mer ganz einfach brau-
chen, an dem Secteur vu Belval wann 
d‘Uni 2015 ugeet, wann dat dann och 
zum Droe kënnt. 
De Südstroum, do sinn am Budget 1 Mio 
€ an de Recettes ordinaires virgesinn. Dir 
hutt hei Investissementer ugeschwat, an 
dat kléngt och interessant. D‘CSV war 
ëmmer der Meenung, datt wann e Betrib 
privatwirtschaftlech gefouert gëtt, dass 
d‘Ausriichtung och a finanzieller Hinsicht 
ëmmer en Invest brauch fir ze garantéie-
ren, dass en um neitste Stand bleift. Dëst 
droe mir an der Zukunft och mat. Mir 
ginn awer och ze bedenken, datt de Volet 
vun dem Stroumverbrauch an der 
Zukunft an iwwerliewenswichteg Themae 
wéi zum Beispill den Energiepräis dee jo 
elo awer fir Privathaushalter erof gesat 
gëtt, eng gutt Noriicht ass. Et soll een 
awer och wësse wann ee manner an de 
Recetten erakritt, och op deen dote Volet-
en, an duerfir freeën ech mech och, wa 
mer eng Kéier wäerten de Bilan virgestallt 
kréie vun deem wat Südstroum ube-
laangt, dass och en Deel vun Einname 
feelen. Wann Einname feelen, da feelen 
och herno Sue fir kënne virun ze inves-
téieren. 
Déi Mesuren déi am Januar vu Südstroum 
vun eis geholl ginn, respektiv vu Süd-
stroum geholl ginn, si fir eis an der Rei. Et 
muss een awer och drop opmierksam 
maachen, dass grouss Cliente wäerten ab 
dem 1. Januar verluer ginn. Mir sollen 
och do kucken, dass mer kompetitiv 
bleiwen. Mir sollen och do kucken, dass 
mer eis konzentréieren op eis Aufgab fir 
ze kucken, dass all Mënsch kann dovun-
ner profitéieren, an dass déi wirt-
schaftlech Entwécklung op deem doten 
Niveau och de Betriber soll weider zegutt 
kommen. Et ass och esou, dass mer eis 
d‘Fro gestallt hunn, ob et net besser 
gewiescht wier sech just op de Réseau ze 
konzentréieren, an de Verkaf eigentlech 
anerer ze iwwerloossen. 
Beim Stroumverbrauch musse mer als 
Gemeng eng Reduktioun vu Verbrauch 
an eisen eegene Betriber an och Infra-
strukturen upeilen. Datt et hei nach net 
zu konkrete Virschléi komm ass, erstaunt 
eis dach awer, well déi zoustänneg Kom-
missioun gutt Aarbecht doranner leescht. 
Mä et feelt ganz einfach oft de Wëlle fir 
méi séier virzegoen an esou Avisen déi 
dann erakommen. Mir wäre frou als CSV, 

wat mer schonn zënter laangem ëmmer 
erëm soen, wann een och géif drop 
agoen an deem wat dat dote bedeit. 
Et kann een och liesen an der Zeitung, 
dass en Invest vu Creos gemaach gëtt déi 
op hirem Niveau dann investéieren. Vu 
600 Mio gëtt geschwat bis 2017. Si sinn 
also hei an enger Logik vun engem Fën-
nefjoeresplang. Doduerch dass een och 
ëmmer muss op déi kucken déi mat um 
Maart agéieren, si mir och als CSV der 
Meenung, datt ee soll e Fënnefjoeres-
plang an de Südstroum och presentéie-
ren. 
Dann nach zu Creos, wat eigentlech jo 
och e Bestanddeel vun Enovos ass, war 
och eraus ze liesen, dass de Schlassgoart 
géif vergréissert ginn a si géifen op deem 
doten Niveau dann och dozou bäidroe fir 
hir Mataarbechter hei op Esch ze kréien, 
wat dann och e positiven Invest ass deen 
eis als Escher Gemeng zegutt kënnt.
Zum Thema wat d‘Sozialhëllef an d‘Soli-
daritéit ugeet, brauch ech hei net méi 
ganz ze erklären. Et ass scho gesot ginn. 
Mir wäerten och an Zukunft net aus 
dësem Solidaritéitsprinzip eis eraus 
beweegen. Mir hunn elo wat d‘Projeten 
ubelaangt, ech nenne se just de Foyer de 
Nuit Abrisud, wéi och d‘Implantatioun 
vun der neier Fixerstuff an och alles dat 
wat dozou gehéiert um Niveau vum 
Gemengerot, wat de soziale Volet ube-
laangt, ëmmer eisen Appui ginn. Dofir 
hate mir och an der Vergaangenheet 
ëmmer erëm gesot, dass déi noutwenneg 
Investissementer déi eis einfach och sënn-
voll erschéngen, mussen ëmmer erëm 
am Budget mat dra sinn a mir wäerten 
déi och an Zukunft mat ënnerstëtzen.
Bemierkenswäert wollt ech awer och 
nach eng Kéier soen, ass hei ze soen, datt 
vill CSV Ministeren an och d‘Ministère 
mat dra sinn a mir sinn och frou fir ze 
héieren, dass do ëmmer eng ganz gutt 
Zesummenaarbecht ass, wann et am 
soziale Beräich geet, wann et dorëms 
geet fir och wierklech deene Leit hei an 
Esch an och déi déi mer um regionale 
Plang mat begleeden, wann et dorëms 
geet fir deene mat ze hëllefen.
Bei de Jugendprojeten an de Jugendkom-
munalplang, dee scho säit méi laangem 
besteet, war ëmmer e Stëllstand ze ver-
zeechnen. Hei hale mir zréck, datt nach 
villes net ëmgesat ginn ass. Mir mengen, 
dass et deelweis nëmme kosmetesch Kor-
rekture sinn. An de Jugendkommunal-
plang dee säit Joeren als net sérieux uner-
kannt war, endlech kann ee soen, 2013 
gi 50.000 € wéinst deene Proposen am 
Budget ageschriwwen. Wann déi nei 
Jugendherberg kënnt, wat mer jo och 
kënnen dorënner als spezifesch Jugend-
aarbecht betruechten, ech mengen do 

wëlle ech och näischt Neies soen, do 
huet den Här Maroldt eis Positioun an 
dësem Dossier vertratt an dat deele mir 
selbstverständlech nach wie vor nach 
ëmmer mat. 
Wou mir eis Bedenken hunn, ass déi kom-
binéiert Form vun der Jugendplaz mat de 
Raimlechkeeten, Student Leisure op de 
Plateau Barbourg. D‘Argument fir d‘Stu-
denten op Barbourg ze kréien, domatter 
op Esch, schéngen eiser Meenung no 
schwiereg ze ginn an och an der 
Ëmsetzung. Well wann een d‘Studente-
liewen analyséiert, esou hale se sech ganz 
gären oft op hirem Site op do wou 
d‘Raim lechkeete sinn, bei der Maison du 
Savoir. Et ass och esou, dass se sech ganz 
gären an der Bibliothéik ophalen. Dat ass 
déi déi wäert nach an den nächste Joere 
gebaut ginn, esou dass mir et schwiereg 
wäerte fannen, wa mer net déi zousätz-
lech an noutwenneg Ënnerstëtzunge ginn 
um ëffentlechen Transport wat d‘Mobili-
téit ubelaangt fir d‘Studenten esou wäit 
ewech an e bëssen dezentraliséiert aus 
hirer Form vum Liewen eraus ze huelen. 
Also mir hunn als CSV wat de Site Bar-
bourg ubelaangt an där Form Schwiereg-
keeten. 
De Kulturfestival Terres Rouges hutt Dir 
fir 2013 ofgesot. Mir huelen dëst zur 
Kenntnis. Et ass och ni ze spéit fir asiich-
teg ze ginn a mir sinn och der Meenung, 
datt et an dësem Moment déi richteg 
Entscheedung ass. Et sollt een awer och 
bedenken, datt den Terres Rouges Festi-
val bei ville Jonken eng Visitekaart duer-
gestallt huet a mir vläicht am Ufank an 
der Programmatioun bei deem wat mer 
ugebuede hunn, wou mer international 
an haaptsächlech och weltwäit Staren 
heihinner bruecht hunn, dass et schwie-
reg ass duerno nach eng Steigerung ze 
bréngen. Normalerweis fiert een ëmmer 
deen ëmgedréinte Wee an dann huet een 
och ganz oft dëse Succès deen een dann 
einfach brauch fir an der Kontinuitéit ze 
bleiwen. Dass et e finanziellen Enkpass 
ginn ass, jo dat war och viraus ze gesi 
wann een d‘Budgetsentwécklung vun 
deene leschte Joere genau suivéiert huet. 
Bei der Kultur, kloe mir als Escher CSV säit 
méi laangem, datt mer hei zu Esch an 
och allgemeng och am Süde keng rich-
teg Industriekultur erëmfannen. Bei eiser 
Bevëlkerung an och bei eiser gemeinsa-
mer Geschicht si mir fest iwwerzeegt, 
datt en eenheetlecht Konzept fir de 
Süden, eng Route de la culture industriel-
le oder Route der Industriekultur ze lan-
céieren, déi richteg Initiativ wär. Et wär 
och esou, dass mir als Gemeng, respektiv 
och am Süde vum Land eis sollten där 
Vergaangenheet stellen an och gemein-
sam promouvéieren. Mat deene scho 
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bestehenden Associatiounen, esou wéi et 
schonn där eenzel Muséeë gi wéi Cocke-
rill, respektiv och de Rëmelenger Musée 
an och anerer wou et nach ginn och am 
Rodanger Raum, solle mer eis zesumme 
mat deenen neie Muséeën déi elo zu 
Déifferdeng erëm am Bau sinn, wou en 
historesch flott Gebai vun der Déiffer-
deng Schmelz ëmgebaut gëtt, wat herno 
wäert Maschinnen dran ausstellen. An 
zesummen och mat Diddeleng, déi jo 
awer e schéinen amenagéierte Waasser-
tuerm hunn, déi eis Geschicht vun der 
Stolindustriestad markéiert och huet, 
gemeinsam, zesumme mat allen déi inte-
resséiert sinn, unzegoen. Mir hunn net 
virun all ze laanger Zäit als lokal Autori-
téiten hei am Gemengerot och vereenzelt 
al industriell Gebaier vun der Lentilles 
Terres Rouges op den Inventaire vun dem 
Sites et monuments bal unanime 
gestëmmt. Da komm, mir versichen och 
eppes dorausser ze maachen. Et geet jo 
net duer, dass mer säit Joeren, ‚77 ass 
Terres Rouges zougemaach ginn, dat sinn 
elo quasi eng onendlech Joere wou 
näischt geschitt ass, da komm mir versi-
chen awer wéinstens där Kultur déi eis 
och um Häerz läit eppes dorausser ze 
maachen.
Da bei de Sport. Wann Dir dat d‘lescht 
Joer an Ärem extraordinäre Budget 
nëmmen 1,1 Mio virgesinn hat, esou hutt 
Dir fir 2013 6,6 Mio virgesinn. Dat 
schéngt op den éischte Bléck vill ze sinn. 
Geet een awer an den Detail kucken, da 
stellt een alt erëm eng Kéier fest, dass et 
Mises en conformité sinn, dass et ver-
schidden Artikele si wou neit Material 
ugeschaaft gëtt. Doriwwer eraus hutt Dir 
och de syntheteschen Terrain vun der US 
Esch an de Budget 2013 gesat. Deen ass 
scho fäerdeg. Do gëtt schonn drop 
gekickt. En neien Daach fir d‘Sportshal 
um Emile Mayrisch. Nei modulär Kabinne 
fir d‘Veräiner an an der Hiehl gëtt dann 
zesumme mat dem Stat, an dat wëll ech 
all Kéiers erëm eng Kéier ënnersträichen, 
datt de Stat trotz allem awer och an déi 
al Strukture vun Esch hei investéiert. 
En neien nationale Beachvolleyball-Cen-
ter, deen dann heihinner komm ass, wou 
och vill Leit hei aus dem Gemengerot dru 
geschafft hunn, fir dass e soll op Esch 
kommen. A mir sollten och frou sinn, datt 
mer an eise Reie Leit hunn déi Interêt 
drun hunn an déi och a verschidden 
Associatiounen, respektiv Federatioune 
matschaffen an dat soll een och hei mol 
eng Kéier soen. Also vill Neies fir 2013 
am Sport a seng Infrastrukturen hu mer 
net erëmfonnt. Och net an deem finan-
ziellen Deel. Wann Dir de Sport wëllt 
anstänneg fuerderen, ...
(Gelaachs)

Jo ech kéint jo och soen, Dir hutt déi 
lescht 6 Joer näischt gemaach. Elo 
maacht Dir alles op ee Coup. Also, ech 
mengen et muss een, jo ech soen dat 
just, ech ginn hei regelméisseg déi dote 
Fro ...
(allgemeng Diskussioun)
Nee, nee, et si Mises en conformité dran, 
awer näischt Neits.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Den Här Zwally kann am Fong soe wat 
hie wëllt a loosst hien och elo am 
Moment eleng schwätzen.“

André Zwally (CSV):  „Merci, Madame 
Buergermeeschter. Et ass och esou, Här 
Codello, wann een en neien Daach 
mécht, jo, dann ass en nei. Dat ass rich-
teg. Dat ass en neien.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Da riicht Iech och un de Schäfferot, da 
riskéiert Dir manner Tëscheriff.“

André Zwally (CSV):  „Gutt, léiwe Schäf-
ferot, ech wollt Iech dann awer och soen, 
datt den Usproch och am Zesummen-
hang mat der Ausriichtung vun der neier 
Universitéit, wann da modern Sportler a 
Jonker heihinner wäerte kommen, dass 
déi Infrastrukturen eis net wäerte garan-
téiere fir deenen alleguerten eppes 
kënnen ze offréieren. Dat ass de Gedan-
ken och dee mer hei wollte lass ginn. 
Wat allgemeng dann d‘Dépensen am 
extraordinäre Budget ubelaangt, e puer 
Remarquen. Zu den Ausgabe fir den 
Informatik, dee schonn hei ugeschwat 
ginn ass, klammen d‘Ausgabe vu Joer zu 
Joer. Fir 2012 hate mir am Budget initial 
140.250 € déi virgesi ware fir Backup, 
Logiciel, Sécherheetssoftware an esou 
weider. Do si mer fir 2013 elo bei 
347.500 €. Aus Erfahrungen déi jidd-
weree vun eis kann novollzéien, wësse 
mer dass dat en Deel ass deen allgemeng, 
wat d’Informatik ubelaangt, a finanzieller 
Hinsicht, ëmmer eropgeet. Et soll een 
dëse spezifeschen Artikel wat d’Informa-
tik ubelaangt am Ae behalen. 
Ech begréissen dann och wat hei gesot 
ginn ass an ech ginn och dovunner aus, 
dass de Schäfferot dëst da wäert ënner-
stëtzen, dat ass déi Affaire mat de Syner-
gie mam SIGI. Mir sinn 100%teg domat-
ter d‘accord. Mir kënnen eis gutt virstel-
len, dass wann esou eppes eng Kéier 
kënnt, esou eng Konzeptioun kënnt, esou 
eng Iwwerleeung kënnt, dass een dann 
dat op de Leescht hëlt an dann och kloer 
Ausriichtunge gëtt, ob mer nach virun 
Aktivitéiten a wat fir eng dass dat da sinn, 
maachen oder net. Ech si souguer der 
Meenung, wa mir eis selbststänneg an 

där doter Richtung maachen an e flott 
Konzept kënne fannen, datt mer an eiser 
Ausriichtung, andeem wat méi séier soll 
erauskommen, wat een de Bierger méi 
séier ka matdeelen, méi séier ginn, nach 
besser dru si wéi dat wat mer am 
Moment erausfanne wat de SIGI ube-
laangt.
Beim Logement hutt Dir am Budget ini-
tial 2012 5,984 Mio agesat, fir e Rectifié 
bei 2012 vu 6,939 Mio €. An dësem Rec-
tifié fanne mir dann déi 4,1 Mio erëm fir 
d‘Hotel vun der Renaissance. Hätt Dir dës 
Acquisitioun net getätegt, Madame Buer-
germeeschter, wär de Budget rectifié am 
Artikel vum Logement nëmme bei 2,8 
Mio gewiescht. Hei ass och d‘Fro, wann 
dat net gewiescht wier, wat wier da mat 
deenen aneren Devisen, respektiv déi 
wou annoncéiert waren, wat wier da mat 
deene geschitt? Wäre se awer realiséiert 
ginn? Oder net? Mir fannen dëst op jidde 
Fall net als glafwierdeg vis-à-vis vun de 
Servicer déi d‘Devisen ausschaffen. All-
gemeng muss een och soen, datt wann 
d‘Acquisitioun vun der Renaissance op 
den extraordinäre Budget vun 2013 
geholl hätt, wär dëse geklomme vu 60 
op bal iwwer 64 Mio €. Net näischt. An 
da wär och déi 20 Mio déi vum Prêt fir 
2013 am Raum stinn, wahrscheinlech net 
duergaangen. Esou hutt Dir alt erëm eng 
Kéier fir eis eng kosmetesch Korrektur vir-
geholl. 
Mir vermëssen dee soss ëmmer interes-
sante Taux de réalisation deen Dir och 
ëmmer all Joers gären hei presentéiert 
hutt, well deen och an enger Unerken-
nung zu de Servicer ass. Mir wieren och 
frou, wann Dir eis kënnt soe wéi dann 
2012 dësen Taux géif ausgesinn. 
Wat d‘Scholden ubelaangt, sidd Dir 
iwwert déi magesch Grenz vu 6% 
driwwer. Déi kommend Joere wäerte wei-
sen, datt wann déi natierlech Paramete-
ren net méi genuch Geld an d‘Verdeeler-
këscht wäerten transportéieren, datt den 
Taux vun der Schold drastesch wäert 
klammen. Den Zënssaz vun de Scholde 
brauch nëmmen ze klammen an eis 
Recetten am Budget ordinär erofgoen, da 
beweege mer eis lues awer och sécher op 
eng zweestelleg Zuel hin. An der leschter 
Finanzkommissioun, Madame Buerger-
meeschter, léif Kolleginnen a Kollegen, 
ass vu griichesche Verhältnisser geschwat 
ginn. Ech wollt dat mol eng Kéier kuerz 
soen. 
Madame Buergermeeschter, et wär nach 
Villes iwwert Är Politik an der Gestaltung 
zu dem Budget ze soen, wat de Chôma-
ge ubelaangt, eis wirtschaftlech Ent-
wécklung, d‘Chancëgläichheet, den drët-
ten Alter an esou weider. Ech wëll awer 
och hei deenen anere Kollegen d‘Wuert 
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zoukomme loossen, awer zum Schluss 
nach just eppes, de Pluriannuellen dee jo 
elo Obligatioun gëtt, dee mir als Opposi-
tiounspartei ëmmer schonn erëm gefrot 
hunn, deen eis och versprach ginn ass 
zënter zwee Joer, dee mer net kritt hunn, 
wat fir eis jo awer e wichtege Bestanddeel 
ass, fir Iech, fir eis als Gemengerot, fir déi 
Leit déi dobaussen un Esch gleewen a 
wëllen doranner investéieren, näischt 
gemaach ginn ass. Also mir hoffen op jid-
de Fall, dass dëse Message deen ukomm 
ass, oder op d‘mannst dëse Message dee 
mer ausgestrahlt hunn, deen e wichtege 
Bestanddeel ass fir d‘zukënfteg Ent-
wécklung vun eiser Stad, dach endlech 
wäert eng Kéier hei presentéiert ginn. 
Schonn eleng, an zum Schluss dann, och 
aus deene Kritiken an och Suggestiounen 
an Explikatiounen déi ech am Numm vun 
der CSV-Fraktioun gemaach hunn, kënnt 
Dir do erausfannen, dass mer dëse Bud-
get net wäerte matstëmmen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Zwally. Et géing dann eiser 
Riednerlëscht no elo d‘Wuert un d‘Mada-
me Bofferding goen.“

Taina Bofferding (LSAP): „Merci, 
Madame Buergermeeschter, Kolleginnen 
a Kollegen an neierdéngs jo och da léif 
Nolauschterinnen an Nolauschterer. Ech 
wëll a menger Interventioun elo e puer 
Punkten ervirhiewen an ech hoffen, dass 
den Här Weidig och nolauschtert wa seng 
Parteikollegin hei schwätzt, Merci. 
(Gelaachs)
Jo, ech muss kucken, dass Dir wakereg 
gitt. Gutt, ech probéiere mech dann och 
kuerz ze hale well jo nach eng Partie Leit 
wëllen haut d‘Wuert ergräifen a wéi mer 
wëssen, riskéiere jo laang Debatte ganz 
gäre séier zu langweilegen Debatten ze 
ginn.
De Budget fir kommend Joer dréit den 
Titel Chancë méiglech maachen, Genera-
tioune verbannen. Ech fannen dat eng 
ganz flott Richtlinn, gemeinsam Jonk an 
Al gestalten d‘Stad Esch. Matenee 
schwätzen, zesumme schaffen, zesumme 
liewe gewënnt vum Hannergrond vum 
demographesche Wandel e ganz neie 
Stellewäert.
Als jonke Mënsch begréissen ech et, dass 
eis jonk Bierger net ze kuerz kommen, an 
dass si sech net selwer iwwerlooss ginn. 
Ech nennen als konkreten Défi de Jugend-
chômage, en Dossier op deem ech och 
duerch meng gewerkschaftlech Aarbecht 
vill drop schaffen. De Jugendchômage 
hei zu Esch ass duebel esou héich wéi 
d‘Quote vun all den aarbechtssichende 
Leit hei an der Gemeng an den Taux 
selwer, deen ass och schonn duebel esou 

héich wéi dee vun de gesamten nationa-
len Aarbechtslosequoten. Oder, fir et méi 
einfach auszedrécken, mir hunn ze vill 
Biergerinnen a Bierger déi op der Sich no 
enger Aarbecht sinn. Sécher kënne mer 
hei zu Esch net de ganze Problem vum 
Jugendchômage léisen an awer hu mer 
als Gemeng eng gewëssen Handhab fir 
dergéint virzegoen. Esou Projete wéi den 
‘Escher Geméissgaart’ an Zesummenaar-
becht mam CIGL, dat si ganz flott Initia-
tiven. Net nëmmen dass 25 onqualifi-
zéiert jonk Leit heit d‘Chance kréie an 
eng Beschäftegungsmoossnam eranze-
kommen. Hei gëtt och d‘Uplanzung vu 
Geméis an Uebst gefuerdert oder fir et 
einfach auszedrécken, Soziales gëtt mat 
Gréngem verknäppt. Ech hunn do awer 
eng ganz konkret Fro wat d‘Finanzéie-
rung ubelaangt. Et ass jo esou, dass de 
Finanzéierungschlëssel geännert ginn ass, 
duerch eng Konventioun ass net méi 
automatesch virgesinn, dass de Stat 75% 
vun de Käschten deckt, an d’Gemeng de 
Rescht, an duerfir géif ech gäre wëssen, 
wéi vill de Ministère am Endeffekt bei 
dësem Projet da wëlles huet bäi ze steie-
ren? Wat do eigentlech ganz genau vir-
gesinn ass, an ob mer do schonn e 
Pabeier virleien hunn? 
Fir iwwerhaapt mol déi Jonk an d‘Aar-
bechtswelt erun ze féieren, bitt sech de 
Projet „Foire Job-Vacances“, déi jo den 
13. Februar wäert stattfannen an Zesum-
menaarbecht mam Service de la Jeunesse 
a mam Point Info Jeunes. 700 Escher 
Geschäftsleit a Betriber wäerten dofir 
ugeschriwwe ginn. An och hei encoura-
géieren ech jiddwereen do matzemaa-
chen deen an de Vakanzen an och 
während dem Summer wéinstens e 
Schüler oder e Student kann astellen. 
Wichteg ass deemno och, dass déi jonk 
Leit gutt encadréiert ginn, dass se sozial 
ofgeséchert sinn an ënnert faire Kondi-
tioune kënne schaffen. An ech sinn och 
gär bereet an deem Kontext eng Hand 
mat unzepake wann do nach déi eng 
oder  aner Fro ass, notamment wat d‘Stu-
dentenjoben, also d‘Kontrakter ube-
laangt. 
Dass d‘Gemeng Esch op déi jonk Genera-
tioune setzt, weise mir och mat der 
Schafung vun de sougenannte ‘Jugend-
plazen’. Dësen Espace bitt deene Jonke 
Fräiraum wou si sech kënnen ophalen an 
och beweegen. D‘Autonomie an d‘fräi 
Entfalung ginn domatter erméiglecht.
Dir Dammen an Dir Hären, e weidere 
Punkt op deen ech wëll agoen, ass eis 
Gemeng als moderne Verwaltungsappa-
rat tëschent Clientsorientéierung a Bier-
gerengagement. Esch huet iwwer 31.000 
Awunner an dat erfuerdert eng effizient 
Biergerbetreiung déi vun eise Servicer 

och ganz gutt assuréiert gëtt. Derniewent 
setzt d‘Gemeng awer op nei technesch 
Moyenen an nei Kommunikatiounskanäl 
fir d‘Bierger an d‘Gemeng méi no ze 
bréngen. Mam Livestream vun der 
Sitzung vum Conseil, dem Report-it, der 
Plattform Dialogue@Esch soll net 
nëmmen Transparenz geschafe ginn, och 
soll den Interêt beim Bierger erwächt 
ginn ze partizipéieren, fir säi Quartier 
sech ze engagéieren a firwat och net sech 
e bësse fir Politik esou kënnen ze interes-
séieren. Mäin Noper deen ass zwar elo 
fort, ah nee, hie sëtzt do ënnen, mä 
vläicht géif et hien interesséieren, dass 
bei senger Interventioun virdrun zum Bei-
spill 100 Leit connectéiert waren déi eise 
Conseil live suivéiert hunn. Voilà, ech fan-
nen dat awer, muss ech soen, e ganz 
gudden Ufank. Ech mengen dat léisst 
hoffen, dass et awer Leit interesséiert. 
Eng Partie Formulaire déi kënnen am 
Moment schonn um Site, um www.
esch.lu erofgeluede ginn. Dat erlaabt de 
Biergerinnen a Bierger nach méi flexibel 
ze sinn an domat och Zäit ze gewannen. 
Et ass scho gesot ginn duerch d‘Plattform 
Dialogue@Esch sollen eis Awunner am 
Kader vun de PAG-Prozeduren aktiv an 
d‘Stadentwécklung mat agebonne kënne 
ginn. Jiddweree kann dann esou e For-
mulaire eroflueden a seng Recommanda-
tiounen zum PAG eraginn. Esou ass 
d‘Méiglechkeet do fir direkt Stellung 
kënnen ze huelen zu eppes wat een oder 
respektiv säi Quartier betrëfft.
Mat der Kreatioun vum Internetdéngscht 
‘Report-it’ kënnen d‘Awunner an Zukunft 
kleng Problemer mellen. Dëst bezitt sech 
méi op den Alldag. Dat heescht, wann 
engem dobaussen e Mëssel opfält wéi 
zum Beispill eng Trëttoirsplaque déi futti 
ass, da kann een dann entweder säi 
Smartphone eraushuelen, säin Tablet 
oder op dem ‘Internetsite esch.lu’ kann 
een dann esou ze soen de Problem 
‘reporten’ an op enger Kaart dann uklicke 
goen oder einfach d‘Adress uginn an 
esou melle wat de genaue Problem ass. 
Dobäi kann ee souguer och eng Foto 
maachen an déi dann och direkt héich-
luede fir dat ze weisen. De User, dee kritt 
dann en Accusé de réception an och eng 
Dossiersnummer, wou hien da ka seng 
Umeldung, seng Beschwerde suivéieren. 
D‘Sekretariat préift da wéi e Service fir de 
Problem zoustänneg ass a leet dat dann 
och weider. Och hei ass d‘Dimensioun 
vun der Transparenz mat dran, an esou 
ka jiddwereen op der Kaart kucke wou de 
Problem gemellt ginn ass, an och ob de 
Problem herno geléist ginn ass. An déi 
Persoun déi selwer de Mëssel ugemellt 
huet, déi kritt och eng Notifikatioun 
wann de Service dat opgehuewen huet. 
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Ech fannen dat ganz flott an innovativ 
Projeten, duerfir erwähnen ech se och 
hei, well ech awer denken, dass dat 
heiansdo ze kuerz kënnt an dass net 
ëmmer jiddweree weess wéi eng flott 
Servicer mer an deem Beräich als 
Gemeng hei unzebidden hunn. 
Och ze begréissen ass absolut den Aus-
bau vum HotCity Réseau. Do ass nach ze 
wëssen, dass iwwert den HotCity éisch-
tens mol d‘Internetsäit fir jiddweree gratis 
ass, genau esou wéi och d‘Säite vun den 
anere Partner bei HotCity an och all 
Awunner deen iwwregens op Eschspeed 
abonnéiert ass, huet de gratis Accès fir 
HotCity. Dat ass also e weidere Service 
dee mer eise Clienten ubidden. Also 
niewent dem gudde Präis dee mer 
schonn als Gemeng fir den Internetréseau 
ginn, ass nach e weidert gutt Argument 
fir op Eschspeed ëmzeklammen. 
Den Aspekt vun der Biergerbedeelegung 
läit mir besonnesch um Häerzen. Et ass 
wichteg, dass eis Escher Leit d‘Gefill 
hunn, dass se kënnen oder besser gesot 
däerfe matschwätzen an dat net nëmmen 
all 6 Joer wa se opgefuerdert gi wielen ze 
goen. Ech denken, dass d‘Biergerinnen 
an d‘Bierger duerch konkret Sachfroen 
aus hirem Liewensëmfeld méi einfach 
ugeschwat kënne ginn, well se eben 
direkt concernéiert sinn. Dobäi gëtt hin-
nen d‘Gefill vermëttelt mat hirer Mee-
nung nach eppes bewierken ze kënnen. 
Niewent der Participation citoyenne ass 
et och eng Beräicherung vun der 
Liewensqualitéit an d‘Méiglechkeet nei 
sozial Kontakter kënnen ze knäppen. Bei 
der Biergerbedeelegung geet et net 
drëms d‘Gemeng aus hirer Verantwor-
tung ze entloossen. Vill méi geet et ëm 
d‘Mënschen als Bierger, als opmierksam a 
sozial Acteuren déi no vir kucke fir d‘Zu-
kunft vun hirer Stad zesumme mat der 
Gemeng erneierent gestalten ze kënnen. 
An hei schwätzen ech dann och mäin 
nächste Punkt un, d‘Liewensqualitéit an 
eiser Stad. Mir mussen alles dru setzen, 
dass d‘Escherinnen an d‘Escher hei zu 
Esch wunne bleiwen an och déi zukënf-
teg Awunner, déi d‘Uni wäert unzéien, 
esou wéi och d‘Touristen hei eng flott 
Uertschaft virfanne wa se bei eis kom-
men. D‘Zentralzil ass Liewensqualitéit fir 
all d‘Altersgruppen och an Zäite vu knap-
pe Budgeten ze sécheren a fir zukënfteg 
Ufuerderunge weider ze entwéckelen. Fir-
wat ee gären an enger Stad wunnt, léisst 
sech net op Anhieb exakt bestëmmen. Fir 
deen Engen ass et vläicht de Park ëm den 
Eck. Fir deen aneren déi gutt Busver-
bindung fir op d‘Schaff a fir en Drëtten 
ass et vläicht déi kulturell Offer. Esou 
ënnerschiddlech d‘Ursaach fir d‘Sympa-
thie zu senger Wunnstad sinn, esou ent-

scheedent ass et, dass déi Stad hiren 
Awunner gutt Infrastrukturen zur Ver-
fügung stellt. Eng vielfälteg Sports-, Fräi-
zäit- a Kulturoffer, e gudden Transport-
system, propper Naturanlagen an zou-
gänglech Raimlechkeeten an Aus-
bildungsplazen, fir elo nëmmen e puer 
Aspekter ze nennen, kënnen d‘Stadliewe 
méi attraktiv gestalten.
Dir Dammen an Dir Hären, mäin nächste 
Punkt, wat soll dat eigentlech och schonn 
aneschters sinn, probéieren ech dann 
zum Schluss nach op d‘Kultur anzegoen. 
D‘Noricht, dass de ‘Kulturfestival Terres 
Rouges’ elo an engem Rhythmus vun 2 
Joer organiséiert soll ginn, ass ageschloe 
wéi eng Bomm. Et huet fir ganz vill Dis-
kussioune gesuergt. Déi Reaktiounen déi 
ech héieren hunn, an do muss ech ganz 
éierlech agestoen, déi Reaktioune sinn 
net onbedéngt vun Traueregkeet a 
Bedauere geprägt, dass 2013 keen Terres 
Rouges Festival wäert stattfannen. Au 
Contraire, d‘Leit hu Verständnis an erhof-
fe sech, dass dann elo eppes méi Neies, 
Flottes, Innovatives proposéiert gëtt. Ech 
hu mech am Conseil scho mol dozou 
geäussert, dass et deem Event un engem 
Konzept feelt, un engem roude Fuedem 
wéi een sou schéi seet, an dass einfach 
mol eng Kéier misst méi kloer definéiert 
gi wat mer eigentlech mat deem Event 
wëllen erreechen, wien eis Zilgrupp soll 
sinn? Bref, ech hunn elo net wëlles hei 
eng Diskussioun erëm doriwwer opze-
maachen, meng Meenung dozou kennt 
Dir. Vill méi wichteg ass awer vläicht nach 
ze kläre wat mam Streetfestival geschitt? 
Ob deen d‘nächst Joer och ewech fällt, 
well dat war awer e grousse Succès, well 
ëmmerhin hu si awer Kleng a Grouss an 
eis Stroossen an den Zentrum gelackelt. 
Flott fannen ech, dass mer de Projet vun 
der ‘Nuit de la culture’ bäibehalen, esou 
wéi et jo och  vum Kulturschäffen uge-
duecht gi war. Als Datum gëtt iwwregens 
de 4. Mee proposéiert an ech hoffen, 
dass mer dann och erëm vill Leit an eis 
Kulturhaiser wäerten erakréien an och an 
d‘Stroossen, an dass mer e flotte Pro-
gramm zesumme mat den Direktere vun 
den eenzelne Kulturhaiser op d‘Bee 
gestallt kréien.
Ee Begrëff deen an eiser lokaler Kulturpo-
litik dominéiert, ass de ‘Carré culturel’ a 
meng Betounung läit och hei ganz 
bewosst op Begrëff. Et ass sécherlech kee 
Geheimnis wat alles zu deem Carré herno 
soll gehéieren. Mir hunn de Musée, den 
Theater, d‘Brill Schoul, déi zukënfteg 
modern Bibliothéik a Mediathéik an eben 
och d‘Casa Italia. Dat ass e ganz ambi-
tiéise Projet an dat gesäit och bestëmmt 
herno alles ganz flott aus, wann da mol 
alles ëmgebaut, opgebaut an ausgebaut 

gëtt. D‘Fro déi sech allerdéngs hei stellt, 
an ech mengen, do sinn ech och net dat 
Eenzegt, dat ass wéini datt et dann am 
Endeffekt soll lass goen? A wat da ganz 
genau nach virgesinn ass? Do schwätzen 
ech e konkrete Fahrplang, oder wéi een 
esou schéi seet, eng Roadmap un, ob et 
do eppes gëtt an ob mer dat vläicht och 
eng Kéier kéinte proposéiert kréien, fir 
ebe genau ze gesi wéini et soll ulafen? Bis 
elo ass bekannt, dass den Termin fir 
d‘Harmonie municipale an d‘Casa Italia 
anzezéien ëmmer erëm no hanne verré-
ckelt gëtt. 
Wann ech da scho bei enger Froeronn 
sinn, zum Schluss wëll ech dann nach 
eng Fro stellen déi ech eigentlech schonn 
d‘lescht Joer a menger Budgetsried 
gestallt hunn, mä ech probéieren et nach 
eng Kéier. An zwar géif ech gär wësse 
wat mam Pavillon 5 soll geschéien? Ech 
menge mir wëssen, dass deen net konzi-
péiert ginn ass fir Joerzéngtelaang do 
stoen ze loossen. Am Moment schéngt 
dee praktesch och nëmme genotzt 
kënnen ze gi wann d‘Sonn schéngt an 
hei géif ech mol gäre wëssen ob do elo 
eng Léisung virgesinn ass, respektiv wat 
dann och do vu Choix gemaach wäert 
ginn a wéi et eigentlech mat deem Projet 
soll weidergoen.
Voilà, ech hoffen ech hunn net allzelaang 
gemaach. Ech mengen Dir sidd nach alle-
guerte wakereg a wibbelt, dat freet 
mech. Merci fir d‘Nolauschteren.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Madame Bofferding. Den nächste 
Riedner ass den Här Baum.“

Marc Baum (DÉI LÉNK): „Jo, Merci, 
Madame Buergermeeschter. Mer sinn 
effektiv mengen ech alleguer nach e bës-
se wibbeleg, obwuel de Moie schonn e 
bësse viru geschratt ass. Ech wéilt ufänke 
mam Merci, e spezielle Merci an dësem 
Fall dee méi ass wéi deen obligate vun 
deene Joere virdrun, un de Service deen 
dee Budget ausgeschafft huet, well en 
dëst Joer konfrontéiert war mat enger 
Erausfuerderung a mat enger Aufgab déi 
just als Mammutaufgab ka beschriwwe 
ginn, nämlech zwee verschidde Budgets-
modeller parallel fueren ze loossen an 
esou och ze presentéieren. 
Deen neie Budgetsmodell huet menger 
Meenung no Vir- an Nodeeler. E Virdeel 
ass sécherlech deen, datt en d‘Liesbarkeet 
vum Budget selwer erliichtert, doduerch 
dass Poste méi regroupéiert sinn an och 
méi verständlech regroupéiert sinn. Et 
huet an dësem Fall dëst Joer awer nach 
den Nodeel, datt et schwéier just ver-
gläichbar ass mat dem Budget vum 
leschte Joer, well einfach d‘Posten anescht 
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regroupéiert sinn an doduerch gëtt et 
ganz schwiereg, oder war et relativ 
ustrengend fir dat kënne wierklech mat-
eneen ze vergläichen. Ech mengen, datt 
deen neie Budgetsmodell awer och nach 
en anere klenge Problem huet. Et ass u 
sech e liberale Modell vu Presentatioun 
an obwuel doduerch natierlech seng Lies-
barkeet méi an d‘Luucht geet, ass et och 
eng Gefor, well et ass en Instrument wat 
och ka mëssbraucht ginn. Wann zum Bei-
spill aus deem neie Budgetsmodell ervir-
geet, datt de Waasser- an Ofwaasserpräis 
zu Esch net käschtendeckend ass, dann 
ass d‘Gefor ganz grouss, datt een doraus-
ser en Instrument mécht fir nozeweisen, 
datt de Waasser- an Ofwaasserpräis nach 
weider misst an d‘Luucht gesat ginn. Ech 
hoffen natierlech, datt dëst net geschitt. 
A wann et sollt geschéien, datt en anere 
Modell applizéiert gëtt, deen och an ane-
re Gemenge scho proposéiert ginn ass an 
dee mir och proposéiert hu vun engem 
gestaffelte Waasserpräis. 
Et sinn awer och aner Beräicher, wéi zum 
Beispill d‘Parkraumbewirtschaftung wou 
den Här Hinterscheid a senger Mäerz-In-
terventioun jo gesot huet, datt et drëm 
géif goen déi käschtendeckend ze maa-
chen, wou een och erausfënnt, datt déi 
nach ganz wäit dovunner ewech ass 
käschtendeckend ze sinn. Ech wäert awer 
herno méi genau nach op dee Punkt 
agoen.
Madame Buergermeeschter, ech war 
angenehm iwwerrascht leschte Freideg 
vun Ärer Interventioun, besonnesch vum 
Ufank vun Ärer Interventioun a vum Titel 
vum Budget deen Dir presentéiert hutt. 
En Titel deen am Géigesaz zu deene Joere 
virdru mech dës Kéier mol eng Kéier net 
un en IKEAsKatalog erënnert huet oder 
un e Werbeslogan, mä wierklech méi ze 
dinn hat mat der Realitéit vun Esch. An 
esou huet och Är Introduktioun ugefaan-
gen. Et huet ugefaangen...“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„An du war et eriwwer.“

Marc Baum (DÉI LÉNK): „Gelift? 

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Nee, et ass an der Rei. Ech ginn esou 
seele vun Iech gelueft, dass ech elo 
mengen, wat kënnt als nächst.“

Marc Baum (DÉI LÉNK): „Jo, jo, Dir hutt 
ugefaangen an Ärer Introduktioun, am 
Géigesaz zur Praxis aus deene Joere vir-
dru vläicht, iwwert d‘Realitéiten ze 
schwätzen, d‘finanzpolitesch Realitéit mat 
där Esch konfrontéiert ass an déi sozial-
politesch Realitéit. Net méi spéit wéi op 
der éischter Säit scho schwätzt Dir vun 

deene soziale Problemer déi et hei zu 
Esch ginn. An dat ass, mengen ech, ganz 
wichteg wann ee wëll e Budget opstellen 
dee jo eng Guideline soll si wéi een 
domatter ëmgeet. Duerno hutt Dir eng 
Stonn laang de Budget presentéiert an 
Dir hutt ofgeschloss mat enger Kon-
klusioun déi ech och erëm gedeelt hunn. 
Nämlech déi doranner bestanen huet ze 
soen, datt déi nächst 2, 3 Joer kruzial Joe-
re fir d‘Stad Esch wäerte sinn. 
Woumat ech awer e bëssen e Problem 
hat, dat war dat wat tëschent der Intro-
duktioun an der Konklusioun war. An ech 
hunn Iech intensiv nogelauschtert an och 
nogeliest wat dann hei déi eenzel Projete 
sinn déi virgestallt ginn an ech sinn 
ëmmer méi zur Konklusioun komm, datt 
ech mech gefrot hunn, mä wou ass do 
d‘Fleesch? Wou ass do déi politesch Linn? 
Wou soll dat ganzt Schëff, wat duerchaus 
och problematesch ass, wou soll dat his-
teieren? A wa virdru gesot ginn ass vum 
Här Zwally, zu Recht mengen ech, datt 
dëse Budget virun allem doranner 
besteet, datt schonn entaméiert Projete 
weider gemaach ginn, an éischter Linn, 
datt verschidde Projete, wou mer och 
schonn hei am Gemengerot 2012 pre-
sentéiert kruten, datt déi elo dann ulafen, 
esou huet mech e bëssen, aus deem Bud-
get huet mir e bëssen déi politesch Linn 
eraus gefeelt déi een hätt missten hunn, 
wann een déi Erausfuerderungen déi 
d‘Stad Esch muss meeschteren, wann een 
déi wëllt ugoen. Dës Erausfuerderungen, 
wann ee seet, datt d‘Ambitioune vun 
deem Budget deenen Erausfuerderunge 
vun der Stad net gerecht gëtt, da muss 
een déi Erausfuerderung och benennen. 
Ech wëll dat maachen an ech mengen et 
sinn der an éischter Linn véier. 
Dat éischt ass, Esch wiisst. Dat ass eng 
Evidenz, eng politesch gewollte Situa-
tioun, datt Esch permanent méi Awunner 
kritt. A mat deene méi Awunner bedeit 
dat, méi Infrastrukturen. Et bedeit 
Schafung vu Wunnraum, Organisatioun 
vu Wunnraum. Et bedeit eng nei Urbani-
séierung, neie Schoulraum, nei Obliga-
tiounen déi d‘Gemeng muss iwwerhue-
len, och nei Personal wat se doduerch 
muss astellen. Dat ass eng vun deene 
groussen Erausfuerderungen déi, wann 
ee kuckt wéi d‘Entwécklung vun deene 
leschte 6, 7 Joer war, wou d‘Stad am 
Fong ëm 25%, seng Populatioun ëm 
25% gewuess ass, ass dat eng Erausfuer-
derung déi u sech scho géif duergoe fir 
daagesfëllend ze sinn.
Esch huet awer nach aner Erausfuerde-
rungen an dat ass d‘sozial Situatioun déi 
och ugeschwat ginn ass. Mir hunn hei zu 
Esch en iwwerduerchschnëttlech héije 
Chômagetaux. Mir hunn en iwwer-

duerchschnëttlech héije Jugendchômage-
taux. Mir hunn en iwwerduerchschnëtt-
lech héijen Taux vu Leit déi op den RMG 
ugewise sinn. D‘Madame Spautz gëtt net 
midd ëmmer erëm drop hinzeweisen, 
datt d‘Situatioun am Office sociale, datt 
déi Leit déi Demandeure sinn, datt déi 
Leit déi Demandeure si vu Sozialwunnen-
gen, datt déi Zuel vun deene Leit ëmmer 
méi an d‘Luucht geet an datt finalement 
déi sozial Indicateure vun der Stad Esch 
no ënne weisen. An et gesäit net esou 
aus, op Landesplang, wéi wa sech dat 
d‘nächst Joer ëmdréine géif. Och dat ass 
eng enorm Erausfuerderung, déi och fir 
sech eleng scho géif duergoe fir den Dag 
ze fëllen.
Dobäi kënnt déi drëtt, dat ass datt d‘Uni-
versitéit op Esch kënnt an Esch an engem 
Strukturwandel ass, an engem Struk-
turwandel ass, dee wichteg ass fir d‘Zu-
kunft fir d‘Stad Esch, fir d‘Economie vun 
der Stad Esch an deen och wichteg ass, 
well am Fong nieft deem historeschen 
Esch en neit gewuessend Esch entsteet 
wat et gëllt anzebannen, datt dat net 
eppes à part ass. Dat ass déi drëtt grouss 
Erausfuerderung déi och net schlecht ass.
An déi véiert ass déi allgemeng finanziell 
Situatioun déi zu Esch net roseg ass. A 
mir hunn net déi Virdeeler déi aner 
Gemengen hunn, déi awer och net katas-
trophal ass. An dat mengen ech, muss 
een och soen. 
Zu de Finanzen, fir vun hannen da vläicht 
unzefänken, wëlle ech Folgendes soen. 
D‘Madame Buergermeeschter ass zu 
Recht drop agaangen, datt deen Austeri-
téitsbudget vun der Regierung gravéie-
rend...“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Esou hunn ech en awer net genannt, 
Här Baum.“

Marc Baum (DÉI LÉNK): „Nee, esou hunn 
ech e genannt.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Ah jo, nee, dat wëll ech awer hei kloer 
stellen.“

Marc Baum (DÉI LÉNK): „Dir hutt gesot, 
datt de Budget vun der Regierung, deen 
ech als Austeritéitsbudget interpretéieren, 
datt dat e Budget ass deen zu engem 
ganz groussen Deel op d‘Käschte vun de 
Gemenge geet. 2% vum ICC als Solidari-
téitsbäitrag mécht d‘Zomm vu 600.000 
€ aus déi der Escher Gemeng feele wäer-
ten. D‘Subventionementer vu Studen-
tewunnengen, vu soziale Wunnenge ginn 
erof. Et gëtt och ëmmer erëm richteg 
gesot, datt regional Aufgaben déi d‘Stad 
Esch huet, net genuch gewürdegt ginn, 
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datt se net genuch subventionéiert ginn, 
datt dat souwuel um Niveau ass vun een-
zelnen Institutiounen, wéi den Theater, 
de Conservatoire, wou d‘Kontributioun 
vum Stat ëmmer d‘selwecht bliwwen ass, 
ëmmer op deem selwechten Niveau 
bliwwen ass a par contre d‘Aufgabe vun 
deenen Institutioune gewuess sinn. An 
natierlech wann een e regionalen Zen-
trum ass, huet een och Infrastrukturkäsch-
ten, et huet een Encadrementskäschten 
och vun aneren Institutiounen. A mir 
hunn heibannen ëmmer erëm d‘Unani-
mitéit wa mer iwwert déi dote Froe 
schwätzen. Dat ass awer e bësse paradox 
wann een d‘Unanimitéit huet, an d‘Ver-
trieder vun der chrëschtlech-sozialer Vol-
lekspartei an d‘Komerodinnen an d‘Ko-
merode vun der lëtzebuergescher sozia-
listescher Aarbechterpartei, och ëmmer 
richteg doropper hiweisen, da stellt sech 
awer d‘Fro firwat sech näischt ännert. An 
ech mengen, datt déi zwou Parteien déi 
och Regierungsverantwortung iwwerhue-
len, datt et net duergeet an de 
Gemengen ëmmer erëm drop opmierk-
sam ze maachen, datt dat net geschitt an 
dann awer an deenen néidege Gremien 
net intervenéiert, datt sech wierklech 
eppes ännert. Dat fannen ech bedauer-
lech. 
Wann ech virdru gesot hunn, datt d‘Fi-
nanzsituatioun net roseg ass an awer och 
net dramatesch, da muss ee gesinn, datt 
deen Emprunt dee mer ophuelen, 
duerchaus am Beräich vun deem ass wat 
eng Gemeng oder wat eng Stad wéi Esch 
verdroe kann. De Scholdendéngscht 
deen eng Gemeng mécht ass och en 
anere wéi de Scholdendéngscht deen de 
Stat mécht. Well eng Gemeng hëlt net 
nëmmen Emprunt op, mä e bezilt och 
Kapital zréck. Dat heescht, déi 
Gesamtzomm vun 20 Mio muss ee 
souwisou diminuéiere vun där Zomm déi 
am lafende Joer u Kapital zeréckbezuelt 
gëtt. An dann ass dat wat bleift, an dat 
sinn Interêten an do ass den Taux bäi, am 
Moment ass de Montant bei ronn 1,5 
Mio an dat ass en rapport zu de Recettes 
ordinaires, mengen ech, e ganz verträgle-
chen.
D‘Fro ass awer wann een drop ugewisen 
ass en Emprunt opzehuelen, ass d‘Fro 
natierlech, mä leeft eventuell eppes 
schief? Sinn d‘Dépensen ze héich? Res-
pektiv, sinn d‘Recetten ze niddreg? D‘Dé-
pensën, mengen ech, sinn am Fall vun 
der Stad Esch a mat deenen Erausfuerde-
rungen déi virdru beschriwwe gi sinn, net 
ze héich. Definitiv net. Wann et e Pro-
blem gëtt, dann ass et um Niveau vun de 
Recetten. Duerfir hu mer als Lénk och 
begréisst wéi dëse Schäfferot dann op de 
Wee gaangen ass an de Feeler, deen hien 

an de Joere virdru gemaach huet fir den 
Taux vun der Gewerbesteier erofzesetzen, 
fir dee Feeler erëm réckgängeg ze maa-
chen an eropzesetzen op en Taux vu 
325%. A mir kéinten eis souguer ganz 
gutt virstellen, datt sech d‘Prosud-Ge-
mengen an deem Effort géife weider 
goen a sech un den Taux vun der 
Gemeng Déifferdeng, dee bei 350% läit, 
kéint alignéieren.
Eng aner Quell vu Recetten déi an eisen 
Aen net genuch ausgeschöpft gëtt, dat 
ass den Impôt foncier. Sécherlech gëtt et 
do och eng, an éischter Linn, eng natio-
nal Verantwortung, mä ech mengen och, 
datt d‘Escher Gemeng d‘Méiglechkeet 
hätt deen Impôt foncier an d‘Luucht ze 
setzen. Et ass eng Grondsteier déi de 
Besëtz betrëfft. Et ass am Fong eng Kapi-
talsteier op Immobilien, wann een et 
esou wëll huelen. Se betrëfft just d‘Pro-
priétairen. Se betrëfft net d‘Locatairen a 
se ass am Moment esou ridicule niddreg, 
datt wann ee se substantiell géif erhéijen, 
kengem Proprietaire mengen ech géif en 
Zacken aus der Kroun falen an trotzdem 
de Gemengebudget nei Recetten hätt. 
Ech mengen och datt d‘Personalkäschte 
vun der Stad Esch net ze héich sinn. Déi 
Zuelen oder dee Prozentsaz vu 57% deen 
ugefouert gëtt, dat ass een, deen awer an 
de Parage vun deenen ass wat och d‘No-
peschgemengen hunn. An et muss een 
dobäi awer soen, datt d‘Escher Gemeng 
e Personalopwand huet, dee méi grouss 
ass a verschiddene Beräicher a Servicer 
ubitt déi méi vaste si wéi dat d‘Nopesch-
gemenge maachen. An duerfir mengen 
ech, datt dee Prozentsaz vu 57% net ze 
héich ass an ech mengen net, also ech 
mengen datt déi zentral Fro déi ass, datt 
ee sech soe muss wéi ee Service public 
wëllt een a wéi finanzéiert een dee fir eng 
Stad déi wiisst an déi duerch dat Wues-
sen Obligatiounen huet. Wat net heescht, 
datt een zu all Moment soll am Kader 
vun engem dann hei ze presentéierenden 
Organigramm oder am Kader vun Iwwer-
préiwe vu Fonctiounskäschten, ëmmer 
soll kucke fir esou efficace wéi méiglech 
ze wirtschafte mat Personal an natierlech 
och mat deem Material wat dat Personal 
benotze muss. An dat ass awer mengen 
ech, onofhängeg vun enger Krisesitua-
tioun. 
Wann ech virdru gesot hunn, datt ech 
mengen, datt verschidden Erausfuerde-
rungen déi der Stad Esch gestallt sinn, 
datt dëse Budget deem net ganz gerecht 
gëtt, da wëll ech op den Niveau elo kom-
me vu Sozialpolitik a Beschäftegungspoli-
tik. Ech fänke mat eppes Positivem un. 
Dëse Schäfferot ass higaangen an huet 
zwou wichteg Initiative geholl fir géint 
Jugendchômage virzegoen, wéi d‘Mada-

me Bofferding dat virdrun och scho rich-
tegerweis beschriwwen huet. Et ass 
 d‘Escher Holzmanufacture zesumme 
mam Co-labor an den Escher Geméiss-
gaart zesumme mam CIGL. Dat si wich-
teg Initiativen déi awer als Initiativen 
ëmmer nëmmen e Rettungsreef duerstel-
len, well et sinn och prekär, et si Mesu-
ren, Beschäftegungsmesuren, et si keng 
fest Aarbechtsplazen déi do entstinn, mä 
et ass wichteg fir Leit wann een e Jugen-
dchômage huet vu 25% fir Leit opzefän-
ken an en Usaz vu Perspektiv kënnen ze 
bidden. 
Wat a mengen Aen duerfir awer méi feelt 
wéi déi Interventions d‘urgences, wéi ech 
déi Beschäftegungsmesurë géif nennen, 
ass eng gezielte Beschäftegungspolitik 
vun der Escher Gemeng. An dorënner 
verstinn ech eng Zort vu volontariste-
schen Initiative fir deem Déclin vun der 
Stolindustrie, der Tatsaach, datt mer awer 
nach ëmmer eng Aarbechterstad si mat 
engem ganz groussen Undeel vu Leit déi 
net déi héchste Schoule gemaach hunn, 
fir deem konsequent entgéint ze wierken. 
An d‘Uni eleng ass net d‘Wonnermëttel 
do dergéint an et bräicht aner Initiative 
wéi se och schonn an der Vergaangen-
heet benannt gi sinn. Et war d‘Initiativ 
vun engem Handwerkerhof, déi als Idee 
kurséiert ass a wat awer fale gelooss ginn 
ass, well zu där Zäit, wéi den Här Hinter-
scheid d‘lescht Joer erkläert huet, keng 
Réponse um Marché fonnt ginn ass. Ech 
mengen awer, datt dat eng Idee ass déi 
een an där doter oder an enger modifi-
zéierter Form awer erëm sollt opgräifen, 
well d‘Situatioun huet awer och chan-
géiert an deene leschte Joeren. Respektiv, 
ech mengen, datt d‘Gemeng och méi 
volontaristesch misst virgoen a Richtung 
fir, datt déi Aarbechtsplazen déi um Bel-
val entstinn, déi net nëmmen héich qua-
lifizéierter sinn, zwar ganz vill, mä awer 
och anerer. Doduerch datt Shopping 
Centeren entstinn, doduerch datt Restau-
ratioun entsteet, datt d‘Gemeng méi 
volontaristesch misst higoen a kucken, 
datt déi Aarbechtsplazen déi do entstinn, 
datt och d‘Escher Populatioun dovunner 
profitéiere kann. Do ginn et Initiativen 
am Ausland deen een adaptéiere kann, 
wéi zum Beispill eng Maison de l‘Emploi, 
wou ee bewosst kuckt fir zesumme mat 
Entreprisen hei zu Esch géint de Chôma-
ge zesumme virzegoen. Wat méi ass wéi 
déi Idee vun där Foire Job-Vacancies. Wat 
awer eng gutt Initiativ ass, déi ech och 
ënnerstëtzen. Mä wat awer méi kohärent 
a méi konsequent méi wäit géif goen. 
An dann erlaabt mer vläicht eng kleng 
Klammer opzemaachen. Virun enger Zäit 
huet, virun engem Joer huet Arcelor Mit-
tal bekannt ginn, datt Arbed Schëffleng – 
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et heescht zwar Arbed Schëffleng mä et 
ass am Fong zum gréissten Deel op 
Escher Terrain – hir Dieren op onbestëm-
mten Zäit zou mécht. Mir wëssen entre-
temps datt déi onbestëmmten Zäit 
ëmmer méi laang gëtt an datt se ëmmer 
méi definitiv wäert ginn. Dëst ass an eisen 
Aen e Skandal, am Bewosstsinn dovun-
ner, datt et Etudë ginn, oder eng Etude 
gëtt, déi vun Arcelor Mittal zesumme mat 
de Gewerkschaften a mat der Regierung 
selwer an Optrag ginn ass, Laplace, déi 
ganz kloer seet, datt et méiglech wier 
Arbed Schëffleng weider fueren ze loos-
sen, mat engem minimalen Invest, datt 
et souguer méiglech wier Arbed Schëff-
leng, wann et ausserhalb vum Grupp 
Arcelor Mittal géif weidergoen, datt et 
esou eng Iwwerliewenschance hätt. An 
dee Laplace Rapport, deen zwar net 
public ass, wou d‘Press awer monter 
draus zitéiert, kënnt zur Konklusioun: ‘Il 
ne fait aucun doute que Schifflange puis-
se redevenir rentable (...) L‘usine de 
Schifflange ne souffre d‘aucun handicap 
structurel et possède de réels autouts.’ 
Dat ass eng liberal Wirtschaftsprüferboîte 
aus Paräis déi zu deenen dote Konklu-
sioune kënnt. An d‘Arbed, wann een dat 
nach ëmmer esou nennt, d‘Stolindustrie 
ass keng Vergaangenheet zu Esch an ech 
mengen, datt een och op kommunalem 
Plang alles sollt drusetze wat a senge 
Fäeg keete steet fir ze kucke fir eng Oppo-
sitioun dozou op d‘Been ze kréien an 
dofir ze suergen, datt mir weider e 
 Produktiounsstanduert Esch/Schëffleng 
hunn. 
Zweetens, zweete Punkt wou ech 
mengen datt et och zesummenhänkt mat 
der sozialer Situatioun, datt dëse Schäffe-
rot den Erausfuerderungen net gewuess 
ass, dat ass  d‘Schoulpolitik an domatter 
och verbonnen d‘Maisons Relais. An dëse 
Budget ass en rapport zu deem wat déi 
Budgete virdrun duergestallt hunn, déi 
awer scho problematesch waren a 
mengen Aen, e Réckschrëtt. Ech wëll Iech 
erkläre firwat ech dat esou gesinn. Esch 
wiisst, hu mer festgestallt. Esch huet als 
Schoulen historesch Altlaaschten, wéi se 
och scho beschriwwe gi sinn. Dat 
heescht, Gebaier déi al sinn an déi an 
engem deelweis ganz schlechten Zou-
stand sinn an déi renovéiert musse ginn. 
An der Vergaangenheet sinn zwar ganz 
vill Sue vun der Escher Gemeng inves-
téiert ginn an d‘Renovatioun an an 
d‘Schafung vun neiem Wunnraum. Awer 
ech schléisse mech deene Reflexioune 
vum Här Zwally un, datt ech mer d‘Fro 
stellen, a wéiwäit mer elo an enger Situa-
tioun sinn, datt et nach ëmmer e Manque 
criant vu Schoulraum gëtt. Well Esch 
wiisst! Well eleng dëst Joer, wann 800 nei 

Leit op Esch wunne kommen, dorënner 
sinn 80 Schoulkanner. 80 Schoulkanner 
bedeit 6 nei Klassesäll. Dat bedeit op 4 
Joer gerechent eng nei Schoul. Am 
Moment si mer an deem Modus vu 
Wuesstem. Mengen ech, datt ee sech 
hätt missten d‘Fro stellen, ob een net mat 
deene selwechte Suen oder vläicht nach 
mat enger Onz Engagement méi, awer 
kee verréckten Engagement méi, net 
fäerdeg bruecht hätt méi Schoulraum ze 
schafen andeem een et anescht organi-
séiert hätt. Andeem een och déi Suen déi 
ee kritt hätt fir de Bau vun neie Schoulen, 
well do kritt ee Suen, datt een dat vir-
gezunn hätt a parallel herno ugefaangen 
hätt, wann d‘Situatioun e bësse méi ent-
laascht wier, fir dann den ale Schoulraum 
successiv ze erneieren. Ech mengen, datt 
dat eng Solutioun gewiescht wier, iwwert 
déi een nodenke misst. Am Moment ass 
et esou, datt mer ëmmer méi op modu-
laire Schoulen zeréckgräifen, Modul-
schoulen zeréckgräife mussen. Ech 
mengen net, datt de Schäfferot, och 
wann hie seet dat si keng Containere 
méi, wou hien och Recht huet, mä ech 
mengen net, datt déi Solutioun déi am 
Moment do ass eng zefriddestellend ass. 
Och net fir de Schäfferot. Also, datt et 
eng provisoresch ass. A wann et e Provi-
sorium ass, da stellt ee sech awer d‘Fro 
mä wéini hält dee Provisorium op a wat 
ass d‘Perspektiv. An do kommen ech zu 
deem zentrale Punkt wou ech mengen, 
datt de Schäfferot där Erausfuerderung 
net gewuess war an der Vergaangenheet 
an och an dësem Budget erëm net. Et 
gëtt keng, a mengen Aen, keng serieux 
Schoulraumplanung hei zu Esch. An dat 
huet déi néfaste Konsequenzen déi mer 
gesinn. Datt Moduler op Parkinge gebaut 
ginn, déi dann emzäunt ginn, wou 
Kanner da méi oder manner ad hoc hige-
sat ginn, wou se da mussen iwwer vill 
befuere Stroosse goe fir zu hirer Maison 
Relais ze kommen an et gëtt keng 
kohärent Planung op deem dote Gebitt. 
Dir hutt zwar Recht wann Dir sot, ma och 
dëst Joer investéiere mer iwwer 10 Mio, 
an Dir nennt Renovatiounsprojeten, wéi 
zum Beispill de Bruch deen elo nei ufänkt, 
respektiv anerer wou Aarbechten déi 
entaméiert ginn, weider gefouert gi sinn. 
Mä et fält och erëm op, datt zwou weider 
Modul-Solutiounen, Container-Solutiou-
ne gesicht gi sinn oder hu misste gesicht 
ginn, am Fall vu Léon Jouhaux wou en 
zwar bestoenden, wou schonn e bestoen-
de Provisorium, well dat war e Container, 
elo ersat gëtt duerch en neie Provisorium, 
wou ee gesäit datt dat wéineg nohalteg 
ass. An d‘Beispill vum Neiduerf. 
An dann d‘Zentrumsschoul, déi ominéis. 
Et muss ee wierklech soen déi ominéis, 

well vun där Zentrumsschoul gëtt elo 
schonn esou laang geschwat, datt ech 
awer net schlecht gestaunt hu wéi ech 
am Rapport deen heite Saz gelies hunn: 
‘Die Gesamtanalyse der Arbeitsgruppe’ –  
Schoulen, Raim – ‘hat ergeben, dass die 
Schaffung zusätzlichen Schulraums im 
Zentrum noch nicht abgeschlossen ist.’ 
Entschëllegt, da si mer op deem Punkt 
wou mer och scho viru 4 Joer waren, datt 
mer soen, mir brauchen eng Zentrums-
schoul. An dat kann awer net d‘Resultat 
si vun der Analys vun där doter Grupp, 
datt mer op deem selwechte Punkt si wéi 
viru 4 Joer. A scho virun 3 Joer hate mer e 
Kredit Planifikatioun Zentrumsschoul am 
Budget stoen. Net vun 10.000 € mä vun 
300.000 € war dat déi Zäit. Dat war am 
Budget 2010. Am Rectifié d‘Joer drop war 
0. Am Budget 2011 stoungen nach 
50.000 € dra fir eng nei Zentrumsschoul. 
Am Rectifié 2011 war 0. An am Budget 
2012 waren iwwerhaapt keng Sue méi 
virgesi fir eng Zentrumsschoul an duerfir 
war och am Rectifié natierlech konse-
quenterweis keng dran. An elo komme 
bescheiden 10.000 € am Budget 2013 fir 
eng nei Zentrumsschoul. Also, wann een 
eppes muss soen oder ee Beispill muss 
weisen, datt déi Schoulraumplanung hei 
zu Esch op eng, a mengen Aen, drama-
tesch Aart a Weis net fonctionnéiert, 
dann ass et dat dote Beispill. 
Virun allem datt all déi Provisorien keng 
wierklech Perspektiv bidden, keng wierk-
lech Perspektiv, datt ee seet, ma 2015 si 
mer do. 2017 si mer do, 2019 si mer do, 
an et kann een all Provisorium a Kaf hue-
len, wann ee weess wou et hiféiert. Awer 
dat feelt komplett. Dat feelt komplett. 
Dat selwecht gëllt an engem anere Mooss 
fir d‘Maisons Relais. Hat dëse Schäfferot 
nach d‘Absichtserklärung virun engem 
Joer fir ze soen, datt et d‘Zil wier eng flä-
chendeckend ëffentlech Ganzdaagsbe-
treiung a Form vu Maisons Relais, esou 
vermëssen ech an dësem Budget och all 
nei Idee, all nei Posten, all nei Planifika-
tioun vun enger Maison Relais. 
Wat duerfir awer dra steet, an ech weess, 
datt dat net op Unanimitéit heibanne 
stousse wäert, dat ass de Leisure Center 
op Barbourg, also an der Hiehl. Ech wëll 
och drun erënneren, datt an der Zäit 
gesot ginn ass, d‘Escher Gemeng hätt an 
der Hiehl keng Terraine fir eng Schoul ze 
bauen, duerfir huet se bei der CFL 
gelount. Fir e Leisure Center fir Studen-
ten ze bauen hu mer awer op eemol eng 
Plaz. Déi Fro déi ech mer stelle bei deem 
Leisure Center fir Studenten, et ass en 
Zungenbrecher, déi Fro déi ech mer 
stellen, et ass eng Institutioun déi sech 
primär u Studente riicht an et ass eng 
para-universitär Struktur. An déi Fro déi 
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ech stellen, ass, ass dat wierklech, bei 
deene groussen Erausfuerderungen déi 
d‘Stad Esch huet, ass dat eng kommunal 
Aufgab fir e Leisure Center fir Studenten 
ze finanzéieren? Selwer komplett ze 
finanzéieren? Mat Fräizäitaktivitéite fir 
Studenten, mat Sportaktivitéite fir Stu-
denten, am Bewosstsinn dofir datt zu 
Esch awer eng Sportshal feelt. Déi feelt 
einfach. An hätte mer net besser, d‘Fräi-
zäitaktivitéiten oder Strukture fir Fräizäit- 
a Sportaktivitéiten ze baue fir eis Popula-
tioun? A wa mer d‘Studenten als Bierger 
à part entière gesinn, ma da sinn déi 
natierlech och vun de Studente benotz-
bar, évidemment. Mä komm mir ginn an 
déi Richtung, da komm mir ginn an déi 
dote Richtung wéi datt mer eppes baue 
wat awer e Geroch vun Exklusivitéit huet. 
An dann domatter verbonne mat der Fro, 
ass dat eng kommunal Aufgab, ass natier-
lech verbonnen d‘Fro, muss dat eng Prio-
ritéit vun der Gemeng sinn? Ass dat elo 
wierklech esou wichteg, datt angesichts 
vun der problematescher Situatioun déi 
mer hunn, datt d‘Escher Gemeng do 
esou e Leisure Center baut? 
Madame Buergermeeschter, den Här 
Zwally ass och virdrun drop agaangen, 
mir hunn an deene leschte Joeren ëmmer 
erëm drop higewisen, oder eist Onver-
ständnis gewise firwat d‘Gemeng net vill 
éischter higaangen ass zu engem Zäit-
punkt wou se nach zu 100% subventio-
néiert ginn ass fir studentesche Wunn-
raum ze schafe vu Säite vun der Gemeng 
hier? Et ass mir oder dat ass eis an der 
Vergaangenheet ëmmer erëm net age-
liicht firwat d‘Gemeng do net wesentlech 
méi proaktiv ass, wuelwëssend datt se 
alles vum Stat erëm kritt an och de Loyer 
weider akasséiere kann. Elo si mer an 
enger Situatioun wou déi Subventioun 
zeréck geschrauft ginn ass an elo effektiv 
entwéckele mer Budgete wou och dra 
steet Acquisitioun vun neiem studente-
sche Wunnraum, wat virdrun an där 
doter Form net de Fall war. Mir sinn 
natierlech frou, datt déi Investissementer 
endlech geschéien, mä mer mengen datt 
se iwwerfälleg sinn. D‘Escher Gemeng 
hätt do scho vill méi laang a vill méi 
proaktiv misste virgoen. A mer bedaueren 
awer och e bëssen, datt doduercher de 
Budget vun de Sozialwunnenge gedeelt 
ginn ass. Virdru war et esou, datt fir d‘Ac-
quisitioun am leschte Budget, fir d‘Acqui-
sitioun vu Sozialwunnenge stoungen 1,1 
Mio € zur Verfügung. Elo sinn déi Sue 
gedeelt ginn, de Montant ass d‘selwecht 
bliwwen, mä d‘Sue si gedeelt ginn. Et 
sinn elo 550.000 € just nach fir Sozial-
wunnengen a 550.000 € fir Studen-
tewunnengen do. A mir mengen, datt et 
nach ëmmer noutwenneg ass och an der 

Stad Esch soziale Wunnraum ze schafen, 
wat déi Kritik un den anere Gemengen, 
déi berechtegt ass, net schmälert. 
Da wëll ech nach op een, zwee kleng 
Punkten zeréckkommen iert ech zu 
menger Konklusioun kommen. Et ass vir-
drun och ugeschwat ginn, de PPP. Déi 
Projeten, den Här Hinterscheid ass elo net 
do, déi Projeten déi mer – hie kuckt 
dobaussen, ma jo da wäert hie mech jo 
och hoffentlech gesinn an héieren – déi 
zwee Parkhaiser hei ënnert dem Stadhaus 
an déi op der Brill Plaz wou mer d‘lescht 
Joer scho ganz hefteg kritiséiert hunn, 
datt se esou staark am  Defizit sinn a wou 
mer verséchert krute bei der leschter 
Budgetsried, zwou Saachen. Dat éischt, 
2012 si mer am Parking ënnert dem 
Stadhaus voll am Businessplang. Dat ass 
wuertwiertlech, voll am Businessplang. 
Dat hutt Dir am Mäerz, hunn ech och 
nogekuckt, am Mäerz gesot wéi mer 
iwwert d‘Parkraumbewirt schaftung disku-
téiert hunn. Elo stellen ech awer fest, 
wann ech de rektifizéierte Budget vun 
2012 kucken, stellen ech fest, datt esou 
voll a staark mer guer net kënnen am 
Businessplang leien, well ëmmerhin déi 
stolz Zomm vun 300.000 € Defizit nach 
ëmmer doranner steet. An do freet ee 
sech, mä wéi ass dat méiglech? Well 
2011 op de Konten hate mer just en Defi-
zit vun 260.000 €. Dat heescht den Defi-
zit hei am Stadhaus ass weider an 
d‘Luucht gaangen. Wéi ass dat méiglech? 
Wéi ass dat méiglech wann ee voll am 
Businessplang ass? Dat ass déi eng Fro. 
An déi aner Fro ass, bei der Brill Plaz hu 
mer op de Konten 2011 en Defizit vun 
iwwer 860.000 € gehat an do stelle mer 
am rectifizéierte Budget 2012 fest, datt 
och deen Defizit geklommen ass vun 
860.000 op 1,2 Mio €. Den Defizit vun 
deene leschten 2 Joer fir de Parking Brill 
beleeft sech op 2 Mio €. Dat ass stramm. 
Dat ass ganz stramm, besonnesch wann 
ee weess, datt d‘Garantie insgesamt just 
fir knapps iwwer 10 Mio ass, ass dat ganz 
ganz stramm. Et beweist mengen ech, 
oder et weist mengen ech ganz gutt, datt 
déi dote Forme vu PPP déi agaange sinn 
am Fong just engem gehollef hunn, dat 
ass deem Privaten deen dat gebaut huet. 
Soss mengen ech, net wierklech iergend-
engem. Ech wëll nach op zwou Remar-
quen agoen, op dat wat gesot ginn ass 
zu Südstroum. Déi allgemeng Remarque 
vum Här Codello iwwert d‘Liberaliséie-
rung, där muss ech natierlech ganz hef-
teg widderspriechen. Well wann et ee 
Beräich gëtt wou ee wierklech gesäit, 
datt d‘Liberaliséierung just dozou 
gefouert huet, datt europawäit d‘Präisser 
massiv an d‘Luucht gaange sinn, dann 
ass et ...”

Daniel Codello (LSAP): “Ausser hei zu 
Esch!”

Marc Baum (Déi Lénk): “Entschëllegt, 
d‘Präisser sinn och hei zu Esch an 
d‘Luucht gaangen an et ass elo fir 
d‘éischt wou se mol eng Kéier ëm 3 ct 
erofginn. Also, dat huet awer näischt mat 
der Liberaliséierung u sech ze dinn. Dat 
sinn normal Fluktuatiounen. Also dat ass 
awer net d‘Resultat vun der Liberaliséie-
rung. Sou, éischtens. Zweetens, sinn ech 
awer am Géigesaz zum Här Zwally net 
der Meenung, datt een hätt sollen den 
An- a Verkaf vu Stroum ofginn. Ech 
mengen, datt dat e ganz wichtegt Instru-
ment ass wat d‘Gemeng Esch huet via 
Südstroum a wou Südstroum selwer – an 
ech sinn iwwerzeegt de President vum 
Conseil de surveillance vu Südstroum, 
den Här Weidig, wäert bestëmmt och 
drop agoen op déi dote Fro – a Süd-
stroum ass doduerch selwer fäeg en öko-
nomeschen Acteur ze sinn, selwer fäeg 
Investitiounen ze maachen. An doduerch 
datt mir als Gemeng d‘Kontroll driwwer 
hunn, kënne mer déi Investitioune gui-
déieren an engem Sënn vun enger ökolo-
gescher Nohaltegkeet déi mer wëllen. 
Déi mer net hätten, wa mer et aus eisen 
Hänn ginn hätten. 
(Tëscheruff vum Här Codello)
Also tëschent engem Succès an enger 
Successstory ginn et awer nach Ënner-
scheeder, Här Codello. Südstroum ass déi 
eenzeg gréisser Boîte déi nach an ëffent-
lecher Hand ass a se schafft am Moment 
ganz gutt. Se schafft och profitabel a mer 
mussen och kucken, datt dat an Zukunft 
esou bleift a mer musse kucken, datt mer 
déi politesch Akzenter setze kënnen 
domatter, sozialpolitesch an ökologe-
scher, wéi mer dat brauchen.
Sou, elo kommen ech dann awer zu 
menge Konklusioune fir dann och d‘Wib-
belegkeet vun aneren net ze strapazéie-
ren. Meng Konklusioune sinn, ech 
mengen datt de Budget net op der 
Héicht ass vun de wierklechen Erausfuer-
derungen. Ech hunn dat probéiert duer-
zeleeën um Niveau vum Wuesse vun 
Esch, vun der sozialer Realitéit mat där 
mer konfrontéiert sinn, vun der Prioritéi-
tesetzung, déi mengen ech hätt missten 
eng aner sinn a verstäerkt d‘Schoul an de 
Mëttelpunkt setzen. Ech mengen, datt et 
e Budget ass deen awer och duerch 
eppes anescht gekennzeechent ass, 
nämlech awer e bëssen eng Zort vun 
Ideeëlosegkeet. Aus deem ganze Budget 
klëmmt eng Aura vun: Mir waarden op 
d‘Uni a wann d‘Uni bis hei ass, da gëtt 
alles besser. D‘Uni ass esou eng Zort Mes-
sias. An dat lauschtert sech dann och am 
Rapport folgendermoossen un: ‘l‘univer-
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sité ouvrira ses portes à Esch en 2014/15’ 
- sou wäit sou gutt, an da geet et awer 
lass – ‘tout va changer d‘un coup. Des 
milliers d‘étudiants, professeurs et 
employés universitaires travailleront et 
feront leurs études à Esch. Nous les atten-
dons avec impatience, ces jeunes. Tout 
ce nouveau monde qui tournera autour 
d‘un secteur éducatif et économique tel-
lement important pour l‘avenir de notre 
ville.’ Madame Buergermeeschter, an 
deenen Zeile schwéngt awer och nach 
eppes anescht mat wéi d‘Tatsaach, datt 
d‘Uni eleng opmécht. Et schwéngt mat, 
datt et eng Ongedold gëtt, datt dat end-
lech geschitt, well een net méi richteg 
weess wéi et soss viru goe soll. An dat ass 
dat wat ech mat Ideeëlosegkeet mengen. 
Dat ass dat wat ech mengen datt d‘Uni 
gesi gëtt wéi esou en deus ex machina 
wann déi bis hei sinn, da gëtt op eemol 
alles vun engem Moment op deen anere 
besser. Wat ech net mengen, well dat 
geet net wann een net déi richteg poli-
tesch Akzenter setzt a mir mengen, datt 
dëse Budget dat net mécht an duerfir 
wäerte mir en net mat votéieren. Ech 
soen Iech Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Baum. Et geet dann elo wei-
der mam Här Kox. An duerno ka sech 
den Här Bernard prett maachen.“

Martin Kox (DÉI GRÉNG): „Merci, 
Madame Buergermeeschter. Mir duerch-
lafe weider wéi an de leschte Joere 
schwiereg Zäiten. D‘Perspektive sinn net 
roseg an d‘wirtschaftlech Gesamtëmfeld 
ass schlecht. Mir schwätzen hei vum 
Escher Budget. Am Prinzip ass awer kloer, 
Här Zwally, mir hänke vun der nationaler 
Politik of. Esch geet et awer nëmmen 
esou gutt wéi d‘Regierung et fäerdeg 
bréngt dem Land gutt goen ze loossen. 
Mä mir mussen eis dozou stellen. 
Ech ginn zunächst op verschidde Projet-
en an, déi ech ausdrécklech ënnerstëtzen, 
well déi mat Gesondheet ze dinn hunn 
an och vun der Buergermeeschtesch 
erwähnt gi sinn. En ass schonn erwähnt 
gi vun der Madame Bofferding a vum Här 
Baum, den Escher Geméissgaart, begréis-
sen ausdrécklech dësen interessante Pro-
jet, dee mat Gesondheet an Ernährung ze 
dinn huet, deen zesumme mam Escher 
CIGL duerchgefouert gëtt. Heibäi gëtt an 
Eegeregie biologesch Uebst a Geméis an 
Zären an a Gäert ugeplanzt déi an de 
gemengeneegene Kiche verschafft ginn. 
Vu frëscher a gesonder Wuer profitéieren 
direkt d‘Escher Kanner an eise Crèchen, 
Maisons Relais a Schoulen. Gläichzäiteg 
ass et am Kader vun der Economie soli-
daire e Projet deen erlaabt eng 25 

Aarbechtsplazen ze schafe fir onqualifi-
zéiert virrangeg Jugendlecher déi no Aar-
becht sichen. 
En zweete Volet, d‘Mobilitéit, déi vill mat 
Liewensqualitéit an enger Stad ze dinn 
huet. Esch entwéckelt sech, méi Leit an 
eiser Stad dierf net zu méi onerdréiglech 
a krank maachend Emissioune féieren. 
Mir mussen am Hibléck vun der Ouvertu-
re vun der Uni d‘Efforte vun de leschte 
Joere fir den ëffentlechen Transport an de 
Vëlo intensivéieren. Eise Projet Vël’OK, 
leeft jo gutt. Ganz positiv a beluewegend 
fir de Verkéiersschäffen ass, dass den Deel 
vun der Bieleser, respektiv vun der Jean-
Pierre Michels Strooss, deen nei gemaach 
ginn ass, d‘Vëlospiste mat integréiert. 
Och bei weidere Voirie-Projete soll dat 
am Sënn vun de gesondheetlechen Avan-
tagë vun enger gesonder Verkéierspolitik 
eng Préoccupatioun sinn. 
Stéchwuert Energie, Albausanéierung an 
Energieeffizienz bei neie Gebaier huet 
mat Energie spueren a mat manner Emis-
siounen ze dinn. Ënnerstëtze wëll ech 
heibäi de Schäfferot bei senge Bestrie-
wungen, bei neie Gebaier dee beschten 
Effizienzstandard ze realiséieren. D‘Kon-
sequenz soll do jo och an Albausanéie-
rung vun eisen eegene Gebaier inves-
téiert ginn. D‘Initiative vun der Regierung 
an der Albausanéierung sollte mir ënner-
stëtzen, och en vue vun de Privatstéit. 
Heibäi sollte mir probéieren dynamesch 
de Leit déi national Hëllefen a Prime méi 
no ze bréngen. 
Südstroum ass e puer mol scho genannt 
ginn. Ech ginn och drop an. Et ass e 
Model dee sech bewäert huet. D‘Escher 
Leit brauchen eng gutt Stroumqualitéit, 
en plus zu engem  bessere Präis wéi 
d‘Konkurrenz. Eng Qualitéit vu Stroum 
déi responsabel ass an et ass eis net egal 
wat fir e Stroum un d‘Leit verkaaft gëtt. 
All Bilan dee Südstroum produzéiert ass 
positiv an et bleift ze hoffen, dass all Kriti-
ker iwwerzeegt ginn, fir och elo Ënner-
stëtzer vu Südstroum ze ginn. Duerch 
gënschtege Stroumakaf gëtt och de 
Gewënn un d‘Haushalts- an d‘professio-
nell Clienten, Här Zwally, net nëmmen 
un d‘Haushaltsclientë weider gereecht 
mat Senkung vum Energiepräis vun 3%. 
Zousätzlech sinn Etuden amgaang, dass 
Südstroum och selwer an nei Alternativ-
energien investéiere kann. En plus ass vu 
Südstroum en Energiekonzept an der 
Ausaarbechtung iwwert d‘Energieeffizienz 
an d‘Aspuerméiglechkeete vun eisen 
ëffentleche Gebaier wou dobäi zousätz-
lech Gelder iwwert e Klimapakt méiglech 
ginn. 

Eng Fro betrëfft d‘Finanzéierung vun der 
Photovoltaikanlagen op de Gemengege-
baier, wéi zum Beispill d‘Dellhéih Schoul 
oder och deemnächst d‘Lallenger Hal. 
Wéi gesäit et deemnächst mat der méig-
lecher finanzieller Bedeelegung vun Inte-
ressenten aus der Bevëlkerung aus? 
Den nächste Punkt ass vun der Buerger-
meeschtesch als éischte Punkt an hirer 
Duerstellung virgestallt, d‘Année du Brill. 
Am Hibléck vun der Opwäertung vun 
dem Centre Ville an der Entstehung vun 
enger Studentestad ass et ganz wichteg 
grad dëse Quartier weider ze ent-
wéckelen. D‘Fäerdegstellung vun der 
Renaissance Plaz an de Remake vun der 
Brill Strooss mat innerstätteschem Grün, 
Erneierung vu Mobiliar, Austausche vun 
de Beem a mat engem neien Terrassekon-
zept op där enger Säit, d‘Realisatioun vun 
dem Carré culturel, esou wéi d‘Fäerdegs-
tellung vun der Brill Schoul zum aneren, 
bréngt en neit Liewen an dee Quartier. 
Op zwee Aspekter wëll ech heibäi nach 
agoen. D‘Madame Bofferding ass schonn 
drop agaangen. De Musée de la Résistan-
ce. E Budgetsposte fir d‘Travaux de réfec-
tion ass virgesinn, mir sollten awer e per-
manenten Drock op d‘CSV-Kulturministe-
rium ausüben, fir dass de Stat endlech 
hei seng Responsabilitéiten hëlt an eng 
standesgeméiss Renovéierung vun deem 
Musée an Ugrëff hëlt. 
Zweete Punkt, zweeten Aspekt ass d‘ën-
nescht Brill Strooss, tëschent der rue 
Zénon Bernard an der Industriestrooss. 
Am Prinzip gehéiert deen Abschnitt zum 
Gesamtkonzept vun enger Foussgänger-
zone, vun der Brill Plaz bis an déi iewescht 
Brill Strooss. Duerch modern Polleren-
technik ass och de Verkéiersproblem hau-
tdesdaags liicht ze léisen. Och wann et 
dëst Joer budgetsméisseg schwéier gëtt, 
esou soll dësen Abschnitt deemnächst 
mat integréiert ginn. 
Eng aner Moossnam bezüglech der 
ugrenzender Foussgängerzone Uelzecht-
strooss wëll ech heibäi och nach usprie-
chen. Dat sinn déi geféierlech Autos-
iwwergäng iwwert d‘Uelzechtstrooss. 
D‘Parkinge Stadhausplaz an de Brill si 
realiséiert. Et ass elo grad dovu geschwat. 
Et handelt sech souwisou nëmmen etu-
debewisene Parksichverkéier mat onnéi-
deger Loftverschmotzung. En plus, wann 
d‘Leit den Tour maache mussen, da fanne 
se och méi liicht de Brillparking. 
Sozialhëllef a Solidaritéit, och do ginn 
ech eran an den éischte Punkt. Ee ganz 
wichtege Punkt fir eis ass de Chômage. 
Mir hunn en héije Chômage, mä dat ass 
keng Escher Spezifizitéit. Traditionell ass a 
ganz Europa, an de fréiere Bassins 
miniers, sief et an der Belsch, Frankräich, 
Däitschland oder och England, en héije 
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Chômageundeel. Dee Problem ass net 
nei, mä besteet säit de 70er Joeren. Dat 
ass kee Grond fir esou fatalistesch ze 
akzeptéieren, duerfir iwwerhuele mir jo 
och vill, probéieren e richtege Befrei-
ungsschlag, notamment mat Belval. Wat 
mir weider brauchen ass eng Dynamiséie-
rung vun der Wirtschaft, eng Sozialpolitik 
kann och nëmmen op d‘Dauer fonction-
néiere wann eng Wirtschaftspolitik fonc-
tionnéiert. Vun der Regierung fuerdere 
mir, dass si op Grond vun eisem héijen 
Jugendchômage spezifesch a prioritär 
Efforten zesumme mat der Escher 
Gemeng muss maachen. Dobäi ass den 
Aarbechtsminister méi wéi gefuerdert, 
dass dat och hei geschitt wéi op anere 
Plazen. Grad an dësen Zäiten ass et net 
ubruecht grad an der Sozialpolitik zréck 
ze goen. Déi bescht Sozialpolitik ass 
ëmmer nach déi déi ee kann evitéieren 
andeem e bewierke kann, dass d‘Leit 
Akommes an Aarbecht hunn. 
Soziale Wunnengsbau. Esch ass säit jee-
her, war grad an der Press och nees, 
staark am soziale Wunnengsbau aktiv. 
Duerfir verstinn ech och net déi Kritik 
vum Här Baum. Wat mir voll ënner-
stëtzen, mä och déi aner Gemenge miss-
ten do solidaresch an d‘Verantwortung 
geholl ginn. All Gemeng misst zum 
Sozial wunnengsbau per Gesetz opgefuer-
dert, respektiv forcéiert ginn. Leider ass 
eng diesbezüglech Motioun vun deene 
Gréng mat Ënnerstëtzung vum Wun-
nengsbauminister Marco Schank an der 
Chamber vun der Majoritéit, zwar Här 
Zwally, ofgeleent ginn. Et kann net si wa 
Leit an Nopeschgemengen an Nout 
geroden, sech da bei eis sech usiddelen. 
Mir ënnerstëtzen och explizit nach eng 
Kéier déi Leerstandstaxe vun Haiser déi 
mir jo elo am Januar aféieren. 
Kuerz zur Fixerstuff. Esch ass och net 
eleng mat der Drogeproblematik kon-
frontéiert, mä mir huelen do d‘Verant-
wortung mat Kreatioun vun enger Fixer-
stuff, dat mir als déi Gréng ënnerstëtzen. 
Op all deene Punkte musse gläichsam déi 
aner Gemengen awer och an d‘Verant-
wortung geholl ginn. 
Ofschléissend kommen ech kuerz op 
d‘Zuele vum Budget ze schwätzen. E 
puer Wuert zur Finanzanalys. Den Iwwer-
schoss am ordinäre Rectifié 2012 ass mat 
11,4 Mio net schlecht. Finanziell ass dat e 
gudde Wäert. Eng éischt Fro betrëfft den 
Total vun den extraordinäre Recettë vun 
48,7 op 30,1 Mio vum Arrêté op de Rec-
tifié 2012. Wéi erkläert sech déi Diskre-
panz? 
Wat negativ ze bewäerten ass, wéi eben-
falls vun der Buergermeeschtesch gesot, 
ass den Undeel vun de Personalausgabe 
par rapport vun den ordinäre Recetten, 

deen eropgeet op 52,9%. De Schäfferot 
wëllt dowéinst géigesteieren, dass bei 
aktueller Prozedur vun automatescher 
Ausschreiwung, bei natierlechen Ofgäng 
reforméiert gi muss. Mir sollen awer net 
an eng reng Comptabellogik verfalen an 
als eenzege Critère nëmmen d‘Poste 
spueren als eesäiteg Spuerpolitik. Mir als 
déi Gréng ënnerstëtzen ausdrécklech eng 
dynamesch Personalpolitik ze behalen. 
Mir sollte kucken, wat fir eng Servicer 
d‘Leit brauchen a vläicht och Ëmschich-
tunge maachen an d‘Méiglechkeet gi fir 
iwwer d‘Transferten ze schwätzen. Et soll 
ee méi proaktiv virgoen éier déi Leit an 
d‘Retraite ginn, kucke wou investéiert 
gëtt a Leit gebraucht ginn.
Fir 2013 stellt ee fest, datt d‘Recetten am 
Ordinaire vum Rectifié op den Initial liicht 
zréck ginn. D‘Dépensen awer ëm 5% 
klammen. Et bleift fir d‘Stad Esch an 
engem ekonomesch favorabelen Ëmfeld 
schwéier. Mir musse bei den ordinären 
Dépensen och am nächste Joer nach méi 
kritesch dru goen, net nëmme beim Per-
sonal. Déi lescht Joere sinn Efforte 
gemaach, déi intensivéiert musse ginn. 
D‘lafend Käschte genau op hiren Aspuer-
potential ze préiwen, wat och d‘Buerger-
meeschtesch an hirer Aleedung gesot 
huet. Am Extraordinairen 2013 rechne 
mir mat 60 Mio Dépensen. Dat si weider 
héich Ambitiounen. Dat ass och richteg, 
well mir mussen investéiere fir dass d‘Eco-
nomie net abrécht. D‘Gemeng huet grad 
eng Responsabilitéit an der Kris, mä mir 
mussen an de Servicer eng Prioritéit dra 
maache fir d‘Recetten, all Subsiden och 
all eranzekréien. 
Mir encouragéieren de Schäfferot fir 
d‘Schéier vun de Recetten an Dépensen 
ze schléissen. Insgesamt ass de Budget 
positiv mat 11 Mio Boni am Ordinaire. 
Räich ass Esch net, eis Verscholdung bleift 
relativ geréng, mä national sinn Perspek-
tiven net roseg an d‘Prognosen am Land 
si schlecht. Déi Gréng iwwerhuelen och a 
méi schwéieren Zäiten d‘Verantwortung 
an ënnerstëtzen dofir dësen noutwen-
negen a richtege Budget. 
Ech wëll ofschléissend der Madame Ecker 
an dem Här Fleming Merci soe fir hir 
Beiträg zu dësem Budget an en zousätz-
leche Merci un all Gemengeservicer fir 
hiren Engagement. Merci och Iech alle-
guerte fir Är Opmierksamkeet.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Kox. Et wier dann um Här 
Bernard an duerno um Här Johanns.“

Zénon Bernard (KPL): „Merci, Madame 
Buergermeeschter. Wann d‘Madame 
Buergermeeschter an hirer Budgetspre-
sentatioun mengt, an ech zitéiere se do, 

die Wirtschaftsituation verschlechtert sich 
zusehends etc., dann hätt ech eigentlech 
vun hir verlaangt, dass se dat politesch 
méi däitlech ausdréckt wéi als allgemeng 
Feststellung. A Wierklechkeet, esou men-
gen ech, muss do gesot ginn, dass et déi 
kapitalistesch Wirtschafts- a Finanzkris 
ass, déi déi wierklech Ursaach a Schold 
vun dëser schlechter sozialer a finanzpoli-
tescher Situatioun ass. Dat bräicht awer, 
esou menge mir, net onbedéngt dozou 
ze féieren, dass am Statsbudget elo grau-
sam an onsozial Aschnëtt an de Porte-
feuille vun deenen einfache Leit gemaach 
gëtt, déi souwuel d‘Mënschen an eisem 
ganze Land wéi awer haaptsächlech och 
d‘Leit aus de Südgemengen an och aus 
der, selbstverständlech dann aus Gemeng 
Esch, déi schonn an enger méi prekärer 
sozialer Situatioun si wéi de Landes-
duerchschnëtt, dat ass jo schonn oft hei 
ugeklongen, dass dat déi Leit am meesch-
te schröpft wann ee bedenkt, dass mer 
hei zu Esch duebel esou vill Chômage hu 
wéi dat am Landesduerchschnëtt hei zu 
Lëtzebuerg de Fall ass. Et hätt zum Bei-
spill genügt, déi héich a lächerlech Mili-
tärausgaben ze sträichen. D‘Krichsfliege-
ren, 40 Panzerween, an esou virun, déi 
de Budget praignéieren, Trennung vu 
Kierch a Stat, déi eise Budget belaasch-
ten, op Grond – dat ass einfach kee Man-
gel u Respekt virun deene Leit déi 
gleewen – dat ass einfach eng politesch 
Analys wann ee seet, dass d‘Relioun eng 
Privatsaach ass, an dass se dann och soll 
privat finanzéiert ginn anstatt massiv aus 
ëffentleche Gelder. Et hätt och genügt 
eng Finanzstransaktiounssteier anzeféie-
ren, fir esou honnerte vu Milliounen un 
Einnahmen ze gewährleisten an dës Kéier, 
natierlech dann net um Bockel mol aus-
namsweis vun de schaffende Leit hei am 
Land, mä um Bockel vun de Schmarotzer 
an de Spekulanten. 
Wat de Verdeelerschlëssel fir d‘Gemeng 
Esch zum Beispill ugeet, sollt d‘Madame 
Buergermeeschter net nëmmen hei 
driwwer jomeren, hei. Dass dëse Schlës-
sel ongënschteg ass, dat wësse mer oder 
dass de Bäitrag fir d‘Strukturhëllef 
gekierzt gëtt an ech zitéiere si mat hire 
Wierder: ‘als lokale Entscheidungsträger 
stellen wir uns seit Jahren dieser Heraus-
forderung.’ Ech hunn et elo zitéiert. Dat 
ass, wann ech elo Stellung huelen dozou, 
ass dat keen Zitat wat ech wëll maachen 
hei, mä ech mengen et muss ee sech hei 
d‘Fro stelle wéi dat méiglech ass, dass 
een hei, a mäi Virriedner den Här Baum 
huet et schonn ugeschnidden, dass een 
hei freet a seet, dass ee jomert, dass net 
genuch Suen erakommen, an am Parla-
ment de Budget stëmmt, dee jo déi Ver-
schlechterunge beinhalt. Dobäi wëll ech 
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drun erënneren, wat de Verdeelerschlës-
sel ubelaangt vun der Gewerbesteier zum 
Beispill, dass  viru laange Joeren, ech 
mengen et war ufanks der 70er Joeren, 
schonn eng Ännerung am Verdeeler-
schlëssel virgeholl gouf. Deemools och 
wéi dat scho bal eng üblech Praxis gëtt, 
zu Ongonschte vun de Südgemengen. 
Dat war, Dir erënnert Iech alleguerten, 
déi déi Zäit an der Politik dra waren, res-
pektiv Iech intresséiert hutt dofir, dat war 
dee sougenannte Préciput-Prinzip, dee 
bedeit huet, dass 10% vun de Gewer-
beeinnamen direkt un déi Gemenge 
bezuelt gi wou de legale Siège vun der 
Sociétéit oder der Gesellschaft ass. Dat 
muss ee sech mol deemools an haut rich-
teg iwwerleeën. Do ass zum Beispill, ech 
ginn dat als Beispill, d‘Arbed hat an huet 
de Sëtz, zwar elo net méi laang, an der 
Stad Lëtzebuerg. D‘Produktiounsstätten 
awer, do wou de Räichtum wierklech 
geschaaft ginn ass fir eist Land, net nëm-
me fir de Süden, déi leien, oder kann een 
och elo soe ganz pessimistesch, louchen 
op de Gebitter vun de Südgemengen. An 
do wat Arcelor ubelaangt, wësse mer, 
och dat ass schonn ugeklongen, dass den 
Terrain vun der Arbed Schëffleng gréiss-
tendeels op Escher Territorium läit an ech 
wäert och d‘Initiativ huelen am Januar fir 
eng Diskussiounsronn oder e Punkt op 
d‘Dagesuerdnung ze setzen iwwert d‘Re-
quisitionéierung an d‘Enteegenung vun 
deem Terrain deen do brooch läit, wat 
eng Frechheet ass vis-à-vis vun der 
Gemeng Esch. 
Ech mengen, wann deemools esou eng 
ongerecht Ëmverdeelung méiglech war, 
eng ongerecht, da misst dach haut eng 
gerecht Ëmverdeelung vun de Gewerbe-
steiereinnahme méiglech sinn. An dës 
Kéier am Kader vun der Rezessioun, vun 
der Finanzkris zu Gonschte vun de Süd-
gemengen. Ech waarde mat vill Interessi 
a Sehnsucht drop, dass déi Verantwort-
lech vun de Südgemengen am Parlament 
esou en Antrag stellen. 
Ee Wuert iwwert den Thema wat oft an 
der Ëffentlechkeet, leider awer oft falsch 
an der Ëffentlechkeet diskutéiert an inter-
pretéiert gëtt. Dat sinn déi sougenannte 
Personalkäschte vun der Gemeng. Do 
gëtt natierlech déi 57% mengen ech sinn 
et, Personalkäschte vun den ëffentlechen 
Ausgabe komparéiert, kléngt dat natier-
lech héich. Mä mir ginn dach elo net hin 
a rieden hei d‘Personalkäschte vun der 
Gemeng héich fir Personalofbau wëllen 
ze maachen, respektiv e kale Personalof-
bau. Dee bedeit dass d‘Posten net ersat 
gi wa se an d‘Pensioun ginn. Ech mengen 
dat ass awer nun net déi Fonctioun, res-
pektiv déi Sozialfonctioun déi eng 
Gemeng huet an ech erwaarde mer vum 

Schäfferot, dass en do ganz kloer Posi-
tioun hëlt an eis seet, dass dat an Zukunft 
net geschitt. Finanzpolitesch mengen 
ech, ech weess net wie meng Meenung 
do deelt oder net, wär et méi richteg, 
wann een d‘Personalkäschte vergläiche 
géif mat den uerdentleche Recetten. An 
net wéi dat elo gemaach gëtt mat den 
uerdentlechen Dépensen. 
Op Säit 5 vun Ärer Presentatioun, Chancë 
méiglech maachen, Generatioune ver-
bannen, mengt d‘Madame Buerger-
meeschter, an ech zitéieren: ‘die konti-
nuierliche Aufwertung der Stadt Esch als 
grösster Geschäftspol im Süden’ an esou 
virun, ‘wird uns auch in Zukunft am Her-
zen liegen.’ Wien deelt déi Perspektiv do 
net? Mä dat ass schéi gesot, mä wéi wëll 
Dir dat da realiséiere bei staatlech 
bedriwwener, vun Ärer Partei, der LSAP, 
leider matgedroener Politik vum Ofbau 
vun der Kafkraaft vun de Biergerinnen an 
de Bierger. Grad esou wéi eng Politik vun 
der Desindustrialiséierung wéi d‘Schléis-
sung vun der Schëfflenger Schmelz, bei 
Indexklau, bei der Verschlechterung vun 
de Sozialversécherungen an net Upas-
sung vun de Steiertabellen un d‘Deie-
recht an d‘Erhéijung vun de kommunalen 
Taxen an esou virun, déi jo eng direkt 
Konsequenz natierlech sinn, ouni alles ze 
entschëllege vun enger Regierungspolitik 
déi ëmmer méi déif an d‘Gemengekeese 
gräift an d‘Gemengenautonomie domat 
ëmmer méi an d‘Knéien zwéngt. 
Mir verlaangen, dass d‘Kafkraaft vun de 
Leit erhéicht muss ginn, fir dass esou 
ehrenwäert Zilsetzungen déi Dir do an 
Ärem Bericht gemaach hutt, kënnen 
erreecht ginn, wéi de Geschäftspol, dee 
gréisste Geschäftspol vum Süden. Dat ass 
en nobelt Zil. D‘Leit mussen awer da 
Suen an der Täsch hu wa se wëllen akafe 
goen. D‘Leit mussen an enger sozialer 
Situatioun si wou se kënnen akafe goen. 
Et ass dach kloer, dass eis Geschäftswelt 
hei zu Esch, an net nëmmen hei, all-
gemeng, ganz schlëmm drënner leit ,dass 
d‘Leit ëmmer manner Suen an der Täsch 
hunn. An dass dann natierlech den Ëmsaz 
vun de Geschäfter, dat ass dee Cercle 
vicieux dee mer kennen, dorënner leit, an 
dass dann doduerch déi Situatioun Sozial-
ofbau besteet an de Geschäfter etc. etc. 
An doduerch den Taux de chômage auto-
matesch klëmmt. Ech mengen dat misst 
dach awer jiddwerengem vernënftege 
Politiker bewosst sinn. Genau esou 
schwätzt Dir och vum Viaduc bei der 
Attraktivéierung vun der Escher Banne-
stad, dass dee soll eng wichteg Roll 
spillen. Wéi wëll Dir dann dat mat deenen 
deiere Parkgebühre maachen? Sot mer 
dat mol? Landesmeeschter an de Parkge-
bühre si mir. Wéi wëll Dir dann do Attrak-

tivitéit schafen an der Innestad? Hei wëll 
ech elo nach eng Kéier däitlech soen, 
dass d‘PPP Verträg, wéi déi zum Beispill 
mat deenen ënnerierdesche Parkingen, 
net nëmmen op d‘Automobilisten 
ofgewälzt ginn, mä haaptsächlech och 
op d‘Gemengekeess an dat ass e Cercle 
vicieux. Alt erëm déi dann erëm duerch 
Taxenerhéijungen op d‘Populatioun 
ofgewälzt gëtt, dat nieft deenen nationa-
le Grausamkeeten déi elo schonn de Leit 
hire Portefeuille beutelen. 
Mir wëssen, an de Chiffer ass d‘éinescht 
genannt ginn, ech menge vum Här 
Baum, dee feststellt, dass den Defizit 
deen d‘Gemengekees engem Privatpro-
moteur do muss bezuelen, 1,7 Mio res-
pektiv am Total plus déi 300.000 vun hei, 
2 Mio € duerstellen. Dat sinn 80 Mio Lët-
zebuerger Frang déi do engem Privatin-
vestor, op lëtzebuergesch gesot, an 
d‘Maul gestach ginn. Engem Finanzinves-
tor gëtt do e sougenannt Sécherungsnetz 
gratis zur Verfügung gestallt, fir dass en, 
dat kann een esou nennen, seng Finanz-
akrobatien ouni eegene Risiko duerchzéie 
kann. Wann dat awer och nach Private 
Public Partnership heescht, da froen ech 
mech wat ënner Partnerschaft do ze ver-
stoen ass. Dat ass eng eesäiteg Partner-
schaft déi haaptsächlech op d‘Käschte 
vun der Escher Bevëlkerung gemaach 
gëtt. Fir dee léiwe Partner Gemeng aller-
déngs heescht dat, wéi beim Parking 
ënnert der Brill Plaz all Joers déif an 
d‘Kees ze gräife fir den Defizit vum Här 
Finanzinvestor ze decken. Dat räisst e 
Lach an eis Kees, mir hunn elo grad de 
Chiffer héieren, eleng vun deenen zwee 
do, a perspektivméisseg liebäugelt Dir jo 
nach ëmmer weider mat PPPen, dass dat 
e Lach bedeit fir d‘Kees vun Esch vun 2 
Mio €, déi dann alt erëm, wéi ech dat 
virdru gesot hunn, am Kader vum Cercle 
vicieux, iergendwéi mussen erakommen. 
A wann ech soen iergendwéi da mengen 
ech net bei deenen déi d‘Suen hunn. Da 
kéint een nach d‘accord sinn. Mä bei 
deenen déi grad keng hunn, déi gi gebei-
delt. An net nëmmen dat, d‘Tatsaach ass, 
an d‘Praxis weist eis dat all Dag, dass 
d‘Privatiséierung vun Objete vun der 
ëffentlecher Hand Verdeierung bedeit. 
Méi héich Präisser vun den Déngscht-
leeschtungen an direkt och, wéi zum Bei-
spill, ech zitéieren elo d‘Piscine zu Déif-
ferdeng, eng Aschränkung vun der sport-
lecher Aktivitéit bedeiten, well ze héich 
Präisser a Käschte fir d‘Bevëlkerung do 
uleien. 
Eng aner Verschlechterung, scho bal eng 
Perversitéit ass, an dat ass e Begrëff mat 
deem ee soll virsiichteg ëmgoen, mä ech 
gebrauchen en awer hei, dat ass de 
Käschtendeckungsprinzip. Urheber wësse 
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mer vun deem onsoziale Mechanismus 
ass d‘Bréisseler Kommissioun. Hei gëtt 
nämlech duerch déi Direktiv do versicht, 
d‘Präisser vu ville kommunalen Déngscht-
leeschtungen eropzesetzen, fir dass et da 
finanziell interessant gëtt fir e private Pro-
moteur fir an deene Sparten do aktiv ze 
ginn. Dat muss ee sech gutt iwwerleeën, 
well dat ass déi gängeg Praxis, net 
nëmmen zu Lëtzebuerg mä an Europa. 
Dat féiert dozou, zu enger schläichender 
Privatiséierung vun den ëffentlechen 
Déngschtleeschtungen an domat als Kon-
sequenz eng däitlech Verdeierung vun 
deenen Déngschtleeschtungen. An d‘Ge-
for besteet och doran, dass een u sech 
eigentlech, ech ënnerstellen elo kengem 
eppes, mä net onbedéngt interesséiert 
muss sinn, d‘Käschten niddereg ze halen, 
well dee Käschtendeckungsprinzip suergt 
jo derfir, dass alles op de Verbraucher 
ofgewälzt gëtt, an dass dat da keng 
negativ Auswierkungen huet fir d‘Ge-
mengekees. Zumindest net an direkter 
Form.
Am Moment spieren d‘Leit an eisem Land 
a besonnesch och vill Mënschen hei zu 
Esch, déi an enger schwiereger sozialer, 
souguer an enger prekärer sozialer Situa-
tioun stinn, d‘Konsequenze vun der 
Indexmanipuléierung an anere soziale 
Verschlechterungen an hirem Portefeuille 
däitlech. Wéi grotesk mussen déi Leit 
d‘Tatsaach empfannen, dass während 
hinnen den Index virenthale gëtt, d‘Taxë 
weider indexéiert sinn an un d‘Deierecht 
ugepasst ginn. Dat ass fir de Verbraucher 
zweemol negativ. Engersäits ginn hir Léin 
a Gehälter net un d‘Deierecht ugepasst. 
Den Index ass jo keng Lounerhéijung. Et 
ass eng Upassung un d‘Entwécklung vun 
der Deierecht. Wa gläichzäiteg also d‘Leit 
déi Deierecht do net an hirem Portefeuille 
erëmfannen als Index, a gläichzäiteg 
d‘kommunal Taxen un den Index gebon-
ne bleiwen. Ech mengen ech iwwer-
dreiwen do net, wann ech d‘Wuert Per-
versitéit do gebrauchen. An ech soen 
Iech eent, ëmmer méi Leit empfannen 
dat och esou, well ëmmer méi Leit an 
d‘Situatioun komme wou se net méi aus 
an net méi a wëssen.
E puer Bemierkungen, Madame Buerger-
meeschter, Dir Dammen an Dir Hären, zu 
Südstroum an zu Sudgaz. Et ass erfree-
lech ze wëssen, dass den 1. Januar 2013, 
dat heescht an 10 Deeg, d‘Stroumpräis-
ser gesenkt ginn. Dat schéngt mer, an 
dat och muss ee politesch gesinn, net 
nëmme finanztechnesch, dat schéngt 
mer e richtege Beweis ze sinn, dass am 
Géigesaz zur Meenung vu verschiddenen 
Ultraliberalen, déi ëmmer behaapte pri-
vat géif alles besser goen, et esou ass, 
dass d‘ëffentlech Hand, an dat Kompli-

ment ginn ech weider, ganz wirt-
schaftlech efficace fonctionnéiere kann a 
mir sollen dat och ënner kengen Ëmstänn 
u Privatinvestoren oder Privatleit verscha-
cheren. Dat kënnt mengen ech awer, 
nach besser a méi effizient si wann eng 
strukturell Zesummenaarbecht Süd-
stroum, Sudgaz op dem Gebitt vun der 
Energie geschaaft kéint ginn. Well ech 
sinn der Meenung, dass um internationa-
le Energiemaart, wéi dat ëmmer och am 
Mechanismus vun enger Economie ass, 
dass wann eng staark Gesellschaft um 
Maart intervenéiert, dass d‘Chancë 
grouss sinn, dass se besser Bedingunge 
kritt, well hir eegen Drockmëttele méi 
grouss sinn. D‘Drockmëttele verstinn ech 
elo hire Verbrauch. Hu se eng wesentlech 
besser Basis fir international Verhandlun-
gen ze féieren, fir d‘Stroum- an 
d‘Gaszufuhr etc a fir do d‘Präisser kënne 
méi niddreg ze halen. Dat wär natierlech 
am Interessi vun de Bierger, mä ech 
begréissen et ausdrécklech, dass eng 
ëffentlech Instanz wéi Südstroum elo den 
1. Januar d‘elektresch Präisser senkt. 
An dësem Zesummenhang wollt ech och 
virschloen, dass d‘Vertrieder vun der 
Escher Gemeng, a wann ech richteg ver-
stanen hunn, huet schonn e Virriedner vu 
mir dat uklénge gelooss, ech war just net 
sécher ob ech e richteg verstanen hunn, 
ech maachen et dann nach eng Kéier, 
also an deem Zesummenhang schloen 
ech vir, dass d‘Vertrieder vun der Escher 
Gemeng an deene verschiddenen Op- 
 sichts gremien vun deene Gesellschaf ten 
eemol d‘Joer oder och alt zweemol wann 
et néideg wär, op engem besonnesche 
Punkt vun der Dagesuerdnung vum 
Gemengerot e Bericht iwwert hir Täteg-
keeten an dëse Gremie ginn, esou dass 
d‘Ëffentlechkeet an d‘Gemengevertrieder 
eng besser Iwwersiicht hunn, op déi Leit 
déi se an déi Gremie schécken, ech 
zweiwelen net dorunner, ech hu keng 
Ursaach drun ze zweiwelen, och wierk-
lech déi sinn, déi d‘Interessi vun eiser 
Gemeng op deem do Gebitt am beschte 
vertrieden. Ech wollt och do eng Fro 
stellen, ech hu mech e bësse gewonnert 
an deem Zesummenhang, dass Sudgaz 
zum Beispill net an där Energy Learning 
Factory vertrueden ass. Ech mengen, 
deen zoustännege Schäffe gëtt mer do 
déi néideg Erklärungen. Et ass fir mech 
onverständlech, mä vläicht gëtt et eng 
Ursaach déi dat da besser erkläert, déi 
ech net kennen. 
Dir Dammen an Dir Hären, e puer prinzi-
piell Bemierkungen zur Scholdelaascht 
vun eiser Gemeng. D‘Scholdelaascht 
bedréit aktuell ronn 5,8% vun den uer-
dentlechen Einnahmen. Mir mussen eis 
awer bewosst sinn, dass dës Situatioun 

nëmme bedéngt ass duerch déi aktuell 
niddreg Zënsen. Mä bei enger Lafdauer 
vun 20 Joer, zum Beispill bei Emprunten 
an esou virun, ass et net onbedéngt 
unzehuelen, dass dës Scholdzënsen 
ëmmer esou niddreg bleiwen. Dat hofft 
jiddwereen, mä et muss een awer och 
realistesch sinn. De President vun der 
Federal Reserve, den Här Bernanke huet 
gesot hie géif d‘Zënsen, an dat concer-
néiert direkt och eis Gemeng, bis 2015 
versichen niddreg ze halen. Mä mir wës-
sen, dass dat nëmme machbar ass, an 
een deen e bësse finanztechnesch a 
finanzpolitesch renseignéiert ass, dee 
weess dat, duerch ëmmer méi Drécke vu 
Geld. Frëschem Geld natierlech. Duerno 
riskéieren d‘Zënsen ze klammen. Da gëtt 
d‘Zënslaascht vun der Gemeng bal 
ontragbar. Ech ginn och duerno am Deel 
dorop an. Esouguer wann d‘Zënsen 
nëmmen ëm 1% Punkt, wuelverstanen 
1% Punkt, net 1%, 1% Punkt steigen, am 
Moment bedroen déi Scholdzënse ronn 
1,5 Mio €. Bei 1% Punkt Erhéijung klam-
me se op 2,3 Mio € a bei 2% Punkten, 
wat och nach duerchaus realistesch kéint 
sinn, et hofft keen dat, mä et kann awer 
virkommen, da klamme se op iwwer 3 
Mio Scholdzënsen. Dat heescht eng méi 
wéi Verduebelung kann a ganz kuerzer 
Zäit do op eis zoukommen. 
Den 20 Mio Emprunt op 20 Joer ass deen 
héchsten Emprunt dee jeemools vun der 
Gemeng Esch kontraktéiert ginn ass. An 
de Joeren 2010/11/12 a prospektiv 2013, 
also an deene leschte 4 Joer, goufen ins-
gesamt 61 Mio Emprunt gemaach. 2010 
10 + 5, 2011 5 + 5, 2012 6 + 5 + 5, 2013 
20 Mio. D‘Gesamtschold beziffert sech 
also op ronn 77 Mio, dovun eleng an 
deene leschte 4 Joer 61 Mio. Dat heescht, 
an deene leschte 4 Joer goufen 79,2% 
vun de Gesamtscholde gemaach. Anescht 
ausgedréckt, wann d‘Gesamtschold vun 
der Gemeng virun 2010 ronn 28 Mio 
war, wat jo de Fall ass, da bedeit d‘Erhéi-
jung an deene leschte 4 Joer, 61 Mio wéi 
ech elo gesot hunn, ronn 218% Steige-
rung. Duerfir ass et absolut legitim, Dir 
Dammen an Dir Hären, wa mir et d‘lescht 
Joer scho behaapt hunn, dass d‘Gemeng 
Esch am Moment d‘Suen ausgëtt fir 
d‘Joeren 20/21 an dat ass eng leidlech 
Tatsaach déi schwéier ze negéieren ass. 
Nach zwee, dräi Sätz iwwer zwee Theme 
wou ech nach wollt e Wuert soen, haapt-
sächlech als Fro un den zoustännegen 
Här Schäffe stellen. Säit iwwer 10 Joer, 
am Zesummenhang mat der Waldschoul, 
säit iwwer 10 Joer gëtt hei geschwat vun 
enger sougenannter Holzspéinheizung. 
D‘Holz stapelt sech do bis ech weess net 
wuer, mä déi Heizung ass nach ëmmer 
net do. Ech wollt mol wësse wéini de 
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Schäfferot gedenkt, Dir äntwert mer 
bestëmmt dorop. 
(Tëscheruff)
Jo. Dann ass et gutt, da sot Dir eis dat. 
Wéini déi, ech mengen dat muss eng 
exzellent Heizung ginn déi 10 Joer brauch 
bis se do ass. Dat gesot, Dir Dammen an 
Dir Hären, ech hu versicht méi allgemen-
gpolitesch Considératiounen zum Budget 
ze maachen. Mir kréien am Laf vun 
deenen nächste Wochen a Méint d‘Ge-
leeënheet méi op d‘Detailer vun de 
Finanzen anzegoe wann déi eenzel Pro-
jeten hei diskutéiert ginn. Mä op Grond 
vun deene Betruechtungen ass et ganz 
kloer, dass ech de Budget net stëmmen. 
Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Bernard. Iert mer elo zum 
Här Johanns kommen an duerno zum Här 
Weidig, wollt ech Iech informéieren, dass 
elo zënter halwer eng niewendru Bréider-
cher do sinn. Mir sollten awer just pro-
béieren heibannen ëmmer den néidege 
Quorum ze hu fir kënnen eis Débaten ze 
féieren. Rennt also net all matenee fort, 
mä wann e puer Leit zeréckkommen, ka 
jo dann deen een oder anere goen. Dat 
just zur Informatioun. An da géinge mer 
elo weiderfuere mam Här Johanns.“

Théid Johanns (DÉI LÉNK): „Merci, 
Madame Buergermeeschter. Ech wollt elo 
net op d‘Chiffere mä op d‘Visioun vun 
deem Budget agoen. Do ass scho Villes 
gesot an den Här Baum huet do d‘Mee-
nung vun der Lénker scho vertrueden. 
Ech wollt awer och do nach Verschidde-
nes ënnersträichen. Dat Bescht fir Esch 
maachen, ass jo ganz gutt gesinn. Et ginn 
awer Ënnerscheeder wat een als Bescht 
gesäit.
Chancë méiglech maachen, gesinn ech 
do éischter als Problem. Well Esch an 
enger prekärer Situatioun ass, wou déi 
sozial schwaach Bevëlkerungschicht vill 
méi séier wiisst wéi den héijere Mëttel-
stand, komme mer net derlaanscht dat 
weider als Problem Nummer 1 an eiser 
Stad ze gesinn. Et huet jo garantéiert kee 
Wäert sozial schwaach Leit iergendwou 
ze verstoppen oder iwwert se hierzefalen. 
Elo ass natierlech elo direkt ze bemierken, 
datt all Quartier an Esch mat deene 
selwechte Schoulinfrastrukturen ausstaf-
féiert muss ginn. Et ass schonn e puermol 
ugeschwat ginn d‘Geplooschters an 
d‘Gepiddels bréngt do guer näischt. Déi 
ganz Komplexheet duerch verpasste 
Städteplanung demotivéiert dozou och 
nach d‘Léierpersonal. Stadentwécklung 
däerf net nëmmen a Grafike festgehale 
ginn. Dat muss och richteg analyséiert 
ginn a bei der Stadtplanung sënnvoll 

gesat ginn. Positiv fannen ech do eng 
méiglech Décisioun fir e bestehend Gebai 
hannert dem Schlassgoart als Schoul ze 
gebrauchen. Et musse jo keng extrem 
deier architektonesch Wonnerwierker 
gebaut ginn awer et däerfen och keng 
Blechkëschte sinn. Mir mussen eis Schoul-
politik an deenen nächste Joer onbedéngt 
primär behandelen. 
Un eise Schoule bënnt sech och direkt 
den héije Chômagetaux vun Esch. Wa 
mer just an eng Richtung Reagenzglas-
jobs kucken, ass dat wierklech gutt fir 
finanziell besser gestallte Populatioun op 
Esch ze kréien, domat gëtt dann och 
d‘Geschäftswelt ënnerstëtzt. Mä et ass e 
Fakt, dass e groussen Deel vun Escher 
Jugendlechen d‘Schoulen ouni weider 
Méiglechkeete verloossen an op deem 
Terrain ni eng Aarbechtsplaz wäerte fan-
nen. Ech weess, dass net d‘Verantwor-
tung bei de Schoulen eleng ze sichen ass. 
Wéi seet een esou schéin, den Apel fällt 
net wäit vum Stamm. An dee Stamm 
kann awer och net dofir dass en do steet 
wou en higesat gouf. An ech applaudéie-
re fir esou Idee wéi Co-labor an de 
Geméissgaart ze schafen, a wa méiglech 
souguer wuessen ze loossen. Mä leider 
ass dat nëmmen eng Drëps op de waar-
me Steen. Wat kéint do eng Léisung sinn? 
Do kënnt d‘Kritik un der Regierung esou 
richteg zur Geltung, woubäi heibannen 
13 vun 19 gewielte Leit an deem 
selwechte Parteie si wéi d‘Regierungskoa-
litioun. 
Wann op lokaler Ebene déi Problemer net 
ze meeschtere sinn, da frot reell Hëllef bei 
Äre Parteikollegen. Si sëtze jo um wirt-
schaftlechen an um soziale Rudder. Do 
ginn ewell déi normal Basisproblemer 
ëmmer méi ignoréiert a mat weltwirt-
schaftlecher Krisis-Angschtmaacherei ent-
schëllegt. Dat ass alles anescht wéi kon-
struktiv. Mä Haaptsaach mir sinn UNO. 
Maacht mol eng Kéier richteg Damp han-
nert Är Guruen amplaz ëmmer hei ze 
soueren oder huet eis Regierung éieren 
opginn? Wisou ginn net äusserst 
Beméiunge gemaach fir eng Industrie an 
de Minett ze kréie wou och am Hand-
wierk erëm Aarbechtsplaze kéinte ge - 
schaaft ginn? Et gëtt den Androck ver-
mëttelt, datt d‘Zukunft just den héich 
Qualifizéierte gehéiert an déi aner all 
nach just en Übel sinn. Do mussen 
onbedéngt aner Weeër ageschloe ginn. 
An da proposéiere mer zu Esch d‘Uni als 
Hoffnungsträger. Natierlech sinn ech och 
immens frou, dass d‘Uni op Esch kënnt. 
An dat schonn eleng wéinst der 
Beliewung vun Esch. Déi Opbrochstëm-
mung wou mer elo säit e puer Joer hunn, 
ass mer awer ze vill kënschtlech. Ech géif 
souguer soen, et ass Sand an d‘Ae 

streeën. Dat grousst Waarden op dee 
Moment wou alles duerch d‘Uni soll 
anescht ginn, ass fir mech wéi e Gräifen 
no engem Stréihallem ouni Wuerzelen. Et 
ass wéi wann ee Meter Buedem op d‘Tel-
lermine gehäit ginn an da gehofft gëtt, 
datt de Problem domatter net méi ze gesi 
wär. Mä dat ass Eegebedruch mat enor-
mer Explosiounsgefor. Wisou soll dann 
alles besser ginn, wann zu Esch eng Kéier 
3.000 nei Awunner do sinn? Sinn déi Stu-
denten all räich a geheie se masseg mat 
Geld an d‘Geschäftswelt wéi probéiert 
gëtt eis gleewen ze doen.
A fir dat Geld opzefänken, proposéiere 
mer ënnert anerem eng Verlängerung 
vun der Uelzechtstrooss zum Marco Polo 
Geschäftszentrum. Elo weess ech net wat 
Dir Iech do genau virstellt. Et ass jo 
eigentlech scho bal ze spéit. Den Här Ber-
nard huet dat schonn ugeschwat, déi 
meescht Geschäfter do hu scho Liquida-
tion totale pour cessation de commerce 
amgaangen a vill Geschäfter si schonn 
eidel. Dat ass amgaangen en zweete 
Centre Mercure ze ginn. Dat Wuert Shop-
ping Navette kann ech als Onwuert vum 
Joer 2013 proposéieren. Domat kënnen 
d‘Leit dann och nach op Belval fuere wou 
och ëmmer méi Geschäftsraim eidel 
stinn. Dat ass e Konsumtempeldenken 
wou net dru geduecht gëtt, datt et 
ëmmer manner finanzkräfteg Awunner 
gëtt.
An dann zum Esch Design. Do si mer jo 
amgaangen en agreabelt an attraktiivt 
Esch ze realiséieren. Esou kéinten d‘Kon-
sumenten an och d‘Visiteuren aus der 
Groussregioun ugelackelt ginn. Fir esou 
eppes brauche mer awer keen internatio-
nale Stardesignerconcours wou mat 
Buxushecken eigentlech just ëffentlechen 
Raum ewech hëlt. Ech si mer sécher, datt 
op der Gemeng selwer Leit sinn, deene 
mer d’Gestaltung vun attraktive Plazen 
ouni ronn designte Boulenhecken iwwer-
loosse kënnen. Mir mussen do eist sterilt 
Denken ëmstellen. Feldblumme mussen 
net onbedéngt op engem Feld stoen, 
well dat ëmmer esou war. Wann een zum 
Beispill eng Visite d‘étude op Berlin 
mécht, wat jo heiansdo gemaach gëtt, 
däerf ee sech net um Kurfürstendamm 
oder Unter den Linden inspiréieren. Et 
huet ee besser Kreuzberg oder Neuköln 
kucken ze goen, do gëtt mat wéineg 
Geld kreativ geschafft. Dat ass reellt 
Liewe wou mat sengem Speziellen dozou 
féiert, datt et interessant ass.
Vertraut roueg Ären innovativen Architek-
ten a Landschaftsgestalter an der 
Gemeng. Do si bestëmmt Naturtalenter 
dobäi wou och Land-Art drop hunn. Et 
muss ee se just erkenne léieren. En plus 
ass dat gutt fir d‘Motivatioun. Nëmmen 
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esou kënne mer eenzegaarteg Kreatioune 
realiséieren. Domat huet och den ORT an 
de City Tourist Office eng Tromp an der 
Hand. Ech perséinlech wär scho frou, 
wann iwwerhaapt verstane gëtt wat ech 
elo gesot hunn an net alles als reng Kritik 
opgeholl gëtt. 
Dass eise Viaduc en valeur gesat gëtt ass 
nëmmen ze begréissen. Do ass d‘Méig-
lechkeet gutt gi fir dat Urbant mam 
Modernen ze verbannen. Datt renge 
Beton schlecht al gëtt, ass do gutt ze 
gesinn. Beim Viaduc kann ech nëmme 
soen, raus aus dem Grau. Ech hunn do e 
gutt Gefill zemools wann d‘Bierger mat 
der Kreatioun integréiert ginn. Esou gëtt 
et dem Awunner säi Viaduc an dat ass da 
wierklech e reelle Glécksgrëff.
Eise Kulturfestival brauch virun allem eng 
grëndlech Nei-Iwwerleeung fir aus deem 
apatheschen Zoustand do erauszekom-
men. Dee Museksdeel vum Festival muss 
en eegent Gesiicht kréien. An dat huet 
elo näischt mat engem héije Budget ze 
dinn. Do brauch een e Konzept wou net 
drop berout dat selwecht ze maache wéi 
eng Rockhal et d‘ganz Joer schonn iwwer 
mécht. Do ass de Public jo eigentlech 
iwwersiedegt. 
Bei eise Sportsinfrastrukturen wär et net 
schlecht iergendwann eng Kéier gewuer 
ze gi welch Veräiner op welchem Site 
Méiglechkeet fanne fir hirem Sport do 
nozegoen. Et gëtt geschwat vun enger 
Hal uewen an der Hiehl an dann och 
nach vun engem Sport- a Fräizäitareal op 
den Terres Rouges. Och beim Business 
Center ass eppes am Gespréich. Do 
wären Informatioune fir déi betraffe 
Veräiner an och fir de Gemengerot net 
schlecht. 
Bei der Finanzéierung an Ëmstrukturéie-
rung vum Musée de la Résistance misst et 
jo awer e Liichtes si fir Hëllef vu staatle-
cher Säit ze kréien. Et ass jo schliesslech e 
Musée wou d‘Zukunft eng ganz aktuell 
Roll wäert spillen. Ech verstinn do net 
wou de Problem kéint sinn oder mir ginn 
et just net gewuer. 
Beim Carré culturel wär et och wichteg, 
wann déi implizéiert Leit mol géifen 
iwwerhaapt informéiert gi wéi déi Visioun 
do genau ausgesäit. Sou kéint och hir 
Meenung ageholl ginn, zemools jiddwer-
een en Deel dovunner herno dirigéiere 
soll. 
Datt an der Gemeng en Hochzäitssall 
ëmgestallt gëtt, fannen ech exzellent. Et 
mierkt een, datt manner Leit an der 
Kierch sech wëlle bestueden. Esou kënne 
mer bei Hochzäiten a Pacsen déi néideg 
feierlech Stëmmung schafen.
An dann nach eppes Positives. No joere-
laange Reklamatiounen a wahrscheinlech 
haaptsächlech duerch de Start vun der 

Uni kréie mer elo ëffentlech Toilette fir 
d‘Liewensqualitéit ze verbesseren. Elo 
musse mer just eigentlech just dofir suer-
gen, dass se och ëmmer op sinn. Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Johanns. Et wier dann um 
Här Weidig wann ech gelift.“

Paul Weidig (LSAP): „Gläich am Ufank 
vläicht eng Suggestioun maachen, ob et 
net méi sënnvoll ass, wa mer de Mëtteg 
heibleiwe fir z‘iessen, ob et net méi sënn-
voll ass eng hallef Stonn fräi ze maachen 
a jiddwereen zesumme kann iessen, an 
anschléissend zesummen hei zeréckkom-
me kënnen? Dat hei ass net grad moti-
véierend, et huet elo net direkt mat mir 
ze doen, mä ech fannen awer, dass dat 
vläicht net grad déi beschte Léisung ass. 
Als Suggestioun.
An da kommen ech zu menger Inter-
ventioun. Als Aleedung wëll ech op d‘Re-
cettë vun de Gemengen am allgemengen 
agoen. Scho säit Joere fuerdert de Syvi-
col, dass sech d‘Recettë vum Stat a vun 
de Gemenge gläich entwéckele sollten. 
Dat ass awer net de Fall. Säit den 90er 
Joeren ass den Undeel vun de Recettë 
vun de Gemengen an deene vum Stat vu 
25% op 21% erofgaangen. Trotz zousätz-
leche Chargen déi vum Stat op d‘Gemen-
gen ofgewälzt, respektiv iwwerdroe ginn. 
Wéi zum Beispill de Précoce an d‘Maison 
Relais fir déi nëmmen ze nennen. Och 
am Staatsbudget 2013 geet d‘Schéier 
tëschent de Stats- a Gemengerecettë wei-
der auseneen. Am initiale Budget 2013 
ass d‘Croissance vun de Statsrecetten zu 
2012 3,1% an déi vun de Gemengen 
1,8%. Wuelverstane betrëfft dëse Pro-
zentsaz nëmmen déi affektéiert Recettë 
vun de Gemengen. Dat heescht, den ICC  
an de Fonds communal de dotation 
financière. Dat sinn och déi iwwer déi mir 
kënne fräi verfügen. 
Duerch déi nei Steieren am amendéierte 
Staatsbudget 2013 ginn d‘Recettë vum 
Stat op 4,8% par rapport 2012 erop. 
D‘Gemenge sinn awer vun dësen neie 
Steiere vum Stat net betraff. Si si vum 
Fonds communal de dotation financière 
einfach ofgekoppelt ginn an dat betrëfft 
den Impôt sur les revenus des personnes 
physiques an och d‘EBA. Dozou kënnt 
eng weider Belaaschtung vun de 
Gemengen duerch d‘Aféieren an d‘Héi-
jung vun der Solidaritéitssteier. Uniform a 
solidaresch fir all Gemeng gläich, ouni 
dem Fakt Rechnung ze droen, dass 
muench Gemengen, an dozou gehéiert 
Esch, eng zolitt Virleeschtung bruecht 
hunn an ëmmer nach bréngen. Déi een-
zeg Steier déi d‘Gemenge kënne selwer 
hiewen, dat ass den Impôt foncier, do ass 

elo grad driwwer geschwat ginn. Deen 
ass leider negligeabel a sollt scho säit Joe-
re reforméiert ginn. 
Den Neibau vum Abrisud ass e wichtege 
Bausteen am Kader vun deene sozialen 
Aufgabe vun der Stad Esch. Et ass e sicht-
bart Zeechen, dass eis Stad d‘Suerge fir 
déi Leit déi keen Daach iwwert dem Kapp 
hunn, eescht hëlt. Leider bestätegt et 
sech, dass den Undeel vun deene Leit déi 
vum Aarmutsrisiko betraff sinn, sech op 
engem héijen Niveau stabiliséiert. 4 Mio 
sinn eng beachtlech Zomm déi mer fir 
dat neit Gebai an de Budget age-
schriwwen hunn. Dovu gi 75% vum Stat, 
vum Ministère de la Famille gedroen. Dat 
sinn 3 Mio. 25% bleiwen awer trotzdem 
fir d‘Gemeng Esch. Dat ass 1 Mio. Wann 
een dat sarkastesch wëllt ausdrécken, da 
géif ee soen, d‘Stad Esch dréit hir sozial 
Verflichtunge selwer. Knapp 20% vun 
den Iwwernuechtunge gëtt effektiv vun 
deenen Escher Matbiergerinnen a Mat-
bierger beansprucht. Deenen anere 
Gemengen iwwert d‘Land verdeelt, hir 
Soziallaaschten am Beräich vun der 
Obdachlosegkeet gi vum Stat gedroen. 
Mir droen eisen Deel, de Rescht dréit de 
Stat. Esou einfach kann ee wuel net rai-
sonnéieren, awer ech mengen a menger 
These stécht muench Wouerecht. 
An dobäi sinn ech bei der Reform vun de 
Gemengefinanzen ukomm. Dass all 
Gemeng eng gläich Grondausstattung 
pro Kapp fir obligatoresch Déngschter 
muss kréien, schéngt mer onëmstridden. 
Awer doriwwer eraus mussen déi Aufga-
ben déi aus regionalen, nationalen a sou-
guer internationalen Aufgabe erwuessen 
a vu bestëmmte Gemengen assuréiert 
ginn, zu engem spezielle Bonus féieren. 
Déi Aufgabe mussen am Plan directeur 
vum Aménagement du territoire kloer 
definéiert ginn an den eenzelnen CDAen, 
déi ganz bestëmmt Responsabilitéiten 
hunn, zougeuerdnet ginn. Nëmmen esou 
kënnen objektiv Critèrë festgehale ginn, 
als Grondlag fir eng Neiverdeelung vun 
de Gemengefinanzen. Fir Esch géif dat 
bedeiten, dass mir Leeschtungen, déi e 
regionalen, nationalen an internationale 
Charakter hunn, géifen ugerechent 
kréien. Dat betrëfft, fir nëmmen déi ze 
nennen, den Abrisud, d‘Fixerstuff, de 
Conservatoire, den Theater an esou wei-
der. Zesummefaassend kann ee soen a 
muss ee sech bewosst sinn, jiddweree 
fuerdert d‘Reform vun de Gemengefinan-
zen. Awer jiddweree versteet dorënner e 
Virdeel fir sech. Leider ass d‘Dëppen zou. 
A wat deen ee méi kritt, kritt deen anere 
manner. An dat erënnert mech e bëssen 
un d’Quadratur vum Krees. 
Ech kommen nach eng Kéier op d‘Situa-
tioun vun deenen Obdachlosen zréck a 
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weisen op de wichtegen Invest deen 
d‘Gemeng gemaach huet fir déi 9 Loge-
ments encadrés an der Lodève-Strooss ze 
schafen. Firwat sinn déi esou wichteg? 
Einfach well den Iwwergang vun der 
Obdachlosegkeet an eng stabil Situatioun 
kann nëmmen iwwert eng sozial uge-
passt Wunneng garantéiert ginn, a 
Betreiung garantéiert ginn. Och hei ass 
Esch, d‘Gemeng Esch, e luewend Virbild 
fir déi aner Gemengen. Dëse Wee féiert 
eraus aus de Cafészëmmeren, déi bal 
ëmmer iwwerdeiert a vu schäbeger Qua-
litéit sinn. An dat geet och aus enger 
rezenter Pressekonferenz déi an der Stad 
Lëtzebuerg ofgehale ginn ass, eraus. 
Iwwert de soziale Wunnengsbau am all-
gemenge wëll ech mech net erëm äusse-
ren. De Begrëff vu Solidaritéit gëtt vu ville 
Gemengen a ville Beräicher selbstver-
ständlech gefuerdert. Waasserpräis, Ser-
vice de secours an esou weider, awer déi-
selwecht Solidaritéit gëtt bei de sozialen 
Aufgaben an Déngschter net esou vehe-
ment ageklot. Fir net méi ze soen.
Da wëll ech kuerz nach op de Südstroum 
agoen. Dat ass jo elo gesot ginn, dass ech 
onbedéngt misst dozou Stellung huelen. 
Ech wëll dat gäre maachen. De Süd-
stroum fonctionnéiert net zu lescht 
duerch d‘Interventioun vum Conseil de 
surveillance an do wëll ech menge Kol-
legen déi do dra sinn, ganz häerzlech 
Merci soen an et gëtt vill an eng ganz 
gutt Aarbecht geleescht. De Südstroum 
fonctionnéiert net zu lescht dowéinst op 
eng vertrietbar Aart a Weis an e bréngt et 
fäerdeg sech am lokalen an am nationale 
Kontext ze behaapten. Den Akaf an de 
Verkaf vu Stroum geschitt op eng ofgesé-
chert Basis, op enger ofgesécherter Basis 
a beaflosst de Chiffre d‘affaires positiv an 
ass wichteg fir d‘Geschäftspolitik vu Süd-
stroum. D‘Beliwwerung déi duerch eng 
ëffentlech Ausschreiwung  ausgeschriw-
we ginn ass, a wou de Südstroum 
d‘Chance hat fir kënnen en Deel vun de 
Statsgebaier mat nohaltegem Stroum ze 
beliwweren, ass e wichtege Schrëtt an 
eng richteg Richtung. Et sinn Investitiou-
ne fir 5,6 Mio €, et sinn Zomme vu 5,6 
Mio € virgesinn déi de Südstroum préfi-
nanzéiert huet an déi d‘Gemeng muss 
zeréckbezuelen. Eben als Proprietaire 
vum Netz vum Südstroum. 
Nëmmen esou kënne mir d‘Sécherheet 
vun der Stroumversuergung an Esch 
garantéieren an zur Verbesserung vun der 
Liewensqualitéit an zur Ënnerstëtzung 
vun der Wirtschaftsentwécklung vun Esch 
bäidroen. Besonnesch um Belval si leesch-
tungsstaark Netzer erfuerderlech a mir 
kommen net derlaanscht d‘Aspeisung, 
d’Transformatorestatioun zu Éilereng ze 
verbesseren. Awer, dat investéiert Kapital 

gëtt gréisstendeels duerch d‘Netzge-
bühren déi am Stroumpräis draleien an 
déi fir jiddweree gläich sinn, am Laf vun 
der Zäit erëm erabruecht. 
En interessante Projet vun der Südstroum 
initiéiert, betrëfft d‘Energieeffizienz vun 
de gemengeneegene Gebaier an dréit 
sécher bäi fir den uerdentleche Budget, 
d‘Käschte vum uerdentleche Budget 
betreffend d‘Energie ofzebauen. An dobäi 
sollen och all Méiglechkeeten ënnersicht 
ginn, nohaltege Stroum an der Gemeng 
selwer ze produzéieren. An dat zum Bei-
spill als Wandkraaft, Sonnenenergie oder 
Biomass. Déi physesch an déi finanziell 
Machbarkeet soll gepréift ginn an erlabe 
konkret Schrëtter anzeleeden. Den 
Ëmweltschäffen an och de Südstroum a 
senger Kompetenz huet, wäert an deene 
kommende Wochen oder souguer haut 
nach doriwwer berichten. 
Dann nach kuerz e puer Bemierkungen. 
Éischtensmol zum Student Leisure Cen-
ter, do sinn ech der Meenung, dass et 
wichteg ass, dass mer dee ganze Plateau 
als Ganzt misste betruechte wa mer e 
wëllen amenagéieren, well ech mengen 
dat ass eng onentbehrlech Viraussetzung 
fir kënnen nohalteg do ze bauen. 
Wat de Pluriannuellen ubelaangt, esou 
ass dat, géif ech mengen, bal Wunsch-
denke wann ee bedenkt, dass de Ministè-
re haut scho Problemer huet fir ee Joer 
am viraus d‘Donnéeën zum Budget ze 
liwweren. 
Da wat de Parking ubelaangt, wollt ech 
just e Wuert soen zum Parking hei virun 
dem Hotel de Ville. Éischtensmol, de Par-
king ass realiséiert ginn op Grond vun 
enger ëffentlecher Ausschreiwung an den 
Exploitant war deen Eenzegen deen 
iwwreg bliwwen ass fir dat do iwwer-
haapt ze bauen. Sécher hätte mir et och 
kéinte selwer bauen. Dat ass d‘Initiativ, 
mä da musse mer eis och déi néideg 
Viraussetzunge schafen. Mä wa mer dee 
Parking net gebaut hätten, da kéint Dir 
sécher sinn, da geséich eis Geschäftswelt 
ganz anescht aus. Wou gouft Dir da par-
ke goen? An net nëmmen d‘Ge-
schäftswelt, mä och dee gesamte Beräich 
vun den administrative Servicer op der 
Gemeng hei, iwwerall. Wou géife mer 
parke goe wa mer kee Parking virun der 
Dier hätten? Deen huet onbedéngt miss-
te gebaut ginn. Deen eenzege Problem 
ass, en ass net fréi genuch gebaut ginn. 
An dass eben en Exploitant do e Bënëfiss 
oder e Coefficiant d‘entreprise huet, dat 
ass ganz normal an och vertrietbar. 
Bon, domat wëll ech awer da meng Aus-
féierungen hei ofschléissen. Merci un all 
déi Servicer déi zu der Erstellung vun 
dësem Budget bäigedroen hunn, mä vir-
un allem och un déi Servicer déi zu der 

Ëmsetzung vun dësem Budget bäi-
droen.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Weidig. Et ass dann elo un 
der Madame Hildgen an duerno un eisem 
leschten agedroene Riedner dem Här 
Hansen.“

Annette Hildgen (CSV):  „Merci, 
Madame Buergermeeschter. Wann e 
Fraktiounsspriecher schwätzt, dann ass 
dat net seng eege Meenung, et ass dann 
d‘Meenung vun der Fraktioun. A selbst-
verständlech huet eise Spriecher, den Här 
Zwally esou vill gesot, datt een eigent-
lech näischt méi sollt kënnen nach dobäi 
setzen. Ech hu just nach e puer Froen. 
Vun de Vëloen do hu mer e Budgetsposte 
gehat vun 79.070 € an dat ass fir nei 
Bornen ze bauen an Acquisition steet do 
fir Vëloen. Ech freeë mech elo schonn op 
de Rapport vum CIGL wou mer da 
gewuer ginn, wéi déi Vëloe gebraucht 
ginn a wéi vill datt der verschwannen, 
respektiv datt der futti sinn. Well eng Zäit 
hate mer jo elo ganz grouss Perten. Dat 
schéngt awer hoffentlech, oder hoffent-
lech ass dat elo eriwwer an et wier awer 
och interessant wa mer mol eng Kéier 
géifen héieren hei offiziell, wéi dat mat 
de Vëloe fonctionnéiert, well et sinn der 
net esou vill hunn ech d‘Impressioun, déi 
zirkuléieren oder ech si vläicht zu deene 
falschen Zäiten an Esch an an der Ëmgéi-
gend fir ze kucke wéi vill Vëloen datt 
dorëmmer fueren.
Dann hu mer 35.000 € agesat fir Nimm 
vun de Stroossen. Selbstverständlech, 
wann d‘Leit op Esch kommen, da musse 
se d‘Stroossennimm gesinn. Se musse 
wësse sech ze orientéiere wou se higinn a 
mir hätten eng Suggestioun. Dat heescht, 
a ganz ville Gemengen déi awer hire 
Charakter wëllen iergendwéi manifestéie-
ren, respektiv behalen, do gesäit een 
heiansdo elo déi Lëtzebuerger Nimm 
ënnendrënner. Ech ka mech erënnere wéi 
ech op Esch komm sinn, do war dat 
absolut Neiland fir mech. Ech hunn Esch 
guer net kannt. Praktesch just d‘Uel-
zechtstrooss an dunn huet de Schwéier-
papp mech an d‘Wissestrooss geschéckt, 
an d‘Blummestrooss, an d‘Réidenger-
strooss, ech hunn déi Stroossen net 
fonnt. Quitte datt een elo seet déi al Leit 
déi déi Nimm nach kennen, déi stierwen 
aus, mä wier et net e bësselchen, e bësse 
Folklor awer am positive Sënn fir ze soen, 
hei lauschtert mir huelen deen urbane 
Charakter vun Esch huele mer mat bäi a 
wa mir d‘Méiglechkeet hunn, schreiwe 
mer déi Nimm ënnendrënner. Et wier 
héchstwahrscheinlech ganz sympathesch 
fir verschidde Leit déi vu baussen erakom-
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men an ech mengen déi Nimm haten 
deemools hir Bedeitung an dat soll een 
och net vergiessen. 
Et sinn 190.000 € agesat fir d‘Morgue zu 
Lalleng konform ze setzen. Fannen ech 
absolut net iwwerdriwwen an et ass scho 
méi laang wou mir ëmmer gesot hunn 
hei bei der Budgetspresentatioun, wann 
Dir op de Kierfecht erakommt, déi 2 Hai-
ser riets a lénks wou well Büroen dra si 
vun der Gemeng, fir deenen eventuell 
eng nei Fassad ze ginn. Well wann eng 
Gesellschaft iergendwéi eng Kéier beuer-
teelt soll ginn, dann ass et dorop a) wéi 
se mat hire Kranken, mat hire Behënner-
ten ëmgeet a mat hiren Doudegen. Mir 
kucken datt eis Kierfechter dezent sinn, 
datt eis Kierfechter propper sinn. Dat ass 
zum gréissten Deel ass dat, geschitt dat 
bis elo. Awer wier et dann net fir d‘Entrée 
vu ville frieme Leit déi op Esch kommen, 
wa se op e Begriefnes kommen a se 
gesinn déi 2 Haiser déi absolut net repre-
sentabel sinn, fir deenen eng nei Fassad 
ze ginn a fir doduerch eleng dat Ganzt ze 
revaloriséieren. Eng nei Fassad kascht net 
des Däiwels. Déi Haiser si relativ kleng. 
Iwwerleed Iech et nach eng Kéier, mä wéi 
gesot et ass kee Budgetsposte virgesinn.
Wann een de Budget stëmmt a mir hu jo 
scho gesot, datt mir als CSV eis géint de 
Budget géifen ausspriechen, da sinn awer 
nach ëmmer och Saachen dran déi ee 
komplett appréciéiert, quitte datt een 
herno wann déi eenzel Saache gestëmmt 
sinn, beim Vote ka rattrapéieren. An do 
zum Beispill déi WC public, déi ëffentlech 
Toiletten, dat ass schonn hei ugeschwat 
ginn, dat absolut eng Noutwendegkeet 
ass. Do sinn 160.000 € virgesinn am 
Budget. Mir hunn d‘Impressioun datt dat 
net duer geet. Et ass och deemools hei 
ugeklongen, wou d‘Leit e bësse gelaacht 
hunn, dat ass, hoffentlech si se och op. 
Ech géif hannendrun hänken, hoffentlech 
bleiwe se och propper. A wa mer wëllen 
eng Universitéitsstad sinn, mir ginn et jo 
elo souwisou, da gehéiert dat absolut 
dozou, datt wann d‘Studente kommen, 
an der Zukunft, wann d‘Professere kom-
men an der Zukunft, datt se eventuell e 
WC fannen deen do ass, dee propper ass 
an dee fonctionnéiert. An 160.000 €, 
mengen ech, geet net duer fir flächen-
deckend déi Besoinen ofzedecken. 
Dann ass gekrasch ginn doriwwer, datt 
ewell vum Stat, et si soss bei de Studen-
tewunnengen 100% bezuelt ginn, nëm-
me 75% bezuelt ginn. De Rabelais war 
guer keen domme Mann. Deen huet 
gesot „gouverner c‘est prévoir“. Ech 
mengen heiansdo gëtt dat absolut hei 
vergiess, nämlech mir sinn do e bësselche 
spéit un. Ech mengen elo op eemol erwä-
che mir hei zu Esch a mir soe mir mussen 

onbedéngt Studentewunnenge kréien, 
da musse mer och elo kënnen domat 
liewen, datt de Stat nëmme 75% bezuelt. 
Mir brauchen och net ze vill ze kräichen, 
well eise Representant vun Esch, dee sëtzt 
an der Regierung, deen huet dat do mat-
gestëmmt, dat heescht dat war absolut 
gewousst. Dat heescht mir sollen elo ver-
siche mat deene 75% eens ze ginn a fir 
dat dann ze bezuelen an et geet och 
nach net duer mat de Studentewunnen-
gen. Dat wësse mir och alleguerten. 
Vum Musée de la Résistance ass geschwat 
ginn. Ech mengen, dat ass datselwecht. 
Mir mussen do derhannert bleiwen a vir-
un allem mengen ech, muss ee kucken, 
datt e gudde Kontakt zur Regierung erëm 
hiergestallt gëtt. Ech hunn déi vague 
Impressioun, datt do e bësselche Saa-
chen, e puer Saache schief gelaf sinn. Dat 
heescht, datt den Dialog do ënnerbrach 
ginn ass mat deene Responsabele vun 
der Regierung. Well kuckt emol, mir sinn, 
Här Codello, ech léiere ganz, ganz séier, 
mir sinn eng Universitéitsstad. Mir hunn 
iwwerhaapt keen uerdentleche Musée. 
Wat hu mer da fir e Musée? Dat heescht, 
wa Leit heihinner kommen, da wiere se 
vläicht interesséiert fir mol eppes iwwert 
d‘Entstehung vun der Stad Esch, iwwert 
hire Passé ze léieren an et wier interessant 
fir dat mol eng Kéier ze iwwerleeën, ob 
mer net kënnten iwwert e Musée noden-
ken? A wann de Musée de la Résistance, 
wann deen effektiv herno déi Ënnerstët-
zung kritt déi e brauch, wier dat zum Bei-
spill den éischte Schrëtt an déi Richtung.
Ech kommen nach eng Kéier op de Rabe-
lais zréck, mat sengem „gouverner, c‘est 
prévoir“. Schëffleng ass fir de Moment 
vun Arcelor Mittal, wësse mer alleguer-
ten, ass dat roueg geluecht ginn. Hu mir 
schonn driwwer nogeduecht, wann de 
Mittal géif verkafen, et ass jo gesot ginn 
e verkeeft fir de Moment näischt, wat 
eventuell géif mat deenen Terraine 
geschéien? 
Well dat ass e Potential fir Esch, dat wier 
e Kado, datt mer herno ganz genee wës-
se wat mer dohinner setze fir d‘Zukunft 
vun Esch ze garantéieren, well esou vill 
Plaz, quitte datt dee gréissten Deel um 
Schëfflenger Terrain läit, kréie mer 
bestëmmt net. 
Et ass vun de Schoule ganz vill geschwat 
ginn. Ech mengen, do hunn ech eigent-
lech näischt méi bäizefügen. Et ass och 
gesot ginn, als Universitéitsstad musse 
mer och eng gewësse Kultur kënne pre-
sentéieren. Stëmmt effektiv. Kultur a 
Sport ass par définition déficitaire, wësse 
mer alleguerten, dat stëmmt. An elo hät-
te mir als CSV eng Propos ze maache fir 
d‘Kultur nach méi an de Vierdergrond ze 
stellen. 

Et gëtt och gekrasch driwwer, datt Esch, 
dat ass elo haut guer net ugeschwat 
ginn, datt net méi dat séchert, déi sécher 
Stad ass déi et eng Zäit war. Ech brauch 
guer net drop ze komme wat déi lescht 
Woche geschitt ass. Dat war an enger 
Strooss wou relativ vill Trafik ass. Do ass 
da monéiert gi fir ze soen d‘Leit hunn net 
agegraff. Dat ass eng Situatioun déi war 
absolut net gutt a kee vun eis alleguerten 
appréciéiert dat wat geschitt ass. An do 
huet ee sech Gedanke gemaach an ech 
hu mer Gedanke gemaach driwwer, fir-
wat si mer esou wäit komm? An eng vu 
menge Konklusiounen zu där ech komm 
sinn, ass, datt mir awer net nëmmen hei 
zu Esch, mä iwwerall, ech géif souguer 
soen am Westen, an där westlecher Welt, 
datt e Wäerteverloscht amgaang ass sech 
ze produzéieren. Wat solle mer maache 
fir deem entgéint ze schreiden? Wat kën-
ne mer do maachen? Deen ee gëtt deem 
aneren de Ball. Da gëtt gesot, et ass 
d‘Schoul déi net fonctionnéiert. Dann ass 
d‘Elterenhaus wat net fonctionnéiert. 
Dann ass et d‘Sociétéit déi net fonction-
néiert, et sinn ëmmer eng Ursaach, ier-
gendeen do an eng vun den Ursaache 
mengen ech, déi absolut do sinn, dat ass 
tatsächlech, wa mer déi Jugendlech hue-
len, dat ware Jugendlecher, a mir huelen 
d‘Kanner datt mer do den Usaz musse 
maache fir d‘Kanner awer iergendwéi 
erëm un déi Wäerter erunzebréngen, déi 
eng Gesellschaft liewensfäeg maachen. 
An do kommen ech erëm eng Kéier un 
de Sport. De Sport kann enorm vill do 
maachen an un d‘Kultur. An elo wennen 
ech mech un eise Kulturschäffen, respek-
tiv un eise Schoulschäffen deen déi zwou 
Kapen op huet, an ech géif virschloen, fir 
de Kanner d‘Kultur erëm méi no ze brén-
gen. Datt mer géifen eng Kéier am Joer, 
virun der grousser Vakanz, an de Schou-
len, Primärschoulen hei zu Esch, eng 
Journée de la culture anzeféieren. Dat 
kascht iwwerhaapt näischt. Mä mir hu 
schonn zum Beispill e Schoulsportdag, 
deen ass ganz, ganz gutt ukomm. Do 
participéieren d‘Kanner. Si ginn duerch 
déi verschidde Veräiner déi mer am Sport 
hunn, gi se un déi verschidde Sportaar-
ten erugefouert. Si interesséiere sech der-
fir a mir recrutéieren do eisen Nowuess. 
Iwwerleed Iech mol eng Kéier fir eng 
Journée de la culture anzeféieren. Kultur, 
wat ass Kultur? Kultur ass liesen, Kultur 
ass Musek, Kultur ass Theater spillen a 
mir hu Kulturverbänn hei zu Esch déi 
ganz gutt fonctionnéieren. Fir déi unzes-
priechen, fir datt déi gratis géifen dohin-
ner kommen an déi géifen an deem gan-
zen Dag de Kanner d‘Kultur bäibréngen 
an dorop opbauen. Här Schoulschäffen, 
Dir wäert gesinn, Dir sidd net déi éischt 
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hei am Land déi dat géife maachen, mä 
trotzdem géif dat do och vläicht e bëssen 
déi Questioun vum Nowuess, dee mer 
leider Gottes an eise Kulturveräiner zum 
gréissten Deel hunn, kënnte mer do en 
Deel opfänken. A wéi gesot nach eng 
Kéier, et kascht Iech näischt a mir géifen 
dobaussen gutt do stoen a vum reng 
pädagogeschen hier géife mer e wäer-
tvollen Zousaz bilden zu deem wat ass. 
Dat wieren eis Propositiounen. Ech soen 
Iech Merci.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Madame Hildgen. Mir kéimen 
dann elo zum leschten agedroene Ried-
ner, dat ass den Här Hansen.“

Mike Hansen (LSAP): „Merci, Madame 
Buergermeeschtesch. Fir unzefänke wëll 
ech och scho wéi meng Virriedner allen 
zoustännege Servicer a speziell der 
Madame Solange Ecker an dem Här Fle-
ming Merci soe fir déi enorm a beispill-
haft Aarbecht déi se och dëst Joer 
gemaach hunn. D‘Opstelle vun dësem 
Budget wat dëst Joer eng Idee méi kom-
plizéiert oder méi usprochsvoll.
Ech wäert mech och haut kuerz halen aus 
verschiddene Grënn, Här Zwally. Eisch-
tens, wéi Dir héiert hunn ech mech e 
bëssen erkaalt an duerfir, Här Baum, muss 
ech Iech enttäuschen, ginn et dëst Joer 
keng Kalennerspréch.”

Verschidde Stëmmen: “Ooooh!”

Mike Hansen (LSAP): „Zum zweeten, 
wëll ech och net widderhuele wat an de 
Presentatioune vun der Madame Buer-
germeeschtesch d‘lescht Woch a vun 
enger Partie vun de Spriecher, 
notamment Majoritéitsspriecher gesot 
ginn ass. Ech wëll och net dru schold 
sinn, datt verschidde Membere vum 
Gemengen- a Schäfferot heibannen och 
nach weider Honger leide mussen, dat 
net een e fait personnel dofir muss 
äusruffen. A virun allem wëll ech am 
Fong, well ech am Fong vun den Opposi-
tiounsspriecher bis elo net vill héieren 
hunn, wat ech géif als real Alternativ zu 
dëser Budgetspolitik bezeechnen. Ech 
muss awer soen, datt ech nom theatra-
leschen Talent a vun der Oder vu muen-
che mengem Noper zimlech beandrockt 
sinn an ech si mer och sécher, datt eise 
Premier et vläicht giff, wéint senger sen-
ger Affinitéi fir Zuelen, mat sexy géif 
bezeechnen.
(Tëscheruff vum Här Bernard) 
Jo, Här Bernard, elo schwätzen ech, gell, 
wann ech gelift.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Jo, Här Hansen, Dir hutt ganz eleng 
d‘Wuert.“

Mike Hansen (LSAP): „No enger kom-
pletter an detailléierter Presentatioun vun 
der Madame Buergermeeschtesch, gouf 
et och haut elo keng weider Iwwerra-
schungen. D‘Prioritéiten hu säit leschtem 
Freiden net gewiesselt. De virleiende 
Budget ass der ekonomescher Situatioun 
ugepasst. Trotz der wirtschaftlecher Lag 
hu mer awer en ambitiéise Budget deen 
och zimlech zukunftsweisend Aussoe 
mécht, virleien. 
De Gemengebudget ass d‘Kinneksrecht 
vum Conseil, well hei d‘Häerz vun der 
kommunaler Selbstverwaltung virläit. Et 
goufe schonn – Här Weidig, Dir kënnt 
nach vill léieren hei vun de Jonken ...
(allgemengt Gespréich a Gelaachs)
Wann ech gelift. Et goufe vill Saachen 
ugedeit a méi oder manner berechtegt 
Kritik ausgeübt an duerfir wëll ech och 
nach déi eng oder aner Bemierkung wei-
der maachen. Wann een de Budget recti-
fié vum Logement vun 2012 betruecht, 
mierkt een, datt geschafft a realiséiert 
gouf. Och wann net alles an engem Bud-
get erëmzefannen ass, well et vläicht ze 
fréi ass wéi notamment Taxatioun vun 
den eidele Wunnengen an dem genotzte 
Bauland, dat mer fréistens 2014 wäerte 
gesinn, mä d‘Part vum Logement am 
Budget, de Budget deen ëm 16% 
geklommen ass, ass awer vu 14% op 6% 
gefall. An dat kann een och elo net verall-
gemengeren andeems ee mengt et géif 
näischt méi gemaach ginn. Dëst läit virun 
allem drun, wéi ech scho gesot hunn, 
datt eng grouss Partie realiséiert gouf, 
wéi zum Beispill d‘Acquisitioun vum, wat 
d‘lescht Joer dra stoung, vu Studen-
tewunnengen. An et ass e Fait datt mer 
haut 37% vun de Wunnengen op eisem 
Territoire hunn. D‘Realisatioun gesäit een 
iwwregens och op den Nonnewisen. Dëst 
ass ee vun deenen ambitiéisen an urba-
nistesche Projete vun eiser Gemeng an 
der leschter Mandatsperiod, awer och an 
dëser Mandatsperiod, deen iwwregens 
eng Kollaboratioun mam Fonds de 
Logement ass an esou gëtt och eng 
gewësse Mixité sociale garantéiert. 
Et ass awer regrettabel datt d‘Gemenge 
manner Ënnerstëtzung vum Stat kréie fir 
hir wuessend Aufgaben ze erfëllen. 
Muench ee wäert soen, dat ass verständ-
lech wann een d‘wirtschaftlech Situatioun 
betruecht, déi och hir Repercussiounen 
op d‘Lëtzebuerger Insel huet. Ech per-
séinlech fanne gewësse staatlechen Enga-
gement ënner aller Kritik. D‘Zoulage wéi 
Sozialwunnengen a Krisenzäite vu 75% 
op 70% ze senken, ass net nëmme veran-

twortungslos mä och eng zukënfteg wei-
der Belaaschtung vun de Budgete vu 
sozial responsable Gemengen, Gemen-
gen, déi och an Zukunft sech fir d‘Mat-
bierger, deenen et net esou gutt geet, 
asetzen. An déi wäerten och aus dësem 
Grond och eng Mehrbelastung an 
Zukunft do an deene Budgeten hu wa se 
nei Acquisitioune wäerte maachen. Dëst 
wäert dofir zur Konsequenz hunn, datt 
vill Gemenge sech nach manner an deem 
Sënn wäerten engagéieren. An den Appel 
vum Gemengerot, dee mer unanime vir-
un e puer Woche geholl hunn, wou mer 
zu méi Solidaritéit opruffen an dësem 
Dossier, wäert weider nees net gehéiert 
ginn. 
Vill vun eis hu schonn drop higewisen, 
datt et net nëmmen d‘Stad Lëtzebuerg 
an Esch kënne sinn déi an der Gemeng 
sozial Opfangstrukturen ubidden. An déi 
elo nach indirekt mat esou enger Mesure 
penaliséiert ginn. Mir hei zu Esch hu 
mengen ech sécher an dësem Dossier 
och vu kengem Lektiounen ze kréien. Mä 
ech verstinn och ganz gutt, datt een am 
Sënn vun enger Mixité sociale vun der 
Populatioun seet, net ëmmer, datt een 
do net ëmmer vun deene, eng vun 
deenen eenzege Gemenge ka sinn déi 
och Sozialwunnengen ubitt. Et heescht 
awer en revanche och net, datt ee sech 
elo op sengen Acquien ausroue kann. Ech 
erënneren nëmmen ongären drun, datt 
mir hei, datt mir a méi wéi schwierege 
wirtschaftlechen Zäite sinn, déi och nach 
undauere wäerten. Mat enger Konse-
quenz, d‘Hausse vum Chômage an der 
Precaritéit. An zemools zu Esch wou mer 
iwwert dem nationalen Duerchschnëtt 
am Chômage an am RMG Taux leien, 
musse mer eis bewosst sinn, datt an der 
Nout de Manque vu Sozialwunnengen 
net erof geet, mä an d‘Luucht geet. Et 
muss een och mol vläicht d‘Pisten analy-
séieren déi keng grouss budgetär Konse-
quenz wäerten hunn, wéi e Roulement 
an de Listes d‘attentes oder vläicht och 
regelméisseg Analyse vun de finanzielle 
Situatioune vun de Menagen déi an dee-
ne Wunnenge sinn, fir datt mer och 
wierklech deene Leit déi déi Wunnenge 
brauchen, der ubidde kënnen. 
Bei allen Affinitéiten zum Genosse Baum, 
fannen ech et awer och e bëssen depla-
céiert, d‘Sozialwunnengen un de Studen-
tewunnengen auszespillen. Ech hu mer e 
bësse méi vun him erwaart, well béid si 
Prioritéite vun der Gemeng an et kann 
een net dat eent einfach esou géint dat 
anert huelen. En ähnlechen Desengage-
ment vum Stat gesäit een iwwregens bei 
de Studentewunnengen. Do geet d‘Parti-
cipatioun, déi virdru bis zu 100% war, op 
70% erof. An alt nees ass Esch als zukënf-
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teg Universitéitsstad, als aktuell Universi-
téitsstad dovunner am meeschte betraff. 
Et gëtt ganz vill vu sozialer Verantwor-
tung vun de Gemenge geschwat, mä et 
misst een och mol eis Regierung un hir 
erënneren a wat si de Gemengen 
undoen, mat hire Kierzungen. Anstatt 
datt de Stat vill Suen an d‘Bespëtzelung 
vun de Matbierger investéiert, wären déi 
Sue besser op anere Plazen ubruecht.” 
(allgemeng Zoustëmmung)

Daniel Codello (LSAP): “Ditt Äer Aueren 
äus!”

Mike Hansen (LSAP): „Madame Buerger-
meeschtesch huet de leschte Freideg 
gesot, de Logement étudiant ass en Elé-
ment clé fir d‘Studenten hei zu Esch ze 
ëmfänken an duerfir sollte mir 2014 bis 
zu 50% vun de Studentewunnengen hei 
zu Esch hunn. Mä elo muss een awer och 
consideréieren, mat enger Manner-Parti-
cipatioun vum Stat sinn et der vläicht e 
puer Prozenter manner. An et freet mech 
awer och, datt d‘Madame Buerger-
meeschtesch och d‘lescht Woch zougesot 
huet, d‘Selbstverwaltung vun de Studen-
tewunnengen analyséieren ze wëllen. 
Den Artikel 1 vun der Charte de Grenoble 
vun 1946 vum Kongress vun der UNEF, 
lauschtert no, dat ass d‘Union nationale 
des étudiants de France, definéiert de 
Student als jeune travailleur en formation 
intellectuelle. An a Krisenzäite wësse mer, 
datt e jeune travailleur, och wann en an 
enger formation intellectuelle ass, mol a 
méi schwiereg Situatioune gerode kann. 
An duerfir ass et ëmsou wichteg, dass 
d‘Gemeng och eng eegen Offer geréiert 
an och dann dee Moment prett huet. Mir 
däerfen net vergiessen, datt de Student, 
wéi den Här Codello och virdru schonn 
ugemierkt huet, hei lieft an e Citoyen à 
part entière ass. Dofir ass et gutt an néi-
deg, datt d‘Leit och acceuilléiert ginn an 
dowéinst ass et och gutt, datt mer end-
lech e Student Guide hunn. An och fir 
dës Matbierger muss eng attraktiv Offer, 
musse mer eng attraktiv Offer hunn, Här 
Baum. De Student Leisure Room, oder 
wéi en zu menger Zäit nach genannt 
gouf, dat war eng Maison de l‘étudiant 
oder an England eben eis Student Union 
dréit dozou bäi. Dëst ass e wichtege Pro-
jet. Well esou eng Infrastruktur geschafe 
gëtt, déi laangfristeg zur Attraktivitéit vun 
eiser Stad a virun allem vum Quartier bäi-
dréit. Dëst ass och net einfach arbitraire 
dohinner gestallt ginn, dëst ass eng 
Frucht vun der Kollaboratioun tëschent 
de Studenten, der Uni an der Gemeng 
Esch. Duerfir kann ee roueg soen, datt 
dëse Projet mat der Ënnerstëtzung vun 
der Uni och e Pullfacteur fir d‘Studente-

liewen hei zu Esch gëtt. An als ancien 
Président vun der Maison de l‘étudiant 
vu menger Uni, kann ech Iech och soen, 
datt dat zougänglech normalerweis fir 
déi meeschte Leit ass, fir jiddwereen ass. 
Nee, et ass fir jiddwereen zougänglech. 
Wann eng Manifestation culturelle ass, 
do kann ëmmerhi jiddweree goen. Do 
läit et net, do gitt Dir net ofgewise wann 
Dir keng Studentekaart hutt. 
Youth Hostel bei engem vun de Wahrzee-
che vun eiser Stad, der Passerelle, wou de 
Stat Gott sei Dank sech nach net desen-
gagéiert a mat 75% participéiert, ass net 
nëmmen eng Revalorisation vun der 
Gare, mä och vum Stadkär an e Projet 
deen och längerfristeg zu genereller 
Attraktivitéit zur Tourismusförderung bäi-
dréit. 
Ech komme mer elo e bësse vir wéi den 
Här Knaff, dee schwätzt ëmmer vun der 
Attraktivitéit. 
Verschidden Ausféierunge vun de Kol-
legen hu sech op spezifesch Beräicher 
beschränkt an ass awer och den Touris-
mus an d‘Attraktivitéit oft vergiess ginn. 
Obwuel et eng Part budgétaire do, eng 
gutt Part budgétaire investéiert gëtt – jo, 
Prost – Eng Gemeng huet net nëmmen 
eng Responsabilitéit vis-à-vis vun de Mat-
bierger, mä och fir méi Leit an d‘Gemeng 
ze zéien an och esou wéi d‘Commercen 
déi hei ugesiddelt sinn. Datt de Schäffe-
rot an deem Dossier laangfristeg denkt, 
an denke beweist, ass d‘Engagement 
budgétaire an Tourismus. Ob elo ORT, 
ONT oder ECTO, Dir wësst all wat et ass, 
dat si Suen déi mëttlelfristeg a laangfris-
teg gutt ugeluecht sinn. D‘Attraktivitéit 
vun der Stat an eiser Regioun ass e Wirt-
schaftsfacteur. Wa vill Leit op Esch kom-
men, hunn net nëmmen d‘Geschäftsleit 
besser Aussichten, mä esou, Här Baum, 
ginn och Aarbechtsplaze geschaaft. E 
flott Beispill vun der Verbesserung vun 
der Attraktivitéit ass d‘Renovatioun vun 
eisem Déierepark iwwregens. Deen deen 
uewe regelméisseg spazéiere geet, gesäit 
och direkt dass d‘Gemeng sech do säit 
Oktober ausrout, mä d‘Aarbechte gi wei-
der a wäerten och 2013 weidergoe wéi 
et am Budget virgeschloe gëtt. An et 
freet mech och, datt nodeems am Sum-
mer d‘Waasser net méi an de Sprangbue-
ren hei zu Esch gefloss ass, erfreet et 
mech ëmsou méi, datt 95.000 elo doran-
ner investéiert ginn, datt d‘Waasser nees 
hei nächste Summer fléisst. 
All Investissement an d‘Jugend ass och en 
Investissement an d‘Zukunft. An deem 
Sënn ass een anert wichtegt Investisse-
ment vun der kommender Mandatspe-
riod sécherlech d‘Kreatioun vun der 
Jugendplazen, wou se sech treffen oder 
chille kënnen. De Budget gesäit duerfir 

och eng Place importante aux jeunes vir. 
Ech wëll awer och, wann ech scho vu 
Jugendplaze schwätzen, och op déi 
zukënfteg jugendlech Leit ze schwätze 
kommen. De Budget garantéiert och den 
Ënnerhalt vun eise Spillplazen. Dëst ass 
eng weider sënnvoll an zukunftsorientéi-
ert Investitioun, well och Familljepolitik 
ass Sozialpolitik an dëst dréit sécher zu 
enger lieweger, Här Johanns, enger 
lieweger an attraktiver Stad bäi. 
Wat d‘Oppositioun ugeet, muss ech lei-
der soen, datt se keng reell Alternativ bis 
elo opgewisen hunn.”

Verschidde Stëmmen: “Très bien! Bra-
vo!”

Mike Hansen (LSAP): „Muenche gëtt, 
anzwousch ze vill Suen ausginn, aner fan-
nen d‘Zommen net genuch. Verschidde 
Kritike sinn awer méi oder manner 
berechtegt gewiescht. Zum Beispill am 
Beräich vun der Gewerbesteier. Deen 
een, deen ee vläicht deemools net hätt 
senke sollen, obwuel et eng Stad 
gemaach huet an esou d‘Messer op 
d‘Broscht vun den anere Gemenge gesat 
huet. Et ass och kloer, datt eng Entreprise 
dat och gnadenlos ausnotzt fir esou d‘Ge-
menge géigesäiteg auszespillen, fir esou 
mann wéi méiglech ze bezuelen. Mä et 
ass awer eng Preuve vu Courage sech 
anzegestoen, datt dëst kee Succès war an 
dann et och nozebesseren, dat de Schäf-
ferot gemaach huet. Dat de Schäfferot 
mam Gemengerot dëst Joer gemaach 
huet an d‘Taxen nees an d‘Luucht gesat 
huet. Dëst nennt ee Responsabilitéit.
Mä eigentlech hunn ech awer gréissten-
deels d‘Gefill, datt muench Leit hei virun 
der Realitéit fléien. Ech ginn elo net op 
déi lescht Ausféierunge vun der Virriedne-
rin an, mä et ass esou. Et ass Kris. Et 
stëmmt. Et muss ee spueren haut an an 
der Zukunft, fir datt mer déi nächst Gene-
ratiounen net weider belaaschten. Mä 
woufir kënnt dës Situatioun? D‘Gewer-
besteier ass net de Grond. Déi global 
Finanzkris déi zu gläicher Zäit eng Sys-
temkris ass, well mir gesinn haut, datt de 
Raiberkapitalismus mat sengem Wuels-
tandsmäerchen nëmme fir déi opgeet déi 
Kapital hunn an déi aner mussen ënnert 
den Décisioune leiden. An op béide Säi-
ten, entweder well d‘Plazen delokaliséiert 
ginn oder well an deenen neie Länner 
d‘Leit exploitéiere ginn. An ech mengen 
den Här Baum huet do e Punkt getraff. 
Arcelor Mittal hei zu Lëtzebuerg ass e 
Symbol dofir. D‘Gemeng Esch leid och 
net eleng drënner, mä och vill aner 
Gemengen am Land. Haut leiden d‘Ge-
menge virun allem ënnert der Politik déi 
an deene leschten 30 Joer ënnert der Fie-
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der vun der CSV, ënnerstëtzt duerch Par-
teien déi matgeschwomme sinn, gefouert 
ginn ass. Wou massiv Geschenker un déi 
gemaach gi sinn déi se net brauchen. 
Wat haut d‘Kris op Gemengenniveau 
accentuéiert a sech an enger Rëtsch 
Desengagementer erëmspiggelt. Dëst 
passéiert ebe wann eng Regierung puer 
wirtschaftlech Interesse vertrëtt an d‘so-
zial Responsabilitéit op d‘Gemengen 
ofwälzt. 
Dëst ass de Beweis, datt déi neoliberal 
Politik déi notamment gewësse Forma-
tiounen hei vertrieden, a versichen de 
Leit ze verkafen, e Reinfall ass. Här Zwally, 
d‘CSV huet kee kloeren Duerchbléck. Do 
hat Dir Recht virdrun. Ech ginn Iech voll-
komme Recht. Dir gesitt nëmme 
schwaarz. De PAP Quartier deen Dir am 
Budget net fënnt, steet mat 80.000 € 
dran. 
An ech ginn och elo net nach op déi aner 
Riednerin an. Et ginn net genuch kulturell 
Institutiounen hei zu Esch? Ma, ween 
huet dann de Budgetsministère, well do 
kéint ee mol engem soen, datt mir nach 
ëmmer drop waarden, datt de Centre 
national vun der Culture industrielle hei 
zu Esch realiséiert gëtt. 
D‘Verschëldung vun eiser Gemeng – ech 
schwätzen – muss een awer am Ae 
behalen. An den nächste Joere wäerte 
mer och net dofir weider gréisser Investi-
tioune maache sollen a kënnen. Eng 
kohärent mëttel- a laangfristeg Planung a 
verschiddene Spueren an eng Augmenta-
tioun vun de Recettën, wéi schonn zum 
Beispill mat der Erhéijung vun der Gewer-
besteier gemaach gouf, hëllefen de Bud-
get am Equiliber ze halen. 
Sou, fir ofzeschléisse wëll ech Iech all 
schéi Chrëschtdeeg wënschen.“
(Gelaachs)

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Villmools Merci dem Här Hansen an och 
alle viregte Riedner, dass mer op esou 
eng flott an an eisen Aen awer och kon-
struktiv Aart a Weis hei iwwert eise Bud-
get 2013 konnte schwätzen. 
Bon, iert mer zu den offizielle Chrëscht-
daagswënsch kommen, e Moment dee 
mir net wëllen ze laang virun eis erauss-
chieben als Schäfferot, wollt ech op e 
puer méi allgemeng Saachen agoen an 
da meng Kollegen am Schäfferot froen 
ob si op déi punktuell Saachen, déi méi 
speziell hire Ressort betreffen, wëllen 
agoen am Zesummenhang mat de Froe 
vun de Conseilleren.
Den Här Codello huet eis eng ganz 
Rëtsch vun interessante Piste mat op de 
Wee gi bei senger ganz detailléierter Bud-
getsanalys. Hien huet zum Beispill Ideeën 
developpéiert ronderëm e Prix du béné-

volat, dat fanne mir eng flott Idee. Hien 
huet och eis suggeréiert fir mat ze maa-
che bei der Semaine de la démocratie 
locale. Dat wëlle mer och opgräifen. Mir 
hunn eis Notize gemaach fir dat kënne 
matzehuelen. Och eng interessant Idee 
ass fir den Analytesche Rapport net 
nëmmen ze notze fir Informatiounen an 
Evenementer, mä vläicht och eng 
Reflexioun ze maache fir déi eenzel 
Groupes politiques zu Wuert kommen ze 
loossen. Dat fanne mir flott. 
Hien huet awer och eng ganz ausféier-
lech Analys vun der Finanzsituatioun vun 
der Stad Esch gemaach a se an den natio-
nale Kontext gesat, wat e ganz interes-
santen Exercice war an hien huet sech 
dobäi net nëmme vill Aarbecht gemaach, 
mä hien huet en plus ganz flott Reflexiou-
nen an deem Zesummenhang opgestallt. 
Eng vun deenen Ideeën déi hien och 
developpéiert huet, ass am Zesummen-
hang mat der Evaluatioun vum Bierger-
amt, déi mir amgaange sinn. Do hu mer 
e gudde Partner. Dat sinn eis Delegatiou-
nen déi och virun allem mam Personal 
vum Biergeramt selwer Analysen opge-
fouert hunn, wat d‘Aarbechtsbedingun-
gen ubelaangt a wat allgemeng de Fonc-
tionnement ubelaangt. Mir vun eiser Säit 
aus hu virrangeg eis konzentréiert fir 
Clientsevaluatiounen opzehuelen, well 
déi zwee Aspekter si wichteg, souwuel 
d‘Zefriddenheet vun de Mataarbechter 
wéi och d‘Zefriddenheet vum Client, vum 
Bierger, esou dass mer unhuelen, dass 
mer 2013 hei eng éischte Kéier kënnen 
an d‘Kommissioune goe fir Diskussiounen 
ze entaméieren. 
Dann hunn och all déi Recht, an den Här 
Codello war deen éischten deen dat 
gesot huet, dass et elo ganz gutt ass, dass 
eis Organigramme virleien, well si leien 
elo vir. Och hei si schonn éischt intern, 
hausintern Ronne gedréint ginn an ech 
huelen un, dass eise Ressortschäffen och 
dozou wäert eppes soen, well elo 
geschwë geet dat och an déi aner Gre-
mien déi natierlech d‘Prioritéit hu wann 
et drëm geet den Terrain ze preparéieren, 
iert mer domat an de Gemengerot kom-
men. 
Et sinn och eng ganz Rei vu Sujeten 
opgegraff ginn déi mir schonn als Schäf-
ferot thematiséiert haten, ënner anerem 
d‘Necessitéit fir eis Aarbechten an de 
Syndikater. Net nëmme kritesch ënnert 
d‘Lupp ze huelen, mä och a regelméis-
segen Ofstänn hei am Gemengerot 
doriwwer ze schwätzen, net nëmme wat 
eise finanziellen Engagement ubelaangt, 
mä och wat d‘Politik ubelaangt déi an de 
Syndikater an eisem Numm oft als Haapt-
partner dee mir sinn, an engem Syndikat 
gemaach gëtt. 

Dann ass och hei d‘Propos gemaach 
ginn, wat mir an enger éischter Reaktioun 
nëmme begréissen, fir e Subsideregle-
ment ze maachen. Mir hunn oft dovun-
ner geschwat, dass et där enger an där 
anerer Veräiner gëtt. Mir hunn d‘Chance, 
dass mer hei ganz dynamesch Veräiner 
hunn hei zu Esch, mä et sinn der awer 
ëmmer déi méi dobäi si wéi anerer, ob et 
en Ëmzuch ass vun National Feierdag 
oder ob et ass fir a regelméissegen 
Of stänn Generalversammlungen ze maa-
chen, wou een am Dialog mam Schäffe-
rot probéiert, déi eng oder aner Verbes-
serungen ze erzielen. Do mussen esou fir 
eis elementar Attitudë belount gi mat méi 
héije Subsiden. An déi deenen hir Aktivi-
téite sech op ganz wéineg Démarche 
reduzéieren, hunn natierlech en anere 
Stellewäert an esou enger Mise en oeuvre 
vun engem Reglement wéi déi déi bei 
allem dobäi sinn. Bei Schoulaktivitéite 
matmaachen, bei Gemengenaktivitéite 
matmaachen, bei Feierlechkeete mat-
maachen a wéi och ëmmer. Dat fanne 
mir eng interessant Saach an dat wëlle 
mer ausdrécklech och mat op de Wee 
huelen. Also Merci fir déi vill flott Sugges-
tiounen, och déi ronderëm eis Jumelage-
Politik déi mer selbstverständlech mussen 
eng Kéier thematiséieren. Mir hu relativ 
rezent e Recrutement virgeholl vun enger 
neier responsabeler Persoun fir Relations 
internationales an déi wäerte mir mat 
abannen an déi konzeptuell Viraarbecht 
ronderëm de Jumelage. 
Den Här Zwally huet als Spriecher vun 
der gréisster Oppositiounspartei dem 
Schäfferot eigentlech e wonnerbare Luef 
ausgestallt, andeem hie gesot huet, dass 
him dee Budget hei vir géing komme wéi 
wann e bëssen eppes fir jiddwereen dra 
wier. Méi schéin hätt Dir et net kënne 
soen, Här Zwally. Méi schéin hätt Dir et 
net kënne soen, well effektiv dréit dëse 
Schäfferot onheemlech Suerg dofir, fir hei 
net selektiv Politik zu Gonschte vun 
deenen engen oder anere Bevëlkerungs-
gruppen ze maachen, mä fir eis ass jidd-
weree gläichermoosse wichteg a mir 
wëllen dofir och eis Politik esou axéieren, 
dass mir eng equilibréiert Démarche 
hunn, souwuel wat eis budgetär Dépen-
sen ubelaangt, wéi och wat eis allgemeng 
politesch Aktivitéiten an deenen ënner-
schiddleche Ressorte vum Schäfferot. 
Dir hutt op där enger Säit gesot, mir sol-
len hei keng Nationalpolitik maachen. 
Leider ass et esou, an eng ganz Rei vu 
Spriecher hunn et och gesot, mir si ganz 
staark ofhängeg vun der Situatioun beim 
Stat. Mir sinn och staark ofhängeg vum 
Statsbudget. Dir kënnt elo soen de Lëtze-
buerger Stat ass och staark ofhängeg vun 
enger europäescher Entwécklung. Och 
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do hätt Dir Recht, mir hänken eben een 
un deem aneren. An dofir kënne mir net 
anescht wéi och e Mix ze maache vu 
lokalpolitesche Considératiounen a vun 
nationalpolitesche Considératiounen. An 
do hat Dir ee Beispill opgeworf, an dat 
war herno och vun enger anerer Sprie-
cherin vun Ärer Fraktioun opgegraff ginn. 
Dat ass déi Fro ronderëm eise Musée. Et 
war herno gesot gi vun der Madame 
Hildgen, mir bräichten e Musée oder mir 
bräichte Muséen. Leider mussen dann 
och déi zwee Muséen déi mir entweder 
schonn hunn oder déi fest décidéiert 
waren, nämlech de Musée de la Résistan-
ce an de Musée national de la culture 
industrielle déi missten da leider och an 
de Staatsbudget kommen, wou se net 
méi dra si well se nämlech do erausgeholl 
gi sinn aus dem Pluriannuell wéinst Krise-
mesuren. An eis deet et leed. Wann aner 
Gemenge betraff wieren, géing et hinne 
fir hir Gemeng leed doen, eis deet et ebe 
fir eis Gemeng leed an och hei si mir 
dovunner ofhängeg wa mir wëllen deen 
ee Musée kréien, deen awer ëmmerhin 
als Stolstad déi mir nach ëmmer sinn an 
déi mir nach laang wäerte bleiwen, wa 
mir do dee Musée onbedéngt brauche 
wéi den CNCI, da si mir leider ofhängeg 
dovunner, dass dee Musée deen eng 
national Struktur soll ginn, muss am 
Statsbudget optauchen. Dat ass leider 
net de Fall. An da wäert et fir déi zukënf-
teg Generatioune ganz, ganz schwéier gi 
fir hinnen ze erkläre firwat mer eng For-
tune fir eis Héichiewen ausginn hunn. 
Well et wier nämlech notamment esou e 
Musée gewiescht, deen noutwenneg 
gewiescht wier, fir ze erkläre woufir 
d‘Stol industrie do war a firwat mer och 
an Zukunft nach industriell Aktivitéiten 
hei am Land a besonnesch an eiser Südre-
gioun brauchen. 
Dann ass en nationale Musée schonn do. 
Dat hutt Dir ganz richteg gesot an och 
hei kënne mer dat nëmmen am Verbond 
mam Stat maachen an an där Amicale 
vun där hei geschwat ginn ass, si mir lei-
der als Schäfferot och net vertrueden, mä 
mir hunn awer eng gutt Zesummenaar-
becht mat hinnen a wann de Stat de 
Musée de la Résistance oder d‘Regierung 
besser gesot, de Musée de la Résistance 
als national Struktur déi et ass endlech 
erëm an de Budget eranhëlt, dann hu mir 
vill Alliéierter, déi wäerten eng Hand upa-
ke fir dat dann och ëmzesetzen.
Wat de Schäfferot net wëll, dat ass sech 
elo mat Iech ausenee setzen, ob et eng 
gutt Idee ass oder keng gutt Idee ass fir 
eng Espresso-Bar mat Literaturcafé op 
d‘Brill Plaz ze setzen, well dat ass 
nëmmen eng Idee. Mir hunn dat ausge-
schriwwen a wann een eng aner Idee 

huet déi och flott ass, da realiséiere mer 
déi Idee. Mä mir géingen dat heite flott 
fannen, mä mir si ganz op. Also wann Dir 
do besser Suggestiounen hutt, déi huele 
mer och mat de Wee. Mir wëlle just, dass 
mer eng flott Brill Plaz kréien déi lieweg 
gëtt a mir sinn do op fir all Ideeën déi 
kommen a virun allem vun deenen déi se 
mussen herno realiséieren.
Dir hutt och vun der Bedeitung vun de 
FEDER-Gelder geschwat. Do hutt Dir 
komplett Recht a mir sinn och amgaang 
Reflexiounen ze maachen, hausintern, 
wéi mer nach verstäerkt kënnen an 
engem Verbond vun alle Servicer ent-
spriechend Demande maachen. Mir hunn 
och do eng gutt Zesummenaarbecht 
mam CAP Tudor, wou mer Senior-Partner 
sinn, déi eis oft interessant Reflexioune 
mat op de Wee ginn hunn an hiren 
Domainen. Mir hunn och eng interessant 
Zesummenaarbecht mat deenen ënner-
schiddleche Ministèrë fir ze kucke wou 
mir als Stad Esch kënnen ënnert eng 
bestëmmte FEDER-Richtlinn falen. Mä Dir 
hutt ganz Recht, do kann een ëmmer 
nach méi maachen, do kann een ëmmer 
nach besser maachen, well dat si Gelder 
déi mir als Stad Esch gutt kënne gebrau-
chen. An och wann e groussen Deel nach 
bleift fir Aktivitéiten ze maachen, et si jo 
ni 60 oder 80%teg Participatiounen déi 
mir do kënne kréien, sinn et awer wich-
teg Suen déi eis hëllefen eis Recettësitua-
tioun, wou Dir mat Recht gesot hutt, dass 
se nëmme ka besser ginn, fir déi opze-
besseren. 
Bon, wat net ganz fei vun Iech war, dat 
ass Är Ausso ronderëm de Pluriannuel, 
well Dir wësst ganz genau, dass mer dëst 
Joer oder dat lafend Joer 2012 kee Plu-
riannuel konnte maachen, wéi och all déi 
aner Gemengen net, well mer eben den 
Transfert gemaach hu vun där enger Bud-
getsprozedur zur anerer Budgetsproze-
dur. Ech wollt awer soen, dass mir an 
deene vergaangene Joeren eng vun 
deenen eenzege Gemengen am Land 
waren déi iwwerhaapt Pluriannuelle pre-
sentéiert huet, och ouni Obligatioun vum 
Ministère de l‘Intérieur a mir wäerten 
2013 selbstverständlech erëm e Plurian-
nuel maachen an dann ass en obligato-
resch fir all Gemengen, an da wäerten 
der vill rudderen, well déi hu keng 
Erfahrung da wéi mir vun 10 Joer oder 12 
Joer wou se kënnen op esou Pluriannuels-
prozeduren zréckgräifen. Dovunner profi-
téiere mir dann. Also dat war elo e bëssen 
de mauvaise foi, well dat war wierklech 
just eng administrativ Ursaach firwat mer 
dat net gemaach hunn a mir haten dat 
och schonn dee Moment signaléiert. An 
ech wollt awer och hei op dat schonn 
hiweisen, wat hei den Här Weidig rich-

tegerweis gesot huet, also da muss de 
Stat awer wierklech nach ganz vill, ganz 
vill Ronnen dréien, hausintern, dass deen 
och à même ass fir eis an eisen Timing 
dee mir kënnen anhalen, dat hu mer 
bewisen an de leschte Joeren, fir eis an 
deem Timing dee mir opstellen, deen 
Opschloss iwwert d‘Recetten ze ginn déi 
mir vum Stat supposéiert sinn ze kréien, 
fir dass mer dat kënnen an eise Plurian-
nuel afléisse loossen. Also do si mer awer 
fir 2013 absolut gespaant. Dat kënnt Dir 
eis awer glewen. Mä mir sinn awer ganz 
positiv där Saach vis-à-vis agestallt a mir 
hoffen, dass dat da wäert esou sinn an da 
kann dat pluriannuelt Dokument op Basis 
vun deem mir dann heibanne kënnen 
diskutéieren, nëmmen nach méi en valeur 
gesat gi wéi et dat an deene vergaange-
ne Joere war. 
Den Här Baum huet richtegerweis vun 
der Entwécklung ronderëm déi demogra-
phesch Situatioun vun eiser Gemeng 
Reflexiounen ugestallt déi de Schäfferot 
deelt. Hien huet och sech ausgelooss 
iwwert de Strukturwandel an deem eis 
Stad Esch ass. Mir fanne seng Aussoe ron-
derëm d‘Nécessitéit fir Emprunten opze-
huele fir eis Politik ze finanzéieren, och 
ganz fair. Mir sinn och dankbar dofir, dass 
hien déi Ausféierunge gemaach huet. 
Effektiv, kënne mir déi Investitiounen, déi 
héich Investitiounen déi mir tätegen, net 
ouni Emprunt ophuelen. Mir gehéieren 
net zu deene privilegéierte Gemengen 
hei am Land, déi oft absolut duerch 
oneegend Verscholden déi glécklech 
Situatioun hu fir e Flughafen oder eng 
aner grouss Firma op hirem Territoire ze 
hunn an dowéinst kéinten 10 Sportshale 
baue wa se Loscht hätten der 10 ze bau-
en. Dozou gehéiere mir leider net an 
dofir musse mir mat deene Moyene 
schaffen déi mir zur Verfügung hunn. An 
dofir appreciéiere mer dat wann eng 
Oppositioun déi Politik, ech wëll net soen 
ënnerstëtzt, awer als realistesch astuuft 
an dat och an hiren Ausféierungen esou 
hëlt. 
An 2, 3 Joer schwätze mer dovun, Här 
Baum, ob mer d‘Arrivée vun der Universi-
téit iwwerschätzen. An 2, 3 Joer schwätze 
mer dovunner, well mir sinn als Schäffe-
rot absolut der Meenung, a mir kënnen 
eis do stäipen op dosenden an dosende 
vu Beispiller, net nëmmen aus dem 
Nopeschland, mä aus ganz ville Länner 
an Europa an doriwwer eraus, dass eng 
Universitéit en enormen Impakt huet, net 
nëmmen op d‘Populatioun, mä och op 
d‘Entwécklung vun enger Stad an enger 
Regioun an do si mir natierlech als Stand-
uertgemeng besonnesch betraff vun där 
Entwécklung. Iwwerall do wou eng Uni-
versitéit hir Dieren opmécht, kënnt eng 
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Relance, eng Dynamiséierung vun der 
Wirtschafts- a Sozialentwécklung an 
iwwerall wou déi Dynamiséierung kënnt, 
entsteet dat wat mer mat Ärem Accord, 
well Dir hutt et gesot, zesummen hei am 
meeschten denken a brauchen, dat ass 
d‘Schafung vun Aarbechtsplazen. Et ass 
dat wat mir hei zu Esch an an der 
Regioun am meeschte brauchen. An do 
sidd Dir am Iertem, Här Baum, wann Dir 
mengt eng Universitéit wier just do fir 
héich qualifizéiert Aarbechtsplazen ze 
schafen. Dat ass net de Fall. Och hei ginn 
et ganz vill Beispiller. Gäre kënne mer se 
eng Kéier heihinner mathuelen, dass dee 
Secteur dee sech ronderëm d‘Universitéit, 
wa mer dee wéilten isoléiert betruechten, 
wa mer dat wéilten, wat mer awer net 
maachen, esouguer do entstinn Aar-
bechtsplaze fir all Zorte Leit. An duerfir 
menge mer dass do déi Ausso keng rich-
teg Ausso ass. 
Wat mer net wëllen, an dat huet den Här 
Hansen ganz flott hei gesot, mir wëllen 
net, dass hei Studentewunnenge versus 
Sozialwunnengen, eent géint dat anert 
ausgespillt gëtt. Genee wéi mer och net 
eng Bevëlkerungsgrupp géint déi aner 
wëllen ausspillen. Mä wann dat eent, déi 
eng Ausso richteg ass, mir brauche Stu-
dentewunnengen, mir brauche Sozial-
wunnengen oder wéi Dir et wëllt, vläicht 
ëmgedréint, mir brauche Sozialwunnen-
gen, mir brauche Studentewunnengen, 
egal, mir brauche béides. Op där anerer 
Säit wëll ech awer och soen, dass een net 
muss e Student sinn oder eng Persoun 
mat soziale Problemer fir dierfen, mussen, 
kënnen hei zu Esch eng Wunneng ze fan-
nen. Et gëtt awer och nach aner Bevëlke-
rungsgruppen déi mir am Viséier hu wa 
mir hei vun enger gesonder sozialer Mixi-
téit schwätzen. Ech mengen och een 
deen d‘Chance hat, entweder duerch 
seng Hierkonft oder duerch eng glécklech 
Hand a sengem Beruffsliewen, e gudde 
Revenu ze hunn, deem dierfe mer awer 
net soen, dann hues du hei näischt zu 
Esch verluer. Mir brauche vun all Zorte 
Leit hei zu Esch a wann een déi Mixitéit 
eng Kéier global op de Gesamtterritoire 
vun der Stad Esch kuckt, ech mengen 
dann hätte mir eis vu guer kengem hei 
am Land Reprochen ze maachen a mir 
hätten iwwerhaapt keen Erklärungsbedarf 
vis-à-vis vun iwwerhaapt kengem. Well 
ech menge mir hunn a ganz ville 
Beräicher, a vill vun Iech hunn et an hire 
Riede gesot, vill, vill méi gemaach wéi 
anerer jeemools wäerte maachen. 
Eng ganz Rëtsch vu Spriecher hunn 
iwwert Studentewunnenge geschwat. 
Dat hate mer déi leschte Kéier scho 
gemaach, mä ech wëll Iech awer alle-
guerten nach eng Kéier soen, wann dëse 

Schäfferot net aktiv gewiescht wär, dann 
hätte mer mat där neier Acquisitioun 
zesummen déi mer elo 2012 getätegt 
hunn, net 51% vun alle Studentewun-
nengen an dësem Land bis 2014. Dat ass 
einfach e Chiffer, mir haten dat jo 
d‘leschte Kéier, hate mer d‘Pièces à l‘ap-
pui bruecht. Also all déi déi philosophéie-
ren hätte kënne misste sollen, ok, mir 
kënnten och op 60% leien. Dat ass alles 
richteg, mä wa mer näischt gemaach 
hätten, géinge mer net bei 51% leien an 
dat ass einfach e Chiffer deen net litt an 
dat ass e Chiffer deen zustane komm ass 
op Grond vun enger ganz gudder Zesum-
menaarbecht mat der Universitéit. Dat 
wëll ech och hei soen. An ech wëll hin-
nen dann och nach eng Kéier Merci soen, 
och wa mir eis vläicht wat den Timing 
ubelaangt, déi eng oder déi aner Saach 
hätte kënne méi a méi enger beschleu-
negter Form virstellen. Mä mir hunn dat 
an Zesummenaarbecht mat der Universi-
téit gemaach an dofir sinn och all déi 
Studentewunnengen déi mer hunn, gutt 
a propper geréiert. A wann et eis geléngt 
e Konzept op d‘Been ze stelle fir dat an 
Eegeregie ze maachen, da maache mir 
dat. Mä et muss dann och genee esou 
gutt fonctionnéiere wéi dat mat der Uni 
fonctionnéiert an et kann een och sech 
en Deelkonzept virstellen. Do hu mir 
nach keng fest Meenung dozou an do 
wäerte mer eis Reflexiounen doriwwer 
weiderféieren. 
Am Zesummenhang mam Student Leisu-
re Room, ob et elo Studihaus heescht wéi 
zu Tréier oder ob et Student Home 
heescht wéi zu Liverpool oder wat weess 
ech, wat weess ech. D‘Tatsaach ass, dass 
do wou eng Universitéitsstad aktiv gëtt, 
och en Home oder en Haus oder eng 
Struktur fir Studenten ass, Punkt, Schluss. 
Dat ass einfach esou. Do kënne mir soen, 
Esch gëtt déi eenzeg Universitéitsstad déi 
seet, dat wäert dach net eisen Job si fir 
dat doten ze maachen. Ma mir sinn awer 
der Meenung, dass dat eisen Job ass. Mir 
sinn och frou, dass mer do e Konzept 
konnten ausschaffe wou d‘Studentenas-
sociatioun en plus net nëmme matge-
schafft huet, mä wou d‘Uni selwer och 
gesot huet, mir iwwerhuelen den Equipe-
ment. Dat heescht, et ass net nëmmen 
eng flott Zesummenaarbecht, et ass och 
e gemixte Finanzmodell dee mer do op 
d‘Bee gestallt hunn. A wou Dir awer 
Recht hutt, Här Baum, an och all déi aner 
déi dat gesot hunn, do wou mer dee Stu-
dent Leisure Room elo wëllen hibréngen, 
do brauche mer e Gesamtkonzept fir déi 
eenzel Aktivitéiten déi do projezéiert sinn, 
regroupéiert ginn. Den Här Weidig huet 
och mat Recht dovunner geschwat an 
dofir hu mer och en entspriechende 

Groupe de travail agesat deen dat alles 
préift. Well mir hu jo net nëmmen e Stu-
dent Leisure Room dee mer do plangen. 
Mir hunn och en Zenter fir de Quartier 
do, wëlle mer installéieren. A mir hunn 
och eng Jugendplaz, eng vun dräi Jugen-
dplazen oder ech weess net am Moment 
dräi Jugendplazen, et stellt sech vläicht 
eraus, dass mer der méi brauchen, ech 
weess et net. Mä mir hunn och eng 
Jugendplaz déi dohinner kënnt a mir 
hunn iwwregens och Sportinstallatiounen 
déi dohinner kommen, déi selbstver-
ständlech vun all Escher an net Escher 
kënne genotzt ginn. Et ass evident, dass 
mir do net elo Sportsinstallatiounen 
dohinner setze wou mer e Schëld dohin-
ner setzen, wie se net dierf benotzen. Et 
ass jo awer evident, dass mer dat net 
wäerte maachen an dofir wäert dat eppes 
ganz Flottes gi wou net nëmmen d‘Stu-
dentepopulatioun dovunner profitéiert, 
well dat ginn der vill. Mir kréien dausen-
de vu jonke Leit déi dohinner kommen, 
mä wou och Leit vum Quartier eppes vun 
deem Areal hunn, wou mer Jonker hunn 
déi sech do kënnen treffen. Dat ass eng 
ganz flott Saach.
An dann nach eng vläicht interessant 
Informatioun fir Iech, Här Baum. D‘Stu-
dente selwer waren Demandeur, dass dee 
Leisure Center net um Campus soll sinn. 
Si hu gesot, mir wëllen dohinner kom-
men, mir wëllen an e gewuessene Quar-
tier vun där Stad hikomme wou eis Uni-
versitéit sech etabléiert. Dat war hire 
Wonsch. Si wollten net, dass dat um 
Campus ass an dat entsprécht eisem 
Wonsch och, well mir wëllen dass ganz 
ganz Esch eppes vun der Universitéit huet 
a vill méi global geschwat, mir sinn 
iwwerzeegt, dass de ganze Süden eppes 
vun där Universitéit huet. 
Den Här Kox huet hei nach eng Kéier 
d‘Problematik vum Chômage opgegraff. 
Hien huet och op d‘Bedeitung vun Inves-
téieren higewisen an och op de Rôle vun 
enger Gemeng wat eng proaktiv Investi-
tiounspolitik ubelaangt. Dat ware fir eis 
ganz wichteg an interessant Ausféierun-
gen. Hien huet och Reflexiounen zum 
Personal gemaach. Do wäert mäi Kolleg 
am Schäfferot drop agoen. An hien huet 
hei alt erëm eng Ausso gemaach déi de 
Schäfferot scho ganz oft gemaach huet. 
Wann een 3.000, fir nëmmen dat als Bei-
spill ze huelen, wann een 3.000 € pro 
Mount zur Verfügung huet, 3.000 € pro 
Mount, da muss ee mat deem wat de 
Schäfferot am Moment muss iwwert säi 
Budget opbrénge fir d‘Annuitéite fir den 
Emprunt zréckzebezuelen, muss een 150 
€ vun deenen 3.000 € huele fir déi 
Annuitéiten opzebréngen. Dat ass 
nämlech aneschters ausgedréckt dee 
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Pourcentage dee mir mussen opbrénge 
mat deene 5% vun eisen uerdentlechen 
Dépensë fir eis Annuitéite kënnen ze 
bezuele vun eisem Emprunt. An dofir sinn 
ech frou, dass dat haut net den Haapt-
thema war, dass mir iwwerverschold wie-
ren. Ech mengen, déi Ausso déi de Schäf-
ferot während Joeren elo gemaach huet, 
déi ass einfach net oprecht ze erhalen an 
dofir sinn ech frou, dass dat elo dëst Joer 
net méi d‘Ausso war an ech sinn dem Här 
Kox dankbar, dass hien dat och nach eng 
Kéier rappeléiert huet. 
D‘Madame Hildgen huet sech ënner ane-
rem mat den ëffentlechen Toiletten ause-
naner gesat, wat mir effektiv och e ganz 
wichtege Sujet fannen a mir wëllen dat 
och absolut guer net ridiculiséieren an 
ech huelen un, dass mir nach ganz vill 
Feedback wäerte vun eiser Populatioun 
kréien, fir d‘Installatioun vun deenen Toi-
letten. A mir sinn och frou, dass Dir dat 
opgegraff hutt.
Am Zesummenhang mat Arbed Schëff-
leng wollte mer Iech soen, Madame Hild-
gen, dass mir duerchaus Reflexioune 
maachen, wat dat eng Kéier kéint a misst 
a sollt fir d‘Stad Esch bedeiten. Do hu 
mer och ganz extravagant Virstellunge 
wéi eng Prozeduren een do kéint wiele fir 
déi Terrainen notzbar ze maache fir 
d‘Stad Esch. Do gëtt et vill Méiglech-
keeten. Et ass awer ze fréi fir déi hei ze 
soen. Ech wollt Iech awer trotzdem soen, 
dass mir net am Besëtz si vun enger Déci-
sioun vun Arcelor Mittal vun enger Fer-
meture définitive vun deem dote Wierk. 
Et sollt een dofir awer soen, well et ass 
Chrëschtdag fir jiddwereen an déi déi all 
Dag fäerten hir Aarbechtsplazen ze ver-
léieren oder se scho verluer hunn oder 
net méi wëssen ob se se 2013 behalen, 
sollt een awer och net als Gemeng déi 
sinn déi fréizäiteg eng Plaz wou eng 
 Schmelz steet, déi kéint an eisen Aen 
nach fonctionsfäeg sinn – ech mengen et 
war den Här Johanns oder den Här Baum 
déi deementspriechend Ausféierunge 
gemaach hunn – sollt een net ze fréi vir-
preschen a soen: Elo maache mer dëst, 
elo maache mer dat. Ëmmerhi steet awer 
nach eng Schmelz do wou mir mengen, 
dass et wann eng aner Politik vun Arcelor 
Mittal géing bedriwwe ginn, déi gëtt net 
vum Schäfferot vun der Stad Esch ënner-
stëtzt déi Politik. Wann eng aner Politik 
géing bedriwwe ginn, da kéinten och do 
nach Aarbechtsplazen oprecht erhale 
ginn. Mä mir hunn awer trotzdem 
Reflexioune well mer realistesch sinn an 
déi sinn zum Deel och agefloss an eise 
PAG.
PAG war och e Stéchwuert vu ganz ville 
Spriecher. Do wäerte mir am Januar fir 
d‘éischt zwou global Informatiounsver-

sammlungen hunn. Mir wäerten do och 
eng Informatiounscampagne starte ron-
derëm en Internetsite, e proaktiven Inter-
netsite, wou jiddweree sech kann abrén-
gen. An da wäerte mir an déi eenzel 
Quartiere goen. Dat ass fir  eis en aktiivt 
Stéck Demokratie a mir freeën eis och 
doropper bei d‘Leit an d‘Quartieren ze 
goen a mir freeën eis och hinnen eis Vir-
stellung virzestellen. Mä si sinn nach net 
fäerdeg déi Virstellungen. Well wa se 
nämlech scho fäerdeg wieren, da bräich-
te mer net bei d‘Leit schwätzen ze goen, 
well da géinge se eis soen, ma da publi-
zéiert dat. An dat wëlle mer net. Do si 
Kadervirstellungen, do sinn och präzis 
Démarchen déi mir am Kapp hunn an déi 
mir vu Spezialiste gestäipt kréien, dass 
dat gutt fir eis kéint sinn an déi wëlle mer 
de Leit weisen, an dann hätte mer gären 
e Feedback ob mer do richteg leien oder 
ob mer nieft dem Dill leien an ob déi Dis-
kussioune mat der Populatioun freeë mer 
eis.
Et ass vum Här Hansen vill iwwert d‘Uni-
versitéitsstad Esch geschwat ginn. Deem 
hu mir näischt bäizefügen. Dat droe mir, 
déi Aussoen déi hei gemaach gi sinn. Et 
ass awer och op d‘Entwécklung vun der 
Stad Esch als Tourismusdestinatioun 
higewise ginn. Hei ass ënner anerem 
d‘Idee opgeworf gi vum Här Zwally fir do 
verstäerkt mat anere Gemengen 
zesummen ze schaffe wat de Beräich vum 
Industrietourismus ugeet. Dat hu mir 
wëlles, Här Zwally, absolut hu mir dat 
wëlles. An zwar am ORT mat allen Acteur-
en déi ronderëm deen ORT dréien an do 
sëtzen der och eng ganz Rëtsch hei zu 
Esch déi do kënne matschaffen. Dat wëlle 
mir an den Här Hansen hat ganz Recht 
wann hie gesot huet, do ass en enorme 
Potential dee schlummert net nëmmen 
am Beräich Industrietourismus, mä firwat 
net och Kongresstourismus oder aner 
Beräicher vum Tourismus an do wäert 
och de City-Tourist-Office e ganz wich-
tege Partner vun eis sinn an do brauche 
mer och d‘Mataarbecht vu jiddweren-
gem.
D‘Madame Bofferding huet Aussoe 
gemaach iwwert déi Jonk, ech hunn dat 
elo an der Reiefolleg hei net ganz richteg 
opgeschriwwen. Ech hätt si am Fong, 
well si war déi drëtt Spriecherin, ech hätt 
si méi fréi elo sollen nennen. Si huet Aus-
soe gemaach iwwert d‘Jugendpolitik déi 
mir hei zu Esch maachen, deenen de 
Schäfferot absolut näischt zouzefügen 
huet. Déi waren all ganz gutt recher-
chéiert an hu wierklech ganz wichteg 
Perspektiven opgezeechent fir eis zukënf-
teg Démarchen. Si huet och fir déi eng 
oder déi aner Saach eng Roadmap gefrot. 
Do huet si och komplett Recht. Si huet 

zum Beispill eng Roadmap gefrot am 
Zesummenhang mat eisem Festival, mat 
eise kulturellen Démarchen, wou ech jo 
dovunner ausginn, dass eis Kulturkom-
missioun, wou mer d‘Chance hunn, dass 
d‘Madame Bofferding déi presidéiert, 
eng wichteg Roll ka spille bei där doter 
Démarche. Dass eis Ausso, dass mer de 
Festival als nächst elo réischt 2014 maa-
che wéi eng Bomm ageschloen hätt. Bon, 
dat hunn ech net esou emfonnt. Mä 
wann et esou wier, da géing ech mech 
freeën. Mir hunn och vun der Asbl – mä 
ech huelen un, dass do vläicht eise Kul-
turschäffen eppes dozou wëll soen – e 
Schreiwes kritt wou si eis matgedeelt 
hunn, dass si mengen, dass d‘Asbl sech 
misst erneieren. Si hunn och déi Proposi-
tioun schrëftlech gemaach vun deem Fes-
tival bi-annuel. Ech wëll dozou soen, dass 
de Schäfferot elo nach keng definitiv 
Démarche festgeluecht huet. Och hei 
kann een zesumme schwätzen an déi 
bescht Formule fir Esch erausschielen. Mir 
ware bis elo der Meenung, ech muss 
soen, dass ech ëmmer där Meenung war 
an och haut nach sinn, dass eisen Open 
Air Festival an eise Stroossefestival un enee 
liéiert sinn. Dat war de Package deen de 
Charme an d‘Originalitéit dovunner aus-
gemaach huet. Haut si vill Gemengen déi 
d‘Stad Esch nogemaach hunn an och 
Stroossefestivale maachen. Ech mengen 
haut ass keng Gemeng déi kee méi 
mécht. Dofir, Stroossefestival eleng geet 
vläicht net duer. Do sollt een déi Packa-
ge-Idee do bäibehalen. Mä do si mir fir 
all Propositioun op. 
Bon, wat eis Pavillonen ubelaangt, do si 
mer amgaang Reflexiounen ze maache 
ronderëm eng Idee, déi gouf vun den 
Assises de l‘Intégration, vläicht ass déi 
Maison de l‘Intégration et des Généra-
tions eng flott Pist fir eise Pavillon dee 
mer do nach hunn a mussen eng Kéier 
d‘Décisioun huelen, wëlle mer e kafen 
oder wëlle mer en net kafen? Dat ass 
vläicht eng flott Saach. Vläicht sinn am 
Kontext d‘Mises en oeuvre Seniorekom-
munalplang och interessant Pisten déi fir 
dee Pavillon kéinte schwätzen. Et war jo 
ëmmer hei gesot ginn, et kéint interes-
sant fir eis sinn. Ech mengen et war e 
Spriecher vun Ärer Partei, deen och déi 
Fro ronderëm dee Pavillon gestallt hat. 
Mir brauchen e Konzept iert mer eng 
Acquisitioun maachen. Do si mer domat-
ter amgaangen an do sinn interessant 
Reflexiounen. D‘Madame Bofferding huet 
gesot, de Pavillon 5 hätt se schonn 
d‘lescht Joer eng Reflexioun gemaach a si 
mécht se och dëst Joer erëm. Mir äntwe-
ren dat nämlecht wéi d‘lescht Joer. U 
sech ass dat e Pavillon deen net fir 
d‘Éiwegkeet geduecht ass. Mä all Joer 
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wat mer nach kënnen erausschloe fir en 
ze notzen, ass e gutt Joer. En ass näischt 
fir de Wanter. En ass net richteg isoléiert. 
Et ass e Pavillon deen net fir d‘ Éiwegkeet 
konzipéiert ginn ass. Mä en ass awer esou 
beléift, och bei de Jugendlechen déi en 
notzen, och beim Prosud, deen do säi 
Robotec mécht oder seng Computerate-
liere fir Kanner, mat der Uni zesumme 
gëtt en immens genotzt. Also et wäert eis 
wierklech wéih doe wa mer dee mussen 
ofrappen, mä mir notzen all Joer wat mer 
nach kënnen, awer virun allem an deene 
waarme Méint, well en aneschters eben 
net esou gutt notzbar ass. Mä en eegent 
sech net fir vill Suen drun ze hänken. En 
ass einfach net esou konzipéiert, mä Dir 
hutt Recht, en ass wierklech attraktiv a 
mir wëllen e behalen.
Den Här Weidig huet sech mat Recht 
iwwert d‘Bedeitung vun der Reform vum 
Impôt foncier ausgesprach. Och mir sinn 
där Meenung, hate gesot wa mer eist 
d‘Taxereglement approuvéiert hunn, da 
kënnt den nächste Step. Firwat net erëm 
eng Virreiderroll hei iwwerhuelen? Och 
hei zéckt d‘Regierung onheemlech. Mir 
fannen dat net gutt. Mir wëllen do selwer 
aktiv gi ronderëm déi Reform, och wa 
mer net nëmme Punkten domatter sam-
mele ginn, mä mir sinn dat mëttlerweil 
gewinnt hei zu Esch. Ech mengen, een 
deen net bereet ass och nei Weeër ze 
goen an do vläicht Kritik anzestiechen, 
dee bréngt eng Gemeng net virun. Dat 
ass eis Meenung. A mir wëllen Esch viru-
bréngen an dofir wäerte mir eis och mam 
Impôt foncier beschäftegen. 
All déi Aussoen déi den Här Weidig 
gemaach huet ronderëm d‘Nécessitéit 
vun enger Gemengefinanzreform ënner-
sträiche mir. Als Vizepresident vum Syvi-
col, weess den Här Weidig wéi schwéier 
d‘Ëmsetzung vun esou enger Gemengefi-
nanzreform ass. An hien hat komplett 
Recht, dass déi national Centeren déi 
ausgewise sinn an engem – wéi heescht 
dat Konzept? Dat nationaalt Landespla-
nungskonzept – an engem IVL, an engem 
Landesplanungskonzept, dass déi 
aneschters musse behandelt gi wéi eng 
Gemeng déi keng regional Aufgaben 
huet, déi keng regional Envergure huet, 
déi net Universitéitsstad ass an aner Cri-
tèren. Et ka jo net sinn, dass déi all an dat 
nämlecht Dëppe komme bei der Verdee-
lung. Also, do hutt Dir eis wierklech aus 
dem Häerz gesprach mat deenen Ausféie-
rungen. An och mat deene Reflexiounen 
déi Dir gemaach hutt ronderëm de Plu-
riannuel. 
An ech huelen un, dass eise Mobilitéits-
schäffe manner laang muss zum Parking 
schwätzen, well den Här Weidig do zum 
Deel schonn déi richteg Äntwerte ginn 

huet. Wéi war et dann deemools wou 
mer lass geluecht hunn? Wéi vill Méig-
lechkeete gouf et dann, wéi déi vum PPP? 
Dat ass ganz richteg wat den Här Weidig 
hei gesot huet a mir sinn him och ganz 
dankbar fir déi Aussoen déi hei gemaach 
gi sinn. 
An ech géing da proposéieren, dass eis 
Ressortschäffen hir Ausféierungen elo 
maachen a wollt ofschléissend nach eng 
Kéier e grousse Merci soe fir déi sachlech 
a flott Kontributiounen déi mer hei am 
Gemengerot, ... nee, ech hunn den Här 
Bernard nach vergiess. Ech hu mer och 
Notizen zu him gemaach, ech weess 
awer net méi wou. 
Ech ginn dem Här Huss d‘Wuert an da 
soen ech herno nach zwou Saachen zum 
Här Bernard.“

Schäffe Jean Huss (DÉI GRÉNG): „Ech 
wäert mech och op knapps 10 Minutte 
mat mengen Äntwerte begrenzen. 
(Gelaachs)
Elo hutt Dir mir schonn erëm 10 Sekon-
nen ewech geholl. Ech wäert mech op 
ronn 10 Minutte wierklech begrenzen. 
Zum éischte well et awer scho spéit gëtt. 
Zum zweete well am Fong net esou 
schrecklech vill Froen a Problemer a virun 
allem och Alternativen a menge Res-
sorten hei virbruecht gi sinn, dofir just 4 
Punkten.
1. Personalkäschten an Organigramm. 
Nach eng Kéier fir ze präziséieren, et geet 
eis bei dëser Diskussioun net drëm ëm 
onsoziale Personalofbau hei op der 
Gemeng. Dat kënnt net a Fro. Dat ass net 
eis Zielsetzung. Et geet ëm eng rationell 
Gestioun vun eise Servicer. Et geet drëm 
ze kucken eis Käschten am Grëff ze 
behalen. An dofir ass och dee Bréif, deen 
Dir alleguerte virleien hutt vun eiser 
Delegatioun, e ganz sachlechen a ver-
nënftege Bréif, et geet allerdéngs drëm, 
datt mer an enger Situatioun sinn, déi 
net esou einfach ass. Ganz einfach, well 
op där enger Säit ëmmer méi Besoinen 
op d‘Gemengen zoukommen, déi Perso-
nal verlaangen an op där anerer Säit ginn 
et heiansdo och Gesetzer, déi vun de 
Gemenge verlaangen, datt se méi Perso-
nal mussen astellen. Mer sinn elo kon-
frontéiert beispillsweis mat enger Situa-
tioun an der Sécuritéit, wou mer gezwon-
ge wäerte ginn, eng nei Persoun do anze-
setze, well einfach d‘Zuel vun de Sala-
riéen am Gesetz esou definéiert ass, datt 
mer do net méi derlaanscht kommen. 
Just fir esou e klengt Beispill hei ze nen-
nen. Mä et geet drëm ganz einfach ze 
kucken, eis Personalkäschten an den 
nächste Joeren och am Grëff ze hunn an 
ze kucken, wou kënne vläicht an deenen 
eenzelne Servicer, kënnen do vläicht 

Besoinen ëmgeswitcht ginn an aner Ser-
vicer, wann z.B eng Rei vu Saachen infor-
matesch kënne gemaach ginn, fir och 
nëmmen dat Beispill hei ze nennen. 
Den Organigramm, deen esou laang 
scho vu mer verlaangt ginn ass, ass u 
sech fäerdeg. Ech hunn nach just zu 
menge Servicer gesot – op den 1. Sep-
tember war e gemaach ginn – ech hunn 
zu menge Servicer gesot, si sollen en op 
den 01.01.2013 adaptéieren. D‘zweet 
Halschent vum Januar kënnt dat dann an 
déi Commission de la réforme adminis-
trative, fir do diskutéiert ze ginn. Am 
Schäfferot diskutéiere mer dat an dann 
Enn Februar, Ufanks Mäerz. Ech weess 
nach net genau, wéi een Datum dann déi 
nächst Gemengerotssitzung ass, da wäert 
Dir dat hei presentéiert kréien.

Zénon Bernard (KPL): „Dann hutt Dir 
Äert Wuert gehalen, Här Huss.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„A jo, de Schäfferot hält ëmmer säi 
Wuert.“

Schäffe Jean Huss (DÉI GRÉNG): “2 
Punkt. Dat sinn am Fong just e puer 
punktuell Froen, déi u mech adresséiert 
gi sinn. Ënner anerem ass, hat den Här 
Bernard gefrot, wéi dat mat der 
Holzhackschnitzelheizung an dem Kom-
plex Waldschoul wier. D‘Holzheizung gëtt 
am Joer 2013 gemaach, et gëtt aller-
déngs keng Holzhackschnitzelanlag, mä 
et gëtt eng Holzheizung mat grousse 
Bûchen, déi do verbrannt ginn. Erlaabt 
mer elo, datt ech hei net an den Detail 
aginn, dat géif wierklech ze vill laang 
daueren. Zur Waldschoul sief awer vläicht 
eng Informatioun hei och gesot, well vir-
un 2, 3 Méint an engem gewëssene 
Moment dovu geschwat ginn ass, datt 
do e Problem vun Asbeststëpps bestanen 
huet. Dat war effektiv an enger Prouf op 
engem Schaf. Mir hunn alles nopréiwe 
gelooss iwwer Luxcontrol. All Säll sinn 
nogepréift ginn, an et gëtt effektiv keen 
Asbest méi, also keng positiv Asbest-
prouwen a Stëpps méi do. Et si just op 
zwou Plaze, wou a gebonnener Form, an 
ale Wänn, an engem Ofstellraum op där 
enger Säit an enger Toilette op där anerer 
Säit, Placke wou Asbest dran ass, mä dee 
fest gebonnen ass an déi Placke wäerte 
mer ewech huelen. 
3 Punkt. Den Här Johanns huet dat hei 
ugeschwat. Dat ass d‘Problematik vum 
Viaduc. Och do kann ech hie rassuréie-
ren. Hien huet hei duerfir plädéiert, datt 
dat grot, dat vill grot, wat mer do hätten, 
datt dat misst ewech kommen. Ech sinn 
absolut där Meenung an ech kann Iech 
soen, datt am Joer 2013 vun der CFL 
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wäert uewen e flotte Schallschutz gebaut 
ginn, fir och do de Leit entgéint ze kom-
men, déi ronderëm wunnen. An zum 
zweete wäerte mer dann, d‘Botzen, 
d‘Kärchere vun de Poteauen, vun de 
Maueren an Ugrëff huelen, déi dann nei 
ugestrach ginn a wou mer dann och 
wäerte Jugendlecher d‘Méiglechkeet gi 
fir dann eventuell nei Graffitien ze maa-
chen, déi e wéineg méi dem Charakter 
vu Schoul, Studien, Studenten, mä awer 
och vu Gastronomie ze entspriechen. Dat 
wëll ech och elo  net am Detail hei soen, 
mä dat geet genau an déi do Richtung, 
fir de ganze Viaduc an déi ganz Mauer 
ronderëm am Boulevard Kennedy méi 
attraktiv ze maachen. Mä dat wäert der 
och an een zwee Méint méi genau pre-
sentéiert kréien.
4 Punkt iwwert den Tourismus war gefrot 
gi vum Här Zwally a vum Här Hansen. Do 
huet d‘Madame Buergermeeschtesch de 
Gros schonn drop geäntwert. Just eng 
kleng Notice vu menger Säit do derzou. 
Dat eent ass dat, wat elo Minnen- oder 
Industriekultur ubelaangt, do sinn ech a 
Kontakt mat der Entente Mine Cockerill, 
fir mat deenen eng Konventioun ze maa-
che, fir datt dee Site nach eng kleng Idee 
kann ausgebaut ginn. Déi Konventioun 
brauche se och, fir kënne Subside vum 
Tourismusministère ze kréien. Fir de 
Rescht ass et esou, wann ech mech 
gemellt hunn, fir an deem ORT Süden 
d‘Présidence ze iwwerhuelen, dann ass et 
ganz kloer, fir deen Tourismussecteur, 
d‘Gastronomie, d‘Hôtelbranche, d‘Res-
tauratiounsbranche esou ze entwéckelen, 
datt se och nei Aarbechtsplaze ka fir Jon-
ker ubidden. Net nëmme fir Jonker, mä 
och fir Jonker ubidden. Dat war dee 
véierte Punkt.
Elo kommen ech dann zum fënneften. 
Dat ass d‘Problematik vun der Jugendaar-
bechtslosegkeet a wat eng Gemeng do 
ka maachen, wat de Spillraum ass vun 
enger Gemeng, wat si ka maachen, wat 
si soll maachen, wat mer amgaange sinn 
ze maachen. Ech wëll awer just och nach 
eng Kéier eng Bemierkung maachen zur 
Universitéit, an do wëll ech total dat 
ënnersträiche, wat hei d‘Buergermeesch-
tesch gesot huet. Wann déi Universitéit 
dann endlech – an do hu mer leider 1, 2 
Joer Retard – wa se dann endlech elo an 
annerhalleft Joer hir Diere wäert 
opmaachen, da wäert Dir alleguerte 
gesinn, datt effektiv an allem, wat sech 
scho ronderëm déi Universitéit mécht, ob 
dat elo Gastronomie ass oder d‘Botzservi-
cer sinn, ob et aner Servicer sinn, da 
wäerte sech och ganz vill Aarbechtsplaze 
fir jonk Chômeuren ubidden, déi keng 
héich Qualifikatioun hunn. Dat wäert Dir 
gesinn. Bis elo konnt een dat nach net 

gesinn, well effektiv de Projet UNI 
eréischt an der Entwécklung ass a reell 
eréischt an annerhallwem Joer wäert hir 
Dieren opmaache mat all deenen aneren 
Centres de Recherches publics an esou 
virun, an och mat Commerce, dee ron-
derëm wäert wuessen. Wat d‘Gemeng da 
selwer ka maachen, dat ass jo och 
beluewegend ervirgehuewe gi mam Bei-
spill vun deem Co-labors-Projet an och 
mam CIGLs-Beispill, op daat d‘Madame 
Spautz nach wäert kuerz agoen. Dat ass 
fir eis den Astieg a sënnvoll Beschäfte-
gungsprogrammer an an d‘Grënnung vu 
Cooperativen. Well Co-labor ass schonn 
eng Cooperative, de CIGL-Program ass 
am Moment nach eng Beschäftegungs-
initiativ, eng Formatiounsinitiativ, vun där 
ech awer iwwerzeegt sinn, datt se wäert 
grousse Succès hunn, an dann ass dat hei 
nëmmen den éischte Schrëtt fir och esou 
e Projet kënnen an eng Cooperative 
ëmzewandelen. An am Cadre vum Holz-
projet kënnt elo de Projet vun den 
Hochbeeter, deen iwwregens no dräi 
Deeg schonn, en onwahrscheinleche Suc-
cès huet, well den Telefon leeft bei Co- 
labor rout vu Leit, déi an der Bestellung si 
fir en Hochbeet ze kréien. Ech  fäerten, 
datt eise Problem kéint doranner bestoen, 
datt mer genügend Holz nokréie fir 
iwwerhaapt all déi Hochbeeter kënnen ze 
bauen. Dat heescht, déi dote Projete sinn 
éischt Projeten, mat Holz kann een 
nämlech och nach ganz aner Saache 
maachen. Ech hu mer mol iwwerluegt, 
hei ass ...“

Verschidde Stëmmen: “Neee, neeeee!!!”

Schäffe Jean Huss (DÉI GRÉNG): „Also, 
ech wollt am Fong soen, datt ech nach 
28 aner Holzprojeten hunn. Ech ziele se 
elo net op, mä ech kann Iech awer soen, 
datt nach aner Projete wäerten hannen-
dru kommen.
Et geet hei also a Richtung fir de Jugend-
chômage op déi Aart a Weis an de Grëff 
ze kréien. Hei sinn elo 25 Aarbechtspla-
zen déi hei geschaaf ginn, mä dat ass den 
Ufank vun enger Entwécklung. 2012, dat 
ass dëst Joer wat elo zu Enn geet, war 
vun der UNO ausgeruff ginn offiziell als 
d‘Joer vun de Cooperativen. Mir hunn 
dat hei zu Esch serieux geholl. Mir sinn 
an déi dote Richtung gaangen. Mir wäer-
ten och an den nächste Joeren nach an 
déi Richtung goen. Iwwregens kann ech 
Iech soen, datt ech a Gespréicher si mat 
Jonken hei vun Esch, déi wëllen eng Ener-
giecooperative grënnen, wat jo och eng 
Idee ass. An do sinn ech och ganz oppe 
fir mat deenen an d‘Diskussioun ze kom-
men. Dat kann nach am Fréijoer dëst Joer 
geschéien, datt mer eng Energiecoopera-

tive hei zu Esch wäerte kënnen organi-
séieren. 
An domatter sinn ech dann zum sechste 
Punkt a leschte Punkt iwwergaangen.”

Verschidde Stëmmen: “Aaaah!”

Schäffe Jean Huss (DÉI GRÉNG): „Ech 
sinn eréischt bei 7 Minutten.”

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
“Nee, nee, nee, nee. 9!”

Schäffe Jean Huss (DÉI GRÉNG): „9? 
Majo, dann hunn ech jo nach eng. 
Dat ass dann de Projet, deen hei vu ville 
Leit ugeschwat ginn ass. D‘Energiepolitik, 
Südstroum, accessoirement mat Sudgaz. 
Et ass ganz kloer, datt déi Leit, déi viru 
mir hei waren am Schäfferot, an de 
Schäfferot insgesamt virdrun, richteg lun-
ge wéi se gesot hunn, mir wëllen datt de 
Besëtz vu Südstroum, datt dat 100%teg 
den Aktionariat bei der Gemeng Esch soll 
sinn. Dat erlaabt eis eng grouss Autono-
mie an der Energiepolitik, déi aner 
Gemengen an deem Sënn net méi hunn. 
An dat wäert och esou bleiwen. Zum 
zweeten ass viru menger Zäit gesot ginn, 
mir wëllen net iergendee Stroum akafen, 
mir wëlle grénge Stroum, an zwar 100% 
akafen an dat ass gemaach ginn. Dat 
heescht, och dat ass en Acquis. Drëttens 
ass hei de Constat gemaach ginn, datt et 
begréissenswäert wier, aus soziale Grënn, 
datt d‘Präisser vu Südstroum, wat de 
Stroumpräis ubelaangt, elo géife liicht 
erofgoen. Och dat ass sozial gesinn eng 
positiv Entwécklung. Dat véiert ass, an do 
soen ech alle Leit Merci, souwuel de Leit 
vu mengem Koordinatiounscomité Ener-
gie wéi vum Conseil de surveillance, wéi 
deene Leit, déi an der berodender Kom-
missioun Ëmwelt an Energie do sinn, datt 
et eis gelongen ass am Dialog, ouni aus 
der Hëft ze schéissen, mä am Dialog ze 
kucken, en neit Energiekonzept iwwert 
dat eraus, wat elo do ass, ze entwéckelen. 
An dat wäert an den nächsten 2, 3 Méint 
virgestallt ginn. Mir hunn zwee Leit char-
géiert, fir eis wierklech technesch präzis 
kënnen ze berechnen, wat am Beräich 
vun den erneierbaren Energien, wat do 
hei fir Esch déi sënnvollste Saache sinn 
déi mer hei kënnen entwéckelen. An dat 
zweet, déi zweet Etude bezitt sech op de 
Klimapakt vun der Regierung an op 
d‘Energieeffizienz, fir och déi Punkten 
esou ze entwéckelen, datt mer dat an 
Etude präzis duergestallt kréien, wat fir 
eis dee Klimapakt positiv ka bedeiten. 
Wou ee Sue vun der Regierung ka kréien, 
wann een a Richtung vun Nohaltegkeet a 
vu Klimaschutz geet. Déi Etudë sinn 
datéiert op den 1. Februar 2013. Da sol-
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len déi Resultater vun deenen zwou Etu-
den ofgeliwwert ginn. Déi Etudë ginn 
dann an eisem Koordinatiounscomité 
Energie diskutéiert. Se ginn am Schäfferot 
diskutéiert. Si ginn an den zoustännege 
berodende Kommissiounen diskutéiert an 
da gi se dem Public presentéiert. A vun 
deem Moment u kënne mer dann op déi 
Léisungen zréckgräifen an den nächste 
Joeren ëmsetzen.Engersäits, d’Energies 
renouvelables ze entwéckelen. 
Dat heescht net nëmmen akafen, mä och 
selwer hei produzéieren, an zum zweeten 
Energieeffizienz ze verbesseren an eise 
Gebaier. Woubäi ech Iech awer muss 
soen, déi Efforten, fir d‘Energieeffizienz 
an de Gebaier ze verbesseren, sinn abso-
lut noutwenneg. 
Mir mussen awer wëssen, datt dat eis an 
den nächste Joere budgetär eppes wäert 
kaschten. Dat ass och net an engem Joer 
mat all eise Gebaier, mat deem ganzen 
ale Bestand, dee mer hunn, ze maachen. 
Dat gëtt en Aktiounsplang iwwert e puer 
Joer, bis mer dat alles kënne realiséieren, 
mä et wäert an déi dote Richtung goen. 
An net nëmmen aus Klimaschutzgrënn, 
mä virun allem och aus Käschten- an 
Präisgrënn wäert et an déi Richtung 
goen, well ech soen Iech hei – dat ass 
mäi leschte Saz – viraus, mir wäerten 
nach eis blot Wonner, net mir eleng hei 
zu Esch, mä vill Leit wäerten hiert blot 
Wonner erliewen wann an den nächste 5 
– 10 Joer d‘Präisser vum Pëtrol, vum Gas 
a vum Nuklear wäerten an d‘Luucht 
goen, an da wäert et bei deenen, déi 
dann net virgesuergt hunn, zu enger 
Situatioun vu wierklecher sozialer Ener-
gieaarmut kommen. An deem wëlle mir 
hei virbeugen an dofir dee Wee, dee mir 
hei wëlle beschreiden. 
Mer maachen dat am Dialog a mat alle 
Leit zesummen an dat geet dann och 
eran an eisen Budget, wat hei ugeschwat 
ginn ass. Et geet also hei och ëm eist Ver-
halen hei an eise Gebaier, an eise Servi-
cer, wou mer och musse Mesuren huele 
géint de Gaspillage, e Gaspillage dee lei-
der och do ass. 
Dat erfuerdert och, datt daat an d‘Käpp 
erageet, an an deem Sënn kann ech Iech 
soen, datt do ee Programm an den 
nächsten 2, 3 Méint wäert kommen a  
presentéiert ginn, da kënne mer nach 
zesummen diskutéieren, an da gi mer 
aktiv ouni aus der Hëft ze schéissen. Ech 
kann Iech awer elo scho soen, datt 
schonn am nächste Joer, an iwwert 
dësem Budget dee virläit, op där enger 
oder anerer Plaz op engem groussen 
Daach Sonnenenergie an d‘Photovoltaik 
wäert realiséiert gin.
Bon, dat gesot, mengen ech, datt ech elo 
héchstens 11 Minutten hat.”

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Här Huss. Wien ass Volontär fir 
elo weider ze fueren? Madame Spautz.“

Schäffin Vera Spautz (LSAP): „Jo, ech 
knäppen dann direkt do u wou den Här 
Huss virdru ugeschwat huet bei eise Pro-
jete wou mer maachen am Beräich fir 
d‘Chômagebekämpfung hei zu Esch. Den 
Här Huss huet inhaltlech gesot ëm wat et 
do géif goen a sech zeréckgehale bei 
deem wat ee mam Holz nach alles ka 
maachen. Ech wäert dann dozou och 
näischt soen, well ech kennen d‘Lëscht. 
Et war gefrot ginn, wat de Projet vum 
Geméissgaart géif kaschten. Deen dee 
wou mer mam CIGL Esch zesumme maa-
chen, dee Projet eleng – déi aner Projete 
lafen alleguerte weider – dee Projet eleng 
bedeit en Invest vun der Escher Gemeng 
vu ronn 325.000 €, well en éischten 
Invest muss komme fir déi Zären ze maa-
chen. Et ass awer och esou, datt de CIGL 
eng Hëllef ugefrot huet, wou mer d‘Änt-
wert nach net zréck kritt hunn, bei der 
Oeuvre Grande-Duchesse Charlotte a 
wou gutt ausgesäit, datt mer géifen dat 
Geld do kréien. An da bedeit et fir déi 
Escher Gemeng da just nach eng Mise 
vun 110.000 € déi ech mengen déi 
gerechtfäerdegt ass, well mer wëssen, 
datt an deem Projet sollen 12 Leit schaffe 
kommen an d‘Opdeelung dovunner ass, 
datt op all 5 Chômeuren 1 Encadrant 
kënnt an déi Käschten iwwerhëlt de 
Ministère du travail ganz. Déi iwwerhuele 
si ganz esou datt ech denken, datt mer 
do an eng richteg Richtung och ginn an 
och do fänke mer un nëmme mat 12 Leit 
a sinn elo och schonn iwwerzeegt, datt 
dee Projet, deen d‘nächst Joer ufänkt, 
wierklech wäert seng Friichten am wahrs-
ten Sinne des Wortes droen a säin Uebst 
a säi Geméis, an datt mer do op engem 
richtege Wee ënnerwee sinn. 
An deem ganze Kader do hu mer elo vun 
neie Projete geschwat, et muss een awer 
wëssen, an do kommen ech op eng 
Bemierkung zréck déi den Här Zwally vir-
dru gemaach hat bei der Diskussioun, 
datt am Fong geholl wat d‘Jugend géif 
betreffen a wat beim Jugendkommunal-
plang erauskomm wier, elo nëmme géif 
Jugendplazen an dem Budget stoen. Dat 
stëmmt net. Déi Jugendplaze stiechen 
ervir, dat ass wouer, mä mir hunn eng 
ganz Rei nei Aktiounen déi fir d‘nächst 
Joer lafen déi enorm wichteg sinn. Ech 
erënnere mol nëmmen drun, datt mer 
dëst Joer de PIJ opgemaach hunn, de 
Point Info Jeunes, deen och elo schonn 
iwwerlaf ass, wat einfach beweist datt déi 
eng gutt Aarbecht maachen, datt do 
d‘Informatioune vum Logement, Forma-
tioun, Schoul, Chômage an esou weider 

och erugedroe ginn un déi Jonk. An an 
deem Kader hu mer virun e puer, virun 
zwee Méint hu mer de Projet Toolbox vir-
gestallt, eng Formatioun déi sech ëm déi 
Escher Jugendlech riicht oder méi Forma-
tiounen. Et ass eng Toolbox déi méi 
Angeboter do dra gewiescht déi sech un 
déi Escher Jugendlech riichten, déi sech 
wëlle weider forméieren an ënnerschidd-
leche Beräicher a mir hunn iwwer 170 
Aschreiwunge schonn, wat wierklech 
enorm ass a wat beweist, datt dat awer 
och Friichten dréit, déi Aarbecht déi 
gemaach gëtt vum Service Jeunesse vun 
der Escher Gemeng, vum Point Info 
Jeunes, vum Jugendhaus a vun 4Motion. 
An deem Beräich ass och nach vläicht ze 
soen, datt mer zwar op där enger Säit déi 
Mesuren elo entwéckelt hunn wat 
d‘Bekämpfung vum Chômage ugeet, op 
där anerer Säit zesumme mam Geschäfts-
verband d‘nächst Joer am Februar an der 
Kulturfabrik eng grouss Studentefoire 
organiséieren, eng Studenten Jobs fir 
d‘Vakanzen, wou awer net soll eng ehe-
moleg Saach sinn, et ginn 800 Escher 
Geschäftsleit ugeschriwwen – dee Bréif 
geet elo eraus oder ass eraus – uge-
schriwwe, wou déi opgefuerdert gi fir 
mat eis, mat der Gemeng zesummen, de 
Jonken d‘Méiglechkeet ze ginn hinnen e 
Vakanzenjob unzebidden, awer parallel 
dozou mat eis zesummen ze schaffe fir ze 
kucken, datt se Léierplaze kënnen ubid-
den, Stageplazen ubidden, Aarbechtspla-
zen ubidde kënnen, och un déi Jonk wa 
se vun de Schoule kommen. An dat ass 
mam Escher Geschäftsverband och 
zesummen organiséiert. Ech denken, datt 
dat en enorm wichtege Schratt ass, och 
déi alleguerten an e Boot ze kréien an 
datt déi och hir Verantwortung iwwer-
huelen. Als Gemeng musse mer natier-
lech eppes maachen, awer natierlech ass 
och déi Escher Geschäftswelt opgefuer-
dert ze hëllefen, datt mer hei zu Esch an 
der Bekämpfung vum Chômage insge-
samt a vum Jugendchômage am beson-
nesche wierklech ganz aktiv ginn.
Ech mengen, dat war an deem Kader 
d‘Froen alleguerte gewiescht, wat de 
Chômage ugeet. Et ass ugeschwat ginn, 
d‘Sozialwunnenge respektiv d‘Studen-
tewunnengen. Am Kader nach eng Kéier 
vun de Sozialwunnenge wéi gesot. Den 
Här Codello hat d‘Bemierkung gemaach 
gehat, datt et wichteg wier e Roulement 
eran ze kréie bei de Sozialwunnenge vun 
de Leit. E Roulement ass net evident. Mir 
sinn all Joer, dat wësst Dir, all Joers froe 
mer d‘Peien u bei de Leit, hire Ver-
déngscht, hire Revenu froe mer un a wa 
mir mierken, datt d‘Leit iwwert engem 
gewësse Seuil leien, da ruffe mer déi och 
a soen hinne wéi ass Är finanziell Situa-
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tioun, wéi gesäit et aus an Zukunft? Ass 
se eemoleg? Ass et well nach Kanner do 
sinn? Oder aus wéi enge Grënn och 
ëmmer. Da ginn déi Leit geruff a si ginn 
awer parallel dozou direkt gehéicht. Si 
ginn direkt gehéicht op dat wat se reell 
ze bezuelen hunn. Déi bezuele keng 200 
oder 300 €. A wann ech mer d‘Lëscht 
einfach ukucken, well ech déi dann 
ëmmer direkt duerno kréien, hu mer 
aktuell 2 Familljen déi iwwer 1.000 € 
bezuelen an eise Gemengewunnengen. 
Dovunner ass eng Famill opgefuerdert 
well hir Situatioun sech stabiliséiert huet, 
an déi war et guer net am Ufank, ass eng 
Famill dozou opgefuerdert gi bis d‘nächst 
Joer de Summer d‘Haus ze verloossen. An 
da musst Dir natierlech och ëmmer 
bedenken, dat kann ee ganz léif de Leit 
soen, oder si huelen dat och ganz eescht, 
mä wa se sech dann op de Wee maache 
fir um private Wunnengsmaart eppes ze 
sichen, do wësse mer och, datt dat ee 
Moment dauert, hei schwätze mer vun 
enger Famill mat 4 Kanner nach dobäi, 
wat net evident ass dann eppes ze fan-
nen. Op jidde Fall sinn déi Saachen déi 
lafen och bei eelere Leit, déi virdrun an 
enger Famill waren, elo eleng sinn, wou 
mer jo och dat ubidden, datt mer soen, 
Dir kënnt a méi eng kleng Wunneng era-
goen an déi och dat Angebot do unhue-
len. An ech fannen dat och net méi wéi 
normal, datt mer mat där Politik do wei-
derfueren an do vu Fall zu Fall och déi 
Leit ruffen, mat hinne schwätzen a 
kucken eng Léisung fir hir Situatioun ze 
fannen.
Wat de Kaf an déi Subventionéierung déi 
mer elo kréie vum Ministère du 
Logement, ugeet beim Logement com-
munal respektiv bei de Studentewunnen-
gen, hunn d‘Buergermeeschtesch an ech 
nach eng Kéier de Minister Schank drop 
opmierksam gemaach, datt mer absolut 
net d‘accord sinn, datt déi Zeeche-
setzung komm ass, Studentewunnengen 
100 op 70 a 75 op 70 bei de Gemen-
gewunnenge géifen do Subsiden un 
d‘Gemeng ze ginn. Et sinn net vill 
Gemengen dovunner betraff. Et si mir 
virun allem an eng Rei eenzel Gemengen 
déi eppes ënnerhuelen. Mä et ass awer 
eng falsch Zeechesetzung, wat eis awer 
net dovunner ofhält an deem Beräich do 
wëllen hei zu Esch weider ze schaffen. An 
de Problem, dee mer einfach hunn, an 
och dat hu mer ugeschwat, mir wëlle méi 
kafe fir dat Geld wat mer asetzen. Et 
stoung an der Vergaangenheet méi am 
Budget wéi dat wat herno verbraucht 
ginn ass. Mir hunn e riese Problem sou-
bal d‘Gemeng sech mellt, datt se interes-
séiert ass, fir deen Objet ze kafen. Da 
geet de Präis an d‘Luucht. An do hu mer 

einfach e riese Problem. Dat weess de 
Minister och, dat hu mer gesot, do gëtt 
spekuléiert. Da gëtt direkt spekuléiert, 
soubal se erkennen, deen ass vun der 
Gemeng. Dann ass et gelaf. Dann hu mer 
do mat deene Problematiken ze dinn, 
wat net gutt ass a mir denken einfach an 
hoffen, datt iwwert de Wee elo vun den 
Taxen op net benotztem Wunnraum, dee 
jo elo a Kraaft trëtt den 1. Januar, mer 
d‘Méiglechkeet kréien do aneschters vir-
zegoen an de Minister Schank ass sech 
däers och bewosst. Hien huet och gesot, 
datt hien eis do ënnerstëtzt, grad esou 
wéi mer gesot hunn, datt aner Gemengen 
hir Verantwortung sollen iwwerhuelen an 
hien huet eis och do verséchert hie géif 
net méi laang nokucken, da wier hien 
dofir Quoten och anzeféieren an de 
Gemengen, datt d‘Gemengen hir Verant-
wortung iwwerhuelen an an de soziale 
Wunnengsbau och investéieren. 
Den Här Kox huet mat senger Bemier-
kung Recht gehat wou hie gesot huet, 
datt déi Gréng an der Chamber eng 
Motioun abruecht hate wat déi dote Pro-
blematik ugeet mat de soziale Wunnen-
gen an et wier vun der Majoritéit der-
géint gestëmmt ginn. Ech kann Iech ver-
sécheren, ech hunn derfir gestëmmt. Et 
wier pervers gewiescht fir ze soen hei zu 
Esch handele mer esou an an der Stad hu 
mer eppes aneschters. Ech hunn déi 
Motioun absolut an der Rei fonnt an dofir 
och ënnerstëtzt.
Ech géif mengen, datt d‘Bemierkungen 
déi zu menge Ressorte komm sinn, ech 
se domatter alleguerte beäntwert hätt. A 
wann ech nach Minutten hunn, da ginn 
ech se weider un en aneren.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Merci, Madame Spautz. Mir géingen da 
weiderfuere mam Här Tonnar, Schoul- a 
Kulturschäffen.“

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „Merci. 
Zwee Punkten, Kultur. Ech si ganz frou, 
dass d‘Madame Bofferding gesot huet, et 
hätt ageschloe wéi eng Bomm, dass de 
Kulturfestival all zwee Joer ass. Dat 
heescht, dass d‘Leit drun interesséiert 
waren an doropshi wëll ech soen, dass 
ech och vu ganz ville Leit hei vun Esch an 
net vun Esch kontaktéiert gi sinn. Als Asbl 
hate mir d‘Buergermeeschtesch gesinn a 
mir haten hir déi do Propos gemaach a 
mir hunn hir déi och schrëftlech 
gemaach. An ech wollt op dëser Plaz mol 
eng Kéier de Membre vun der Asbl e 
ganz grousse Merci soe fir déi enorm Aar-
becht déi déi während 12 Joer geleescht 
hunn. Ech wëll awer och dem Här 
Johanns soen, dass dat alles net esou ein-
fach ass wéi hie sech dat virstellt. Ouni 

Suen e Konzept, ma ech ginn Iech dat da 
mat op de Wee, Här Johanns, et geet lei-
der an dëser Welt näischt ouni Suen oder 
mat ganz wéineg Suen. An dat erkläert, 
dass mer d‘Propos gemaach hunn, déi 
och am Schäfferot ugeholl ginn ass, dat 
all zwee Joer ze maachen an net wéi den 
Här Zwally seet et si keng Sue méi do. 
Dat war och eng falsch Ausso, well wann 
Dir de Budget kuckt, si genee déi 
selwecht Suen 2013 virgesinn an déi solle 
gespuert ginn an da soll eppes 2014 
gemaach gi wat mat dem Duebele vun 
de Suen eppes kann erlabe wat de 
Moment net méiglech war. Ech mengen, 
mir hunn an 12 Joer genuch Experience 
kritt, dass een en Event, an do ginn ech 
absolut der Buergermeeschtesch Recht, 
dat ass en Event wat eemoleg ass an 
deem Konzept, dat heescht 2 Deeg 
Stroossefest an 1 Dag Galgebiergfest, an 
dass ee mat 285.000 € näischt kann 
organiséiere wou mer eis kënnen esou 
bretze wéi mer dat wëllen a wéi mer dat 
gewinnt sinn ze maachen. An duerfir ass 
déi Propos komm, dat all 2 Joer ze maa-
chen. Mir hätten och léiwer gesot, da gitt 
eis 600.000 an engem Joer, dat wier och 
eng Alternativ gewiescht, mä mir hunn 
awer fonnt, dass dat an dësen Zäiten net 
würdeg wär. Duerfir wollt ech awer dat 
mol eng Kéier kloer stellen. Ech mengen 
et ass och kloer. An da wënschen ech 
mengem Successeur, menge Successeu-
ren bonne chance an ech hoffen, dass 
dat do déi richteg Propos war déi mer 
mat op de Wee ginn hunn.
Wat de Rescht vun der Kultur ugeet, do 
muss ech der Madame Hildgen soen, 
dass ech déi Propos flott fannen. Ech hu 
jo do déi zwee Hitt op wéi Dir dat nennt, 
fir d‘Schoulen a fir d‘Kultur, dass een 
d‘Kulturveräiner vun Esch an d‘Schoule 
bréngt, dass een dat vläicht op engem 
fixen Dag mécht. Dat fannen ech eng 
flott Propos a mir wäerten där nogoen. 
Ech wëll awer trotzdem soen, dass mer 
awer ganz vill an de Schoule Kultur 
offréieren. Mir hu souwuel Theatervirstel-
lungen, mer hu Liesungen. Et gi Klassen 
an d‘Bibliothéik, et gi Klassen an d‘KUFA, 
et gi Klassen an den Theater an et gi Klas-
sen an de Conservatoire, esou dass mer 
awer do ganz vill ubidden. Et ass natier-
lech meeschtens déi selwecht Enseignant-
en déi d‘Offer unhuelen an dat ass e bës-
se bedauerenswäert. 
Ech sinn awer och ganz frou, ech wëll dat 
och nach eng Kéier rappeléieren, dass 
mer eng zweet Editioun vun der Nuit de 
la culture kréien. Dat war ganz flott an 
ech hoffen, dass dëst Joer dat d‘selwecht 
flott gëtt. D‘lescht Joer hate mer jo, dëst 
Joer den Accent op den Theater gesat, 
well dee 50 Joer Existenz gefeiert huet. 
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Dëst Joer soll et global op all de Kultur-
haiser vun Esch verdeelt sinn.
Wat d‘Schoulen an d‘Maisons Relais 
ugeet, do äntweren ech net vill. Ech si 
scho gewinnt, dass den Här Baum déi 
Politik guer net gutt fënnt. Den Här Zwal-
ly och net. Ech wëll awer mol eng Kéier 
eng Remarque maache wat mer vläicht ni 
soen. De Schoulraum dee gebraucht ass, 
ass net nëmme gebraucht well esou vill 
nei Awunner kommen, Här Baum. Mä 
ech wëll awer mol eng Kéier soen, dass 
d‘Effektiver an de Klassen esou niddereg 
sinn hei zu Esch wéi nach ni. An dat 
bréngt natierlech och mat, dass ee méi 
Schoulraum brauch, well soss geet 
d‘Rech nung net méi op. Dobäi kënnt 
dann och nach, dass mat deem neie 
Schoulgesetz immens Schoulraum gefrot 
ass, wat mer bis elo och net gebraucht 
hunn an net haten. An dat erkläert net, 
dass mer keng Visioun a keng Idee hunn, 
mä dat bedingt einfach, dass mer kuerz-
fristeg hu misste Schoulraum schafen. An 
dat hu mer mat de Module gemaach, 
wat effektiv oft méi flott Säll sinn – do 
ginn ech dem Här Weidig Recht, deen 
dat esou an de Raum gesot huet – dass 
déi ëmmer méi modern a méi fonction-
nell a méi flott ginn an entretemps bal 
méi flott ausgesi wéi verschidde Schoul-
säll wéi se actuellement bestinn. Um Léon 
Jouhaux kréie mer en neien, mer kréien 
en neie wou mer d‘rue de l‘Eglise end-
lech kënnen zou maachen an déi Kanner 
ënnerdaach bréngen. Ech mengen, méi 
kënne mer de Moment net maachen. 
D‘Zentrumsschoul ass nach ëmmer en 
Thema a se gëtt och konkretiséiert. Dat 
kënnt Dir sécher sinn. An iwwert d‘Mai-
son Relais kann ech Iech just soen, dass 
déi an der Politik weiderleeft, d‘Planung 
wéi se bis elo gelaf ass. No Allerhellegen 
hu mer déi 13. Maison Relais opgemaach 
an ech wëll just soen dat ass bei Null 
ugaangen, nach virun net ganz laanger 
Zäit, a mer sinn elo op der 13. op den 
Nonnewisen. Mir wäerten déi elo am 
Januar oder am Februar aweien an da géif 
ech Iech all invitéieren, da kommt Dir 
kucken, wéi flott déi Maison relais ginn 
ass an da wäerte mer duerno un der 14. 
schaffen. 
Dat ware meng Remarquen, déi hu 6 
Minutte gedauert mengen ech, ech 
weess et net. Här Hinterscheid et ass un 
Iech.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Majo, den Här Hinterscheid ass dann 
dee leschten aus dem Schäfferot deen 
d‘Wuert nach hëlt.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP):  
„Merci, Madame Buergermeeschter. Ech 

äntweren op déi Remarquen déi hei 
gemaach gi sinn. Fir d‘éischt d‘Mobilitéit. 
Hei ass ënner anerem vum Här Kox eng 
Fro gestallt ginn an Denkustouss 
gemaach gi wat d‘Querunge vun der Uel-
zechtstrooss ugeet. Do si Reflexiounen 
amgaangen an eise Servicer an déi sinn 
elo amgaang ënnersicht ze ginn. Mir 
mussen natierlech kucke wéi dat och mat 
der Escher Geschäftswelt ofzestëmmen 
ass, dass dat net herno e Rohrkrepierer 
gëtt, mä dass et wierklech eppes bréngt. 
Mä et ass ganz sécher, ganz vill vun deem 
Verkéier deen do dréit ass Parksuchverke-
hr an de Moment si Parkplaze genuch 
do.
Den Här Codello huet hei op d‘Wichteg-
keet vum TICE an op d‘Investitioune vum 
TICE higewisen. Ech ka vläicht haut profi-
téieren ze soen, dass den TICE an deenen 
nächste 4 Méint säi Réseau ëm 10% Fahr-
kilometer vergréissert. Ënner anerem 
duerch Esch/Belval, duerch déi Necessi-
téit fir d‘Mobilitéitskonzept vu Belval 
nach weider auszebauen an domat kréie 
mer dann am Fong déi Westtangente 
vum TICE-Réseau, dee bis bal un d‘belsch 
Grenz geet fir Belval an Esch dann unze-
schléissen. Ähnlech wéi mer dat mat der 
Linn 4 vun der ëstlecher Säit hunn. Mir 
sinn dann elo gefuerdert fir eis hei awer 
ze iwwerleeë wéi mer d‘Linne verdeelen. 
Well mir kënnen net elo sämtlech Linnen 
iwwert een Tracet fuere loossen, well soss 
fuere mer duerch d‘Bieleser Strooss am 2 
Minuttentakt mat schwéiere Bussen. Dat 
gëtt dann och herno vläicht däers Gud-
den ze vill fir déi Leit déi do wunnen, mä 
dat ass u sech awer déi positiv Nouvelle 
an déi och der Dynamiséierung souwuel 
vu Belval wéi awer och der Ënnersträi-
chung vun der Zentralitéit vun Esch 
gerecht gëtt. 
Dann den Arrêt vum Viaduc ass uge-
schwat ginn. Bon, mir hunn déi éischt 
Kontakter do mat der CFL geholl. D‘CFL 
ass de Moment net esou begeeschtert, 
net aus finanzielle Grënn, mä éischter aus 
technesche Grënn wat hir Zich ugeet, 
well se do am S-Bunn-Beräich da sinn, 
wat d‘Distanz vun den Arrêten ugeet an 
dat bei hinnen eng aner Reflexioun ze 
féieren ass. Mä dat heescht net, dass dofir 
eis Iwwerleeunge wat d‘Mobilitéit an 
d‘intra-urban Mobilitéit, well hei kënne 
mer bal vun intra-urbaner Mobilitéit 
schwätzen, vu Schëffleng, iergendwann 
eng Kéier Schlassgoart, Esch-Gare, Esch-
Zentrum, dann Esch-Universitéit an esou 
weider. Do si mer an enger intra-urbaner 
Mobilitéit mëttlerweil an och d‘CFL muss 
do eng Kéier do driwwer weider noden-
ken. 
Zu der Hygiène, Här Johanns, selbst-
verständlech wäerten déi ëffentlech Toi-

letten op sinn. Et wäert awer e System si 
wou een 20 Ct muss ageheien an dat 
fonctionnéiert schonn an Nopeschuert-
schafte ganz gutt schonn zënter Joeren. 
A si sinn och propper, well dat ass jo de 
Geck bei deenen Toiletten, dass déi auto-
nettoyante sinn an dass jiddwereen deen 
duerno erageet dann eng propper Toilet-
te fënnt. Dach, Madame Hildgen, gleeft 
mer et, dat fonctionnéiert am Ausland an 
et fonctionnéiert mëttlerweil souguer am 
noen Ausland, hei am Land. Dat heescht 
an der Nopeschgemeng.
Da kommen ech nach eng Kéier kuerz 
zum Sport. Bon, Här Zwally, Dir hutt 
d‘Terraine vun der US Esch ugeschwat, 
dass déi schonn dës Joer am Budget 
stinn, a schonn eigentlech fäerdeg sinn. 
Jo, wa mer de Centenaire op neiem Ter-
rain wollte spillen, hu mer d‘lescht Joer 
missten ufänke fir sécher ze sinn, dass se 
fir de Centenaire fäerdeg sinn. Mä se 
ginn awer elo eigentlech dëst Joer 
bezuelt. A wann een dann erëm eng 
Kéier zesumme rechent, wat mer niewent 
dem renge Sport och nach a Schoulsport-
infrastrukturen, déi awer och eise Veräi-
ner zur Verfügung stinn, esouwuel mam 
Turnsall Lalleng wéi awer och am concept 
global Bruch, wou awer e groussen Deel 
och fir den Turnsall ass, da mengen ech, 
baue mer eis Infrastrukturen, Sportinfra-
strukture fir d‘Veräiner aus. Mä et ass 
kloer, Roum ass och net an engem Dag 
gebaut ginn. Et ass nach eng nei Hal wat 
an der Schäfferotserklärung steet, bleift 
nach unzegoen, mä mer hu jo nach e 
puer Joer Zäit. Mir si jo elo réischt ee Joer 
no de Wahlen a genau esou wéi d‘Ent-
wécklung vun der Lentilles Terres Rouges. 
An dann zu deem wat awer mengen ech 
elo déi meeschten Zäit vun den Interven-
tioune vu menge Ressorte betraff huet, 
dat ass de Parking. Ech maachen elo ein-
fach eng Kéier eng Rechnung, nach eng 
Kéier. Nach eng Kéier: d‘Investitioune fir 
déi zwee Parkinge sinn 31 Mio. Mat 
enger normaler Verzënsung 3%, an do 
iwwerdreiwen ech elo net, 3% gëtt dat 
iwwer 20 Joer eng Ausgab vu 40,5 Mio. 
Wann ech dat dann op 20 Joer ëmrech-
nen, da gëtt dat eng Ausgab vun 2 Mio 
d‘Joer. Also an der Hypothes wa mer déi 
selwer gebaut hätten, hätte mer dann 
eng Ausgab fir den Invest ze finanzéiere 
vun 2 Mio d‘Joer. Da rechne mer nach 
eng Kéier d‘Personalfraisen dobäi a wann 
ech elo net iwwerdreiwen, da si mer bei 
500.000 € Personalkäschten d‘Joer fir déi 
zwee Parkingen, well se sinn awer 24 
Stonnen accessibel an dann hu mer nach 
net déi déckste Léin geholl. Da rechne 
mer nach eng Kéier ronn 100.000 € Frais 
d‘entretien courant dobäi fir déi zwee 
Parkingen, pro Parking. Da si mer op 

2. Budget rectifié 2012 et l’exercice 2013/ 3. Devis pour l’exercice 2013 / 4. Fixation du nombre d’emplois



Escher Gemengerot vum Freideg 21. Dezember 2012

89

200.000, da si mer also a gesamtjährle-
chen Ausgabe vun 2,7 Mio wa mir dat do 
selwer gebaut hätten a selwer virfinan-
zéiert hätten. An déi 2,7 Mio misste mer 
also och erakréien an da rechent dann 
elo mol dat zesummen, Recettë plus dat 
wat mir elo nach als Feelbetrag finanzéie-
ren, ob mer do derbäi sinn. Also et kann 
een ëmmer driwwer diskutéieren, ob een 
dat selwer mécht oder net. Mä dee 
Moment huet de Schäfferot d‘Décisioun 
geholl, den Här Weidig huet dat ganz 
richteg gesot, dass mir eis laangfristeg 
Finanzéierungskapazitéiten an aner Saa-
che géinge blockéieren, déi méi nout-
wenneg eis geschéngt hu wéi dat doten. 
A mir haten do d‘Opportunitéit fir iwwert 
deen do Wee dann zwee Parkingen ze 
kréien, déi d‘Escher Geschäftswelt, 
 d‘Escher administratiivt Liewen an 
 d‘Escher Kulturliewen dréngenst ge - 
braucht hunn. Et ass 20 Joer driwwer 
geschwat ginn. E war just net do. Mëtt-
lerweil si se do, elo streide mer driwwer 
dass et Sue kascht. Bon, mon Dieu, ech 
kann domat liewen. D‘Haaptsaach ass, 
d‘Parkinge sinn do, a wann déi Konzes-
sioun fäerdeg ass, an dat gëtt jo ëmmer 
schamhaft verschwiegen, da sinn déi Par-
kinge jo nach ëmmer do a bleiwen nach 
ëmmer am Besëtz vun der Stad Esch a 
kënne virubedriwwe ginn. 
Dass de Parking Brill vläicht de Moment 
nach e bësse Schwieregkeeten huet, dat 
ass kloer. Dat ass zum Deel och duerch 
de Chantier bedéngt an et ass och zum 
Deel duerch aner Gewunnechte bedéngt, 
mä et gëtt dru geschafft fir en ze dyna-
miséieren an déi Mesuren déi d‘lescht 
Joer geholl gi sinn, déi fänken un hir 
Friichten ze droen. A mer hu jo eigent-
lech hei d‘Decisioun geholl, dass wann e 
schonn net esou ausgelaascht ass a wa 
mer mussen eng Feelbetraagsfinanzéie-
rung maachen, da solle wéinstens déi 
Escher Bierger an d‘Escher Geschäftsleit 
eppes dovunner hunn. Et sinn 11.000, 
ronn 12.000 esou Ticketen Staff scho ver-
kaaft ginn un de Geschäftsverband a si 
verdeelt ginn. An ech mengen dat ass 
och dann e Bäitrag vun der Gemeng zur 
Dynamiséierung vum Escher Geschäfts-
liewen a vum Escher Liewen am all-
gemengen. 
Mir hunn all déi Saachen en place gesat 
an ech sinn iwwerzeegt, d‘nächst Joer ëm 
dës Zäit schwätze mer eng aner Sprooch. 
Dass de Parking hei e bësse manner 
Recetten huet, mä dat ass op eis eegen 
Décisioun zréckzeféiere fir ze fraction-
néieren an ech hunn dat gesot. Ech hunn 
dat gesot, dee Moment wéi mer déi Frac-
tionéierung hei presentéiert hunn, dass 
dat e liichten Abroch an de Recettë géing 
ginn. Mä deen ass ze kompenséieren. 

An da fir dat ofzeschléissen, wëll ech Iech 
dann eng Nouvelle matginn, dass mer ab 
de Sonnden, dann e Sonndestarif hunn 
an d‘Feierdeeg e Feiderdaagstarif fir 30 ct 
d‘Stonn. Dat heescht et kann ee säin 
Auto da fir 5,5 € vu moies bis Owes am 
Parking stoe loossen. An ech mengen dat 
wär dann och e Bäitrag dozou. Wa mer 
scho Feelbetraagsfinanzéierung maachen, 
ma da solle wéinstens d‘Escher Leit an 
d‘Escher Visiteuren eppes dovunner 
hunn.“

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Tiptop, Merci, Här Hinterscheid. Ech 
mengen och, dass souwuel Dir, Här Hin-
terscheid wéi och déi aner Schäffen zum 
gréissten Deel dem Här Bernard scho 
geäntwert hunn, souwuel wat de Volet 
personalpolitesch Décisiounen ugeet, 
wou a kenger Hinsicht eppes vun deem 
usteet wat Dir gefaart hutt. Oder och 
ronderëm de Parking. Dir sidd elo rassu-
réiert bestëmmt, well do geschitt jo 
näischt wat Dir net kënnt matdroen. 
Dann och Parking wou den Här Hinter-
scheid drop agaangen ass. Arcelor Mittal, 
wou mir d‘Politik bestëmmt net ënner-
stëtzen als Schäffen- a Gemengerot, mä 
wou mer awer mussen eng propper 
Entente mat hinne fannen, well et gehéie-
ren hinne vill Terrainen hei zu Esch déi fir 
d‘Zukunft vun Esch ganz wichteg sinn. 
An da bei Steieren, bei Taxen, do gi mer 
eis einfach net eens, Här Bernard. Fir eis 
ass d‘Taxepolitik keng Sozialpolitik. D‘So-
zialpolitik entsteet duerch Kompensa-
tiounsmesurë déi mir maache fir déi, déi 
déi Taxen net kënnen opbréngen, well se 
an enger schwiereger sozialer Situatioun 
sinn, awer net d‘Taxepolitik als solch gesi 
mir als Sozialpolitik. Do komme mer net 
op e gemeinsamen Nenner. Déi aner 
Remarquen déi Dir hei gemaach hutt, dat 
si méi nationalpolitesch Sujete wou mer 
zum Deel drop agaange sinn an déi 
natierlech och ëmmer Repercussiounen 
op eist Schafen a Walten hei zu Esch 
hunn, woumat mer 100%teg mat Iech 
d‘accord sinn.
Sou, da kéime mer, wann Dir d‘accord 
sidd, zur Ofstëmmung vun, ah, mir hunn 
nach Verkéiersreglementer. 
Nee, nix. Ok. Da leeë mer lass. Här 
Gemengesekretär, passt op, well jee 
nodeem wat Dir elo nennt, fënnt en ane-
re Vote statt. Passt op wéi Dir d‘Bébéen 
nennt.
Fir d‘Majoritéit ass et méi einfach déi 
Ofstëmmung.”

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 

Codello – M. Mike Hansen – Mme 
Annette Hildgen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Jean Huss – M. Théid 
Johanns – M. Martin Kox – M. Frunnes 
Maroldt – Mme Lydia Mutsch – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
Paul Weidig – M. Everard Wohlfarth – 
M. André Zwally
Le Conseil Communal arrête par 11 
voix oui et 6 voix non le budget rectifié 
de l’exercice 2012 et le budget de 
l’exercice 2013.
Ont voté oui Madame le bourgmestre 
Mutsch, les échevins Hinterscheid, 
Huss, Spautz et Tonnar ainsi que les 
conseillers Bofferding, Codello, Han-
sen, Kox, Weidig et Wohlfarth. Ont 
voté non les conseillers Baum, Bernard, 
Hildgen, Johanns, Maroldt et Zwally.

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Sou, dann eng Explikatioun vun deenen 
12 Abstentiounen. Nee, et ass e Geck. 
Fuere mer weider.”

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – Mme Annette Hildgen – M. 
Henri Hinterscheid – M. Jean Huss – M. 
Théid Johanns – M. Martin Kox – M. 
Frunnes Maroldt – Mme Lydia Mutsch 
– Mme Vera Spautz – M. Jean Tonnar 
– M. Paul Weidig – M. Everard Wohl-
farth – M. André Zwally
Le Conseil Communal approuve par 
10 voix oui, 1 voix non et 5 absten-
tions les devis pour l’exercice 2013.
Ont voté oui Madame le bourgmestre 
Mutsch, les échevins Hinterscheid, 
Huss, Spautz et Tonnar ainsi que les 
conseillers Bofferding, Codello, Kox, 
Weidig et Wohlfarth. Ont voté non les 
conseillers Baum, Hildgen, Johanns, 
Maroldt et Zwally. Le conseiller Ber-
nard s’est abstenu.

Conseillers présents:
M. Marc Baum – M. Zénon Bernard – 
Mme Taina Bofferding – M. Daniel 
Codello – Mme Annette Hildgen – M. 
Henri Hinterscheid – M. Jean Huss – M. 
Théid Johanns – M. Martin Kox – M. 
Frunnes Maroldt – Mme Lydia Mutsch 
– Mme Vera Spautz – M. Jean Tonnar 
– M. Paul Weidig – M. Everard Wohl-
farth – M. André Zwally
Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité la fixation du nombre des 
emplois des différentes fonctions du 
cadre fermé prévu pour les diverses 
carrières.
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1. Correspondance
Il n’y a rien sous ce point.

2. Budget rectifié 2012 et budget 
de l’exercice 2013; présentation

3. Devis pour l’exercice 2013; 
présentation

4. Fixation du nombre des emplois 
des différentes fonctions du cadre 
fermé prévu pour les diverses 
carrières; décision

Daniel Codello (LSAP) souligne l’impor-
tance du budget pour un conseil com-
munal qui demande de prendre des déci-
sions politiques tout en considérant la 
situation économique et les priorités de 
la majorité. Il s’agit ici d’un budget char-
nière avant l’ouverture de l’université en 
2014.
M. Codello veut traiter des sujets sui-
vants: la situation financière sur le plan 
national et ses répercussions sur les com-
munes, la situation financière de la com-
mune, sa responsabilité sociale, les écoles, 
les infrastructures, une offre de services 
moderne, la démocratie locale ainisi 
qu’Esch au plan régional, national et 
européen.
M. Codello est d’avis que la crise finan-
cière s’est mutée en crise sociale. En ces 
temps difficiles, on peut se rendre comp-
te du système peu fiable des dotations 
étatiques ce qui a pour conséquence qu’il 
devient de plus en plus difficile pour les 
communes d’élaborer leurs budgets. En 
2013, l’économie stagnera et la situation 
sur le marché de l’emploi deviendra de 
plus en plus difficile. Il faut maintenant 
utiliser, ensemble avec les autorités natio-
nales, toutes les mesures de lutte contre 
le chômage.  A cet égard, M. Codello ne 
comprend pas la décision du Gou-
vernement d’imposer un impôt de solida-
rité aux communes qui pénalise des com-
munes comme Esch qui s’investissent 
dans la lutte contre le chômage.
Il se réjouit du fait qu’Esch était une des 

communes pilotes pour l’élaboration de 
la nouvelle procédure budgétaire et du 
nouveau plan comptable. A partir de 
l’exercice 2014, chaque commune doit 
présenter un plan pluriannuel de finan-
cement, un exercice qu’Esch fait depuis 
des années.
M. Codello rappelle que le budget recti-
fié 2012 accuse un bonus de 1,7 mio €. 
Le budget 2013 est arrêté avec un boni 
présumé de 230.000.- €. M. Codello 
souligne les investissements de 60,4 mio 
€ au budget extraordinaire 2013. Une 
grande partie des recettes de 53 mio € 
vont provenir des Nonnewisen. Comparé 
au rectifié 2012, les recettes ordinaires au 
budget 2013 diminuent de 0,02% tandis 
que les dépenses ordinaires augmentent 
de 4,48%.
M. Codello explique qu’un emprunt n’est 
pas signe d’une planification financière 
hasardeuse, tout au contraire. Dans la 
situation actuelle, il est important que les 
communes gardent un volume d’investis-
sement élevé pour relancer l’économie. 
La commune devra cependant garder un 
œil sur l’évolution des finances surtout en 
ce qui concerne ses frais de fonctionne-
ment. M. Codello propose à cet égard 
d’avoir recours à un screening.
Il est d’avis que les fluctuations des parti-
cipations étatiques compliquent une pla-
nification sérieuse des communes. Envi-
ron 30% des recettes d’une commune 
proviennent de l’impôt commercial mais 
la situation économique laisse à craindre 
que ces recettes vont diminuer dans les 
années à venir. Il rappelle à cet égard que 
le collège échevinal, après une analyse de 
la situation, vient de revenir sur sa déci-
sion de 2007 de diminuer le taux de cet 
impôt et M. Codello espère que d’autres 
communes, comme celle de Luxem-
bourg, feront la même analyse et rectifi-
cation.
Il rappelle que la fixation des taux du 
fonds communal de dotation financière 
date de 1967 et que les impôts qui ali-
mentent ce fonds (impôt sur le revenu 
des personnes physiques, TVA et l’impôt 

sur les véhicules) dépendent fortement 
de la situation économique. M. Codello 
se réjouit à cet égard que lors du débat 
budgétaire à la Chambre, des politiciens 
de la majorité se sont prononcés en 
faveur d’une réforme des finances com-
munales.
Il trouve scandaleux que de nouvelles 
écoles ne sont subventionnées qu’à 20% 
tandis que les travaux de rénovation ne 
sont pas du tout subventionnés. M. 
Codello demande que chaque ministère 
publie des critères objectifs concernant 
l’octroi de subsides. Il pense en outre que 
la diminution des subsides pour les loge-
ments pour étudiants et les logements 
sociaux lance un mauvais signal aux com-
munes: les unes ne seront pas incitées à 
investir dans ces logements et les autres 
seront punies pour leurs investissements. 
Esch dispose de 408 logements sociaux 
et la diminution de ce subside est un 
scandale. M. Codello se réjouit de l’adap-
tation des loyers des logements sociaux 
aux revenus des locataires. Cette adapta-
tion a été entamée il y a quelques années, 
et certains locataires dont la situation 
s’était améliorée ont été priée de quitter 
leurs logements. Il pense cependant 
qu’un roulement devra être installé dans 
cette initiative pour pouvoir diminuer 
ainsi la liste d’attente.
Il est inconcevable que des bourgmestres 
déclarent ne pas vouloir de structures 
sociales, comme des foyers de nuit ou 
des salles de shoot, sur leurs territoires 
puisque leurs communes disposent déjà 
d’hôpitaux. Il est bien connu que des 
personnes nécessiteuses viennent de 
l’Oesling à Esch pour être hébergées au 
foyer de nuit et il est donc grand temps 
que d’autres communes assument elles 
aussi leurs responsabilités dans ce domai-
ne. Il en est de même de l’accueil des 
demandeurs d’asile.
M. Codello se réjouit des investissements 
dans l’économie solidaire et des projets 
réalisés avec le CIGL et Co-labor.
Il se réjouit également de l’élaboration 
d’un plan communal du 3e âge. M. 

Résumé en français

5. Règlements de la circulation 
routière:  
confirmation + décision

Buergermeeschter Lydia Mutsch (LSAP): 
„Sou, mir bleift dann elo just Iech ganz 
schéi Feierdeeg ze wënschen. Ech wëll do 
all eis Mataarbechterinnen a Mataarbech-

ter abezéien an d‘Wënsch vum Schäffe-
rot. Ech hoffen, dass Dir alleguerte 
gesond a monter 2013 erëm untriede 
kënnt. Dir wësst, dass mer vill Aarbecht 
kréien. Mir brauchen d‘Hëllef vun Iech 
alleguerten. Loosst Iech et gutt goen a 
Merci a gudden Appetit fir déi déi nach 
näischt giess hunn.“

Résumé en français de la séance du Conseil communal du 21 décembre 2012
(Pour le détail des votes, veuillez consulter le texte luxembourgeois)
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Codello souligne à cet égard la fête de fin 
d’année pour crédirentiers qui fait éga-
lement partie de la politique sociale de la 
commune.
M. Codello explique qu’Esch est une des 
seules communes qui prévoient 95.000.- 
€ pour des projets de la politique com-
munale d’intégration. Il souligne l’impor-
tance de cette politique pour la vie en 
communauté et rappelle son idée d’un 
service à l’intégration.
M. Codello remarque qu’Esch et Luxem-
bourg sont les seules communes à accor-
der des subsides ordinaires pour la poli-
tique d’égalité des chances. Il regrette en 
outre que les autres communes n’envi-
sagent pas d’installer des salles de shoot.
M. Codello souligne l’importance des 
associations sportives et culturelles de la 
ville pour la politique d’intégration.
Il déplore à nouveau que les autres com-
munes négligent leurs responsabilités 
sociales pour ne pas diminuer la qualité 
de vie de leurs habitants. A l’instar de ce 
qui se fait en France, cette responsabilité 
devrait être réglée par la loi.
M. Codello rappelle ensuite les investisse-
ments pour les écoles et se réjouit surtout 
de la nouvelle salle de gymnastique de 
l’école de Lallange. Il souligne que les 
bâtiments modulaires modernes sont loin 
des containers d’antan et tout à fait aptes 
à accueillir des salles de classe. Avec 20% 
des investissements, l’enseignement reste 
la grande priorité de la majorité.
M. Codello se réjouit de l’investissement 
de 6,7 mio € dans la voirie et des 3 mio 
€ dans le réseau de l’eau.
Le fait que les prix de l’électricité vont 
diminuer en 2013 sont la preuve que le 
modèle « Südstroum » est une réussite.
M. Codello se réjouit de l’annonce de 
Mme Mutsch que le Conseil Communal 
va dorénavant discuter davantage des 
syndicats intercommunaux. A propos des 
3,2 mio € pour le TICE, il souligne le 
grand succès du city bus et explique 
qu’une amélioration du raccordement à 
Belval est prévue. Il rappelle ensuite les 
différents investissements pour les syndi-
cats intercommunaux SIVEC, SIDOR et 
SES. Concernant le SIGI, M. Codello se 
demande si le service informatique de la 
Ville ne pourrait pas envisager davantage 
de synergies avec ce syndicat et propose 
une réunion technique à cet égard.
Il souligne ensuite les développements de 
l’offre de services des communes et relè-
ve surtout l’importance de l’offre online 
d’une commune. M. Codello demande 
en outre une évaluation du Biergeramt 
pour pouvoir opérer d’éventuelles adap-
tations et réclame à nouveau un organi-
gramme de tous les services de la com-
mune. Concernant la réforme administra-

tive, il demande davantage de discussion 
à cet égard au Conseil Communal et pro-
pose d’envisager des « mini audits ».
M. Codello souligne qu’une réduction du 
personnel de la commune ou un outsour-
cing de services ne se feront pas avec la 
majorité actuelle. En vue d’un meilleur 
contrôle des dépenses ordinaires, on 
devra cependant opter pour une poli-
tique du personnel transparente qui réu-
nira tous les responsables, aussi bien poli-
tiques qu’administratifs. A cet égard, il 
aimerait avoir des précisions concernant 
le budget de 10.000.- € pour le projet de 
la mairie administrative, technique et 
sociale.
M. Codello se réjouit du grand succès des 
différentes assises qui sont un exemple 
d’une participation des citoyens et d’une 
démocratie locale efficace. Il se réjouit en 
outre du fait que lors de l’élaboration de 
nouveaux PAG, il y aura des réunions 
dans les quartiers concernés. M. Codello 
souligne ensuite l’importance de la distri-
bution du rapport analytique des séances 
du Conseil Communal à chaque ménage 
et s’étonne du fait que cela ne se fait pas 
dans chaque commune. Il propose ensui-
te que chaque parti puisse dorénavant y 
faire insérer des prises de position concer-
nant des sujets d’actualité. Il se réjouit en 
outre du live streaming des séances du 
Conseil Communal.
M. Codello propose d’installer un forum 
pour les citoyens sur le site www.esch.
lu.
Il est d’avis qu’Esch devrait participer 
chaque année à la Semaine Européenne 
de la Démocratie Locale du Conseil d’Eu-
rope qui a pour but de faire connaître, 
par le biais de portes ouvertes, les ser-
vices communaux aux citoyens. 
Puisque le bénévolat a besoin d’un coup 
de pouce, M. Codello propose d’intro-
duire un prix du bénévolat.
Il souligne les investissements importants 
dans les infrastructures culturelles et spor-
tives. A cet égard, il se réjouit du fait 
qu’Esch a su se soustraire à une politique 
de fusion effrénée dans le domaine du 
sport et dispose toujours de trois clubs de 
football.
M. Codello souligne que la rénovation du 
théâtre a pu être réalisée avec une épar-
gne de 255.000.- € par rapport au devis 
du projet.
Il rappelle qu’Esch est une ville universi-
taire depuis le 23 décembre 2005 et se 
réjouit tout particulièrement des 
400.000.- € pour l’installation d’un « Stu-
dent Leisure Center » au quartier Hiehl.
M. Codello regrette que le GECT n’ait pas 
pu être signé en novembre et que le nou-
veau président du conseil général de la 
Moselle ne veuille plus adhérer à ce grou-

pement. Mais il semble que les autres 
partenaires français veulent quand-même 
réaliser le GECT sans l’aide de la Moselle. 
L’Eco-Cité est un autre projet transfronta-
lier important.
M. Codello pense qu’Esch devrait essayer 
davantage de pouvoir profiter des fonds 
européens de subventionnement. Au 
niveau national, on devrait essayer de fai-
re du lobbying à cet égard à Bruxelles.
Concernant les jumelages, M. Codello 
propose un conseil technique à ce sujet 
et pense que l’on devrait se focaliser sur-
tout sur une coopération avec les villes 
universitaires comme Lille, Liège et Colo-
gne.
En conclusion, M. Codello est d’avis que 
l’augmentation des dépenses ordinaires 
pourra devenir problématique et propose 
un screening externe des coûts de fonc-
tionnement de la commune. La politique 
de recrutement de la commune devra 
être analysée pour arriver à un bon équi-
libre dans le nombre du personnel des 
différents services.
M. Codello est d’avis que la commune a 
besoin d’un règlement des subsides. Il est 
inconcevable qu’une association qui ne 
participe à aucune manifestation de la 
Ville reçoive un subside aussi important 
que des associations qui s’engagent pour 
chaque fête.
Bien qu’avec 60 mio € le budget d’inves-
tissement est très important, M. Codello 
est d’avis qu’il ne comporte aucun projet 
apte à être reporté à une année ultérieu-
re. Le budget reflète les bonnes priorités 
dans les domaines les plus importants et 
trouve l’accord du LSAP.

André Zwally (CSV) regrette l’absence 
de nouvelles idées au budget 2013. Il 
souligne l’influence de la crise écono-
mique mondiale sur le pays et les com-
munes mais pense que l’on ne devrait 
quand-même pas faire de la politique 
nationale au Conseil Communal d’Esch 
mais se limiter à commenter le budget 
eschois.
M. Zwally pense que les efforts de la 
majorité pour réduire les dépenses ordi-
naires ont été vains puisqu’elles augmen-
tent de 5 mio € à 129 mio € pour 2013. 
Il ne croit pas aux efforts du collège éche-
vinal d’entamer une politique de rigueur 
et trouve révélateur le fait que le festival 
culturel ne sera plus organisé que tous les 
deux ans. Il pense en outre que les aug-
mentations de taxes de 2012 avaient 
pour but de réduire provisoirement les 
dettes de la commune et ceci au détri-
ment de la population eschoise. M. Zwal-
ly rappelle à cet égard que le CSV avait 
voté contre ces augmentations puisqu’il 
n’y voyait aucune ligne claire et 
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puisqu’elles étaient faites sans consulta-
tion préalable des commissions compé-
tentes.
Le CSV a voté en faveur de l’augmenta-
tion de l’impôt commercial en 2012. Il 
soutient à cet égard les propos de M. 
Codello concernant le manque de solida-
rité des autres communes et pense 
qu’Esch devrait réagir contre cette injus-
tice. M. Zwally rappelle les propos du 
ministre du Logement qui s’est montré 
déçu des communes qui n’investissaient 
pas dans les logements sociaux et qui a 
promis de vouloir bientôt réagir dans 
cette affaire.
Concernant les remarques de M. Codello 
à propos des dépenses pour les syndicats, 
M. Zwally met en garde contre des décla-
rations irréfléchies.
Les dépenses pour le personnel augmen-
tent d’année en année; depuis 2010 le 
nombre des personnes engagées est pas-
sé de 900 à 1092. A cet égard, M. Zwally 
aimerait connaître le nombre de créations 
de postes depuis l’avenu au pouvoir de la 
nouvelle majorité en 2000 et il aimerait 
avoir une discussion à propos de la poli-
tique d’embauche de la commune. Il 
espère que le collège pourra présenter 
enfin un organigramme du personnel et 
il ne comprend pas, pourquoi la com-
mune n’offre pas de places d’apprentis-
sages.
M. Zwally regrette l’absence d’un 
concept pour réaliser des épargnes au 
niveau des coûts de fonction de la com-
mune. Il propose d’étudier d’éventuelles 
synergies entre les services et de regrou-
per ensuite des services dans un seul bâti-
ment pour pouvoir réaliser ainsi des épar-
gnes. Il propose en outre la construction 
d’un nouveau bâtiment pour les services 
techniques de la commune et demande 
un recensement pour déterminer le 
potentiel d’épargne en énergie dans les 
bâtiments de la commune.
M. Zwally remercie l’Etat pour ses inves-
tissements pour l’implantation de l’uni-
versité à Esch et rappelle la proposition 
du CSV de créer une antenne du Bierge-
ramt près de l’université.
Il se réjouit de l’idée d’inviter les citoyens 
à des discussions à propos de nouveaux 
PAG mais espère que cette invitation sera 
lancée plus de deux jours à l’avance. M. 
Zwally regrette l’absence de PAP de quar-
tiers et aimerait savoir si M. Huss ou M. 
Hinterscheid est échevin des bâtisses.
Il garantit le soutient du CSV pour le pro-
jet Nonnewisen, souligne l’importance 
d’une bonne mixité sociale et pense que 
l’on devrait essayer de construire 10% de 
logements sociaux lors de l’aménage-
ment de chaque nouveau lotissement.
M. Zwally pense que la majorité n’a pas 

pris les bonnes décisions concernant les 
infrastructures scolaires. Au lieu de réno-
ver de vieux bâtiments et d’installer des 
bâtiments modulaires, on aurait mieux 
fait de créer d’abord des salles de classes 
de réserve pour pouvoir y transférer les 
élèves des bâtiments à rénover. Concer-
nant l’école du centre, il rappelle l’idée 
du CSV d’utiliser l’école de Wobrécken.
M. Zwally pense en outre que les cours 
de récréation soient trop petits et propo-
se d’aller au-delà des normes prévues par 
la loi.
Concernant les logements pour étu-
diants, il est d’avis que la commune a été 
trop peu active dans ce domaine et il 
aimerait connaître les stratégies pour les 
prochaines années.
M. Zwally se demande si le concept pour 
la place de la Résistance est le bon et 
explique que les enfants du quartier vont 
y perdre leur terrain de jeu. Il se demande 
en outre si le concept est adapté à nos 
conditions climatiques. Concernant l’idée 
d’un café littéraire et d’un expresso bar, 
M. Zwally se demande si on n’est pas à 
nouveau en train de perdre le sens des 
réalités eschoises.
Il aimerait savoir en outre ce que l’on 
compte faire du pavillon du centenaire 
de 2006 et si le nouveau arrêt de train au 
Viaduc est toujours d’actualité.
M. Zwally regrette qu’il n’y ait toujours 
pas de plans pour un centre culturel à 
Esch. Il espère que le collège pourra, 
ensemble avec la ministre, faire avancer 
le dossier du Musée national de la Résis-
tance et lui assure le soutien de son parti.
Il est d’avis que la majorité a pris une 
mauvaise option coûteuse avec les garan-
ties de recettes pour les parkings Hôtel 
de Ville et Brill.
M. Zwally propose de discuter régulière-
ment de la politique transfrontalière de la 
commune. Il se réjouit à cet égard du 
commencement des travaux pour la 3e 
partie de la liaison Micheville.
Il demande que le bilan de Südstroum 
soit présenté au Conseil Communal et 
que Südstroum élabore un plan sur 5 ans. 
M. Zwally pense que Südstroum va per-
dre de gros clients à partir du 1er janvier 
et il se demande s’il ne serait pas mieux 
de se concentrer sur le réseau et de céder 
la vente de l’électricité à d’autres firmes. 
Il est surpris du fait que le collège ne pré-
sente aucune proposition concrète pour 
réduire la consommation en énergie de 
l’administration communale.
M. Zwally rassure le collège qu’il pourra 
compter sur le soutien du CSV pour ses 
projets sociaux. Il pense que trop peu de 
projets du plan communal jeunesse ont 
été réalisé à ce jour et se réjouit à cet 
égard des 50.000.- € inscrit au budget 

pour 2013. M. Zwally craint cependant 
qu’il sera difficile d’attirer les étudiants 
vers le Student Leisure Center au plateau 
Barbourg puisque les étudiants préfèrent 
rester près de leur université.
Il soutient la décision d’organiser le festi-
val culturel seulement tous les deux ans.
M. Zwally propose de lancer enfin et 
ensemble avec d’autres communes du 
Sud, comme Rumelange, Differdange et 
Dudelange, une initiative pour promou-
voir la culture industrielle à l’instar de la 
route de la culture industrielle.
Bien que le collège investit 6,6 mio € 
dans le sport, M. Zwally n’y retrouve pas 
de vraies nouveautés. Il craint que les 
étudiants de l’université ne seront pas 
satisfaits de l’offre sportive de la Ville.
Il demande de garder à l’œil les dépenses 
pour l’informatique qui grimpent d’an-
née en année. M. Zwally soutient les pro-
pos de M. Codello concernant le SIGI et 
se demande si on n’avancerait pas plus 
vite sans le SIGI.
Il se demande si au cas où l’Hôtel Renais-
sance n’aurait pas figuré avec 4,1 mio € 
au budget rectifié du logement, les autres 
devis auraient quand même été réalisés. 
M. Zwally pense qu’il s’agit là d’une autre 
révision cosmétique.
Il regrette au budget l’absence du taux 
de réalisation.
Les dettes ont dépassé le seuil magique 
des 6%. Si le taux d’intérêt débiteur aug-
mente et les recettes diminuent on 
approchera un montant à deux chiffres. 
La commission a même parlé de « situa-
tion grecque ».
M. Zwally rappelle que le CSV demande 
depuis 2 ans un plan pluriannuel et se 
réjouit du fait que celui-ci devient main-
tenant obligatoire.
Son parti ne votera pas en faveur du bud-
get.

Taina Bofferding (LSAP) se réjouit du 
fait que la mixité entre jeunes et seniors 
est le leitmotiv du budget.
Un des défis les plus importants sera le 
chômage des jeunes puisqu’à Esch, deux 
fois plus de jeunes sont à la recherche de 
travail que tous les autres chômeurs réu-
nis. Elle loue à cet égard le projet des 
potagers du CIGL et demande d’avoir des 
renseignements concernant la participa-
tion de l’Etat à ce projet. Mme Bofferding 
souligne ensuite la Foire Job-Vacances du 
Service de la Jeunesse avec le Point Info 
Jeunes et en collaboration avec 700 com-
merçants et entreprises d’Esch.
La participation active des citoyens est 
renforcée par des projets comme le live 
stream des séances du Conseil Commu-
nal; « report-it », qui permet aux citoyens 
de signaler des problèmes à l’aide de 
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photos ou « dialogue@esch », qui permet 
la participation directe aux procédures de 
PAG et au développement urbain. Mme 
Bofferding souligne en outre l’extension 
du réseau HotCity. La participation 
citoyenne est un atout pour la qualité de 
vie des citoyens et transforme les citoyens 
en acteurs sociaux actifs et responsables.
Une bonne qualité de vie est essentielle 
pour attirer de nouveaux résidents, des 
étudiants et des touristes. La ville doit 
offrir de bonnes infrastructures, une offre 
culturelle et sportive convaincante, un 
système de transports en commun per-
formant, des espaces verts propres et des 
places d’apprentis.
Mme Bofferding pense que les gens ne 
sont pas déçus par le fait que le festival 
culturel ne soit organisé que tous les 2 
ans et espèrent que ce festival saura 
maintenant se renouveler et offrir 
quelque chose d’innovant. A cet égard, 
elle aimerait savoir si le festival de rue 
aura lieu en 2013.
Mme Bofferding se réjouit du fait que la 
Nuit de la Culture trouvera une suite en 
2013.
Elle aimerait avoir des précisions concer-
nant le timing du projet du carré culturel 
et concernant la destinée du Pavillon 5.

Marc Baum (Déi Lénk) craint que le nou-
veau modèle de budget, bien qu’il soit 
plus lisible, est un modèle libéral qui 
pourrait être utilisé comme excuse pour 
pouvoir expliquer des hausses de prix 
selon le principe de la couverture des 
coûts.
Il pense que le titre de la présentation du 
budget ne donnait pour une fois pas l’im-
pression d’un slogan publicitaire et l’in-
troduction était effectivement consacrée 
aux réalités de la politique financière et 
sociale d’Esch. M. Baum approuve éga-
lement la conclusion de la présentation 
qui stipule que les 3 ans à venir vont être 
cruciales pour Esch. En ce qui concerne la 
partie entre l’introduction et la conclu-
sion, il lui manquait une ligne politique 
claire. Un des grands défis pour la ville 
est le fait que sa population continue à 
accroître, de 25% en 7 ans, et que toutes 
les infrastructures doivent être adaptées à 
cet accroissement. D’autres challenges 
sont la situation sociale précaire de beau-
coup de gens à Esch, l’implantation de 
l’université et la situation financière pro-
blématique de la ville.
M. Baum ne comprend pas pourquoi 
chaque parti se désole à l’unanimité du 
fait que l’Etat ne considère pas davantage 
le rôle régional d’Esch tandis que les 
représentants eschois des deux partis au 
gouvernement, le CSV et le LSAP, ne font 
rien pour changer cette situation. 

Il est d’avis que le service de la dette de 
la Ville reste acceptable. Il rappelle que 
son parti s’est réjouit de l’augmentation 
du taux de l’impôt commercial à 325% 
et propose que les communes membres 
de ProSud s’alignent au taux de Differ-
dange, c.-à-d. à 350%. M. Baum pense 
que l’on devrait également augmenter le 
taux de l’impôt foncier qui se trouve à un 
niveau ridicule.
Il n’est pas d’avis que les coûts du per-
sonnel sont trop élevés, surtout pour une 
ville en pleine croissance. 
M. Baum se réjouit des projets Valobois 
avec Co-labor et du potager avec le CIGL 
qui, bien que seulement des mesures 
d’insertion, peuvent donner des perspec-
tives à des jeunes gens au chômage. Il 
regrette cependant l’absence d’une vraie 
politique de l’emploi. L’université ne sau-
ra procurer des emplois aux gens sans 
qualifications. M. Baum propose à cet 
égard de reprendre l’idée du Handwerke-
rhof qui a été délaissée par le collège. Il 
pense que le collège devrait prendre des 
initiatives pour que les emplois créés sur 
Belval ne profitent pas seulement aux 
gens hautement qualifiés. Il propose à cet 
égard l’idée d’une Maison de l’Emploi.
M. Baum pense qu’il serait opportun 
d’organiser à Esch une opposition contre 
la fermeture d’Arbed-Schifflange. Il 
explique que l’étude française Laplace est 
arrivée à la conclusion que « l’usine de 
Schifflange ne souffre d’aucun handicap 
structurel et possède de réels atouts ».
Concernant la politique scolaire, ce bud-
get constitue une régression par rapport 
aux années précédentes. Esch se trouve 
en pleine croissance. Si en moyenne 80 
nouveaux élèves arrivent à Esch en un an, 
cela signifierait un besoin de 6 nouvelles 
salles de classe, c.-à-d. d’une nouvelle 
école en 4 ans. Il aurait donc été préféra-
ble d’investir d’abord dans la construc-
tion de nouvelles écoles avant de rénover 
les écoles existantes et de créer que des 
provisoires en plaçant des bâtiments 
modulaires sur des parkings. M. Baum 
regrette à cet égard l’absence d’une pla-
nification sérieuse concernant les salles 
de classe à Esch.
Concernant l’école du centre, M. Baum 
est d’avis qu’on fait du surplace et que 
l’on est même retourné 4 ans en arrière. 
En 2010, il y avait 300.000.- € inscrit au 
budget pour cette école, au rectifié 0. 
2011 50.000.- €, au rectifié 0. 2012 plus 
rien et pour 2013 on inscrit la somme 
modique de 10.000.- €. Cet exemple 
souligne pour M. Baum le dysfonctionne-
ment dramatique de la planification des 
salles de classe à Esch et le manque total 
de perspectives. Il en est de même pour 
les Maisons Relais.

M. Baum s’étonne du fait qu’il y ait une 
place pour un Student Leisure Center au 
quartier Hiehl bien qu’il n’y en avait pas 
pour une nouvelle école. Il se demande 
en outre si le financement d’un tel centre 
para-universitaire est du devoir d’une 
commune et s’il s’agit d’une vraie priorité 
pour Esch. Pourquoi ne pas construire un 
centre de loisirs pour toute la population 
qui serait aussi ouvert aux étudiants.
M. Baum regrette que la commune n’ait 
pas investi davantage dans les logements 
pour étudiants lorsqu’ils étaient encore 
subventionnés à 100% et que les inves-
tissements prévus pour les logements 
sociaux ont maintenant dû être divisés 
par deux au profit des logements pour 
étudiants.
Il rappelle que le collège avait promis en 
mars 2012 que le parking sous l’Hôtel de 
Ville serait dorénavant rentable. Au bud-
get rectifié 2012, ce parking accuse 
cependant un déficit de 300.000.- €. En 
2011 ce déficit était de 280.000.- €. Pour 
le parking Brill, le déficit 2011 était de 
860.000.- €; pour 2012 il était de 1,2 
mio €. M. Baum pense que ces exemples 
démontrent que cette forme de PPP ne 
profite qu’aux investisseurs privés.
Il n’est pas d’avis que la diminution du 
prix de l’électricité est la suite de la libé-
ralisation de ce marché mais de fluctua-
tions normales et il ne pense pas que 
Südstroum devrait céder son activité de 
vente de l’électricité comme proposé par 
M. Zwally.
En conclusion, M. Baum pense que le 
budget ne répond pas aux vrais besoins 
de la ville et qu’il est marqué par un 
manque d’idées. Il craint que le collège 
attende l’université comme le Messie et 
qu’il espère que celle-ci va résoudre tous 
les problèmes d’un coup de baguette 
magique.
Son parti ne votera pas en faveur du bud-
get.

Martin Kox (Déi Gréng) explique que le 
bien-être d’Esch dépend largement de la 
politique nationale.
Il se réjouit du projet d’économie solidai-
re du potager du CIGL pour la culture 
biologique de fruits et légumes qui crée 
25 emplois pour jeunes.
Puisqu’Esch est une ville en pleine crois-
sance, on devra intensifier les efforts en 
faveur du transport en commun et du 
vélo.
M. Kox demande au collège de veiller à 
assurer le plus haut standard d’efficacité 
énergétique pour ses nouveaux bâtiments 
et de soutenir les efforts de l’Etat pour la 
rénovation de bâtiments vétustes.
Il loue le modèle de Südstroum qui vend 
de l’énergie propre et explique que des 
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études ont été lancées pour que Süd-
stroum puisse investir dans des énergies 
alternatives. Südstroum lance en outre un 
concept pour l’efficacité énergétique 
dans les bâtiments publics.
M. Kox demande des précisions concer-
nant le financement du photovoltaïque 
sur les bâtiments de la commune.
Il se réjouit de l’aménagement du quar-
tier Brill mais pense que le Conseil Com-
munal devra continuer à mettre la pres-
sion sur le Ministère de la culture occupé 
par le CSV pour la réfection du Musée de 
la Résistance. Il espère que la partie de la 
rue du Brill entre la rue Zénon Bernard et 
la rue de l’Industrie sera transformée 
bientôt en zone piétonne et que les rues 
qui traversent la rue de l’Alzette seront 
interdites au trafic.
M. Kox explique que le taux de chômage 
élevé n’est pas une spécificité d’Esch mais 
se retrouve dans toutes les villes d’an-
ciens bassins miniers. Esch a besoin d’une 
dynamisation de l’économie puisqu’une 
politique sociale ne peut fonctionner que 
si la politique économique fonctionne. Il 
demande à cet égard des efforts spéci-
fiques du Gouvernement en collaboration 
avec la commune concernant le chôma-
ge des jeunes.
M. Kox souligne les efforts de la com-
mune pour la construction de logements 
sociaux et regrette qu’une motion des 
Verts à la Chambre qui demandait des 
efforts de toutes les communes dans ce 
domaine, ait été rejetée par la majorité. Il 
regrette en outre le manque de solidarité 
des autres communes concernant les 
salles de shoot.
M. Kox demande des explications concer-
nant l’écart entre le total des recettes du 
budget extraordinaire 2012, 48,7 mio €, 
et le budget rectifié, 30,1 mio €.
Il regrette l’augmentation des coûts du 
personnel et soutient une politique du 
personnel dynamique avec la possibilité 
de transferts. On devra surveiller les 
dépenses ordinaires d’un œil critique, 
non seulement en ce qui concerne les 
coûts du personnel. Il se réjouit cepen-
dant du fait qu’Esch continue à investir 
pour que l’économie ne s’effondre pas; 
les services communaux devront cepen-
dant veiller à demander tous les subsides 
applicables.

Zénon Bernard (KPL) regrette que 
Madame le bourgmestre n’ait pas claire-
ment dit que la crise économique est une 
crise capitaliste. Cette crise ne devrait 
cependant pas être une excuse pour la 
politique d’austérité cruelle et antisociale 
du Gouvernement qui frappe surtout les 
communes du Sud. Au lieu de cette poli-
tique, on aurait pu supprimer les 

dépenses élevées et ridicules pour le bud-
get de la défense, réaliser la séparation 
de l’église et de l’Etat et introduire un 
impôt sur les transactions financières. Il 
ne comprend pas comment certains con-
seillers peuvent se plaindre du fait que les 
communes reçoivent moins d’argent de 
l’Etat tandis que leurs partis votent en 
faveur du budget national. M. Bernard 
rappelle que la clef de distribution de 
l’impôt commercial a déjà été modifiée 
dans les années ’70 selon le principe de 
préciput, au détriment des communes du 
Sud et demande aux responsables des 
communes du Sud d’introduire une 
motion au parlement pour une distribu-
tion plus équitable de cet impôt.
M. Bernard espère que la discussion 
concernant les coûts du personnel n’a 
pas pour but de réduire le personnel et il 
demande au collège de prendre une posi-
tion claire et nette à cet égard. Il pense 
d’ailleurs qu’on devrait comparer les 
coûts du personnel aux recettes et non 
pas aux dépenses ordinaires.
M. Bernard souligne que Mme Mutsch 
veut faire d’Esch le pôle commercial le 
plus important du Sud et il se demande 
comment cela pourrait être réalisé avec la 
réduction du pouvoir d’achat des 
citoyens soutenue par le LSAP et une 
politique nationale qui limite de plus en 
plus l’autonomie communale. Il est évi-
dent que les commerçants souffrent du 
fait que les gens n’ont plus les moyens de 
consommer ce qui entraîne un cercle 
vicieux qui fait augmenter le taux de chô-
mage. M. Bernard aimerait savoir en 
outre comment le collège veut rendre le 
centre ville plus attractif s’il demande la 
taxe de stationnement la plus élevée du 
pays. Il rappelle à cet égard ses critiques 
concernant les PPP pour les parkings Brill 
et Hôtel de Ville, un partenariat au détri-
ment des citoyens, où la commune doit 
combler le déficit d’un investisseur privé. 
M. Bernard est d’avis qu’une privatisation 
de services publics entraîne toujours des 
augmentations de prix.
Il qualifie le principe de la couverture des 
coûts de la Commission Européenne 
comme perversité qui a pour but d’aug-
menter les prix des services communaux 
afin de les rendre plus intéressant pour 
les promoteurs privés. En outre, ce prin-
cipe a pour conséquence que les respon-
sables ne doivent plus veiller à garder les 
coûts aussi bas que possible puisque les 
augmentations pourront être rejetées sur 
les consommateurs.
Une autre perversité est le fait que les 
taxes restent indexées tandis que l’in-
dexation des salaires a été manipulée.
M. Bernard se réjouit du fait que Süd-
stroum va baisser les prix au 1er janvier 

2013. Cette baisse est la preuve qu’un 
service public peut fonctionner selon des 
critères commerciaux efficaces. Il propose 
à cet égard une collaboration entre Süd-
stroum et Sudgaz et demande aux res-
ponsables de la commune dans les com-
missions de ces deux sociétés de présen-
ter une ou deux fois par an un rapport 
d’activité au Conseil Communal. M. Ber-
nard aimerait savoir en outre, pourquoi 
Sudgaz ne fait pas partie de l’Energy 
Learning Factory.
Il explique que le taux d’endettement se 
trouve à 5,8% des recettes ordinaires, 
mais si les taux d’intérêts n’augmentent 
que d’un seul point de pourcentage, les 
taux d’intérêts de la commune vont aug-
menter de 1,5 mio € à 2,3 mio €. Dans 
les 4 dernières années, la commune a 
contracté des emprunts pour un total de 
61 mio €, c.-à-d. 79,2% du total des 
dettes de la commune et une augmenta-
tion de 218% de ces dettes. Elle est donc 
en train de dépenser l’argent des années 
2020/2021.
M. Bernard aimerait savoir où en est le 
projet vieux de dix ans d’installer un 
chauffage aux granulés de bois à l’école 
en forêt.
Son parti ne votera pas en faveur du bud-
get.

Théid Johanns (Déi Lénk) pense que le 
problème le plus important de la ville est 
le fait que la population défavorisée aug-
mente plus vite que la classe moyenne 
aisée.
Chaque quartier devra disposer des 
mêmes infrastructures scolaires. Les 
erreurs dans le développement urbain 
démotivent en outre les enseignants. M. 
Johanns propose d’utiliser le bâtiment 
derrière le Schlassgoart comme bâtiment 
scolaire. Il ne pense pas que la création 
d’emplois dans les laboratoires de l’uni-
versité va réduire le taux de chômage à 
Esch où beaucoup de jeunes quittent 
l’école sans diplômes.
Concernant les critiques au Gou-
vernement, M. Johanns rappelle que 13 
des 19 élus du Conseil Communal d’Esch 
sont membres des partis de la coalition 
gouvernementale. Mais cette coalition est 
trop occupée par faire de la politique 
économique alarmiste au lieu de s’occu-
per des problèmes de base.
M. Johanns craint que l’on utilise l’univer-
sité pour jeter de la poudre aux yeux des 
gens et pour cacher les vrais problèmes 
de la ville.
Il ne comprend pas pourquoi on veut 
agrandir la rue de l’Alzette vers le Centre 
Marco Polo et installer une « shopping 
navette » pour Belval, puisque les gens 
n’ont plus d’argent et les magasins fer-
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ment leurs portes les uns après les autres.
M. Johanns pense que les employés de la 
commune seraient capables d’aménager 
une place publique attractive  sans avoir 
recours à un designer vedette; on devrait 
s’inspirer à Kreuzberg ou Neuköln au lieu 
du Kurfürstendamm ou Unter den Lin-
den. En plus, cela serait une motivation 
pour les employés de la commune qui 
pourraient ainsi démontrer leur talent.
Il se réjouit de l’idée d’aménager le via-
duc.
M. Johanns pense que la partie musique 
du festival culturel a besoin d’un nouveau 
concept qui se distingue de l’offre de la 
Rockhal.
Il aimerait avoir un aperçu concernant 
l’occupation des infrastructures de la ville 
par les différentes associations sportives.
M. Johanns ne comprend pas, pourquoi 
l’Etat ne veut pas subventionner la réno-
vation du Musée National de la Résistan-
ce. Il aimerait avoir en outre des préci-
sions concernant les visions du carré 
culturel.
Il se réjouit de l’aménagement de la salle 
de mariage et de l’installation de nou-
velles toilettes publiques.

Paul Weidig (LSAP) rappelle que le Syvi-
col réclame depuis des années que les 
recettes des communes devraient se 
développer de la même façon que celles 
de l’Etat, en vain, et ceci malgré le fait 
que l’Etat continue à rejeter des charges 
comme le précoce ou les Maisons Relais 
sur le dos des communes. En plus, les 
communes ne profitent pas des nou-
veaux impôts qui font augmenter le bud-
get de l’Etat 2013 de 4,8% par rapport à 
2012. Au contraire, l’impôt de solidarité 
accable de façon uniforme toutes les 
communes bien que des communes 
comme Esch ont déjà réalisé des contri-
butions préalables importantes.  
M. Weidig se réjouit de la nouvelle 
construction pour l’Abrisud pour 4 mio 
€, dont 1 mio € sera payés par la Ville 
d’Esch. Esch assume donc ses responsabi-
lités sociales et M. Weidig regrette que 
les communes, qui demandent plus de 
solidarité concernant le prix de l’eau, les 
services de secours et autres services, 
manquent cruellement de solidarité 
lorsqu’il s’agit de services sociaux.
Il est d’avis que le plan directeur de 
l’aménagement du territoire devra définir 
clairement que les communes qui 
assument des devoirs régionaux, natio-
naux ou internationaux – comme Esch – 
devraient bénéficier d’un bonus lors de la 
distribution des finances communales.
M. Weidig est convaincu que l’achat et la 
vente de l’électricité sont un des atouts 
de Südstroum. Ceci est important pour 

un approvisionnement en énergie effica-
ce qui peut garantir une bonne qualité 
de vie et un développement économique 
à Esch. On devra cependant veiller à 
améliorer le poste électrique à Ehlerange. 
Un projet intéressant de Südstroum 
concerne l’efficience énergétique des 
bâtiments communaux qui engendre 
aussi la possibilité de produire de l’éner-
gie éolienne et solaire ou à partir de la 
biomasse.
M. Weidig propose de considérer le pla-
teau de Barbourg comme une unité avant 
d’y construire un Student Leisure Center 
et craint que le plan pluriannuel reste une 
illusion si on sait que le ministère a déjà 
des problèmes à livrer les données pour 
le budget un an en avance.
Il est d’avis que la construction des par-
kings était absolument nécessaire, aussi 
bien pour le commerce que pour les ser-
vices administratifs de la commune. Qu’il 
y ait un exploitant qui se souci de ses 
bénéfices est acceptable.

Annette Hildgen (CSV) aimerait avoir un 
rapport concernant l’utilisation des vélos 
du CIGL.
Elle propose d’ajouter les noms luxem-
bourgeois des rues sur les panneaux indi-
quant le nom des rues.
Mme Hildgen rappelle sa demande de 
rénover les deux maisons à l’entrée du 
cimetière de Lallange.
Elle se réjouit de l’installation de toilettes 
publiques mais craint que les 160.000.- 
€ inscrits au budget ne soient pas suffi-
sants. Elle espère en outre que ces toilet-
tes resteront propres.
Mme Hildgen pense que l’on aurait dû 
profiter de construire des logements pour 
étudiants lorsque ceux-ci étaient encore 
subventionnés à 100%. Elle rappelle en 
outre que le représentant d’Esch à la 
Chambre a voté en faveur de cette baisse 
des subsides.
Elle craint qu’il y ait eu des problèmes de 
communication avec le Gouvernement 
concernant le Musée de la Résistance et 
elle pense que l’on devrait essayer d’amé-
liorer ce contact.
Mme Hildgen pense qu’il serait opportun 
de développer déjà des idées pour l’affec-
tation des terrains eschois d’Arbed-Schif-
flange si M. Mittal fermerait cette usine.
Elle explique qu’Esch n’est plus une ville 
où les gens se sentent en sécurité et que 
cela est due probablement à une perte 
des valeurs dans notre société. On devra 
réapprendre ces valeurs aux enfants et un 
des moyens pour ce faire est la culture. 
Mme Hildgen propose donc d’introduire 
une Journée de la Culture à l’instar du 
« Schoulsportdag ».

Mike Hansen (LSAP) regrette que les 
membres de l’opposition n’aient présenté 
aucune alternative réelle à la politique 
budgétaire de la majorité.
Il loue les efforts de la commune pour la 
construction de logements mais regrette 
que les communes reçoivent moins de 
subsides de la part de l’Etat. La réduction 
des subsides pour les logements sociaux, 
surtout en temps de crise, est irresponsa-
ble et aura pour conséquence que les 
communes investissent de moins en 
moins dans ce domaine et continueront 
à faire la sourde oreille à l’appel d’Esch 
pour plus de solidarité entre les com-
munes. M. Hansen propose en outre 
d’introduire un roulement dans la liste 
d’attente des logements sociaux et d’ana-
lyser de temps en temps la situation éco-
nomique des ménages qui occupent un 
tel logement.
Il trouve cependant déplacé que M. 
Baum essaie de se servir des logements 
sociaux contre les logements pour étu-
diants puisqu’il s’agit là de deux priorités 
de la commune. 
M. Baum pense qu’il serait préférable que 
l’Etat investisse davantage dans d’autres 
projets que dans l’espionnage de ses 
citoyens.
Il se réjouit du fait que le collège veut 
analyser la possibilité pour la commune 
de gérer elle-même des logements pour 
étudiants et de l’introduction du Student 
Guide. M. Hansen est d’avis que le Stu-
dent Leisure Center sera un atout pour 
l’attractivité de la ville et surtout pour 
celle du quartier. Il souligne que ce centre 
est le fruit d’une collaboration entre les 
étudiants, l’université et la commune et 
qu’il sera ouvert à tout le monde, pas 
seulement aux étudiants.
M. Hansen se réjouit de l’installation de 
l’auberge de jeunesse à la gare qui reva-
lorisera ce quartier et tout le centre ville 
et des investissements dans le domaine 
du tourisme puisque l’attractivité d’Esch 
est un facteur économique important 
pour toute la région et donc créateur 
d’emplois. Il se réjouit en outre de l’amé-
nagement de places de rencontre pour 
jeunes et de l’entretien des aires de jeux.
M. Hansen est d’avis que l’on n’aurait 
jamais dû baisser le taux de l’impôt com-
mercial mais pense qu’il était une preuve 
de courage et de responsabilité politique 
du collège d’avoir admis qu’il s’agissait 
d’une erreur et de l’avoir rectifiée.
Il explique que le capitalisme sauvage 
avec son illusion de prospérité ne réussit 
que pour ceux qui disposent du capital et 
qu’ArcelorMittal est un symbole de ce 
capitalisme. Les communes continuent à 
souffrir de la politique du CSV qui a été 
soutenue par ses partenaires au pouvoir 
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et qui a favorisé les intérêts économiques 
tout en rejetant la responsabilité sociale 
aux communes.
M. Hansen regrette qu’Esch attende tou-
jours la réalisation du Centre national de 
la culture industrielle.
On devra garder un œil sur l’endette-
ment de la commune et ne pas entamer 
d’investissements importants dans les 
années à venir.

Lydia Mutsch (LSAP) se réjouit des idées 
de M. Codello concernant un prix du 
bénévolat, la semaine de la démocratie 
locale et le rapport analytique.
Concernant une évaluation du Bierge-
ramt, Mme Mutsch explique que les délé-
gations ont fait des analyses avec le per-
sonnel de ce service tandis que le collège 
a fait une évaluation de l’opinion des 
clients pour ensuite entamer en 2013 les 
discussions dans les commissions.
Elle est d’accord avec l’idée de discuter 
régulièrement des travaux dans les syndi-
cats communaux.
Mme Mutsch se réjouit de l’idée d’élabo-
rer un règlement pour les subsides qui 
favorisera les associations qui s’inves-
tissent activement dans la vie de la com-
mune.
Concernant le reproche que le collège 
ferait de la politique nationale, Mme 
Mutsch explique que le budget d’une 
commune est dépendant du budget 
national. Il en est ainsi par exemple pour 
le Musée National de la Résistance et le 
Musée National de la Culture Industrielle 
(CNCI) qui ont tous les deux été retirés 
du budget pluriannuel à cause des 
mesures de crise. Cela est regrettable et il 
sera difficile d’expliquer pourquoi on a 
dépensé des fortunes pour les hauts four-
neaux si le CNCI ne sera jamais réalisé.
Mme Mutsch explique que l’expresso bar 
et le café littéraire n’étaient que des idées 
et que le collège est ouvert pour toutes 
les suggestions des conseillers.
Elle soutient l’idée de faire plus d’efforts 
pour pouvoir profiter davantage des sub-
ventions du programme FEDER.
Mme Mutsch regrette les remarques 
injustes qui ont été faites à propos du 
pluriannuel puisqu’il était impossible d’en 
réaliser un cette année-ci à cause de l’in-
troduction de la nouvelle procédure bud-
gétaire. Elle rappelle cependant qu’Esch 
était une des seules communes à présen-
ter un plan pluriannuel dans les années 
précédentes. Elle se rallie en outre aux 
propos de M. Weidig concernant le 
retard de l’Etat en cette matière.
Mme Mutsch se réjouit de l’appréciation 
fair-play de M. Baum concernant l’em-
prunt et la politique d’investissement de 
la commune. Elle n’est cependant pas de 

l’avis que le collège surestime l’impact 
qu’aura l’arrivée de l’université pour Esch 
puisque les exemples de villes à l’étranger 
ont démontré que l’implantation d’une 
université entraîne toujours aussi une 
relance du développement économique 
et social et donc la création d’emplois 
dans tous les domaines si cruellement 
nécessaires pour Esch. 
Comme M. Hansen, Mme Mutsch trouve 
regrettable de vouloir se servir des loge-
ments sociaux contre les logements pour 
étudiants. Elle explique cependant 
qu’une bonne mixité sociale demande 
des logements pour toutes les couches 
sociales, pas seulement pour étudiants ou 
gens nécessiteux. Elle rappelle encore 
une fois que les efforts du collège et la 
bonne collaboration avec l’université ont 
contribué à ce qu’Esch dispose 
aujourd’hui de 51% des logements pour 
étudiants du pays. Mais il est évident que 
l’on peut toujours faire mieux, partout, 
dans tous les domaines.
En ce qui concerne les critiques au Stu-
dent Leisure Center, Mme Mutsch 
explique qu’une telle infrastructure se 
trouve dans chaque ville universitaire, 
point barre! Elle se réjouit à cet égard de 
la bonne collaboration avec l’association 
des étudiants et l’université et souligne 
que l’université financera l’équipement 
de ce centre. 
C’étaient d’ailleurs les étudiants eux-mê-
mes qui ont demandé que ce centre ne 
soit pas installé sur le campus de l’univer-
sité. Le centre comportera en outre une 
place de rencontre pour les jeunes et des 
installations sportives qui seront évidem-
ment ouvertes à tous les citoyens. Un 
groupe de travail est d’ailleurs en train 
d’élaborer un concept global pour cet 
endroit.
Concernant les annuités à payer par la 
commune, Mme Mutsch explique que 
quelqu’un qui disposerait de 3.000.- € 
par mois devrait, au même taux d’annui-
tés de la commune, payer 150.- € par 
mois.
Concernant les propos de Mme Hildgen 
à propos des terrains d’Arbed Schifflange, 
Mme Mutsch explique que la commune 
n’est pas en possession d’une décision 
d’ArcelorMittal de fermer définitivement 
ce site et que l’on ne devrait donc pas 
parler trop d’éventuels projets pour ces 
terrains, bien que de tels projets existent.
Mme Mutsch se réjouit à l’avance de 
l’idée d’aller dans les quartiers pour dis-
cuter avec les gens des PAG.
Elle souligne que le collège veut s’investir 
ensemble avec tous les acteurs davantage 
pour définir Esch comme une destination 
touristique.

Mme Mutsch se réjouit des propos de 
Mme Bofferding concernant la politique 
pour jeunes.
Elle explique que pour le collège, le 
concert et l’animation de rues lors du fes-
tival culturel formaient un tout et qu’elle 
supporte l’idée de garder ce package 
intact.
Concernant le pavillon, il y a différentes 
pistes d’utilisation qu’il faut évaluer avant 
une éventuelle acquisition. Mme Mutsch 
rappelle en outre que le Pavillon 5 n’était 
pas construit pour l’éternité mais qu’il 
sera utilisé aussi longtemps que possible.
Elle rejoint les propos de M. Weidig 
concernant l’impôt foncier, la nécessité 
d’une réforme des finances communales 
et la valeur des PPP pour les parkings.

Jean Huss (Déi Gréng) souligne que le 
collège n’acceptera aucune réduction 
antisociale du personnel mais qu’il s’agit 
d’arriver à une gestion rationnelle des 
services et ceci malgré le fait que les 
besoins de la commune et parfois même 
les lois demandent de plus en plus de 
personnel. Il explique que l’organigram-
me est prêt et qu’il sera discuté au 
Conseil Communal fin février, début 
mars.
M. Huss explique que l’école en forêt 
recevra en janvier non pas un chauffage 
aux granulés de bois mais un chauffage à 
bois et qu’il n’y a plus de problèmes 
d’amiante dans ce bâtiment.
Concernant le viaduc, il explique que 
celui-ci recevra en 2013 une isolation 
antibruit, qu’il sera nettoyé et repeint et 
que des jeunes auront alors l’autorisation 
de taguer les murs avec des graffitis.
Concernant le tourisme, M. Huss explique 
qu’il est en train d’élaborer une conven-
tion avec l’Entente Mine Cockerill pour 
développer davantage ce site.
Il rejoint les propos de Mme Mutsch 
concernant l’impact de l’université sur la 
ville. 
Pour lutter contre le chômage, la com-
mune veut supporter des initiatives 
locales d’emploi et la création de coopé-
ratives. Il rappelle à cet égard que 2012 a 
été proclamée année des coopératives 
par l’ONU et que des jeunes veulent créer 
une coopérative de l’énergie à Esch.
M. Huss se réjouit du fait que ses prédé-
cesseurs avaient décidé que la société 
n’achète que de l’énergie propre et que 
la Ville reste le seul actionnaire de Süd-
stroum, ce qui lui assure une grande 
autonomie dans sa politique énergétique. 
Il se félicite du fait que le prix de l’électri-
cité va baisser et qu’il a été possible de 
développer un nouveau concept énergé-
tique qui se base sur des études concer-
nant les énergies renouvelables et le pac-
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te climat de l’Etat. Ce concept sera pré-
senté dans les 3 mois à venir et permettra 
de produire de l’énergie renouvelable et 
d’améliorer l’efficience énergétique des 
bâtiments de la commune. M. Huss est 
convaincu que les prix du pétrole, du gaz 
et de l’énergie nucléaire vont exploser 
dans les 5 à 10 ans à venir et qu’il faut 
prendre dès maintenant toutes les pré-
cautions contre ce développement.

Vera Spautz (LSAP) explique que la com-
mune a investi 325.000.- € dans le projet 
des potagers, surtout pour les serres, 
mais qu’il y a de grandes chances que 
l’œuvre Grande-duchesse Charlotte 
accorde un subside et que l’investisse-
ment se réduit alors à 110.000.- €. Elle 
se réjouit en outre du bon travail livré par 
le PIJ, le Service Jeunesse, la maison des 
jeunes et 4Motion.
Mme Spautz explique qu’il y aura une 
foire pour étudiants à la Kulturfabrik pour 
offrir aux jeunes des jobs de vacances, 
des places d’apprentissage et des 
emplois. On contactera à cet égard 800 
commerçants d’Esch.
Mme Spautz rappelle que la commune 
contrôle chaque année la situation finan-
cière des occupants des logements 
sociaux et qu’elle augmente ensuite, le 
cas échéant, les loyers. Actuellement, 
deux familles ont un loyer de plus de 
1.000.- € et une de ces familles a été 
invitée à quitter les lieux. Il est cependant 
évident qu’il est pour le moment très dif-
ficile de trouver un nouveau logement 
sur le marché privé.
Mme Spautz explique que le collège a 
fait savoir à M. le ministre Schank qu’il 
n’est pas du tout d’accord avec la réduc-
tion des subsides pour les logements 
sociaux et pour les logements pour étu-
diants. Le collège lui a expliqué en outre 
que les prix augmentent dès qu’il est clair 
que c’est la commune qui veut acheter 
un bien immeuble. M. Schank a promis 
de soutenir le collège et a assuré qu’il 

proposera d’introduire des quotas si les 
autres communes continuent à ne pas 
assumer leurs responsabilités sociales. 
Mme Spautz rejoint à cet égard les pro-
pos de M. Kox qui avait dit qu’une 
motion des Verts à la Chambre, qui 
demandait des efforts de toutes les com-
munes dans ce domaine, ait été rejetée 
par la majorité mais souligne qu’elle avait 
voté en faveur de cette motion.

Jean Tonnar (LSAP) remercie les 
membres de l’asbl Festival Culturel pour 
leur bon travail durant les 12 dernières 
années. Il explique à M. Johanns qu’il est 
impossible d’organiser un tel festival sans 
argent. En organisant le festival en ryth-
me biannuel, les organisateurs dispose-
ront du double des fonds des années pré-
cédentes. Il souhaite bonne chance à ces 
successeurs.
M. Tonnar soutient la proposition de 
Mme Hildgen d’organiser une Journée de 
la Culture dans les écoles mais rappelle 
que l’on propose déjà une multitude 
d’offres culturelles dans les écoles. Il 
regrette cependant que ce sont toujours 
les mêmes enseignants qui en profitent.
M. Tonnar se réjouit du fait qu’il y aura 
une deuxième édition de la Nuit de la 
Culture.
Il explique à M. Baum que les effectifs 
des classes à Esch sont aussi bas que 
jamais et que la nouvelle loi scolaire 
demande une quantité immense de salles 
de classe. Ce n’est donc pas la faute à un 
éventuel manque de vision du collège si 
on doit créer à court terme des salles de 
classe.
M. Tonnar rassure les conseillers en souli-
gnant que l’école du centre reste d’ac-
tualité et que le collège continue à créer 
des Maisons Relais.

Henri Hinterscheid (LSAP) explique à M. 
Kox que les services de la commune sont 
en train de réaliser une analyse des rues 
traversant la rue de l’Alzette pour évaluer 

une éventuelle fermeture de ces traver-
sées.
Il informe le conseil que le TICE va aug-
menter son réseau de 10% endéans les 4 
mois, surtout à cause de Belval. On devra 
cependant encore décider de l’itinéraire 
des nouvelles lignes.
Concernant l’arrêt du train au Viaduc, M. 
Hinterscheid explique que les CFL ne sont 
malheureusement pas très enthousiastes 
pour cette idée mais il espère qu’ils vont 
bientôt changer d’avis.
Il explique que les toilettes publiques 
seront évidemment ouvertes au public et 
qu’elles seront autonettoyantes.
M. Hinterscheid explique à M. Zwally que 
l’aménagement des terrains de l’US Esch 
a dû être entamé l’année dernière pour 
qu’ils puissent être prêts pour le cente-
naire du club mais qu’ils seront payés que 
cette année-ci. Il souligne que les inves-
tissements dans les infrastructures spor-
tives des écoles sont autant des investis-
sements dans le sport puisque ces infra-
structures sont également utilisées par les 
clubs de sport.   
M. Hinterscheid explique que si la Ville 
aurait construit elle-même les parkings, 
dont on a parlé pendant vingt ans et qui 
sont d’une grande nécessité pour le com-
merce, les administrations et pour la vie 
culturelle, elle aurait à payer maintenant 
des frais annuels d’environ 2,7 mio €. Et 
ce qu’on oubli toujours de dire c’est que 
ces parkings vont devenir à la fin de la 
concession propriété de la commune. Il 
esxplique ensuite que les problèmes 
actuels du parking Brill sont dus en gran-
de partie au chantier.
En conclusion, M. Hinterscheid informe 
le conseil que l’on introduira un tarif de 
dimanche de 30 ct/heure aux parkings.
(Votes)

5. Règlements de la circulation 
routière: confirmation et décision
Il n’y a rien sous ce point.
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7. Règlement sur les cités 
jardinières; décision

Jean Huss (Déi Gréng) présente un 
court historique du développement des 
cités jardinières après la 1ère Guerre Mon-
diale et souligne leur caractère social. 
Aujourd’hui, Esch dispose entre 500 et 
600 parcelles dont le plus grand nombre 
se trouve au Gaalgebierg.
Les règlementations en vigueur datent du 
début des années ‘80 et changent de cité 
en cité. M. Huss a reçu des doléances 
concernant l’état de ces cités aussi bien 
de la part des comités des cités que de 
ses propres services. Les problèmes les 
plus fréquents étaient dus au non respect 
des règlementations concernant l’hygiè-
ne, concernant les gabarits et les maté-
riaux de construction des gloriettes et 
concernant la détention d’animaux. Il y a 
des problèmes avec le stockage illicite 
d’essence et de gaz, des litiges entre voi-
sins, des nuisances sonores et des 
menaces envers les membres du comité.
La nouvelle règlementation a été élabo-
rée en collaboration avec les services 
communaux, la police et les responsables 
des cités jardinière.
M. Huss présente ensuite la nouvelle 
règlementation:
Article 1
Le présent règlement s’applique aux cités 
jardinières aménagées sur le territoire de 
la Ville d’Esch-sur-Alzette. Sont considé-
rées comme cités jardinières tout 
ensemble de jardins sis dans un secteur 
du Plan d’Aménagement Général de la 
Ville dénommé « secteur de loisir et de 
cités jardinières ». L’établissement d’une 
cité jardinière dans toute autre zone du 
PAG est exclu.
Article 2
Les jardins, les constructions et autres ins-
tallations qui s’y trouvent doivent être 
aménagés et entretenus dans un état 
impeccable de façon à ne créer aucun 
préjudice aux principes de l’hygiène, de 
l’aspect et de la sécurité ainsi que de 
l’harmonie d’ensemble des sites jardiniers 
et de l’environnement, conformément à 
l’article 9 du présent règlement. De 
même, le tenant d’un jardin doit veiller à 
ne causer aucun trouble anormal à ses 
voisins.
Les jardins doivent être cultivés chaque 
saison avec des plantes potagères et viva-
ces et ceci sur une surface d’au moins 1/3 
de la surface totale de la parcelle de jar-

din. Sont tolérés des arbres fruitiers à bas-
ses tiges dans les jardins tenus par des 
personnes qui, pour des raisons de santé 
établies, ne peuvent pas cultiver des plan-
tes potagères.
Article 3
Toute construction nouvelle, toute trans-
formation ou démolition feront l’objet 
d’une demande en autorisation préalable 
auprès de la Ville d’Esch-sur-Alzette. Ce 
n’est que lorsque le demandeur sera en 
possession d’une autorisation dûment 
délivrée par le Bourgmestre de la Ville 
qu’il pourra commencer les travaux.
Article 4
Pour la construction de gloriettes, abris et 
serres, les dispositions ci-après sont à res-
pecter:
Les constructions de gloriettes ou abris 
ne pourront dépasser les dimensions au 
sol suivantes:
Pour les parcelles de jardin d’une surface 
de moins de 3 ares: 12 m²;
Pour les parcelles de jardin d’une surface 
supérieure à 3 ares: 20 m²;
La hauteur des pièces mesurées sous pla-
fond ne peut être supérieure à 2,20 m.
Les constructions de gloriettes ou abris 
seront équipées d’une toiture à une pen-
te (Pultdach) ou d’une toiture à deux 
pentes (Satteldach);
Toiture à une pente: La hauteur à partir 
du sol de la corniche inférieure ne dépas-
sera pas 2,40 m; La hauteur à partir du 
sol de la corniche supérieure ne dépasse-
ra pas 3,50 m.
Toiture à 2 pentes: La hauteur à partir du 
sol des corniches inférieures ne dépassera 
pas 2,40 m; La hauteur à partir du sol 
jusqu’au faîtage ne dépassera pas 3,50 
m. Les corniches ne peuvent dépasser la 
construction de plus de 2,50 m.
Les gloriettes ou abris sont à construire 
dans la deuxième moitié de la parcelle 
partant de l’entrée, avec un écart mini-
mal d’un mètre aux délimitations de la 
parcelle. Des dérogations au règlement 
sur le placement peuvent être accordées 
par le Bourgmestre.
La construction de serres est autorisée sur 
une surface maximale de 12 m².
La réunion ou le morcellement de par-
celles est soumis à une autorisation préa-
lable du Bourgmestre.
Ne peuvent être utilisés que des maté-
riaux de construction s’intégrant harmo-
nieusement au paysage. Les vieilles plan-
ches, tôles, bardages en fibre cimenté et 
autres matériaux de récupération hétéro-

clites sont prohibés. Les parois extérieu-
res des constructions doivent offrir un 
aspect propre et soigné et la peinture 
doit être renouvelée périodiquement. Les 
couleurs criardes sont prohibées.
Article 5
Le clôturage des parcelles de jardin est 
autorisé sous réserve des dispositions ci-
après:
Toute clôture de caractère durable (pier-
res, briques, béton etc.) est défendue.
Les clôtures en treillis de fil de fer, palissa-
des de bois ou autres doivent être 
conçues de façon à écarter tout risque de 
blessure pour les personnes qui les appro-
chent. L’utilisation de barbelés et autres 
matériaux dangereux est interdite.
Les clôtures doivent toujours être bien 
entretenues et présenter un aspect 
impeccable.
Toutes haies vives servant de clôture 
doivent être taillées une fois par an au 
moins et ceci à une hauteur maximale de 
1,50 m.
La vue directe sur la parcelle de jardin 
doit être garantie à partir d’une hauteur 
d’ 1,50 m.
Toute nouvelle haie doit être constituée 
de plantes d’essences indigènes s’inté-
grant dans l’environnement.
Article 6
Les cités jardinières sont obligatoirement 
gérées par une association sans but lucra-
tif. Une convention conclue entre cette 
association et la Ville d’Esch-sur-Alzette 
règle les droits et devoirs réciproques.
L’association-gérante doit conclure avec 
chaque locataire d’un jardin un contrat-
type arrêté par le Collège des Bourg-
mestre et Echevins.
L’association-gérante est tenue de com-
muniquer au Collège des Bourgmestre et 
Echevins chaque nouveau contrat conclu 
ainsi qu’un relevé annuel des tenants de 
chaque jardin, comportant le numéro de 
jardin, le nom et l’adresse du tenant de 
chaque jardin.
Article 7
Chaque jardin doit porter sur son portail 
d’entrée une enseigne visible indiquant le 
numéro du jardin. L’association-gérante 
de la cité jardinière ainsi que le locataire 
de chaque jardin sont conjointement res-
ponsables de ce que le jardin est ainsi 
clairement identifiable aux agents com-
munaux et aux forces de l’ordre.
Article 8
L’association-gérante de la cité jardinière 
est tenue de nettoyer les alentours en 
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dehors des parcelles privatives sous-
louées. La Ville encourage les associa-
tions-gérantes de responsabiliser leurs 
locataires de participer au nettoyage des 
alentours.
Article 9
Il est défendu:
d’utiliser les constructions comme 
logement de jour et de nuit. L’utilisation 
de ces constructions comme garage, ate-
lier, parking et entrepôt de matériel non 
destiné au jardinage est également défen-
due;
d’y tenir toutes sortes  d’animaux à partir 
du 1er mars 2013. Exception est faite 
pour les pigeons voyageurs dont la tenue 
sera interdite à partir du 1er janvier 2014;
d’y tenir des chiens pendant la nuit et d’y 
laisser des chiens sans surveillance le jour;
de barrer les chemins. De même, il est 
défendu de déposer sur et en bordure 
des chemins d’accès du fumier, des maté-
riaux de construction et toutes sortes de 
déchets pendant plus de 24 heures;
de faire fonctionner dans les jardins des 
radios et autres instruments de musique 
d’une manière à incommoder les voisins;
d’y aménager des dépôts de compost 
(Komposthaufen) nuisant à l’aspect géné-
ral et susceptibles d’attirer les insectes et 
les rongeurs ou d’en favoriser la proliféra-
tion. Seulement des déchets organiques 
issues de la parcelle cultivée sont à utiliser 
pour le dépôt de compost sur cette 
même parcelle;
de brûler des déchets ménagers et géné-
ralement tous déchets non-organiques;
de créer des étangs artificiels. Les étangs 
artificiels existants sont à enlever et à 
reconvertir en jardin avant le 1er janvier 
2014;
d’installer toute sorte de barbecue non-
amovible. Les barbecues non-amovibles 
existants sont à démolir jusqu’au 1er jan-
vier 2014;
de creuser des puits. Les puits existants 
doivent être sécurisés;
d’utiliser toutes sortes de pesticides et 
autres produits toxiques, ainsi que de fai-
re infiltrer des substances dangereuses au 
sol et sous-sol. Ces interdictions existent 
dans un souci de protéger les sources 
d’eau potable;
de stationner sur la parcelle de jardin;
d’entreposer des matériaux inflammables 
dans la gloriette. L’entrepôt n’est toléré 
que pour un strict minimum (deux bon-
bonnes de gaz de maximum 13 kg et 20 
l d’essence), et ceci à l’extérieur de la 
gloriette, du côté latéral, et protégé de 
vue. Aucun appareil de soudure ni autre 
réservoir sous pression n’est permis;
d’utiliser des arrosoirs automatiques;
de capter et/ou dévier l’eau en provenan-
ce des sources naturelles;

de vider les toilettes chimiques dans la 
nature.
Article 10
Le Bourgmestre peut, conformément aux 
dispositions légales, exiger que l’associa-
tion-gérante procède à la démolition et 
l’enlèvement des constructions non auto-
risées ou non conformes aux dispositions 
du présent règlement.
Les constructions existantes qui ne sont 
pas conformes aux dispositions du 
présent règlement doivent s’y conformer 
en cas de transformation ou de recon-
struction, et ceci sur autorisation préa-
lable du Bourgmestre.
Article 11
L’association-gérante doit veiller au res-
pect du présent règlement par les tenants 
et locataires des parcelles de jardin. Si le 
locataire d’un jardin refuse de se confor-
mer au présent règlement après mise en 
demeure écrite de l’association-gérante, 
cette dernière doit en informer le Collège 
des Bourgmestre et Echevins.
Si le locataire reste après une deuxième 
mise en demeure en défaut de se confor-
mer au présent règlement, son contrat 
de location est résilié par l’association-gé-
rante avec un préavis d’un mois.  Dépas-
sé le délai d’un mois, tous travaux de 
destruction ou de remise en état du jar-
din résultant du non-respect du présent 
règlement seront réalisés par l’associa-
tion-gérante aux frais du locataire fautif. 
Si le locataire dont le préavis de résiliation 
est venu à échéance refuse de quitter les 
lieux respectivement y laisse trainer des 
matériaux ou des déchets, l’association-
gérante procèdera au déguerpissement 
forcé et à l’évacuation des matériaux ou 
déchets aux frais du locataire fautif.
En cas de carence de l’association-géran-
te de faire les démarches prescrites par le 
présent article, le Collège des Bourg-
mestre et Echevins pourra se substituer à 
l’association-gérante; les frais engagés 
par la commune pourront également être 
récupérés auprès de l’association-gérante, 
sans préjudice du droit du Collège des 
Bourgmestre et Echevins de résilier la 
convention conclue avec l’association – 
gérante pour faute.
Article 12 
Les contraventions aux dispositions du 
présent règlement seront punies d’une 
amende de 25.-€ à 250.-€, sans préjudi-
ce des sanctions prévues par d’autres lois 
ou règlements.
Article 13
Le présent règlement abroge toutes les 
dispositions contraires contenues dans 
des règlements antérieurs sur la même 
matière

Théid Johanns (Déi Lénk) comprend 
la nécessité pour un règlement mais il 
craint qu’à la base de ce règlement se 
trouvent des divergences d’opinions 
sociologiques entre fractions de dif-
férentes nations. Une certaine fraction 
demande que tout soit aligné au cordeau 
et peint en couleurs neutres, de préféren-
ce en brun. D’un côté nous avons des 
maisonnettes avec tous les conforts et 
gazon en rouleaux façon « Wimbledon » 
et de l’autre côté des jardins utilisés pour 
la récolte de légumes et pour des petites 
fêtes les weekends. Il en résulte des fric-
tions que le nouveau règlement tente 
d’éviter.
M. Johanns pense que les jardins étaient 
en train de retrouver leur sens d’origine, 
à savoir la possibilité de récolter en temps 
de crise des légumes et d’élever de petits 
animaux destinés à la consommation et il 
craint que ce nouveau régime de caserne 
aille à l’encontre du charme individuel et 
presque poétique de ces jardins. Il craint 
que tous ces paragraphes donneront aux 
voisins la possibilité de faire des plaintes 
contre chaque bagatelle.
Puisque ce règlement va à l’encontre du 
sens même d’une cité jardinière, son parti 
ne votera pas en sa faveur.

Mike Hansen (LSAP) se rallie aux pro-
pos de M. Johanns.
Il se réjouit cependant du fait que les pes-
ticides sont enfin interdits.
Le règlement stipule qu’il est défendu 
« d’y tenir toutes sortes  d’animaux à par-
tir du 1er mars 2013 ». M. Hansen aime-
rait savoir ce qu’on fera avec tous ces 
animaux le 1er mars. Est-ce qu’ils seront 
tous abattus? En outre, M. Hansen ne 
comprend pas pourquoi les étangs artifi-
ciels doivent être reconvertis en jardins 
tandis que les puits doivent seulement 
être sécurisés.
Il se demande si l’interdiction de capter 
ou de dévier l’eau en provenance de 
sources naturelles veut dire qu’il est éga-
lement interdit de capter l’eau de pluie. 
M. Hansen aimerait savoir en outre qui 
sera chargé d’émettre les contraventions.   

André Zwally (CSV) se réjouit du fait 
qu’après 30 ans ce règlement a mainte-
nant été adapté aux nouveaux contextes 
architecturaux. Il est d’avis que les cités 
jardinières sont un élément important de 
notre société dont il ne faut pas se 
moquer.
M. Zwally propose de traduire le règle-
ment en plusieurs langues. Il propose en 
outre de récompenser chaque année le 
jardin le plus beau.
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M. Zwally aimerait savoir si les efforts 
pour éloigner les pigeons du centre ville 
ont été un succès.

Pierre-Marc Knaff (DP) pense que des 
stipulations comme dans l’article 2, qui 
parle du respect « de l’harmonie d’en-
semble des sites jardiniers », sont telle-
ment vagues et difficiles à définir qu’elles 
laissent place à un certain arbitraire. Ce 
sont justement ces dispositions qui 
donnent ensuite lieu aux litiges. Il en est 
de même pour la phrase « Ne peuvent 
être utilisés que des matériaux de 
construction s’intégrant harmonieuse-
ment au paysage ». En plus, il ne faut pas 
oublier que dans un état de droit, seu-
lement un juge peut décider si quelqu’un 
a dérogé ou non à une disposition d’un 
règlement.
Dans la phrase « De même, le tenant 
d’un jardin doit veiller à ne causer aucun 
trouble anormal à ses voisins », M. Knaff 
ne comprend pas ce qu’on entend par 
un trouble anormal. Ne serait-il pas 
mieux de ne causer aucun trouble à ses 
voisins, ni normal, ni anormal?
M. Knaff pense que le présent règlement 
est beaucoup trop strict et interdit tout 
ce qui faisait autrefois le charme des cités 
jardinières. A cet égard, il ne comprend 
pas pourquoi on interdit aux gens de 
tenir des lapins ou d’utiliser des arrosoirs 
automatiques.

Annette Hildgen (CSV) pense qu’il 
était temps que le règlement soit adapté.
Elle soutient la proposition de M. Zwally 
de récompenser le plus beau jardin mais 
propose de ne se limiter pas seulement 
aux jardins des cités jardinières mais de 
considérer tous les jardins de la ville.
Mme Hildgen se réjouit des dispositions 
du règlement qui limitent la détention 
d’animaux puisque pour le moment on 
peut trouver dans les cités jardinières des 
animaux de tous les gabarits, jusqu’aux 
moutons, et ces animaux sont souvent 
tenus dans des conditions lamentables. 
Elle aimerait cependant savoir si les api-
culteurs amateurs auront la possibilité de 
poser des ruches dans leurs jardins.
Mme Hildgen explique que la belle cité 
jardinière près de l’école en forêt fonc-
tionne déjà selon les critères du nouveau 
règlement et que les gens y sont très 
contents. Elle pense en outre que les gar-
des forestiers de la ville seront capables 
de régler la plupart des litiges sans que 
l’on devrait avoir recours aux tribunaux.
Mme Hildgen regrette cependant que le 
règlement ne mentionne pas le fait que 
le jardinage est un loisir qui peut amélio-
rer de façon conséquente le bien-être des 
gens. Elle souligne à cet égard que de 

plus en plus de jeunes gens se passion-
nent pour le jardinage.

Martin Kox (Déi Gréng) félicite les 
gardes forestiers et M. Huss pour cette 
initiative. Il souligne que les cités jardiniè-
res se trouvent dans une zone de protec-
tion des eaux et que l’utilisation de ces 
eaux doit naturellement être réglée. Il va 
de soi que l’utilisation de pesticides et 
d’engrais chimique y soient interdite.
M. Kox regrette en outre que malgré les 
grands parkings autour de ces cités, les 
gens amènent leurs voitures jusqu’à leurs 
jardins. A cet égard, il propose l’installa-
tion de barrières.

Jean Huss (Déi Gréng) soutient l’idée 
de récompenser les plus beaux jardins.
Il explique à M. Knaff que chaque loi offi-
cielle contient aussi des dispositions un 
peu plus vagues. De toute façon, le collè-
ge échevinal n’appliquera ces dispositions 
pas de façon arbitraire mais avec beau-
coup de souplesse.
M. Huss craint que l’intervention satiri-
que de M. Johanns aille dans la mauvaise 
direction. Il ne s’agit pas du tout  d’appli-
quer un régime de caserne, mais au con-
traire, de forcer les gens à une certaine 
biodiversité dans leurs jardins au lieu de 
se contenter d’avoir une simple pelouse. 
Il invite M. Johanns à faire une visite des 
cités jardinières pour qu’il puisse se faire 
une idée du soi-disant « charme » de ces 
cités dont certaines ressemblent plutôt à 
des « favelas » infestées par les rats.
Concernant la tenue d’animaux, M. Huss 
explique qu’il aurait aimé autoriser cette 
pratique mais que trop souvent les ani-
maux sont tenus dans des conditions 
contraires à toutes les dispositions de 
protection des animaux. En outre, les 
gardes forestiers étaient d’avis d’interdire 
la tenue d’animaux pour éviter le risque 
d’épidémies propagées par les rats.
M. Huss veut promouvoir l’apiculture et 
la création de zoos pour insectes. 
(Vote)

8. Convention d’adhésion au 
réseau national des 
bibliothèques 
luxembourgeoises; décision

Jean Tonnar (LSAP) présente une 
convention de coopération entre la 
Bibliothèque d’Esch et la Bibliothèque 
Nationale concernant l’accès au réseau 
national des bibliothèques luxembour-
geoises bibnet.lu.

Taina Bofferding (LSAP) invite chacun 
à installer cette « app » sur son Smart-
phone.
(Vote)

9. Pacte d’intégration: 
Organisation de l’atelier 
« Percussion-chant »; décision

Lydia Mutsch (LSAP) donne un court 
historique du pacte d’intégration et 
explique que la commune va élaborer un 
plan communal pour les seniors.

Vera Spautz (LSAP) explique que les 
services compétents sont en train d’ana-
lyser ensemble avec des experts et les 
seniors eux-mêmes les besoins des gens 
du 3e âge. Elle présente ensuite une 
convention entre la Ville d’Esch, l’asbl 
Black Djembé et le CIPA Esch pour un 
atelier percussion-chant pour personnes 
âgées.
(Vote)

10. Office social:
a) Budget rectifié de l’exercice 
2012 et budget de l’exercice 
2013; décision
b) Tableau de préséance du 
conseil d’administration; 
décision

Vera Spautz (LSAP) présente le budget 
rectifié 2012 qui est arrêté en service 
ordinaire à la somme de 2.852.200.- € et 
le budget 2013 qui est arrêté en service 
ordinaire à la somme de 3.207.500.- €. 
Au 07 décembre l’office social a eu pour 
2012 4.951 clients. En 2007 il y avait 
4.000 clients. Il y a donc eu une augmen-
tation de 1.000 personnes en 5 ans. En 
novembre 2011 550 familles ont reçu 
une allocation de vie chère; pour cette 
année-ci ce chiffre est augmenté à 981.
De janvier à septembre 2011, le nombre 
des nuitées au foyer Abrisud était de 
3.825, pour janvier à septembre 2012 il 
était de 4.932.
(Vote)

Vera Spautz (LSAP) présente le tableau 
de préséance du conseil d’administra-
tion.
(Vote)

11. Modification budgétaire; 
décision
Lydia Mutsch (LSAP) présente une 
modification budgétaire pour frais pour 
carburants et huiles.
(Vote)
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12. Crédits spéciaux; décision

Lydia Mutsch (LSAP) présente des cré-
dits spéciaux pour l’acquisition de l’Hôtel 
Mercure et pour des travaux à l’école Lal-
lange, la Villa Mousset et le bâtiment des 
pompiers.

Marc Baum (Déi Lénk) aimerait avoir 
des explications concernant le transfert 
de crédit de 500.000.-€ de l’école Brill 
vers l’école Lallange.

Lydia Mutsch (LSAP) explique qu’il y a 
eu des délais dans les commandes pour 
l’école Brill, mais que les 500.000.-€ figu-
reront au budget 2013 du Brill.
(Vote)

13. Transactions immobilières; 
décision

Lydia Mutsch (LSAP) présente les 
transactions immobilières.
(Vote)

14. Contrats de bail; décision
Vera Spautz (LSAP) présente les 
contrats de bail.
(Vote)

15. Subsides extraordinaires; 
décision

Lydia Mutsch (LSAP) présente les sub-
sides extraordinaires.
(Vote)

16. Commissions consultatives: 
modifications; décision

Lydia Mutsch (LSAP) présente les 
modifications dans les commissions con-
sultatives.
(Vote)

17. Règlements de la circulation 
routière; confirmation et 
décision

Jean Huss (Déi Gréng) présente les 
règlements de la circulation.
(Vote)

Résumé en français



Déi Escher Baméquipe
All Joer op en Neits  gëtt bei der Escher Gemeng 
ee bedeitende Chiffer vu Suen an d´Uplanzen an 
d´Ënnerhale vun de Beem um Territoire vun der 
Stad Esch investéiert. Dës nei ugeplanzte Beem 
sollen eise Patrimoine erhéijen, an domatter  
dozou bäidroen, dass d´Liewensqualitéit zu Esch 
an d´Luucht geet. An dësem Kontext si mir vum 
Zerwiss vun de Grénganlagen eis dem Wäert vun 
dëse Beem bewosst an dofir wëlle mir d´Fleeg 
vun dëse Beem esou professionell wéi méiglech 
gestalten.
Mir hunn zu Esch eng autonom Baméquipe déi 
dat ganzt Joer iwwer fonctionnéiert. Dës Bamé-
quipe gëtt geleet vun engem Chef d´équipe. 
Hien huet als Basis ee CATP als Landschaftsgäert-
ner, do dernieft forméiert hie sech bestänneg 
wieder, an dëst spezifesch am Beräich vun der 
Bamfleeg. Hien hëlt ënner anerem all Joer um 
VTA Spezialseminar vum Prof. Dr. Claus Matthek 
am Fortbildungzentrum zu Karlsruhe deel. Wa 
Schnëttmossnamen am Kader  vun eisem Planing  
ëmgesat ginn, zéie mir aus alle Betriber d’Hand-
wierker  zesummen, esou dass dann d’Bam-
équipe aus duerchschnëttlech 6 bis 8 Persoune 
besteet.
Mir hunn haut zu Esch/Uelzecht, ongeféier 7.000 
Stroossebeem (Stand 2012). 1962 waren et nach 
nëmmen 950. Eise Bestand u Stroossebeem ass 
erfaasst a gëtt vum Personal regelméisseg op 
Wuesstem a Gesondheetszoustand hinn iwwer-
préift. Do dernieft hu mir awer och eng grouss 
Unzuel u Beem an ëffentleche Grénganlagen, wéi 
zB an eise Parken, déi bei der Erfaassung net 
considéréiert gi waren, déi awer och bestänneg 
an eis Fleegemoosnamen integréiert sinn.

Folgend Déngschtleeschtunge bidde mir 
den Escher Bierger un: 
• Schneide vu Beem am Kader vun eisem alljähr-

leche Planing 
• Ëmleeë vu Beem wa se eng Gefor fir d’Allge-

mengheet duerstellen 
• Mir maache Krouneverankerungen, wann 

d´Gefor besteet, dass d´Beem kéinten ausernee 
briechen

• Uplanze vu Beem
• Mir maachen Ënnerhaltsaarbechten am Beräich 

vun de Beem (Netze vun de Beem am Summer, 
Onkraut kappen, Mulche vun de Bamscheiwen, 
Opriichte vu Gesteller mat Bampéil fir déi jonk 
Beem ze fixéieren, asw.)

Eng  grouss Hëllef beim Schneide vun de Beem 
sinn déi bereetgestalte budgetär Moyenen, déi 
eis et erlaben, d´Nacellen esou ze loune wéi mir 
se benéidegen. Dëst souwuel wat den zäitlechen 
Oflaf ubelaangt, wéi och bei der Auswiel vun der 
jeeweileger Maschinn. A spezielle Situatiounen 
déi eis eege Mëttelen iwwerfuerderen, gräife mir 
awer och vun Zäit zu Zäit op lëtzebuerger Gaar-
debaubetriber zeréck, esou zB wa mir Beem a 
grousser Unzuel oder op problematesche Stand-
uerter schneide mussen. Wa grouss Beem  ëmge-
luet ginn,  musse mir och nodréiglech mat spe-
zialiséierte Betriber dofir suergen, dass 
d´Bamstëmp erausgefräst ginn. Do dernieft 
benéidege mir  vun Zäit zu Zäit d´Hëllef vu Fir-
men, déi eis mat hire spezielle Baggeren ënnert 
d´Äerm gräifen. Am Fall wou Urgencen entstinn, 
zB. bei Stuerm, sinn eis Leit souguer ausserhalb 
vun hirer Déngschtzäit an d´Permanence vun der 
Police an de Pompjeeë mat agebonnen a gi 
geruff wa Problemer mat ëmgefalene Beem oder 
erofgefaalenen Äscht bestinn. Bei eisem Équipe-
ment vu Maschinne si mir och bestänneg dobäi, 
ënnert Mathëllef vum Zerwiss Garage, eis ze opti-
méieren. Dat selwecht gëllt fir dat spezifescht 
Gezei a Geschir dat vun eisem Magasinier opti-
méiert gëtt. Hei ginn ënner anerem all Joer eis 
Ofsécherungsrimmer a Seeler vu Luxcontrol kon-
trolléiert.
Mir schaffen natierlech och intensiv an dësem 
Beräich zesumme mam zoustännege Fieschter. 
Am Fall wou Beem mussen aus Sécherheetsgrënn 
ewechgeholl ginn, musse mir am Virfeld ëmmer 
eng Demande un den zoustännege Ministère 
riichten. De Fieschter kënnt sech dann 
d´Situatioun op d´Plaz ukucken, an nodeems hie 
säin Avis dozou ofginn huet, kréie mir dann Änt-
wert vum Ëmweltministère. Am optimale Fall ass 
dat dann eng Autorisatioun, déi mat Oplage wéi 
zB Kompensatiounsplanzunge verbonnen ass.
Mir hunn an eise Reien een Handwierker, deen 
déi speziell alpin Klammtechnique beherrscht. 
Sou ass et eis och méiglech, Beem ze schneiden 
oder ewechzehuelen déi op schwéier accessibe-
lem Terrain stinn. Am Kader vu spezielle Bamsch-
nëttMoossnamen bei deene mir ob friem Hëllef 
ugewise sinn,  zB am Schoulhaff vun der Grous-
gaassschoul wou mir zesumme mat enger spezia-
liséierter Firma déi grouss Platanen zeréckgesch-
nidden hunn, gräife mir op d´Hëllef vu lëtzebuer-
ger Gaardebaubetriber zeréck. Dës Schnëttmooss-

nam hat sech doduerch imposéiert, dass ënnert 
dëse Beem d´Kanner an de Schoulpause spillen. 
Fir  kënnen d´Sécherheet vun dëse Schoulkanner 
ze garantéieren, hu mir dës Beem misse kontrol-
léieren op diert Holz am Krouneberäich, well dës 
Äscht kéinten eroffalen. Wéi mir du schonn am 
gaang waren, hu mir och de Volumen am Krou-
neberäich reduzéiert, well d´Beem zum Deel a 
Problemzonen, wéi an direkter Noperschaft zu 
den Haiser an dem Stroosseverkéier stinn. Dës 
Interventioun ass an alle Schoulhäff wou Beem 
drastinn, duerchgefouert ginn.
Mä eis Baméquipe ass selbstverständlech net 
nëmmen do fir Beem ze schneiden oder fir Beem 
ewechzehuelen. Ee groussen Deel vun hirem 
Wierke besteet doranner, nei Beem unzeplanzen. 
Och bei dësen Aarbechte sinn eis Leit bestrieft, 
ëmmer hier Aarbechten esou professionell ewéi 
méiglech auszeféieren. Sou gräife mir neierdéngs 
op een, speziell fir de Besoin vun de Stroosse-
beem zesummegestallte Bamsubstrat zeréck, dat 
et de Beem erméigleche soll, besser op hirem 
neie Standuert Wuerzelen ze schloen. Och wat 
Bamzorten an d´Eegeschafte vun de Beem ube-
laangt, probéiere mir ëmmer um neiste Stand 
vun der Entwécklung ze stoen. Mä dat wichtegst 
ass, dass mir bestrieft sinn, dem Bam am ban-
nerstädtesche Beräich Konditiounen ze schafen, 
déi et him erméigleche sollen, iwwerhaapt ze 
existéieren. Dofir si mir bestrieft, mëttels eisem 
Gréngplang – Esch / Uelzecht war iwweregens 
déi éischt Gemeng zu Lëtzebuerg déi ee Gréng-
plang élaboréieren gelooss huet – esouvill  
Gréng anlagen a Stroossebeem wéi méiglech um 
Territoire vun Esch ze integréieren, awer am 
selwechten Otemzuch och dat bestoend Gréngs 
ze protégéieren, fir dass Esch och an Zukunft 
attraktiv a lieweswäert fir seng Bierger bleift.
Mir sëtze bei de Beem net nëmmen op Quanti-
téit, mä och ganz staark op Qualitéit. Den 
Zerwiss vun de Grénganlage keeft d´Beem déi se 
all Joer planzen dann och nëmmen a bedeitende 
Bamschoulen an, well dës eng héich Qualitéit a 
Vitalitéit bei hire Beem garantéiere kënnen. Dofir 



gi mir dann och eis Beem ëmmer selwer an dës 
Bamschoulen eraussichen, well mir eis an der 
Bamschoul d`Beem op der Plaz kënne  no de Cri-
tèren déi de jeeweilege Standuert vum Bam  ver-
laangt eraussichen.
D´Bamfleeg u sech ass haut esou e komplexen 
Thema ginn, dass mir eis Critèrë gesat hunn, no 
deene mir eis Stroossebeem fir de bannerstädte-
sche Beräich eraussichen. Hei eng kleng Oplësch-
tung vun de Kritèren no deene mir eis Beem 
eraussiche ginn:
• De Bam muss vital sinn
- Hien duerf keng Krankheet, Wonn oder Mange-

lerscheinung hunn
• De Bam muss gutt geschoult sinn
- Hie muss op mannst véier bis fënnef mol ver-

planzt si well de Bam doduerch genuch Faser-
wuerzele produzéiert huet, fir ouni Problemer 
op sengem neie Standuert unzewuessen 

- De Krouneberäich vum Bam soll am Equiliber 
sinn. Dat heescht, et soll ee schéine Leetdrif do 
sinn, op dee sech den Opbau vum Rescht vun 
der Kroun baséiert 

- Am Fall wou et sech bei de Beem ëm Allee– 
oder Stroossebeem handelt déi matenee gesat 
ginn, muss de Krounenusaz identesch sinn.

• d`Präis – Leeschtungsverhältnis muss stëmmen
• den Transport muss garantéiert sinn
- An zu gudder Lescht muss och den Transport 

garantéiert sinn, deen et erlabe soll, dass 
d`Beem esou mann wéi méiglech beschiedegt 
gi wa se aus der Bamschoul op den neie Stand-
uert geliwwert ginn.

Fréijoer 2013
Elo stinn d´Planzaarbechte fir d´Fréijoer 2013 un 
an dofir wollte mir am Virfeld oplëschten, wou a 
wéivill Beem dëst Joer ugeplanzt ginn. Dës Beem 
ware mir an d´Bamschoul eraussichen; mir lue-
den d´Beem op engem zentral geleeënen Zwë-
schendépôt of wou se dann ewechgeholl an op 
déi nei Standuerte bruecht a geplanzt ginn. Heifir 
musse mir natierlech am Virfeld déi néideg Viraar-
bechte leeschten. Sou musse mir z.B. déi benéi-
degt Verkéiersreglementer beim Service Circula-
tion ufroen an de Standuert preparéieren (Bam-
stëmp erausfräse wann der nach do stinn a Bau-
msubstrat abrénge fir eng besser Bewuerzelung 
ze garantéieren.

Wou Wat Gréisst Unzuehl

Franziskanerplaz Quercus palustris 35/40 1

Kanalstrooss Liriodendron tulipifera 20/25 1

Waassergaas Quercus robur Fatigiata 20/25 1

Bieleserstrooss Fraxinus ex. Diversifolia 20/25 1

Pl. des sacrifiés Quercus robur fatigiata 20/25 1

Libératiounsstrooss Quercus robur fatigiata 20/25 1

Avenue de la Gare Quercus robur fatigiata 20/25 1

St. Martin Strooss Acer pl. Columnare 20/25 1

Vic.Hugo Strooss Acer pl. Columnare 20/25 2

Neiduerfer Strooss Acer pl. Columnare 20/25 6

J P. Michels Strooss Acer pl. Columnare 20/25 26

Léon Kinsch Strooss Fraxinus angustifolia Raywood 20/25 8

Solitärbeem fir an de grousse Park:
10 Stéck Ailanthus altissima 20/25 bis 30/35
 Acer saccharinum oder
 Acer saccharinum Laciniatum Wierii
 Acer pseudoplatanus Atropurpureum
 Aesculus carnea briotii

Solitärbeem fir op de Jousefskierfecht:
6 Stéck Robinia pseudoacacia “Frisia” 18/20 bis 20/25
 Quercus hispanica oder
 Quercus x turneri “Pseudoturneri”
 Prunus serrula
 Prunus serrulata “Royal Burgundy”

www.esch.lu



Club    Nom   Prénom

BC MTFL   Colam   Yasemin
      
Billard Club Carambole  Engel    Gilles
    Gül   Ahmet
    Muhovic   Saud
      
Boule Pétanque Riganelli Kleinberg   Sébastien
    Orsini   Mathieu

Bouschéisser Esch-Uelzecht Cornaro   Yvon
    Ho�mann  Yolande
    Schlechter  Tun

C.A. Fola   De Sousa Moreira  Soraya
    Evora Delgado  Lionel
    Grüness   Julien
    Hilger    Philippe
    Lallemang  Bob
    Marx    Christian
      
Cavalcanti Jiu Jitsu  Zhu    Jing
          
Cercle d’Echecs    Bouzek   Lindsay
Esch-Rochade-Reine  Linster   Philippe
    Meisch   Tanguy
    Pataki    Zemplen
    
Cercle de Judo   Alfaiate Barreira  Rodrigo
    Arenai   Elisa
    Durbach   Manon
    Eggermont  Erwan
    Eggermont  Isaline
    Eiden   Kim
    Gacem   Younès
    Leider   Denis
    Martins Andrade  Jason
    Metz   Cyrill
    Mossong  Lynn
    Schlim   Dany
    Schmit   Bob
    Schmit   Tom
    Thiel    Alex
    Thiel   Emma
    
      

    Thiel   Emma
    
      


















